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                              Циганенко В.О.  
                  Ц56     Про визначних людей, які рухали: розвиток культури, суспільства, науки. – К.: Музей енергетики,  

                              2022. – 296 c. 

 

 
                                                     «Книжка Володимира Циганенка складається зі статей, написаних у різні роки й надрукованих у                     

                                                       періодиці. Читач для себе відкриє широке поле знань, які автор дохідливо викладає у статтях,  
                                                       використовує та упорядковує сучасний погляд по темі: про визначних людей, які рухали: розвиток                     

                                                       культури, суспільства, науки і боролися за те, щоб віра в Україну була гранітом, щоб росло зав- 

                                                       зяття, міць, щоб сміло йти у бій за Україну так, як ішли Герої за її, за її славу, за її Святі Ідеї, - 
                                                       щоб помстити ганьбу неволі, потоптану честь, глум катів її, невинну кров помордованих. Та  

                                                       прогнози на майбутнє світової науки і техніки у галузі пізнання самої людини, навколишнього 

                                                       середовища. Розмірковує над тим, що потрібно творчо використовувати у майбутньому. Розрахо - 
                                                       вана на широкий загал читачів, які цікавляться пізнанням історії України, світової науки на багатьох 

                                                       напрямках розвитку штучного інтелекту, існуванням Всесвіту. Може бути корисною для: захисників і  

                                                       захисниць України, викладачів освітніх закладів, музейних працівників, енергетиків, широкого загалу.»  
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                                                                           ПЕРЕДМОВА    

 
«Опівночі, 1 листопада, 2022 року в 00:00 по Миколаєву нанесено ворожий удар рф 

чотирма ракетами із зенітно-реактивної системи С-300.  

Внаслідок чого сталося часткове руйнування будівель навчальних закладів, 

повністю зруйновано двоповерховий будинок, пошкоджено приватні будинки, виникла 

пожежа п’ятиповерхового житлового будинку. Одна людина загинула», – повідомив 

голова обласної військової адміністрації Віталій Кім у телеграмі… 

 

                              Ми переможемо, і зовнішнього і внутрішнього ворога. Слава 

Україні та її Героям! 

Текст налаштування духу, гартуванню волі, - в душі і 

серці: захисника і захисниці України 

    «УКРАЇНО, Свята Мати Героїв, зійди до серця мого, прилинь бурею вітрів карпатських 

гір та шумом їх ручаїв, боїв славного Завойовника Батька Хмеля, тріумфом і гуркотом 

гармат його війська, козаків Сагайдачного, радісним гомоном Софійських Дзвонів. Нехай 

в Тобі відроджується, і слава Твоя опромінюється, бо Ти все життя моє, бо Ти все моє 

щастя. Задзвони мені брязкотом кайдан, скрипом шибениць в понурі ранки, принеси мені 

зойки катованих в льохах і тюрмах, і на засланні, щоб віра моя була гранітом, щоб росло 

завзяття, міць, щоб сміло я йшов, - і йшла у бій так, як ішли Герої за Тебе, за Твою славу, 

за Твої Святі Ідеї; щоб помстити ганьбу неволі, потоптану честь, глум катів Твоїх, 

невинну кров помордованих під Крутами, в Кінгірі і Воркуті, геройську смерть героїв 

Української Нації, Української Національної Революції — полковника Євгена 

Коновальця, Шухевича, Бандери та славну смерть полеглих героїв та тисяч інших, 

незнаних нам мешканців мірного населення у Бучі і переміщених осіб, - на Чернігівщині, 

Сумщині, під Харковом, на Миколаївщині, Херсонщині, Луганщині, у Маріуполі та 

багатьох інших великих міст, в період повномасштабної російсько-української війни 2022 

року, що їх кості порозкидані, або тайком загребані. Страху нехай не знаю я, не знаю, що 

таке вагання. Скріпи мій дух, загартуй волю, в серці моєму! У тюрмах і тяжких хвилинах 

підпільного життя рости мене до ясних чинів. В чинах тих хай знайду я смерть солодку, 

смерть в муках за Тебе. І розплинуся в Тобі я, і вічно житиму в Тобі, відвічна Україно, 

могутня і соборна!» 
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               І. ВИЗНАЧНІ ЛЮДИ 
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                                 Юрій Дрогобич (Котермак) (1450—1494) 

 
       Вчив Коперника та був ректором у Болоньї: українець, якого замовчували російські 

історики. 

     Юрій Дрогобич-Котермак — вчений епохи Відродження, якого називали "українським 

Нострадамусом". 

    Радянські історики не любили 

згадувати про культурну та наукову 

спадщину України – особливо у тих 

випадках, коли її здобутки аж ніяк не 

можна було зв’язати з історією 

"братського народу".  

   Найбільше у немилість потрапило 

українське Відродження: епоха, коли в 

Україні засновувалися школи та академії, 

а українці викладали у найвідоміших 

університетах світу та співпрацювали з найвидатнішими вченими Європи. 

     На такому тлі Московське царство, яке перебувало у добровільній ізоляції від 

цивілізованого світу, виглядало надто блідо. 

      Одним із найвідоміших українців за епохи Відродження був Юрій Котермак родом із 

Дрогобича.  

      Цей виходець із незаможної ремісничої сім’ї став одним із перших українських 

філософів, астрономів, астрологів, а також першим серед східних слов’ян доктором 

медицини і професором. Учнем прославленого українця був польський астроном Ніколай 

Копернік, творець геліоцентричної моделі Сонячної системи. 

      Наприкінці 1468 року молодий українець вступив до Ягеллонського університету в 

Кракові, і за три роки одержав учені ступені бакалавра та магістра. Потім він продовжив 

освіту в знаменитому Болонському університеті, де прослухав курс медицини та вільних 

мистецтв і став доктором філософії. Приблизно в цей же час він читав у Болоньї лекції з 

астрономії. Колеги-вчені високо оцінили діяльність Юрія Котермака, і в 1481 році він був 

обраний ректором Болонського університету, а в 1488 році — професором Ягеллонського 

університету в Кракові. 

      У 1483 році вийшла друком перша книга вченого, що носила незвичайну назву 

«Прогностична оцінка поточного 1483 року».  

      У цій своєрідній праці Юрій Котермак використовував астрономічні, географічні, 

історичні та філософські знання для оцінки й передбачення подій у Європі. 

      Книга, написана латиною, мовою середньовічної науки, була видрукувана 

типографським способом, що лише недавно з’явився, і стала першою книгою українця, 

виданою в Європі.  

      У трактаті вченого вперше було наведено географічні координати Дрогобича, Львова, 

Москви, Вільнюса та Кафи (Феодосії), передбачені з точністю до хвилини всі місячні та 

сонячні затемнення протягом наступного року. 

      Передмову до цієї праці написано віршами, і вона є першим відомим зразком 

латиномовної поезії українського автора. 
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     Прогнози Котермака спиралися не лише на широко розповсюджену в ті часи 

астрологію. У своїй книзі він говорив про те, що фатальні події історії, зокрема війни, не є 

наслідком руху небесних тіл — вирішальне слово завжди залишається за людьми, і 

висловив припущення, що людський розум здатний пізнати закономірності Всесвіту. 

     Учений надав підтримки друкареві Швайпольту Фіолю — німцю з міста Нейштадта, 

якого переслідувала інквізиція.  

     А в 1491 році в Кракові, в друкарні Фіоля, було надруковано слов’янською мовою на 

кошти Юрія Котермака богослужбові книги «Октоїх» і «Часослов» — на сімдесят три 

роки раніше, ніж російський першодрукар Іван Федоров видав у Москві свій «Апостол». 

     До наших днів дійшли два астрологічні трактати Юрія Котермака й уціліла в єдиному 

примірнику книга вченого, присвячена Україні. 

     Помер Юрій Дрогобич у Кракові. 

      

           Повстання, очолюваного Богданом Хмельницьким 
 

      В архівах у Польщі знайдено переклад турецького оригіналу Бучацького договору 

польською мовою.  

      У 4-му пункті цього документа написано: “Українську державу з давніми кордонами 

козакам віддати...” 

      Українська держава виникла у 1648 — 1649 роках, під час повстання, очолюваного 

Богданом Хмельницьким, яке ще називають українською революцією середини XVІІ 

століття. 

       Хмельницький добився у польського короля Яна ІІ Казимира визнання Української 

держави у межах Київського, Чернігівського і Брацлавського воєводств. Про це йдеться у 

Зборівській угоді. 

     19 квітня 1648 року гетьман Запорізької Січі Богдан Хмельницький почав битву під 

Жовтими Водами. 

Дізнавшись, що Хмельницький готує 

повстання, уряд Речі Посполитої відправив 

проти нього гетьманів Миколая 

Потоцького і Мартина Калиновського з 

військами. 

    Польські генерали не чекали спротиву і 

розділили свої війська. 

    24-річний Стефан Потоцький, син 

Миколая вів 2-тисячне військо на Жовті 

Води.         

     Кримські татари, з якими Хмельницький 

уклав угоду напали на його табір. Невеликий 

загін на чолі з Тугай-беєм вони відбили. 

Вирішили укріпити свій табір. Поляки чекали  

"Битва під Жовтими Водами". Художник Ю. Саницький  

німецьких найманців та реєстрових козаків. Основні польські сили були за 200 км від 

Жовтих Вод, у Корсуні. 
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    Богдан Хмельницький разом із татарами використали це та почали штурм. Перший 

штурм був невдалий і декілька днів війська нічого не робили. Українці взяли поляків у 

оточення. 

    3 травня Хмельницький разом із загоном козаків вирушив назустріч військам 

Чарнецького. Почались переговори. Хмельницький вимагав здачі всієї артилерії і 

клейнодів та давав полякам право на відступ. Ті відмовились. 

     Польські війська спробували вийти з оточення вночі 16 травня. Їх атакували татари та 

кавалерія Максима Кривоноса. 

     Потоцький послав проти Хмельницького реєстрових козаків. Хмельницькому вдалося 

підіслати в їхній табір агентів. Ті підбурили їх повстати проти поляків. Реєстрові козаки 

на чолі з Филоном Джалалієм приєдналися до Хмельницького. 

    Зі сторони Хмельницького у битві взяли участь 8 тис запорізьких козаків, 1500 

повсталих проти поляків реєстрових козаків та тисяча кримських татар. 

    12-ти тисячна армія Потоцького не отримала підкріплення. Притерпіла поразки у битві. 

Миколай Потоцький помер від вогнепального поранення лівої руки. Врятувався тільки 

один жовнір. Він переодягнувся в селянина і подав знак Потоцькому про загибель сина. 

     Битва під Жовтими Водами стала першою перемогою повсталих козаків над Річчю 

Посполитою. 

     Натхненні перемогою, війська Хмельницького в кінці травня 1648 року розбили 

поляків у битві під Корсунем. 

       У 1655 році Карл Х Густав, шведський король, визнав і Українську державу, і Богдана 

Хмельницького незалежним володарем.  

       Саме шведський король уперше вжив формулювання “Українська держава”. Також 

Україну визнав Молдавський господар Василе Лупу в 1655 році.  

       Кримський хан Мехмед IV Герай козацьку Україну часів Хмельницького в листі до 

російського царя Олексія Михайловича називає окремою державою.  

      У Чигирині після апоплексичного удару 6 серпня 1657-го помер гетьман Богдан 

Хмельницький. День похорону генеральна старшина визначила через чотири тижні. 

Згідно із заповітом, Богдана Хмельницького поховали у Іллінській церкві в Суботові на 

Черкащині. 

       9 лютого 1648-го Богдана Хмельницького обрали Гетьманом Війська Запорізького. За 

історичними довідками, саме в цей день 1595 

року він і народився. 

В ході національної боротьби і здійснювався 

процес формування української державності. 

Укладав союз з Кримським ханатом, 

Московським царством, Молдовою та 

Швецією. Хмельницького вважають одним з 

найбільш видатних керівників за всю історію 

української держави.  

     Ознаки недуги проявилися в 61-річного 

гетьмана ще на початку року. Відчуваючи 

наближення смерті, він у квітні скликав 

старшинську раду і за її згодою заповів  

гетьманську булаву наймолодшому синові — Юрасеві.  
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      У перших днях липня самопочуття Богдана Хмельницького погіршало, а наприкінці 

місяця у нього стався крововилив у мозок. Його розбив параліч та відібрало мову. 

       У неділю 2 вересня після жалобних промов вкриту червоною китайкою домовину 

винесли з гетьманських покоїв і повільною ходою рушили на Суботівський шлях. 

" Безліч народу, а найбільше людей військових було", — писав автор Літопису 

Самовидця. 

      Спочатку домовину везли на похідному возі, а потім до Суботова козаки несли її на 

руках. Там, згідно із заповітом, Богдана Хмельницького поховали у збудованій ним за два 

роки до того Іллінській церкві, поруч із сином Тимошем. 

      Тіло старшого сина Богдана Хмельницького Тимоша у столичному Чигирині, а потім у 

родинному Суботові оплакували майже два місяці. Так розпорядився гетьман. Ховали 

Тимоша 27 грудня 1653 року, за два з половиною місяці після смерті. Напередодні 

похорону його дружина – молдавська князівна Розанда – народила двох хлопчиків-

близнюків. Тиміш загинув, боронячи право її батька на молдавський престол. 

     12 вересня 1653-го під час облоги фортеці Сучава, на півночі сучасної Румунії, отримав 

смертельну рану. А 15 вересня помер. До свого 21-річчя гетьманич Хмельницький не 

дожив один день. 

      Тож щонайменше шведське королівство, молдовське господарство і кримське ханство 

визнавали Українську державу і використовували таке формулювання у своїх документах. 

       А тепер ще й маємо підтвердження, що у Бучацькому договорі теж йдеться про 

Українську державу. Що це за документ? Як його уклали? 

       Улітку 1672 року величезне 170-тисячне османське військо прийшло на територію 

України на запрошення Петра Дорошенка. А зі заходу наступали польські війська на чолі 

з коронним гетьманом Яном Собеським, який згодом став королем Речі Посполитої.  

        Османська армія разом із військом козацьким воювала з поляками. Відвоювали 

велику частину Поділля, Брацлавщини та південної Київщини.  

        Бучацьке перемир’я підписали 20 жовтня 1672 року.  

        Українські представники були постійно присутні під час підготовки договору між 

Стамбулом і Варшавою у Бучачі. 

        Гетьман Дорошенко вимагав у Речі Посполитої окреслити кордони України до річок 

Лабунь і Горинь; віддати йому всі гармати з польських фортець і ту частину артилерії, яку 

руський воєвода забрав з Чигирина. А також, щоб усі уніатські церкви були знищені, а 

перетворені на костели православні церкви — повернені. 

      У листопаді 1672 року український гетьман отримав грамоту-“нісан” на підтвердження 

його прав щодо володіння Україною у статусі османського підданого.  

       Цією султанською грамотою закріплювалися положення Бучацького миру між 

Польщею і Туреччиною, укладеного в жовтні. Султан також вручив Петрові Дорошенку 

золоті булаву й каптан. 

Як саме в тексті договору названо Україну? 

    У 4 пункті польського перекладу Бучацького договору вживається словосполучення 

“Ukrainskie Panstwo”, яке перекладається із давньо-польської і сучасної польської мови як 

“Українська держава”.  

     У це поняття вкладено територіальну локалізацію у межах південно-східної Київщини 

та Брацлавщини. У цьому ж 4 пункті вживається словосполучення “українські козаки” та 

слово “Україна”. 

      Загалом про це було відомо науці й раніше, але тепер знайдено наочне підтвердження 

— оригінал Бучацького миру у польському перекладі. А оригінал Бучацького договору 

https://gazeta.ua/articles/history-journal/_sin-generala-hmelnickogo-timish-dvichi-biv-svoyu-molodu-druzhinu/534042
https://gazeta.ua/articles/history-journal/_sin-generala-hmelnickogo-timish-dvichi-biv-svoyu-molodu-druzhinu/534042
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турецькою мовою був опублікований у 2011 році в Німеччині (“Османсько-польський 

дипломатарій” поляка Даріуша Колодзейчика). 

      До слова, у 1663 році гетьман Павло Тетеря писав, що Україна є державою його 

королівської милості.  

      На той час держава уособлювалася із монархом. Монархом був польський король, 

турецький султан. Монархами себе оголосили російські царі. А Богдан Хмельницький був 

простим шляхтичем, тому одружив свого сина Тимоша з Розандою, донькою 

молдавського господаря.  

      Але Тимош загинув. Якщо би молодший син Юрій став одразу після смерті батька 

гетьманом, то міг би очолити, як принц крові Козацьке князівство чи Українське 

князівство. Звісно, цьому заважали країни-сусіди, періодично виступаючи або 

союзниками, або ворогами. 

Скільки часу проіснувала Українська держава? 

     Із 1648-го по 1764 рік (хоча полково-адміністративний уряд був скасований на Ліво-

бережній Україні лише у 1783 році). 

     Цікаво, що за радянських часів у 1954 році були видані “Тезисы о 300-летии 

воссоединения Украины с Россией”, де згадувалося про “украинскую государственность” 

за часів Богдана Хмельницького. А от за часів незалежності України ми не можемо 

протистояти впливам домінуючих історіографії світу. Зокрема, провідній у Східній Європі 

польській історіографії, російській, турецькій. Їхні представники по-своєму інтерпретують 

українську історію. До прикладу, російські історики пишуть, що у 1654 році, після 

підписання Березневих статей Україна увійшла до складу Росії. Хоча згідно з цим 

договором мала стати протекторатом Московського царства, залишившись незалежною. 

      Колись Україна боролася із сусідами на полі бою, а нині має боротися, як на полі бою 

так і на рівні історичної науки та історіографії, з версіями нашої історії, домінуючих 

націй.     

      На жаль, цьому мало приділяли уваги, протягом 30 років поспіль, незалежності 

України. 

 
У СПИСКАХ ЗНАЧИТЬСЯ. ЗНАЙДЕНО ПЕРШИЙ РЕЄСТР ГЕТЬМАНІВ ВІЙСЬКА 

ЗАПОРІЗЬКОГО, ДЕ ЗГАДАНИЙ СИН ХМЕЛЬНИЦЬКОГО — ТИМОФІЙ  
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    У списку, знайденому у варшавському Головному архіві давніх актів, гетьман Тиміш 

Хмельницький — спадкоємець Богдана — йде слідом за Іваном Виговським. 

    Як підкреслює український історик Тарас Чухліб, який знайшов 

документ, датований 1680-ми роками, ніде раніше Тимофій не 

згадувався як гетьман. 

          Народжений у родовому маєтку Хмельницьких у Суботові Тиміш 

(Тимофій) відомий як учасник багатьох походів і битв, які вів його 

батько. Момент слави настав для 20-річного юнака у битві під Батогом, 

коли об'єднана армія запорізьких козаків і кримських татар вщент 

розбила  

польське військо. 

Тиміш (Тимофій) Хмельницький 

       Результатом стала загибель близько 8000 поляків (у тому числі під час масової страти 

полонених), втрати ж козаків і татар оцінюються в рази менше. 

      До битви під Батогом Тиміш має безпосереднє відношення, і його військова доблесть 

тут ні при чому. Річ у тім, що на початку 1650-х молдавський господар Василь Лупул 

порушив договір із запорожцями і з надією став поглядати у бік Польщі. Богдан 

Хмельницький вирішив розрулити ситуацію, одружив свого старшого сина Тиміша на 

одній із дочок Лупу — Розандою. І паралельно дати 

бій полякам, продемонструвавши правителю 

Молдавського князівства на чиєму боці сила. 

План вдався — розгром польської армії був повним, 

а подальша облога Хмельницьким Кам'янець-

Подільського переконала Лупу у тому, що з 

гетьманом таки варто поріднитися. 31 серпня 1652 

року у Яссах був укладений династичний шлюб, що  

 

              Битва під Батогом 

скріпив союз Війська Запорозького з Молдовою.      

    Сучасники згадують, що Тимофій був невисокий і веснянкуватий, але весіллю це не 

завадило.  

     Завдяки одруженню Тимофія на Розанді Хмельницькі побічно поріднилися з 

Радзивіллами — найбагатшим родом у Великому князівстві Литовському, адже сестра 

Розанди була одружена з Янушем Радзівіллом. Про 

таку спорідненість син чигиринського підстарости 

Богдан Хмельницький міг тільки мріяти. 

      Однак незабаром щось пішло не так. Нова 

політична орієнтація Василя Лупу не сподобалася 

місцевим боярам, що повалили господаря, після чого 

той звернувся за допомогою до свата — Богдана 

Хмельницького. Гетьман оцінив ризики і відправив 

влітку 1653 року на допомогу Лупу козацький корпус 

під керівництвом свого сина Тимофія. 

         Руїни замку у Сучаві 

      17 або 18 серпня козаки практично без бою зайняли Сучаву — колишню столицю 

Молдавського князівства. Однак приблизно через тиждень почалася облога, і Тимофій 
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відправив лист до батька з проханням про підкріплення. Однак з огляду на загрозу 

наступу поляків гетьман не міг послати війська до Сучави і радив синові тримати 

оборону. 

     Обложені, у яких закінчувалися продовольство, вода і боєприпаси, спробували 

прорвати облогу, але безуспішно. 11 вересня після полудня почався штурм фортеці — 

нападники зазнавали великих втрат (очевидці писали, що трупи польських драгунів 

повністю заповнили вал перед козацькими окопами), але і козаки не змогли прорвати 

кільце 

     12 вересня 1653 року Тимофій був поранений осколком ядра у стегно і через три дні 

помер від гангрени.  

      Козацький гарнізон продовжував оборону фортеці і уклав 19 жовтня почесне 

перемир'я — козакам дозволили піти з усім озброєнням, забравши тіло свого командувача. 

22 жовтня траурний кортеж прибув до Чигирина, а 27 грудня Тимофія поховали у 

дерев'яній 

 Михайлівській церкві на хуторі Суботів. 

       За кілька днів до похорону чоловіка Розанда народила двох 

хлопчиків-близнюків, подальша доля яких невідома. Що 

стосується вдови Тимофія, то вона прожила деякий час у 

Суботові, а потім переїхала до маєтку Зіньківський Ключ, 

подарованого їй Богданом Хмельницьким. Відомо, що останні 

двадцять років життя Розанда провела у Молдові, під час 

одного з польсько-молдавських конфліктів була полонена 

польськими жовнірами і у 1687 році страчена як невістка 

ненависного їм Богдана Хмельницького. 

 

Розанда Лупул-Хмельницька 

 

           Гетьман Іван Мазепа та його останнє кохання  
 

    Дослідження приватного життя людей, які проживали 200-300 років, це контекст, який 

дозволяє зрозуміти, чому вони так чинили, чому саме так склалася їхня доля. Навіть з 

вибором моральним це було пов’язано. Ми настільки звикли говорити про героїв, 

недругів, людей, які будують собі кар’єру, перепрошую, але всі ми, і ті, хто проживали 

200 років тому – люди. 

 Звичайно, не можемо відкинути ту ідею, що будь-який молодий чоловік захоплювався 

жінками, тим більше такий як Мазепа, будучи при королівському дворі, маючи 

можливість спілкуватися з різними панянками, від королеви та інших. 

   То, звичайно, він подобався, йому подобалися, тому цілком можливі були різні 

стосунки, які могли заходити далеко. Але оцей сюжет героя-коханця, поширений в 

художній літературі і мистецтві 19 століття в той час, коли з’являється романтизм і в 

ньому новий герой.  

   І от Мазепа в тому контексті, як його почали представляти в Європі, дійсно виглядав як 

герой-коханець. 

    Вся Європа знає не реального Мазепу, як героя-коханця за тим сюжетом, який був 

поданий Джорджом Байроном, Віктором Гюго, Юліушем Словацьким. 
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   Те, що насправді дійсно в житті Мазепи траплялися жінки, багато хто з них залишив 

дуже глибокий слід в його житті.  

    Наприклад, мама від самого початку і до кінця залишалася єдиною особою, яка була 

настільки його довіреною. Усі потаємні думки, кроки, як політичного характеру так і 

особистого, всі вони проходили через неї.  

    У Мазепи був дуже тісний зв’язок з 

матір’ю. Навіть в той момент, коли вона 

стала ігуменею відомих 

монастирів Глухівського і Києво-

Печерського, вона постійно залишалася з 

ним в контакті. Навіть в листах до 

московських своїх друзів він дуже часто 

писав про матір. 

    Листування Мазепи з матір’ю, і не тільки з 

нею, дуже довгий час зберігалося саме у неї, 

він не довіряв ні своєму палацу, ні 

оточенню, саме в неї це зберігалося дуже 

довгий час, перед смертю вона передала це 

через свою доньку, теж черницю, Мазепі, але  

 

Портрет Івана Мазепи, 1991 р. Лопата В. 

що сталося далі з цим архівом, не відомо. Він втрачений, принаймні зараз ніде 

не фіксується. Власне зараз про сюжет «останнього кохання», а все інше відходить на 

задній план. 

  Багато в цьому плані намагалися зробити наші українці в міграції, зокрема про матір 

Мазепи була написана стаття в 1939 році в збірнику Мазепа, що вийшов у Варшаві. 

Дійсно, не звично було людям чути про те, що Мазепа – звичайна людина, в нього можуть 

бути якісь підйоми, спади, краще було говорити про те, що одні кричали «герой», інші –

 «зрадник». 

  До речі, про дітей. Але прямих нащадків немає. Не було і немає. Могла би бути, але знов-

таки ця лінія могла перерватися. Хоча б через те, що це була донька, яка не вижила, 

померла немовлям. В офіційному одному реальному шлюбі, який мав Мазепа з Ганною 

Фридрикевич було немовля Варвара. 

 А далі… Все життя один, після того як він вже став вдівцем, він не одружувався, хоча 

контакти з іншими жінками були. Один контакт – це Ганна Дольська, його політичний 

партнер. Другий контакт – очевидно, останнє кохання, 

це Мотря. 

   Знову-таки, через Пушкіна, через той сюжет, який він 

там розповів про розгульну людину, яка спокусила 

невинну дівчину, в даному випадку можна погодитися з 

Сергієм Павленко, який свого часу використав 

інформацію з джерел, – Мотрі було далеко не 16, а 18-20 

років.     

    Мазепі в той момент було 60. Це дійсно, дуже велика 

різниця. Він настільки до цієї дитини ставився як до своєї. 

Вона хрещениця, він її звик змалечку тримати на руках. Вона також є ледве чи не 

останньою його похресницею. Він її любив, – просто в один прекрасний момент вона 
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виросла і перетворилася на прекрасну жінку, і вона в ньому побачила не лише хрещеного 

батька, а особистість.    

        Портрет Мотрі Кочубей  

Очевидно, що ці стосунки, навіть якщо вони були, а за листами вони фіксуються, вони 

були чистими. 

    На користь того, що вони були чистими є аргумент: Мазепа офіційно просив руки в 

матері і батька. Він офіційно звертався до ієрархів православної церкви, дозволити такий 

шлюб, бо розумів, що будучи хрещеним батьком, він не може одружитися. І отримавши 

негативну відповідь, він повністю перериває ці стосунки. Навіть відомо свідоцтво про те, 

що вона тікає від знущань матері до його палацу, а Мазепа відправляє її назад, під 

контролем російських офіцерів, щоб взагалі не було до нього ніяких претензій. І каже їй: 

«Я можу тебе тут залишити, але я не втримаюсь. Я не хочу зла тобі і розголосу потім для 

себе. Маєш повернутися до батьків». І якщо вже не склалося, то не склалося. 

   Вона була потім одружена, саме Мазепа опікувався пошуком для неї нареченого. Це був 

Семен Чуйкевич, син Василя Чуйкевича, вони потім пішли за Мазепою в тому виборі, 

який він зробив у 1708 році.  

    Що стосується самої Мотрі, подружнє життя було нещасливим, вона не відчувала 

кохання до цього чоловіка, просто виконала волю батьків і хрещеного. Але як тільки 

сталася можливість, вона отримала згоду чоловіка і пішла в черниці. Вона закінчила 

життя в монастирі. 

   Його психологічний стан через розрив з Мотрею міг сказатися на тому, як далі 

вибудовувалися події. Коли він зрозумів, що не може вже бути спокійного тихого 

сімейного життя, він сконцентрувався на політиці.  

    Він намагався максимально убезпечити Україну від війни, щоб Карл не повернув в 

Україну. Якщо вибирати між молотом і кувалдою, між Швецією і Московією, він вирішив 

взяти сторону Швеції. Він до останнього все зберігав в собі, єдиною довіреною 

особою був Пилип Орлик, який знав, про що йдеться, То звичайно, саме в останній 

момент народ дізнався цю інформацію, але, на жаль, вони не встигли зреагувати, чому все 

так сталося і що далі з цим робити. Плюс на випередження зіграв сам Петро I. Він дуже 

чітко спрацював. Це і відповідна пропаганда, і швидкість дій… Тому населення не 

зреагувало так, як мало би зреагувати. Воно не пішло за своїм гетьманом. 

Сам факт, що Києво-Печерський жіночий монастир був знищений, а на його місці був 

побудований Арсенал. Да, черниць перенесли на Поділ, і сьогодні ми маємо прекрасний 

Фролівський монастир.  

  Матір Мазепи  за тими джерелами, які ми маємо, була похована в Успенському соборі 

Києво-Печерської Лаври, до якої і Мазепа, і його матір робили дуже великі вклади. Але 

потім в 1941 році постраждало поховання, 

в тому числі завдяки цьому на 

сьогоднішній день  не можуть відтворити 

могилу матері Мазепи. Вона, очевидно, 

там була. 

     Постать Івана Мазепи одна з 

найзагадковіших в українській історії.  

 

     На фото: пам`ятник Іванові Мазепі у Чернігові 

Дискусія, полеміка щодо оцінки його дій, вчинків і досі триває у науковій, популярній 

літературі. Причиною тому – великий масштаб цієї особистості, яку важко збагнути, 

вмістити у певні рамки зрозумілості, осягнення. Гетьмана любили і ненавиділи, поважали 
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і побоювались, цінували і остерігались, прославляли і оббріхували як в часи його 

керування, так і пізніше, у наступні десятиліття та століття. 

    Іванові Мазепі не вдалося здійснити потаємну мрію свого життя – створення незалежної 

української держави. Але те, що він як патріот «для общаго добра матки моей Отчизны 

бідной Украины» наважився не закрити, а поставити це питання з відповідною гостротою 

для наступних поколінь, є найголовнішим його скарбом-заповітом нащадкам. 

   Іван Степанович Мазепа народився 20 березня 1639 року 1 в Білій Церкві у православній 

родині. Його батько був у 1654 році білоцерківським отаманом 2, високоосвіченим 

«знатним козаком» – дипломатом (бере участь у Переяславських переговорах, у делегації 

до Бутурліна, а також виконує функції посла І. Виговського у 1658, 1659 роках на сеймі у 

Варшаві 3). Рівень знань, набожність матері майбутнього гетьмана дозволили їй стати 

після смерті чоловіка ігуменею впливового Вознесенського Печерського монастиря 

(згадується на цій посаді з 1686 по 1707 р.) і ревнивою захисницею православ’я. Батьки 

подбали про здобуття сином належної освіти. 

20 березня — День народження Івана Мазепи, Гетьмана України. 

    Юний Мазепа навчався у 50-х роках ХVII століття у Києво-Могилянській колегії, 

Краківській академії. Є документ, згідно з яким він у 1657 році вивчав артилерійську 

справу в голландському місті Девентер 4. 

   Як зазначено у королівському привілеї, наданому козацькому дипломату С. Мазепі ще у 

червні 1659 р., «і те особливо заслуговує уваги, що сина свого Яна при боку Нашому, на 

послуги Нашої Речі Посполитої він залишає». 

    На початку жовтня 1659 року двадцятирічний Іван Мазепа використовувався 

Яном Казимиром як посланець до гетьмана Івана Виговського 5. У складі польських 

урядовців юнак відбуває на святкування 7 листопада 1659 року у Парижі закінчення війни 

з Іспанією, він «був на прийнятті в Луврі», «відвідав…південну Францію» 6. 

    Побутує думка, що Іван Мазепа лише на схилі літ прозрів і подумав про волю для свого 

народу. Насправді це не так. Ще з молодих літ він постійно перебував в епіцентрі пошуку 

вітчизняних державників кращої долі України. 

   Гетьман Павло Тетеря весною 1663 року у листі до Яна Казимира пише, що 

королівський покоєвий Іван Мазепа, якого відправляють з козацького табору з посланням, 

«знає чимало розповідей про злодійства, і до того наслухався плачу і стогону жителів 

України, що був вражений жахом: то я покладаю на його більш детальне донесення, що 

відповідає його обов’язку як свідка, який бачив все своїми очима і слухав власними 

вухами» 7. 

     З 1669 року І. Мазепа служить ротмістром надвірної корогви, а потім генеральним 

писарем у гетьмана Петра Дорошенка, якого він з пошаною згадує пізніше у своїх 

універсалах. П’ятирічна служба у нього збагатила життєвий, політичний досвід 

майбутнього лідера Гетьманщини. Дії П. Дорошенка підпорядкувалися одній меті – 

«зберегти цілісність занепадаючої України», «стати удільним князем». Активна 

дипломатія гетьмана з Кримом, Московією, Польщею в інтересах українського люду не 

могла не залишити помітного сліду в помислах його учня, довірника, який, до того ж, брав 

найактивнішу участь у переговорах, складанні союзницьких угод. 

   Тридцятип’ятирічний дорошенківець Іван Мазепа потрапив у 1674 році у полон до 

лівобережного гетьмана Івана Самойловича як вже сформований дипломат, активний 

учасник змагань за єдність, цілісність України. Це була високоосвічена людина-

інтелектуал, яка знала німецьку, латинську, французьку, італійську, турецьку мови, добре 

орієнтувалася у перипетіях політичного життя всієї Європи. 
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     Опинившись не з своєї волі в орбіті інтересів Москви, царських урядовців, він 

фактично підкорився як полонений збігу обставин, які були не на користь П. Дорошенка 

та його справи (20 лютого 1674 року велика кількість задніпровської старшини покинула 

правобережного гетьмана). 

І. Самойлович, знаючи І. Мазепу ще з часів переговорів за приєднання Правобережжя до 

Лівобережжя, наблизив його до себе, неодноразово доручав висуванцю важливі 

дипломатичні місії до Москви. Через кілька років талановитий правобережець стає 

генеральним осавулом.  

     У 1687 році після невдалого Першого Кримського походу завдяки діям опозиційної 

старшини, яка бажала перерозподілу урядів і нового гетьмана — Василя Борковського, 

Івана Самойловича було зміщено. Це відповідало й інтересам фаворита царівни Софії, 

головнокомандуючого військами В. Голіцина, який у такий спосіб виправдався за свої 

прорахунки у війні. Але опозиціонерам не вдалося протягнути на гетьманський уряд свого 

ставленика. Головнокомандуючий московським військом зробив ставку на І. Мазепу, 

якого добре знав як козака-дипломата, високоосвічену людину. Князь також володів 

кількома мовами, у нього була велика бібліотека. Зрозуміло, йому імпонував генеральний 

осавул, який полюбляв книжкові новинки, збирав їх до власної книгозбірні. 

   Безглузда легенда про те, ніби В. Борковський позичив І. Мазепі 10 тисяч рублів 

(50 тисяч золотих) для хабаря В. Голіцину, далека від істини вже хоча б тому, що таку 

суму генеральний обозний навряд чи мав, бо його річна платня складала всього-на-всього 

1000 золотих.  

    У джерелах згадуються два важливі документи, у яких гетьман сповіщає про дарунки 

начальнику Посольського приказу – у «Записці» фігурує сума 10000 рублів 8, а у «Росписи 

вещей, которые в разных временах даны от меня, Ивана Мазепы, Гетмана, с начала 

уряду Гетманского, во все времена Князю Василью Голицину»*  – 17390 рублів 9. Згадані 

суми передані після виборів, наймовірніше у 1688 – 1689 роках. Отже, це не хабар на 

гетьманство (спочатку гроші – а потім вибір!). Як відомо, командуючий російською 

армією після скинення Самойловича хотів забрати всі скарби гетьмана-«зрадника» у 

царську казну. Але Мазепа, генеральні старшини переконали його вчинити по-іншому! У 

Москву мала відбути лише половина конфіскату. Від цієї домовленості у виграші 

залишались, по-перше, Гетьманщина, бо вона не втратила повністю військовий скарб, по 

друге, В. Голіцин, автор відповідної статті Коломацької угоди. Фактично за власну ідею, 

врахування прохання старшини та Мазепи він узяв у 1688—1689 роках наперед домовлені 

комісійні. В описі майна Самойловича, наприклад, фігурує «шатер турецкой»10. «Шатер 

турской» зустрічаємо й в «Розписи»! А оскільки Мазепа не поспішав з якихось причин 

виконати свої зобов’язання щодо «комісійних», то про це йому нагадав Л. Неплюєв 

шляхом шантажу: він тримав під вартою переяславського полковника Родіона Дмитрашка, 

який весною 1688 року їздив у Москву скаржитись на гетьмана… Сам севський воєвода як 

посередник і наглядач за передачею конфіскату отримав, як довідуємось з тієї ж 

«Розписи», неофіційно майже 5000 рублів! Отже, як бачимо, йдеться про відкупні, 

комісійні, а не про хабар за гетьманство на Коломаку. 

Ставши гетьманом, І. Мазепа поступово проводить на провідні урядові посади 

здебільшого однодумців-правобережців, зокрема Якова Лизогуба, Юхима Лизогуба, 

Михайла Вуяхевича, Михайла Миклашевського, Дмитра Чечеля. У його найближчому 

оточенні більшало тих, для кого різноманітні політичні комбінації щодо визначення 

подальшої долі України були знайомі і не відлякливі, а відтак і допустимі для реалізації. 

Те, що висуванці гетьмана у 1689 – 1692 роках І. Ломиковський, А. Гамалія, М. Гамалія 

(сини Андрія Гамалії), Д. Горленко, Д. Чечель, Д. Нестеренко, К. Мокієвський та їхні 
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близькі у 1708 році, майже через 20 літ, опинилися в одній повстанській команді і 

вирушили супроти Петра І, засвідчує близкість їхніх інтересів і на початку 1690-х років. 

Саме тоді І. Мазепа готував свій перший виступ проти Москви. Якраз у 1689 році у ній 

відбувся двірцевий переворот, в результаті якого потерпіла поразку партія царівни Софії 

та В. Голіцина. Останній викликав на підмогу гетьмана «з 500 особами його вищої 

старшини» 11, як свідчив французький дипломат Де ля Невіль. 

  Реальна влада після падіння Софії, арешту В. Голіцина опинилась у Наришкіних, 

зокрема у брата цариці Наталії Кирилівни 25-річного випивохи 

Лева Кириловича Наришкіна, який став головою Посольського приказу. У ті дні 

сімнадцятирічний Петро І ще був далекий від політики, дипломатії, управління державою. 

Перемога Наришкіних мало чим змінила спосіб життя царя: до 24-річного віку він мало 

цікавиться справами в Московії і проводить час у військових «марсових» потіхах, у 

підготовці фейєрверків, будівництві кораблів та яхт, випробуванні гармат. 

   Наришкіни ж у 1689 – 1690-х роках активно проводили розшук прибічників Софії, 

репресували їх. У 1690 році царські урядовці проводили на Гетьманщині ревізію реєстру 

конфіскованого у Самойловича. І. Мазепа як запідозрюваний в допомозі В. Голіцину з дня 

на день чекав арешту. Про його скоре скинення з уряду навіть пішли чутки на 

Гетьманщині. 

  І все ж завдяки таємній дипломатії, гетьманській партії козаків на Запорозькій Січі, яка 

5 листопада 1689 року скликала раду про порушення Москвою їхніх вольностей і 

вирішила послати депутацію просити протекції у польського короля, Наришкіни не 

наважились на зміщення керманича України, аби не підливати масла у вогонь. 

Перебуваючи у невизначеному статусі піднаглядного, І. Мазепа почав енергійно готувати 

проти-московське повстання. Відбувається велика кадрова ротація на старшинських 

урядах в полках, сотнях, а також огляд та ревізія сердюцьких, компанійських полків. До 

того ж, гетьман видає Запорозькому війську платню за два попередні роки, чим привернув 

на свій бік всіх запорожців. На жаль, військовий потенціал Гетьманщини був недостатній 

для самостійного виступу проти царської Росії. При сприятливих обставинах з 

лівобережних полків можна було мобілізувати на війну 40-50 тисяч козаків 12. У той же 

час Москва мала у своєму підпорядкуванні майже 150 тисяч вояків, з них більша половина 

несла регулярну військову службу 13. Перед початком Північної війни у Петра І 

налічувалось 111 стрілецьких та солдатських полків, у кожному з яких служило по 1100—

1300 солдат 14. Належно протистояти такій мілітарній силі українські сили могли лише у 

союзі з противниками Московії. 

У кінці 1689 року, на початку 1690 року на контакт з польським королем 

Яном ІІІ Собеським виходять посланці Мазепи К. Мокієвський 15, ченці Соломон, 

Русланович 16 «А про те Вашій Королівській Милості оголошуємо, – повідомляв у таємній 

записці гетьман, – що ми, скільки душ нас присягли, щоб за одне думати» 17. Львівський 

єпископ Йосип Шумлянський від імені короля надіслав Мазепі листа, в якому є і такі 

рядки: «І в Божий час працюйте, і те іго з вільної шиї народу свого зняти 

промишляйте» 18. 

   На початку 1691 року І. Мазепа направляє свого старшого канцеляриста 

Петра Івановича Сулиму (Петрика) з секретною місією до кримського хана Селім-Герея. 

«И писаны те писма к старому хану от гетмана... – свідчив на допиті у 1693 році свідок-

писар Григорій Волковський, – чтоб они татарове Малороссийских городов с народом 

учинили мир, й собрався шли к малороссийским городам, й совокупясь с Малороссийским 

войском, итить бы им войною на Великороссийские городы, так ж как было преж сего 

при Хмельницком» 19. 



 

 

18 

   На жаль, Селім-Герея, до якого Мазепа їздив від Яна Казимира у 1663 році, у той 

момент змістили. У Кримському ханстві йшла боротьба за владу – по кілька місяців 

правили Саадет-Герей ІІ, згодом Сафа-Герей І. Все це утруднювало Батурину пошук 

партнера для співпраці. 

    У 1692 році московські урядовці, отримуючи суперечливі повідомлення про зрадницькі 

наміри І. Мазепи, намагалися викликати його до Москви. Але старшинська рада замість 

нього послала велике козацьке посольство на чолі з чернігівським полковником 

Яковом Лизогубом. Їх протримали там майже рік як заручників. І. Мазепа всупереч 

бажанню змушений був відкласти повстання і на довгі роки через несприятливі обставини 

відмовитися від задуманого. Польський посол Кир’як Ісарович у звіті про дипломатичну 

місію в Батурин у 1693 році зазначав: «А так Москва пильнує Мазепи, що йому не 

дозволяють і поговорити з іноземною людиною» 20. 

   У наступні роки гетьман багато уваги приділяє не тільки розбудові збройних сил, 

гетьманських установ, а й питанням духовності, освіти. За його кошти збудовані братська 

Богоявленська, велика Лаврська та Всіх Святих церкви, військовий Микільський собор у 

Києві, відреставровані п’ять церковних приміщень старокняжої доби, закінчено зведення 

трьох храмів 21. Значні фінансові внески зробив гетьман для оздоблення, ремонту 

Печерської Лаври, Пустинно-Микільського, Братського Богоявленського, Кирилівського, 

Золотоверхо-Михайлівського, Межигірського, Чернігівського Троїцького-Іллінського, 

Лубенського Мгарського, Густинського, Батуринського, Крупицького, Глухівського 

Петропавлівського, Домницького, Макошинського, Каменського, Любецького монастирів, 

кафедральних соборів у Києві, Переяславі, Чернігові, батуринських церков 22. За 

замовленням І. Мазепи також постали у роки його правління Вознесенська церква у 

Вознесенському монастирі, ігуменею якого була його мати, церква Покрови у Дігтярівці 

та інші культові споруди. Загалом лише за опублікованими джерелами відомо про 

220 церков, збудованих за правління І. Мазепи. З них 44 під його особистим патронатом. 

  Як випускник Києво-Могилянської колегії він подбав, аби його альма-матір у 1701 році 

набула статусу академії. Крім цього, він виділив кошти на будівництво у ній у 1703—

1704 роках мурованого приміщення 23, щорічно давав з військового скарбу по 

1000 золотих на потреби спудеїв.  

    У 1700 завдяки його відчутній допомозі, виділеній на будівництво навчального корпусу, 

дзвіниці, трапезної, допоміжних службових приміщень та папірні для друкарні, 

з’являється у Чернігові перший на Лівобережжі вищий навчальний заклад – Чернігівський 

колегіум 24. Вдячні викладачі останнього видали невдовзі п’ять книг з присвятами своєму 

благодійнику, два панегірики. Сприяє він і появі у Ніжині у 1696 році школи для навчання 

дітей грецькому і слов’янському письму 25. 

   Гетьман часто призначав на відповідальні уряди людей не тільки високоосвічених, а й 

небайдужих до письменства. Так, відомо, що він поставив глухівським сотником Олексія 

Туранського, який непогано віршував латиною.  

   У 1705 році чернігівським полковником стає володар чималої бібліотеки, автор 

історичної хроніки Павло Полуботок. П. Орлик з’явився в оточенні гетьмана в першу 

чергу як поет. Пізніше він ностальгічно згадував побачене у палаці свого патрона: 

«Незабутня для мене й досі величезна бібліотека небіжчика Мазепи. Дорогоцінні оправи з 

гетьманським гербом, найкращі київські видання, німецькі й латинські інкунабули, багато 

ілюстровані стародавні рукописи. Не без зітхання згадую в теперішній моїй мізерії всі 

книжкові багатства, рівних яким не було в Україні» 26. «Добродію і ктитору» завдячують 

у передмовах, присвятах до власних творів І. Орновський («Муза роксолянська»,1688), С. 

Яворський («Луна голосу, що волає в пустелі», 1689), П. Орлик («Алцід російський», 
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1695), С. Мокрієвич («Виноград, домовитом, благим насаджений», 1697), Д. Туптало 

(«Руно орошенное», 1697), Ф. Прокопович («Володимир», 1705), Л. Горка («Йосиф 

Патріарх», 1708), автори підручників риторики «Roctra Tulliana», діалектики «Prolegomena 

dialecticae», філософії «Philosophia naturalis et ulfaranaturalis» та піїтики «Lyra Heliconis». 

   У 1700 р. Мазепа попросив ченців Крупицького Батуринського монастиря перекласти 

для нього і для мирян тлумачник Григорія Двоєслова на книгу Іова. Невдовзі він вийшов 

друком під заголовком «Толкованіе Григорія Двоєслова на книгу Іова за щасливого 

владенія Его Царскаго Пресветлаго Величества войска Запорозскаго обоих стран Днепра 

гетмана ясновелможнаго его милости пана Іоанна Стефановича Мазепы его ж коштом 

и иждивеніем преведеся сія духовная книга на спасеніе его и всех чтущих и пользу 

приемлющих от нея» 27.  

    Чернігівські та інші друкарні коштом Мазепи здійснили кілька видань Євангелія, яке 

він дарує при нагоді Лубенському монастирю, православним Сирії (арабською мовою), 

Верхратському монастирю біля Рави-Руської та іншим релігійним закладам. З передмови 

до Євангелія «Апракос» (друкарня Печерської лаври, 1707 р.) довідуємося, що його 

основу склав старовинний рукопис, подарований гетьманові архімандритом з Святої 

Афонської гори. І. Мазепа як «Церкви Православной Восточной Благочтивий син» 

попросив митрополита Варлаама Ясинського перевірити текст реліквії і доручив 

печерському архімандритові Йосипові Кроковському його передрукувати 28. Гетьман 

також опікувався долею церковних діячів-просвітників Дмитра Туптала, 

Феодосія Углицького, Іоана Максимовича, Стефана Яворського, завдяки йому вони 

видавали власні книжки, здобували відповідальні посади у церковній ієрархії. Тісна 

співпраця керманича України з багатьма літераторами, творчими особистостями не 

випадкова. Адже гетьман і сам віршував. Донос В. Кочубея доніс до нашого відома його 

вражаючу «Думу»: 

Всі покою щире прагнуть, 

А не в еден гуж тягнуть, 

Той направо, той наліво, 

А все браття, то то диво! 

Не ма ш, любви нема ш згоди 

От Жовто и взявши Води; 

През незгоду всі пропали,  

Сами себе звоевали . 

Ей, братища, пора знати, 

Що не всім нам пановати,  

Не всім дано всеє знати,  

І річами керовати! 

    Завершується поезія закликом виступити в оборону «вольностей»: «Без жаднои 

політики, Озьмітеся всі за руки…Нуте врагов, нуте бити!». Є документальні свідчення, 

які показують, що Мазепа шукав нагоди позбутись опіки Москви і у кінці 1690-их років, 

тобто у час написання «Думи». Його родич, київський полковник Костянтин Мокієвський, 

захмелівши на старшинській вечірці у січні 1701 року, говорив у близькому колі: «Так не 

тилко полковники, але и сам пан гетман измінник, що хотіл з под Казикермена утікати… 

да я то ще тыи войска задержал, а он мене за тое трохи шпагою не пробыл” 29. Дещо 

раніше про це інформував царя бунчуковий товариш Данило Забіла, який у своєму доносі 

зазначав, що «прошедшаго 1698 году, во время бытности войск Его Царского 

Пресветлого Величества под Аслан-Керменем и пришествия орд с турками под обозы, 

прибег из орды к его милости, господину гетману, один татарин, в деле передався, а 
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подлинно прислан был с листами от салтана, и будто его милость господин гетман, 

поступая хитрым способом, те листы утаил перед боярином, его милостию, князем 

Яковом Федоровичем Долгоруковым» 30 . Донощик також оповів про те, як «под Аслан-

Керменом выезжал его милость, господин гетман, за обозы против неприятелей 

бусурман, и то будто чинил не для бою, но для свидания с солтаном». 

Бажання деяких зміщених з урядів старшинських опозиціонерів викрити, очорнити в очах 

царя І. Мазепу завершувалось для них невдачею. Гетьман діяв дуже обережно, 

конспіративно. На той чи інший щодо нього закид у Малоросійському приказі вже лежала 

надіслана наперед депеша з Батурина з Мазепиним трактуванням події. Як правило, 

висунуті щодо нього обвинувачення він аргументовано переадресовував на своїх 

опонентів. Мазепа регулярно давав цінні для росіян розлогі коментарі діям поляків, 

кримців, їхньої агентури, повідомляв про ситуацію в полках, Запоріжжі. Складалося 

враження, що він і тільки він був найголовнішим поза-конкурентним агентом №1. Не 

секрет, що московська верхівка щороку отримувала з Батурина солідні презенти. Так, 

31 січня 1696 року гетьман відрядив до царського столу шість лосів, десять кабанів, зубра, 

двох оленів 31. Подібна практика задобрювання ласого на хабарі оточення Петра І зводила 

нанівець зусилля гетьманських недоброзичливців. Іван Забіла, наприклад, довго 

випрошував у Мазепи село Клишки, надане йому царем, поскаржився навіть у Москву. 

Але, незважаючи на наказ московських чиновників позитивно вирішити питання 

скаржника, гетьман проігнорував його. Надокучливому прохачу він зауважив, що «я тут 

невольник на столиці (Москва. – Авт.), а на Украйні моя воля буде» 32. 

    На старшинських з’їздах, присвячених економічному становищу на Гетьманщині, 

гетьман порушував питання про зменшення податкових річних зборів, запропонував 

дозволити гнати горілку селянам для власної потреби без сплати податку, зобов’язав 

орендарів продавати людям по дешевшій ціні вино. Він неодноразово суворо карав 

старшин, знімав їх з урядів, коли вони намагалися перевищити свої повноваження. 

Треба зазначити, що у козацькій державі Мазепи люди були вільними. Селянство 

відбувало «всякое послушенство» за надану йому в оренду землю. Старшина, 

призначений на відповідальний уряд, отримував рангові маєтності. Так, Іван Мазепа, 

ставши гетьманом, отримав на ранг 19654 двори, у яких мешкало понад 100 тисяч селян. 

Вони розміщувалися у 72 селах, слободах Прилуцького (Красноколядинська сотня), 

Стародубського (Топальська сотня), Ніжинського (Кролевецька, Коропська, Бахмацька, 

Батуринська сотні), Чернігівського (Понорницька, Сосницька, Любецька, Менська, 

Киселівська сотні) полків, а також Гадяцькому, Переяславському та Київському полках 33.       

    Населення рангових маєтностей сплачувало податок не І. Мазепі як людині, а 

гетьманові для виконання ним владних повноважень. З отриманих доходів у наданих на 

уряд маєтностей він мав забезпечити функціонування гетьманської адміністрації, охорони, 

утримання резиденції, почту, музик, частково війська. Між ранговими селами існував 

розподіл форм сплати податку: одні з них мали здати на «гетьманську булаву» певну 

кількість свійської птиці, інші – солі, дичини, треті – грошей. Причому останніх посполиті 

здебільшого не платили. Це робили за них орендарі млинів на територіях рангових 

маєтностей. Відповідно посполиті возили їм дрова, заготовляли сіно, гатили греблі тощо. 

Селяни вільно переміщалися в межах Гетьманщини. «Послушаніє» не обмежувало їхньої 

самостійної праці на себе і давало можливість на державній землі мати статки для 

прожиття. Рангові маєтності, взагалі земельна власність старшини мали умовний 

характер, бо після усунення державців з посад(особливо примусового, конфліктного) 

підлеглі посполиті, земля передавались наступним володарям відповідних посад. На 

Гетьманщину тікали від кріпосництва втікачі з Московії, Польщі. Відомі випадки, коли 
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російські військовослужбовці, перебуваючи в Україні, крали українських дітей, зокрема 

Омелька Зашлого у такий спосіб перепродали в Москву за рубль 34. Дядько Петра І 

Лев Наришкін у 1700-их роках надіслав І. Мазепі погрозливу вимогу, аби він негайно 

відправив до нього карлицю, яка втекла додому в Україну. Гетьман на те відповів, що в      

   Гетьманщині «є не безгрішно кого неволею давати чи дарувати» 35 і не виконав грізного 

розпорядження. Для суспільного ладу Гетьманщини, як показує вищезгадана позиція 

гетьмана, кожна людина являла собою цінність, з непорушним свободи вибору. Поляк 

Еразм Отвіновський не випадково тому писав, що гетьман «в усього народу... був у 

шанобливій любові та побожній повазі»36. Це ж саме зазначав французький посол 

Жан Балюз, який відвідав Батурин. 

Гетьману деякі історики закидають, ніби він був жорстоким кріпосником, маючи двадцять 

тисяч кріпаків у сусідній державі. Факти ж говорять дещо про інше. У 1699 році 

Іван Мазепа купив у російських поміщиків землі у Рильському повіті і заснував там 

кільканадцять слобід, сіл (зокрема Іванівське та Амонь, у 1700 р. – Вишні Деревеньки, у 

1702 р. – Урусу, в 1703 р. – Ольхівку, у 1704 р. – Куреньки і Дроновку, в 1705 р. – Жилину 

і Гузомою, в 1706 р. – Ізбицю, в 1707 р. – Софроново, Коренево і Снагость та інші 

населені пункти 37). Оскільки засновник надавав переселенцям значні пільги, брав з них 

лише незначний податок, то чутка про «землю обітовану» швидко розповсюдилася 

довкруг. Якщо в Івановському в 1705 році було 187 дворів, то вже у 1708 році – 697, у 

Мазепинцях відповідно 30 і 93, у Гузомої – 30 і 69, Амоні – 72 і 178, Вишніх Деревеньках 

– 52 і 213 38. Подібна тенденція простежується у всіх селах. Фактично у такий спосіб 

відбувається розширення меж Гетьманщини за рахунок прикордонної території. Певно, 

таку мету і переслідував гетьман. Надання пільгового режиму переселенцям дуже муляло 

російським поміщикам-кріпосникам, які жили за іншими законами, купляли-

перепродували селян, як худобу. Гетьман у цьому зв’язку просив царя, аби вони «никакой 

обиды и насильства людям свободным, в оные слободки идущим, по дорогам перенимая, 

разорения не чинили» 39. Дві третини новоосілих жителів становили росіяни (мабуть, 

кріпаки-втікачі), третину – українці. Переваги української системи орендного 

господарювання (селянин платив податок за використання землі) над примусовою працею 

кріпосних швидко перетворили мазепинські села у процвітаючі осередки ефективної 

економіки. Жителі Івановського, зокрема, за досить короткий час змогли збудувати три 

церкви. До речі, у Курській області Росії і досі під Рильськом є села Івановське, 

Степановка та Мазеповка, у назвах яких зафіксовано ім’я, по батькові та прізвище їхнього 

засновника. 

Іван Мазепа мріяв про об’єднання Лівобережжя та Правобережжя України. Та згідно з 

«Вічним миром» 1686 року землі від Києва до Чигирина мали «быть в пусте всегда» 40. 

Гетьман як васал надсилав царським урядовцям копії своїх грізних наказів полковникам 

про суворе виконання положень вищезгаданого договору, немовби демонструючи свою 

заповзятливість у виконанні його умов. Водночас на ділі він все робив навпаки. 

Польському послу К. Ісаровичу у 1694 році він чесно зізнався, що «кордони я собі ті 

осаджу» 41. Незважаючи на те, що цар дозволив паліївцям перебратись на Лівобрежжя, І. 

Мазепа знаходить аргументи, аби вони залишились – таки на Фастівщині! Прийшовши з 

козацьким військом у 1704 році на Правобережжя, гетьман всупереч царським настановам 

за досить короткий час заселив зайняту територію своїми людьми. 21 листопада 1708 року 

київський воєвода Дмитро Голіцин повідомляв Гаврилу Головкіну: «На сей стороне 

поселено жителей с 50000, и за таким случаем зело потребно, дабы Белоцерковский 

замок не упустить» 42. Російський резидент у Польщі А. Дашков у цьому зв’зку 
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11 грудня 1708 року радив канцлеру написати польським магнатам, «что и Украина 

доселе не отдана была чрез факцыи Мазепы, и декларировать отдачю Украины» 43. 

Отже, гетьман хитро і наполегливо здійснив давню мрію П. Дорошенка, І. Виговського – 

об’єднав всупереч інтересам Росії та Польщі під своєю булавою Лівобережжя та 

Правобережжя України. Але радості від того не мав. 

Петро І для розширення імперії, задоволення власних амбіцій потребував дедалі більше 

дармової козацької сили й крові. Тисячі козаків, старшин гинуло на початку ХVIII 

століття у виснажливих походах у Польщі, Прибалтиці. 

У 1707 році цар надумав реорганізувати гетьманський устрій, перетворивши козаків у 

солдати. Ці плани, зневажливе ставлення московських урядовців до прав, вольностей 

гетьманців породжували невдоволення українського люду. Прилуцький полковник 

Дмитро Горленко у наближеному колі гетьмана говорив: «Як ми за душу Хмельницкого 

всегда Бога молим и имя его блажим, что Украину от ига ляцкого освободил, так 

противным способом и мы и дети наши во вечные годы душу и кости твои будем 

проклинать, если нас за гетьманства своего по смерти своей в такой неволи 

зоставиш» 44. 

Мазепиному очікуванню слушного часу для звільнення від московської залежності було 

покладено край у жовтні 1708 року. 

Одночасна поява шведів та росіян на Сіверщині не сприяла мобілізації українців на 

повстання. Лист гетьмана від 30 жовтня 1708 року наказному гетьману 

Івану Скоропадському про те, що Карл ХІІ «нас утвердив і упевняв своїм ніколи не 

змінним королівським словом і даною на письмі асекурацією», про необхідність 

нейтралізації росіян у Стародубі, був перехоплений московськими стрільцями. Ще раніше, 

27-28 жовтня, українські полки, які перебували на Стародубщині, отримали три царські 

укази, згідно з якими старшина мала прибути у царську резиденцію. Соратники гетьмана 

І. Скоропадський, П. Полуботок та інші, не маючи зв’язку з Батурином, слухняно 

виконали цей наказ. Московські урядовці оперативно нейтралізували командування 

Стародубського, Чернігівського, Ніжинського та Переяславського полків, примусивши 

його взяти участь у виборах нового гетьмана. Стольник О. Дашков при цьому застерігав 

канцлера Г. Головкіна: «Ежели оберут гетманом Скуропацкого, надобно иметь и на него 

око, понеже он есть крефтура Мазепина: он его возтавил и обагатил». У Глухові 

стародубський полковник вимушений був прийняти нав’язаний йому царем гетьманський 

уряд. У 1709 році він брав участь у делегації, яка приїхала у Бендери до Карла ХІІ з 

умовами мирного договору. За свідченням словака Даніела Крмана, І. Скоропадський 

«виправдовувався перед Мазепою, що прийняв від царя титул воєводи і пообіцяв, що йому, 

своєму воєводі, буде вірний та що при добрій нагоді приведе до нього збунтованих 

козаків» 45. 

Жорстоке спалення московським військом 2 листопада 1708 року Батурина, вивішення у 

всіх значних містечках Гетьманщини голів забитих батуринців, зрада церковників, які 

проголосили у Глухові анафему гетьману та його прибічникам, – підірвало моральний дух 

повстанців. Прийшовши з шведами до гетьманської столиці, І. Мазепа, як свідчив на 

допиті сотник Корній Савин, «зело плакал» 46. Він сказав П. Орлику: «Уже теперь в 

нынешнем нашем нещасливом состоянии все дела иначе пойдут, и Украина, Батурином 

устрашенная боятися будет едно с нами держать» 47. До того ж, український 

генералітет переконався, що Карл ХІІ надто переоцінив свої сили, могутність і вийшов на 

війну з дуже обмеженим, при тому втомленим, пошарпаним у боях військовим 

контингентом, який не міг вже належно протистояти росіянам і постійно терпів поразки. 

Паніку в оточенні Мазепи викликав і наказ Петра І від 7 листопада 1708 року про арешт і 
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відправлення до Сибіру дружин та дітей мазепинців, конфіскацію їхніх маєтностей. 

Недавня надія на швидку перемогу розвіялася, як дим. Миргородський полковник Д. 

Апостол, проаналізувавши ці реалії, вирішив завчасно вийти з гри і попросити прощення у 

царя. Попри несприятливі обставини, невдачі, гетьман не полишав надії на успіх акції 

визволення. У присязі І. Мазепи старшинам та козацькому товариству, даній після 

спалення Батурина у селі Бахмач, йдеться про те, що він мав за «обов’язок із своєї 

синівської любови до цієї Отчизни, матки нашої, і з повинності свого гетьманського 

уряду проти ворогів москалів за добро Отчизни в обороні законів і свобід повстати, усіма 

способами й засобами боронитися та з’єднаними силами св.королівського маєстату 

Швеції й Запорозького Війська, не щадячи свого маєтку, здоров’я, життя й останньої 

краплі крові, воювати з москалями так довго, доки не визволиться наша малоросійська 

Отчизна й запорзьке військо від деспотичного московського ярма й наші закони та 

свободи з побільшанням не повернуться до давнього стану» 48. Він прагнув залучити до 

співпраці Кримське ханство. Очікувався прихід в Україну і військ польського короля 

Станіслава Лєщинського. 

Рішення І. Мазепи та його однодумців схвально зустріло Запоріжжя, яке через декілька 

місяців майже у повному складі багатотисячним загоном виступило на з’єднання з 

гетьманськими силами. 

На жаль, у вирішальний момент 1709 року мазепинці та шведи не отримали очікуваної 

допомоги від кримчан, поляків. Незважаючи на деякі успіхи при взятті невеличких 

населених пунктів, загалом нечисленне союзницьке військо шведів та українців терпіло 

поразки. Воно не могло у ході тривалої облоги взяти фортецю Полтави, де засів 

п’ятитисячний загін росіян. 

Співвідношення сил противників під час Полтавського бою 27 червня 1709 року було 

нерівним. Петро І скупчував у район Полтави свіжі, щойно відмобілізовані частини. Сюди 

було стягнуто 47 полків 49 із загальною чисельністю до 55-57 тисяч чоловік (піхотний 

полк у 1708 р. формувався з двох батальйонів по 620 чоловік (разом 1240); кавалерійський 

полк – з п’яти ескадронів по 200 кавалеристів (разом 1200). – Авт.). 

Російська армія мала для участі в бою 102 гармати 50. Крім того, на боці Петра І діяли два 

піхотні і чотири кінні полки І. Скоропадського. Це – мінімум 8-10 тисяч козаків. Отже, в 

районі Полтави зосереджувалася 63-67-тисячна армія царя. Вона, до того ж, мала в резерві 

ще більші сили, які прибували у кінці червня в Гетьманщину і розташовувалися на 

стратегічних напрямках. Через тиждень після Полтавського бою 6 липня Петро І зробив 

для полонених шведів огляд своїх військ: полки нараховували 83500 чоловік регулярного 

строю і 91 тисячу нерегулярного, 2 тисячі «артиллерийских служителей» 51. Ця 

демонстрація сили шокувала військовиків короля. 

Інша ситуація була у таборі гетьмана та Карла ХІІ. За показаннями спійманого козака 

Гадяцького полку Гната Коданченка від 4 червня, окрім запорожців, «при Мазепе болши 

3000-х ево войска нет» 52. Ця кількість військовиків підтверджується й у листі Б. 

Шереметьєва до І. Скоропадського від 13 квітня 1709 р.: «Сего моменту получили мы 

ведомость, что в Лютенку прибыло волохов и сердюков легкой конницы с 3000 человек, 

которые намерение имеют бить на наших и достать добраго язика» 53. У тогочасному 

повідомленні генерала К. Ренне до О. Меншикова згадується Полтавський полк, який 

«заплутовал и пристал к запорожцам» 54. 

Останніх, за записками Петра Крекшина, царського комісара по підрядах, який 

супроводжував Петра І, «до 10000 к шведскому войску в совокупление пришли» 55. Тобто 

перед Полтавською битвою під керівництвом Мазепи було загалом 13-15 тисяч 
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військовиків * – 9-10 тисяч запорожців, понад 3000 козаків, сердюків, компанійців, а 

також полтавські, гадяцькі полчани – до 3000 чоловік. 

17 червня, свідчив на допиті Леон Івашкевич, «в Жуках стоит Мазепа, а при нем войско, 

которое вчерашняго дня выходило, конницы тысячи с 4, пехоты 8 полков, а при них 

2 пушки» 56. 

У шведській армії налічувалося близько 25 тисяч вояків 57 (разом з військом також ішло 

кілька тисяч супровідного персоналу) і 28 гармат. Лише на чотири з них шведи мали 

порох і ядра 58. Загалом шведсько-мазепинське військо налічувало до 40 тисяч чоловік. 

Його нараховувалося майже вчетверо менше, ніж у супротивника. 

За кілька днів до вирішального бою українські частини були приведені в готовність і 

виставлені перед позицією росіян. 

«Гетьман Мазепа був там теж, – згадував у своїх нотатках барон Натан Зільтман, – і 

привів своїх козаків, які разом із запорожцями на правому і лівому крилі тримали фланги, 

а також окремо від шведів осаджували російських козаків і калмиків справа від 

московського ретраншементу поблизу малої гори». 

За спогадами Д. Крмана, у ті дні до Мазепи прийшла віщунка, яка сказала, що «ні він, ні 

король Полтави не здобудуть і що поблизу оточеної Полтави буде велике 

кровопролиття» 59. Гетьман розповів про почуте Карлу ХІІ. Той іронічно поставився до 

мовленого, мовляв, він довіряє своєму богові і справедливій справі. 

Всі жили передчуттям скорої розв’язки. Гетьмана, чудово одягнутого, бачили на 

найчистокровнішому коні, коли він вранці нісся по передовій. Король порадив йому 

сховатися в обозі, аби не трапилося нічого лихого 60. 

За особою Мазепи справді полювали російські шпигуни. Якось кільканадцятеро їх 

вдерлося до квартири гетьмана, аби його захопити 61. Але шведська охорона їх відігнала. 

Генеральна баталія розпочалася о 2 годині ночі 27 червня. У ній взяли участь, як розповів 

пізніше полонений шведський головнокомандуючий Реншельд, 19 тисяч шведів (інші 

1300 осаджували Полтаву, до 5000 охороняли переправи у Нових Санжарах і Кобеляках. – 

Авт.) і 11-12 тисяч мазепинців. 

Цар виставив проти короля 47 полків, а також козаків Скоропадського. Карл ХІІ 

сподівався несподівано напасти на переважаючі сили противника і взяти ініціативу у свої 

руки. Однак через погану підготовку до бою, слабке знання місцевості шведи вийшли до 

російських редутів, коли почало світати і їх помітили. Незважаючи на професіоналізм 

вояк Карла ХІІ, їхній могутній натиск лише на початку мав певний успіх. Надалі ж зручна 

позиція росіян, редути, щільний артилерійський вогонь сприяли зломленню бойового духу 

наступаючих. Вони опинилися під щільним вогнем, зазнали значних втрат. При цьому 

чимало атакуючих підрозділів втратили зв’язок з командуванням, іншими полками. До І. 

Мазепи не пробився жоден гінець, навіть генерал-ад’ютант короля А. Гильденклу, аби 

гетьман вислав свій козацький резерв з Пушкарівки. 

Велика частина мазепинського війська була у другому ешелоні наступаючих. «Між 

кіннотою шведи помістили піхотинців, – зазначав у щоденнику згадуваний Д. Крман, – а 

козаків і волохів поставили на обох крилах» 62. На лівому крилі перебували запорожці. У 

їхній бік була направлена контратака кількатисячного корпусу калмиків. Спочатку серед 

запорожців сталося замішання, і вони почали тікати. Однак, писав Д. Крман, кілька 

прибулих шведів з гострими мечами повернули їх назад, і знову був відновлений 

порядок 63. 

Шведський старшина Вейге у своїх споминах відзначив важливу роль мазепинців у 

бойових діях: «Наші запорожці застрілили своїми тягненими рушницями багато з 
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московської піхоти, так що вона скоро потім, побачивши нашу підмогу, відступила через 

заросляки і король також малим об’їздом завернув під Полтаву» 64. 

Козаки та запорожці відігнали ворожу кінноту, яка після бою намагалася схопити короля 

та його оточення 65. 

Карл ХІІ ще бадьорився, йому хотілося битися з росіянами до останньої краплини крові. 

Мазепа, прибувши до шведської ставки, почав переконувати його оголосити негайний 

відступ у турецькі володіння. 

Про це ж заявили генерали короля. Лише після настирливих вмовлянь він погодився на 

відхід. 

Карл ХІІ і Мазепа від’їхали разом в колясці генерала Мейерфельда. За ними поспішили ті, 

хто врятувався. 

Полтавська кровопролитна баталія завершилася повною поразкою шведсько-українського 

війська. На місці герцю переможна сторона виявила 8619 забитих шведів 66. Ще у ході 

побоїща 2800 вояк 67 Карла ХІІ потрапили у полон. Організоване росіянами 

переслідування втікаючих шведів теж дало свої наслідки: поблизу Дніпра практично вся 

королівська армія, яка не мала достатньо плавзасобів для переправи, здалася. Майже 

23 тисячі 68 офіцерів, солдат, супроводжуючого персоналу згодом були відправлені на 

заслання. 

Інша доля чекала їхніх союзників. Кілька тисяч мазепинців як зрадників нещадно 

винищено протягом 28 червня – 4 липня 1709 р. Шведські полонені стали свідками 

колесування, вішання спійманих запорожців, козаків, які брали участь у Полтавській 

битві. Їм також відрубували руки, ноги, голови. Увесь простір від Полтави до Дніпра 

скраплений кров’ю учасників визвольних змагань, які потрапили під гарячу руку 

переможців. За «Щоденником військових дій» після Полтавського бою поховано 13281 

«побиенных неприятельских тел.» 69. Якщо від цієї кількості загиблих відняти 8619 

шведів, то отримаємо 4662 забитих козаків, запорожців. 

За підрахунками сучасника і хроніста Петра І Петра Крекшина, протягом листопада 1708 – 

липня 1709 років в Україні «изменников до тридцати тысяч порублено» 70. 

Під Переволочною вирішили здатися на милість царя ряд генеральних старшин, які мали 

разом з шведською армією вивести залишки українського війська у Крим. Очевидно, 

взамін вони просили гарантувати їм життя. За допитами від 14 липня 1709 р. у числі 

капітулянтів були: генеральний суддя Василь Чуйкевич, генеральний осавул 

Дмитро Максимович, полковник Дмитро Зеленський, компанійський полковник 

Юрій Кожуховський, сердюцький полковник Яків Покотило, а також дрібні урядовці 

Антон Гамалія, Семен Лизогуб, канцелярист Григорій Григорович та писар 

Яків Гречаний 71. Смертну кару їм замінено на заслання. 

2700 козаків, які були з ними, помилувано. Їм заборонили носити зброю і перевели у стан 

посполитих 72. 

Хворий І. Мазепа помер 22 вересня 1709 року у Бендерах. Але з ним не вмерла його мрія й 

ідея створення самостійної держави. Виступ мазепинців показав Московії, що Україна – 

все-таки не губернія, у якій можна правити губернаторами. Це – край, в якому поважають 

волю, традиції, беруться за зброю, якщо ігноруються, нищаться права людності. 
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   Про автора першої української Конституції Пилипа Орлика 
 

    05.04.2022 року виповнилося 312 років із дня створення першої української Конституції 

– «Договорів і Постановлень прав і вольностей Війська 

Запорозького».  

Декілька цікавих фактів із життя її головного 

упорядника – гетьмана Пилипа Орлика. 

    Майбутній гетьман України був 

представником білоруського шляхетського роду 

Орликів (чеського походження), що користалися 

білоруським гербом «Новина» та писалися литвинами 

(білорусами). Його батько служив у війську короля Речі 

Посполитої, загинув на 51-у році життя під час 

польсько-османської війни в битві під Хотином у 

грудні 1673 року. 

      Пилип Орлик народився 11 жовтня 1672 року у Косуті, Ошмянського повіту 

Віленського воєводства, що на території сучасної Білорусі. 

      Батько Пилипа Орлика був католиком і служив польському королеві. Але його мати 

Ірина, яка була православною, вирішила хрестити сина за східнохристиянським обрядом. 
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Таким чином, закінчивши Віленський єзуїтський колегіум, майбутній гетьман вступив до 

Києво-Могилянської колегії. Навчався відмінно, проявив талант ораторства і поезії, 

цікавився філософією і літературою, добре володів українською, польською, 

церковнослов’янською, болгарською, італійською та іншими мовами. 

       Протягом 1698—1700 років — служив консисторським писарем у канцелярії 

київського митрополита, потім у Полтавському полку, а згодом старшим військовим 

канцеляристом і реєнтом – заступником генерального писаря – головної військової 

канцелярії Війська Запорізького. Так почалася політична кар’єра Пилипа Орлика. 

     Пилип Орлик був одним із соратників гетьмана Івана Мазепи. Тож після поразки 

шведсько-українських сил у битві при Полтаві, він разом із правителем України та майже 

50 однодумцями мігрував до молдовського міста Бендери. Таким чином, Пилип Орлик був 

серед перших українців, які тікали із рідної землі за політичними мотивами, але 

продовжували державотворчу діяльність. 

     Намагаючись завоювати собі підтримку, у 1710 році Пилип Орлик склав «Договори і 

Постановлення прав і вольностей Війська Запорозького». Це був крок для вирішення 

суперечностей, що назріли між гетьманом і його підлеглими. 

    Таким чином, Пилип Орлик був одним із перших політиків у світі, який намагався 

оформити своєрідну угоду з іншими гілками влади. Тому його «Договори і 

Постановлення» часто називають першою у світі Конституцією. У будь-якому разі, цей 

документ як прототип суспільного договору брали за приклад наступні українські 

законотворці аж до моменту прийняття Конституції 1996 року. 

    За підтримки Карла XII Пилип Орлик вступив у союз із кримськими татарами та 

Османською імперією, і 8 листопада 1710-го року остання, підтримуючи гетьмана Орлика, 

оголосила війну Московії. 

     Маючи за спиною підтримку шведів та турків, Пилип Орлик добре підготувався до 

походу, в який 12 лютого вирушив з Бендер, перейшовши кордон поблизу Рашкова. Він 

розсилав листи-універсали в яких закликав до повстання народу проти влади 

московського царя. Населення підтримало Орлика і один за одним міста Правобережжя 

переходили під владу гетьмана. 

      Проти полків Пилипа Орлика виступило військо під командуванням генерального 

осавула Григорія Бутовича, яке було розбите в бою під Лисянкою. Гетьмана підтримав 

повсталий український народ. 

      У березні 1711 року об’єднані війська під командуванням Пилипа Орлика підійшли до 

добре укріпленої Білої Церкви, де перебував московський гарнізон. Розпочалася облога 

міста, але жоден із штурмів не був успішним, бо гарнізон мав достатню кількість 

боєприпасів і сильну артилерію. 

      P. S. 

   Цікаві факти до дня народження видатного гетьмана Пилипа Орлика – історичного 

діяча, який випередив свій час. 

11 жовтня 2022 року, виповнилося 350 років з дня народження Пилипа Степановича 

Орлика — він український політичний, державний і військовий діяч, Гетьман Війська 

Запорозького у вигнанні (1710-1742), поет, публіцист. Один з упорядників першої у світі 

Конституції – першого козацького суспільного договору. 

Пишаймося видатними українцями!  

 1. На купюрах номіналом 10 гривень зображений не Іван Мазепа, як заявлено, а його 

соратник Пилип Орлик. Брати художники Олександр та Сергій Харуки розповіли, що 
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запропонували кілька варіантів портретів гетьмана Мазепи. Серед них випадково 

потрапив портрет Орлика. Оскільки достеменно невідомо, як виглядав Мазепа, затвердили 

Орлика. 

2. Барон 

Походить із чеського баронського роду Орликів, одна гілка якого ще за часів гуситських 

воєн XV ст. виїхала до Польського королівства і згодом осіла в Західній Білорусії. 

3. Випускник "Могилянки" 

Навчався у єзуїтському колегіумі у Вільні, а також у Києво-Могилянській колегії, яку 

закінчив у 1694 році на відмінно. Під час навчання проявив талант ораторства і поезії, 

цікавився філософією і літературою. 

4. Поліглот 

Окрім української мови, вільно володів польською, болгарською, арабською, шведською, 

німецькою, латинською та церковнослов’янською мовами 

5. Обраний гетьман 

5 квітня 1710-го року запорозькими козаками, яких іноді називають "першою українською 

політичною еміграцією", було обрано Пилипа Орлика гетьманом України (у вигнанні). 

Обрання відбулося в присутності запорожців, генеральної старшини, козацтва, а також 

османського султана і шведського короля. 

6. Той ще поет  

Пилип Орлик залишив після себе багато листів і великий рукописний "Діаріуш 

подорожній". Писав його польською мовою зі вставками окремих слів, виразів і речень 

латинською мовою. Видав поетичні книжки: "Прогностик щасливий", приурочений 

полковнику Данилу Апостолу (1693), "Алкід Руський", присвячений Івану Мазепі, та на 

честь полковника Івана Обидовського "Гіппомен сарматський". 

7. Дипломат-вигнанець 

Після Полтавської битви емігрував до Османської імперії. Перебуваючи до кінця життя в 

еміграції, Пилип Орлик уклав союзні договори зі Швецією (1710), кримським ханом 

(1711, 1712), вступав у переговори з Туреччиною, намагаючись схилити ці країни до війни 

з Московською державою з метою визволення України. 

8. Автор першої у світі конституції 

Автор першої у світі конституції сучасного вигляду.Документ визначав права і обов'язки 

усіх членів Війська Запорізького та був затверджений шведським королем Карлом ХІІ. 

Хоча вона і не набула чинності оскільки була написана в умовах вигнання, але документ 

залишається пам'яткою української політико-філософської та правової думки. 

9. Борець із корупцією 

Шість статей Конституції спрямовані проти зловживання владою і на боротьбу з 

корупцією. Цей термін вживають в написаному староукраїнською мовою оригіналі тексту. 

Зокрема гетьманові заборонялося "на свій персональний пожиток використовувати 

військовий скарб, а задовольнятися лише своїми оброками та приходами, які кладуться на 

булаву та його гетьманську особу" Ще один антикорупційний пункт був проти 

пільговиків, які вибили собі звільнення від повинностей. 

10. "Мати-героїня" 

Дружина Анна (народилась 29 липня 1683) майже на 15 років пережила Орлика. 

Подружжя мало вісім дітей: Анастасія (1699–1728), Григір (1702, Батурин – 1759, 

Михайло (1704–), Варвара (1707–), Яків (1711, Бендери – 1721), Марта (1713–), Марина 

(1715–) та Катерина (1718, померла рано). 
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           Петро Калнишевський - гетьман-легенда  

 
     Він народився у сімнадцятому столітті, керував Січчю у вісімнадцятому, помер у 

дев'ятнадцятому.  

   29 липня 1776 року Петра   Калнишевського відіслали 

на Соловецькі острови. Історики досі запекло 

дискусують щодо правильності рішень отамана. 

   Про цю людину розповідає Ігор Федик, історик, 

науковий спiвробiтник дослiдницького Центру 

нацiонально-визвольного руху. 

   Петро потрапив на Січ зовсім юним, у деяких 

джерелах зазначено, що у вісім років. Він дивував своїм 

розумом та фізичною силою. Сам був родом з 

Полтавщини. Доволі швидко Калнишевський почав 

обіймати старшинські посади на Запорізькій Січі. Був 

військовим осавулом, відповідав за організацію війська. 

Згодом на козацькій раді йому вручили булаву й обрали 

кошовим отаманом. Калнишевський взявся реформувати козацьке життя. 

    Як змінилося життя на Січі за час правління Калнишевського? 

    Він був добрий господарник. Калнишевський перетворив Запорізьку Січ на потужний 

економічний організм. За часів його правління козаки вперше почали професійно 

вирощувати зернові культури. Розвивалися скотарство та конярство. Козацькі коні були 

одними з найкращих в Європі, коштували дорого. (За одного гривастого козаки брали 150 

карбованців, що на той час було дуже великою сумою.). 

А ще він був заможним і побожним людиною. Збудував десятки храмів, фінансував 

школи, лікарні. 

    Якими були взаємини Катерини ІІ і Петра Калнишевського? 

    У ті часи Запорізька Січ підкорялася Росії. Тож Калнишевський, як тільки став кошовим 

отаманом, поїхав на зустріч до Катерини ІІ. Вона подарувала йому медаль зі своїм 

портретом, однак він нагороду не носив, - козаки кепкували. 

    У 1768 році почалася російсько-турецька війна. Росія використала козаків на чолі з 

Калнишевським для перемоги. Після цього Катерина ІІ розпочала інтенсивний наступ на 

козацькі землі, вимагала, щоб вони цілковито корилися її волі, заборонила ходити козакам 

в походи. А вже в квітні 1775 року цариця видала наказ розброїти козаків і зруйнувати 

Січ. 

    Для цього відіслала майже 100-тисячну 

армію. Оточували козаків 10 днів. Частина 

українського війська, взявши образ 

Богородиці, скарбницю, зброю, втекла за 

Дунай. Близько трьох тисяч козаків 

залишилися на Січі. Вони могли чинити 

опір. Проте Петро Калнишевський вирішив 

піти на примирення. Узявши хліб і сіль, 

почепивши медалі, які дала йому цариця, 

рушив до генерал-поручника Петра Текелії. 

    Якою була подальша доля кошового отамана? 

    Калнишевського одразу ж заарештували. Закували в кайдани і повезли у Москву, де він 

рік перебував у в'язниці. Тим часом 4 -- 5 червня 1775 року Запорізьку Січ ліквідували. 29 
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липня 1776 року Калнишевського довічно заслали до Соловецького монастиря. Посадили 

у підземелля під вежею монастиря. 

Це була холодна яма, схожа на криницю. Там він пробув 25 років. Із камери взагалі не 

вибирали нечистоти. У Калнишевського був жахливий вигляд: довге волосся, закручені 

нігті, подертий одяг... Чимало хто вважає, що краще б кошовий отаман загинув у бою. 

15 березня 1801 року Олександр І звільнив його з в'язниці. Однак Калнишевський був 

дуже хворий і не міг повернутися в Україну. Залишився служити у цьому монастирі, став 

монахом. Помер у 112 років, через два роки після звільнення.   

        P.S. 

          …………………………………………………………………………………………… 

                                             ІСТОРІЯ РУЙНАЦІЇ СІЧІ  

 

    (Текст збережений без перекладу, який відповідає сучасним руйнуванням території 

України новою не-до-імперією рф…) 

     «Мы восхотели объявить во всей Нашей Империи… что Сечь Запорожская вконец уже 

разрушена со истреблением на будущее время и самого названия Запорожских казаков… 

Сочли Мы себя ныне обязанными пред Богом, пред Империею Нашею и пред самым 

вообще человечеством разрушить Сечу Запорожскую и имя казаков от оной 

заимствованное. Вследствие сего 4 июня нашим Генерал-Поручиком Текеллием со 

вверенными ему от нас войсками занята Сечь Запорожская в совершенном порядке и в 

полной тишине без всякого от казаков сопротивления… Нет теперь Сечи Запорожской в 

политическом её уродстве, следовательно же и казаков сего имени…» «5 июня 1775 года 

войска генерала Петра Текели разделились на пять подразделений и окружили Сечь 

артиллерией и пехотой. Внезапность действия русских войск деморализовала казаков. 

Текели зачитал ультиматум, и кошевой Петр Калнышевский получил два часа для 

размышления. Старшины с участием духовенства после длительного обсуждения решили 

сдать Сечь. Однако, подавляющее число рядового казачества намеревалась вступить в 

борьбу с царскими войсками. Много усилий приложил кошевой Петр Калнышевский и 

глава сечевого духовенства Владимир Сокальский, чтобы убедить казаков покориться. 

Они объясняли свою позицию нежеланием проливать провославную кровь. Из Сечи было 

конфискована казна и архив. После этого артиллерия Текели сравняла пустую крепость. 

За выполнение бескровной операции, Текели был награжден орденом св. Александр 

Невского. Кроме этого бывшим старшинам была дано дворянство, а нижним чинам 

разрешено вступить гусарские и драгунские полки. Но трем казакам, Екатерина не 

простила прежние обиды, Петр Калнышевский, Павел Головатый и Иван Глоба, за измену 

в сторону Турции были сосланы в разные монастыри. Калнышевский на Соловках прожил 

до 112-летнего возраста и даже после амнистии Александра I предпочел остаться в месте 

«ссылки».  «Около 5 тыс. запорожских казаков осело на землях турецкого султана, где в 

дельте Дуная была основана Задунайская Сечь. 12 тысяч запорожцев остались в 

подданстве Российской империи и в 1787 г казачьи старшины подали прошение на имя 

императрицы, в котором выразили желание по-прежнему служить. Они образовали так 

называемое Войско верных Запорожцев. Александр Суворов, который по приказу 

императрицы Екатерины II организовывал армейские подразделения на юге России, 

занимался и реформированием казацкой организации бывшей Сечи. 27 февраля 1788 г. в 

торжественной обстановке он собственноручно вручил старшине Войска верных казаков 

http://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%A2%D0%B5%D0%BA%D0%B5%D0%BB%D0%B8,_%D0%9F%D1%91%D1%82%D1%80_%D0%90%D0%B1%D1%80%D0%B0%D0%BC%D0%BE%D0%B2%D0%B8%D1%87
http://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%9F%D0%B5%D1%82%D1%80_%D0%9A%D0%B0%D0%BB%D0%BD%D1%8B%D1%88%D0%B5%D0%B2%D1%81%D0%BA%D0%B8%D0%B9
http://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%9E%D1%80%D0%B4%D0%B5%D0%BD_%D0%A1%D0%B2%D1%8F%D1%82%D0%BE%D0%B3%D0%BE_%D0%90%D0%BB%D0%B5%D0%BA%D1%81%D0%B0%D0%BD%D0%B4%D1%80%D0%B0_%D0%9D%D0%B5%D0%B2%D1%81%D0%BA%D0%BE%D0%B3%D0%BE
http://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%9E%D1%80%D0%B4%D0%B5%D0%BD_%D0%A1%D0%B2%D1%8F%D1%82%D0%BE%D0%B3%D0%BE_%D0%90%D0%BB%D0%B5%D0%BA%D1%81%D0%B0%D0%BD%D0%B4%D1%80%D0%B0_%D0%9D%D0%B5%D0%B2%D1%81%D0%BA%D0%BE%D0%B3%D0%BE
http://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%94%D0%B2%D0%BE%D1%80%D1%8F%D0%BD%D1%81%D1%82%D0%B2%D0%BE
http://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%93%D1%83%D1%81%D0%B0%D1%80%D1%8B
http://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%94%D1%80%D0%B0%D0%B3%D1%83%D0%BD%D1%8B
http://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%9F%D0%B5%D1%82%D1%80_%D0%9A%D0%B0%D0%BB%D0%BD%D1%8B%D1%88%D0%B5%D0%B2%D1%81%D0%BA%D0%B8%D0%B9
http://ru.wikipedia.org/w/index.php?title=%D0%9F%D0%B0%D0%B2%D0%B5%D0%BB_%D0%93%D0%BE%D0%BB%D0%BE%D0%B2%D0%B0%D1%82%D1%8B%D0%B9&action=edit&redlink=1
http://ru.wikipedia.org/w/index.php?title=%D0%98%D0%B2%D0%B0%D0%BD_%D0%93%D0%BB%D0%BE%D0%B1%D0%B0&action=edit&redlink=1
http://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%97%D0%B0%D0%B4%D1%83%D0%BD%D0%B0%D0%B9%D1%81%D0%BA%D0%B0%D1%8F_%D0%A1%D0%B5%D1%87%D1%8C
http://ru.wikipedia.org/wiki/%D0%90%D0%BB%D0%B5%D0%BA%D1%81%D0%B0%D0%BD%D0%B4%D1%80_%D0%A1%D1%83%D0%B2%D0%BE%D1%80%D0%BE%D0%B2
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Сидору Белому, Антону Головатому и Захарию Чепиге флаги и другие клейноды, которые 

были конфискованы в 1775 году».         

    

                                      Йоганн Кеплер 
 Найважливіші закони в астрономії що цікаве про Сонячну систему /  

     Це історія про те, як дитяче захоплення змінило історію розвитку науки. Історія про 

Йоганна Кеплера, який сформулював три чи не найважливіші закони в астрономії. 

Отже, хто такий Йоганн Кеплер? Та у чому 

суть його першого й другого законів? 

Розповідаємо. 

Що люди Європи знали про рух планет у 

Сонячній системі до Кеплера 

Йоганнес Кеплер окреслив закони руху планет 

на початку XVII століття. Доти ж міркування 

європейського люду про Сонячну систему та 

космос загалом були хаотичними. 

• Під впливом християнської релігії, яка називала Землю та людину вінцем творінь 

Бога, середньовічна наука також вважала Землю центром і Сонячної системи, і 

загалом Всесвіту. 

• Звісно, моделі геліоцентричні (які припускали, що не Сонце літає навколо Землі, а 

навпаки) також були, і немало – від Аристарха Самоського у Давній Греції до 

Миколи Коперніка у XVI столітті. 

А проте вони малювали орбіти планет гарненькими колами. Натомість закони Кеплера 

пояснюють зірку не як центр моделі, а як фокусну точку, навколо якої планети рухаються 

зі змінною швидкістю, залежною від відстані до зірки. 

Хто такий Йоганнес Кеплер 

Йоган (Йоганнес) Кеплер народився у 1571. І захопився 

астрономією ще змалку, спостерігаючи за кометою у 1577, потім 

– за місячним затемненням у 1580. Захоплення тривало усе його 

життя. 

• У 1600 році цей німецький астроном і математик відвідав 

Прагу, щоб працювати з відомим вченим Тихо Браге. 

• Той бачив потенціал Кеплера, і, кажуть, навіть трохи 

заздрив йому. 

Не розкриваючи усіх своїх підрахунків, Браге дав Кеплеру 

завдання – вивчити орбіту Марса. І от… 

Тихо Браге та Йоганнес Кеплер / Ілюстрація з твітера 1571johannes 

І от поки Браге удосконалював свою геоцентричну модель Сонячної системи (тобто із 

Землею в центрі), Кеплер почав розуміти, що не все так просто. 

Перший і другий закони Кеплера 

Орбіта Марса погано вписувалася у геоцентричну модель. Погано вписувалася вона і 

ранні моделі Коперніка, у яких орбіти планет мали вигляд ідеальних кіл. Так Йоган 

Кеплер і з'ясував, що орбіти планет більше схожі на еліпси. 
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Отже, маємо перший закон Кеплера: "Орбіта планети є еліпсом із Сонцем в одному з двох 

фокусів". 

Що це за два фокуси? 

• Тут треба додати трішки математики й навести визначення: еліпс – це лінія довкола 

двох точок фокусів, причому сума відстаней до цих фокусів однакова для кожної 

точки на лінії. 

• За Кеплером, зірка перебуває в одній (приблизно) з цих точок фокусів, а планета 

рухається по лінії еліпса (також, ясна річ, приблизно). 

Чому так? 

• Планета та її зірка обертаються навколо спільного центру мас, але маса зірки 

набагато більша, ніж маса планети. 

• Тож цей центр мас не просто розташований ближче до зірки, а взагалі часто лежить 

навіть під її поверхнею. 

Логічно, тут же ж маємо і другий закон Кеплера: коли планета перебуває найближче до 

своєї зірки (у точці перигелію), то рухається найшвидше. І навпаки, коли планета летить 

найдальше від зірки (в афелії), то рухається найповільніше. 

    Третій закон Йоганнес Кеплер сформулював аж через десять років після перших двох. 

 

  Українці називають його – символом національної гідності 

 
     29 вересня 1866 року у місті Холм (сучасна Польща) народився Михайло Сергійович 

Грушевський, політичний і державний діяч, історик, голова 

Центральної Ради.  Автор понад 2000 наукових праць. Головна з 

яких – десятитомна фундаментальна «Історія України-Русі», 

підготовлена в часи, коли діяли Валуєвський циркуляр і Емський 

указ.  

     Праця була заборонена до видання в Російській імперії, але 

стала ідеологічним фундаментом українського державного 

відродження.  

    Провадив активну громадську і наукову роботу. Наприкінці 

1914-го, після початку Першої світової війни, був заарештований 

за надуманими звинуваченнями в шпигунстві, причетності до 

створення Легіону Українських січових стрільців та інше.    

     Кілька місяців провів у Лук’янівській в’язниці Києва, потім 

засланий до Симбірська (нині Ульянівськ). 

      Із початком Української революції очолив Центральну Раду. Під 

його головуванням Рада проголосила Українську Народну 

Республіку (20 листопада 1917-го) та її самостійність і суверенність 

(22 січня 1918-го). 

    Після приходу до влади Павла Скоропадського зосередився на 

науковій діяльності.     

    Емігрував до Чехословаччини, пізніше мешкав у Відні (Австрія). 

Працював над багатотомною «Історією української літератури». 
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    На запрошення радянської влади в 1924-му повернувся до Києва для завершення 

«Історії України-Русі» та розгортання інших наукових проектів. Тоді ж відвідав Чернігів, 

де провів із сім’єю два тижні.  

    Під його редакцією у 1928-му побачив світ науковий збірник «Чернігів і Північне 

Лівобережжя», який і понині не втратив свого значення. 

Михайло Грушевський. «Історія України-Русі» 

    Від 1929-го розпочалися переслідування. Михайло Грушевський змушений був 

переїхати до Москви («почесне заслання»). Пережив арешт і звинувачення в керівництві 

Українським націоналістичним центром. 

    Помер 24 листопада 1933-го в Кисловодську (Росія) за сумнівних обставин під час 

нескладної операції.  

    За радянських часів його твори вилучалися з бібліотек і знищувались, його ім’я 

замовчувалось або ж незмінно супроводжувалось епітетами «ворог українського народу», 

«український буржуазний націоналіст», «фальсифікатор історії України». 

    Ще й сьогодні в російськомовній Вікіпедії підкреслюють, що «концепція Грушевського 

стала важливою віхою в історії українського сепаратизму в ХХ столітті», а окремий розділ 

присвячено критиці творів Михайла Сергійовича з боку «руських» та українських діячів. 

      Для українців Михайло Грушевський – символ ідеї відродження української культури і 

науки, історичної свідомості й національної гідності народу. 

 

                                                         Іван Франко 
 

      Про унікальні страви, які готували в сім'ї видатного письменника. 

      "Усі сучасники сходяться на тому, що Франко не любив алкоголю, і майже нiколи його 

не вживав". 

Минає 166 років вiд дня народження Івана Франка. Про Франка як поета та письменника, 

політика та громадського діяча ми знаємо багато. А от яким він був господарем та що 

найбільше любив їсти тоді, понад 100 років тому? 

      Його родина постійно приймала у себе друзів та частувала смачними домашніми 

стравами. Аби забезпечити дружині необхідні для гостини продукти, Іван Франко сам 

ловив рибу та збирав незвичні для мешканців Гуцульщини гриби. 

       Про кулінарні вподобання письменника згадаємо розмову з Наталею Тихолоз, і 

старшим науковим співробітником відділу франкознавства інституту Івана Франка НАН 

України. 

       У дитинстві Іванко полюбляв ласувати варениками, які готувала його мама. Шкільні 

товариші Франка згадували, що Марія Кульчицька робила їх із картоплею, а також з 

ягодами, — розповідає дослідниця. — Поливала сметаною. До речі, любов до цієї 

української страви вплинула й на творчість Франка. До прикладу, у "Пирогах із 

чорницями" він зі смаком описує приготування таких вареників. Улюбленим напоєм 

маленького Івана був березовий сік, який він сам точив у лісі. 

     Студентські роки для Івана Яковича були складними. У той час він нерідко голодував. 

У своїх листах писав, що часто перебивався хлібом, картоплею та капустою. У зрілому 

віці Франко почав краще заробляти, його обідній стіл значною мірою змінився. А 

особливо — в час, коли Іван Якович одружився. 
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 Наскільки вправною господинею була дружина Франка? 

 

       Ольга Хоружинська була дворянкою козацького походження, її виховували у 

наддніпрянсько-панській традиції. На Галичині вона мала погану славу — її вважали 

марнотраткою. Жінка могла заплатити за суниці вдвічі дорожче, ніж вони коштували 

насправді: лише через жаль до селян. 

Читаючи листування подружжя, бачимо зауваження до кулінарної вправності Ольги. 

Наприклад, бойківська кухня, на якій виріс Франко, має багато страв із вівсяного борошна 

або просто вівсянки. Та коли жінка готувала киселицю — драглисту страву зі слив та 

борошна, їй не вдавалося зробити її відповідної консистенції. Та все ж, Ольга Федорівна 

опанувала приготування деяких улюблених страв письменника. Наприклад, копчене 

м’ясо, яке в родині традиційно споживали на Великдень та Зелені свята. 

     А що найбільше любив їсти письменник?  

     За словами Анни Франко-Ключко, доньки Iвана Яковича, улюбленою батьковою 

стравою була молода картопля з присмаженими грибами. З дитинства і до останніх років 

Іван Якович любив рибу. Сучасники згадують, що письменник завжди ходив рибалити з 

друзями чи родиною. Унікальним був і метод риболовлі, бо Франко робив це голими 

руками. Він не брав вудку, адже тоді не отримував задоволення від процесу. Іван Франко 

частував друзів смаженою, маринованою, соленою рибою або юшкою. Також бувало, що 

вiн відразу підкопчував здобич на диму біля річки. 

Письменник був і вправним грибником. Чудово відрізняв отруйні види від їстівних. Часом 

він відкривав для мешканців Гуцульщини та Карпат нові гриби, які досi в цих місцях 

боялися збирати. 

     Які алкогольні напої полюбляв Франко? 

     Усі сучасники сходяться на тому, що Франко не любив алкоголю, і майже нiколи його 

не вживав. Час від часу пив рідкий мед, а також смакував червоним вином. 

      А як же кава?  

     Родина Франків вирізнялась тим, що тут пили переважно чай. Письменник часто 

запрошував колег, студентів та друзів почаювати. Ольга Федорівна зазвичай додавала до 

напою смородинові листочки або сушені гілочки вишні. В домi Франків завжди був 

самовар. До речі, він зберігається до сьогодні у Львівському меморіально-літературному 

музеї Івана Франка. 

Однак i каву в родині також заварювали. Її називали "триповерховою". Готували напій у 

пропорцiї один до одного з вершками або молоком. "Перший поверх" — міцна чорна кава, 

"другий" — сметанка, а "третій" — домашня булочка. 

     Які солодкі страви переважали на столі Франків? 

     Найчастіше родина готувала джеми, конфітюри та сушила фрукти. Іван Франко дуже 

любив малину та сливи. Тарас, син письменника, казав, що батько часто привозив "півміха 

сушених сливок". Франки любили фрукти, біля їхнього будинку був сад. Там росли агрус, 

порічки, малина, груші, яблука та вишні. 

На іменини завжди пекли пиріг. Він міг бути фруктовим, але Франки полюбляли й м’ясну 

начинку. Смаколик готували з дріжджового тіста і на ньому писали ім’я уродинника. 

Винятком був пиріг Франка, бо нагорі зазвичай викладали тістом слово "тато". Уже 

перебуваючи в Канаді, його донька Анна Франко–Ключко опублікувала рецепт цього 

пирога разом з кулінарним есе. Там вона писала, що іменинний пиріг для неї є важливим 

символом родинної кухні, яка дарувала тепло та всiх об’єднувала. 
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Українці створили рукотворне науково-технічне диво 

 
    Ядерна зброя і атомні станції, — в цих розробках є внесок і української дослідної 

лабораторії. 

 

                                   

   Група учасників проекту. Кирило Синельников сидить у піджаку в першому ряду. Антон 

Вальтер сидить праворуч на першому поверсі. 

     Батьком першої штучної ядерної реакції вважається Ернест Резерфорд. Ще у 1919 році 

йому вдалося перетворити ядро азоту на ядро кисню. З його дослідів почалися і атомна 

бомба, і мирний атом. Але мало хто знає, що українські науковці, які працювали у 

харківській лабораторії, зробили не менший внесок у дослідження ядерних реакцій. 

     Рівно дев`яносто років тому, в жовтні 1932-го, в Харкові вдалося створити рукотворне 

науково-технічне диво.  

     В Українському фізико-технічному інституті (тепер — Національний науковий центр 

«Харківський фізико-технічний інститут») вдалося штучно розщепити атомне ядро. Що, 

власне, відбулося? Певною мірою це було схоже на здійснення блакитної мрії алхіміків.      

     Беремо одну речовину. Далі: сім-салабім-рахат-лукум — і на виході маємо іншу 

речовину. 
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Поруч із прискорювачем, на якому було розщеплене ядро. Інший зліва – Роберт Ван де 

Грааф (американський винахідник високовольтного генератора), інший справа - Кирило 

Синельников. 

     Завдяки цьому диву на радянському гербі Харкова поряд із шестернею, яка 

символізувала промисловий потенціал міста, та хлібним колосом, що уособлював 

Харківщину як житницю, було вміщено й модель ядра літію. Саме цей хімічний елемент 

бомбардували протонами на прискорювачі Ван-Граафа молоді вчені з так званої 

високовольтної бригади: Кирило Синельников, Антон Вальтер, Олександр Лейпунський, 

Георгій Латишев. 

     Кирило Синельников народився 29 травня 1901 року в Павлограді в Україні. Він був 

найстаршим у цьому колективі. А наймолодшому — Георгію Латишеву — виповнилося 

тільки 25 років. Цю обставину — що наука є справою молодих — я завжди повторюю 

своїм студентам, коли мова заходить про зазначений експеримент. Є всі підстави називати 

його науковим подвигом. 

https://zn.ua/ukr/personalities/naukovij-podvih-ukrajintsiv-pro-jakij-malo-khto-znaje.html
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                                                              Кирило Синельников 

     Чому це подвиг? По-перше, на час експерименту сам УФТІ існував лише чотири роки 

(його засновано 1928-го). Явити світові такий видатний науковий результат за чотири 

роки існування — само собою нетривіально.  

     По-друге, харків`яни всього кількома місяцями поступилися англійцям із Кавендіської 

лабораторії — учням Ернеста Резерфорда Джону Кокрофту й Ернесту Уолтону, які 

першими у світі штучно розщепили ядро. За цю роботу англійські вчені згодом були 

удостоєні Нобелівської премії в галузі фізики за 1951 рік. Але ж харків′яни не копіювали 

англійців. Ідея експерименту взагалі належить Георгію Гамову, який, до речі, народився в 

Одесі. 

     По-третє, то були такі часи, що якби щось в експерименті пішло не так, то ані про цих 

чотирьох молодих людей, ані про членів їхніх родин уже б ніхто ніколи ніде не почув. 

Зникли б безслідно. Знадобилися мужність і непохитна впевненість у своїх знаннях, аби 

взятися за таку непересічну справу і впоратися з нею. 

     Очевидно, що високовольтна бригада робила експеримент не сама. Це був дорогий 

проект державного масштабу. Крім власне науково-технічних розрахунків, слід було 

копати, вести зварювальні роботи... Потрібні були спеціальні матеріали. Але на цю справу 

радянська влада ресурсів не шкодувала. У центральному журналі «Огоньок» (мабуть, у 

якомусь ювілейному числі — 1962-го або 1972 року) була картинка: атлетичний коваль 

довбнею розбиває ядро атома.  

      Тут принагідно нагадаємо, що саме в ті роки, коли відбувався експеримент, українське 

селянство страждало від голодомору. 

      Від того експерименту до атомної бомби пролягав ще довгий і непростий шлях. 

Зокрема, як тепер відомо, 1940 року вчені того ж таки УФТІ пропонували низку заявок на 

патенти: «Об использовании урана как взрывчатого и ядовитого вещества», «Способ 

приготовления урановой смеси, обогащенной ураном с массовым числом 235. 

Многомерная центрифуга», «Термоциркуляционная центрифуга»... Фактично, в цих 

патентах було викладено схему атомної зброї, яка згодом стала загальноприйнятою. Але 
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тоді, попервах реакція на заявки була негативною: «...вона (заявка) в даний час не має 

реального фундаменту.... по суті, в ній дуже багато фантастичного...» 

    
Кирило Синельников, Яков Файнберг і Антон Валтьер на міжнародній конференції. 

    У тому експерименті українці були не першими, проте недооцінювати результатів 

штучного розщеплення атома не слід. Воно переконливо підтвердило ідеї та постулати 

квантової механіки. Наблизило людство до розуміння природних явищ, зокрема будови 

матерії. Відкрило еру прискорювачів у світовій науці.  

     Природно, що сучасний Великий адронний колайдер у ЦЕРНі за масштабами (як 

лінійними, так і енергетичними) іде на багато кроків попереду, що дає йому можливість 

розв’язувати такі задачі, наприклад, як відкриття бозона Хіггса. Однак колайдер є 

нащадком тієї машини, яку в далекому 1932 році створили в Харкові. 

     Крім атомної зброї та власне атомної енергетики, прискорювачі, в тому числі 

спроектовані й побудовані потім у Харкові, дали можливість виміряти численні ядерні 

константи. У процесі створення цих фізичних установок було дано потужний поштовх 
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розвиткові вакуумної техніки, фізики пучків заряджених частинок. Кадри вищої 

кваліфікації, виховані під час цих наукових досліджень, брали участь у закладенні 

підвалин керованого термоядерного синтезу. 

     Згадані вже члени високовольтної бригади згодом очолювали провідні наукові центри 

Радянського Союзу. Кирило Синельников був директором УФТІ, Антон Вальтер 

працював його заступником. Олександр Лейпунський очолював Інститут фізики і 

математики АН УРСР, потім — Інститут фізики АН УРСР. Георгій Латишев став 

директором-засновником Інституту ядерної фізики АН Казахської РСР. 

     Свій величезний і успішний досвід наукової діяльності вони втілили і в освітніх 

проектах. Кирило Синельников створив і керував у Харківському університеті кафедрами 

електронних та іонних процесів, експериментальної фізики, прискорювачів, фізики 

плазми. Антон Вальтер створив і очолював у Харківському університеті кафедру 

електронних процесів і ядерної фізики. Згодом цю кафедру було перетворено на кафедру 

експериментальної ядерної фізики. 

     Олександр Лейпунський певний час працював деканом у Московському інженерно-

фізичному інституті. Георгій Латишев очолював кафедри фізики в кількох радянських 

інститутах поспіль. 

     На завершення повернемося до тези про штучне розщеплення атомного ядра як 

науковий подвиг. Воно вкотре розширило уявлення людству про навколишній світ, про 

будову речовини; відкрило нову царину застосування наших знань на користь цивілізації.  

     Всю попередню історію людина опалювала, зігрівалася, куховарила, навіть здобувала 

електрику переважно з викопного палива: дров, торфу, нафти... А після того, як було 

підтверджено наявність запасів ядерної енергії, горизонти пізнання та практичної 

реалізації стали стрімко розширюватись: ядерна енергетика, термоядерна енергетика, 

сонячні батареї... Нові покоління інженерів-фізиків підуть далі! 

 

     Про авторитетів, які розумілися в українській літературі, в     

                   українському слові та в літальних апаратах 
 

   27 серпня 2022 року минуло 120 років від дня народження Юрія Івановича Яновського - 

українського письменника, драматурга, зачинателя українського кіно. 

Творча біографія Яновського-

письменника пов'язана, як це не дивно, з 

Київським політехнічним інститутом. 

Адже 1922 року він вступив на 

електромеханічний факультет КПІ. 

   За час свого студентства в інституті  

Ю. Яновський організував на 

факультеті стінну тижневу газету, був її 

редактором. Тут і з'явився перший вірш 

за підписом "Юрій Яновський". 

Цікавий факт: в КПІ з кінця грудня 1923 

року почав діяти літературний гурток, 

організований студентом - робітфаківцем Іваном Мойсею, що сьогодні відомий як 

український письменник Іван Ле - автор трилогії "Богдан Хмельницький". 
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     Згадуючи ті часи, Іван Ле писав, що в політехнічному інституті тих часів 

влаштовувались літературні вечори, диспути в актовій залі, і вони, хоча і не завжди були 

вдалі, все-таки пробуджували, живили зацікавлення літературою, літературною творчістю. 

Тому не випадково в Київській політехніці було створено гурток "Молоді письменники 

КПІ", до якого й записався Юрій Яновський, студент електричного факультету. 

    Свої перші літературні спроби Юрій Яновський зробив у гуртку. Очолити гурток 

запросили викладача української мови з робітфаку Ревуцького, старшого брата 

українського композитора Левка Ревуцького. Ця людина, яка кохалася в українській 

літературі, в українському слові, безперечно, мала великий вплив на формування 

літературних творчих навичок гуртківців. 

     Перші свої поетичні твори Яновський писав російською мовою, а українською у 1924 

році вийшов вірш "Дзвін" у газеті "Більшовик", в якому коротко, але поетично виразно 

була відтворена тривожна атмосфера періоду громадянської війни в Україні: 

Дзвін палахкотить бажанням слова, 

День десь за горою спить. 

Ніч, і мла, і гомін коло рову. 

Гей, не спи! 

Ой, казали - не одного вбито, 

І як тирло - царина нова 

Ой, жнив!... 

   У цьому ж 1924 році надруковано і перше оповідання майбутнього письменника "А 

потім німці тікали".  

   Вже у цьому творі проявилась увага молодого письменника до теми, що буде головною 

у його творчості, теми громадянської війни, яка була справжньою трагедією українського 

народу. 

     Перші літературні спроби Юрія Яновського привертають увагу Михайла Семенка - 

поета непримиренного до всього віджилого, застарілого, що закликав руйнувати усталені 

прийоми письма, творити новітні літературні форми, тобто поета-футуриста.     

    Познайомившись із поетичними спробами юного Юрія, він вимовив пророчо: "Пишіть. 

Від цього дня ви належите літературі". 

    Яновський занурюється у літературне життя, пише вірші, оповідання для газет, 

виступає з літературними доповідями. Звичайно, на лекції в інституті залишається вже 

менше часу. 

Але Юрій відвідував літгурток, де його перші публікації обговорювали гуртківці. Слухали 

вдумливо і проймались відчуттям чогось бентежного, надзвичайного.  

    На одному з таких засідань літгуртка до обговорення залучився губатий, кремезний 

юнак у білій сорочці з закатаними рукавами - студент механічного факультету, ентузіаст з 

планерного гуртка - Сергій Корольов. Поглядаючи на аудиторію трішечки спідлоба, 

промовив: "Слухав я вірші Яновського і відчував одне: любить молодий поет степ і море. 

Тобто любить простір, безмежжя, неозорість. Я навіть подумав: де він народився? В 

степу? Чи біля моря? Та справа не в тому. Важливо інше: те, що прочитав Яновський, - 

справжня поезія". 

    Так стали приятелями майбутній український письменник-романтик Юрій Яновський та 

український авіаконструктор Сергій Корольов. Розговорившись, хлопці з'ясували, що 

Сергій, як і Юрій, стипендії не одержує, перебуває "на самозабезпеченні". Таких студентів 
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у КПІ була більшість. Стипендією, гуртожитком, їдальнею забезпечувалися лише 

робітфаківці, яких послали вчитися трудові колективи, комнезами, армійські підрозділи 

тощо. 

- Батьки допомагають? - поцікавився Юрій. 

-     Ні, - признався Сергій. - Розумієш, у мене - вітчим. Не хочу ставити матір в незручне 

становище. По суті, я вже третій рік живу самостійно. Тобто заробляю на себе. 

-   Яким чином? - здивувався Юрій. 

-   Я вчився в профшколі і працював лектором ТСАПУКу. 

Вони минули строкаті рундучки Євбазу і вже підіймалися вгору Столипінською. 

-   Лектором ТСАПУКу я став, можна сказати, випадково, - вів далі Корольов. - Бігав у 

міський клуб товариства на засідання. Там саме міркували над тим, як привернути увагу 

населення до повітряного флоту, яким чином повести пропаганду знань з авіації. Лекторів 

кваліфікованих не було. Хотіли організувати курси для підготовки лекторів - немає 

жодного посібника. І ось на одному   засіданні   голова   Одеського відділення оголосив: з 

Харкова надіслали кілька примірників брошури "Як і чому літає аероплан". "Ура!" - 

гукнуло кілька чоловік. "Зачекайте, - каже голова, - тут є одна заковика: брошура 

німецькою мовою". Всі замовкли. "Товариші, хто перекладає?" - питає голова. Всі 

мовчать. "Що ж робити?" - розводить руками голова. Тоді я й підвівся зі своєї    задньої    

лави: 

"Дозвольте мені взятись за переклад". - "Хто такий?" - "Корольов, учень Одеської 

профшколи номер один. Ми вчимо німецьку мову". - "Ну, - каже голова, - тоді підійди 

ближче". Одним словом, довірили мені. Дали строк: місяць. Та я переклав за два тижні. 

Правда, допомагав мені вітчим - він учився в Німеччині, німецьку знав добре. Приніс 

рукопис у товариство. "Ану читай", - кажуть. Години дві читав. Слухали уважно. Сказали: 

"Все зрозуміло, дохідливо й цікаво. От і будеш нашим першим лектором". Дали посвідку. 

Відтоді став я читати лекції про авіацію на заводах, в порту, в учбових закладах. Заробляв 

по п'ятнадцять карбованців на місяць. 

-   А тут же як? 

Вони вийшли на Некрасівську. 

-   Тут знайшлися інші джерела "самозабезпечення". Працюю двірником на Некрасівській. 

Це не важко. Треба тільки вставати о п'ятій ранку й помахати мітлою годину-півтори. Це 

дає мені десять карбованців на місяць. Ще бабуся прилаштувала мене репетитором у 

непманську родину - навчаю двох телепнів фізиці та математиці. 

Завернули на Тургенєвську, де мешкав Яновський. Але розійтися не могли, хоча був уже 

пізній вечір. 

-    А ти й вірші пишеш? - запитав Юрій. Вони непомітно перейшли на "ти". 

-    Писав. Раніше. В Одесі. І критик у мене був суворий - мама, викладачка української 

мови на курсах. Та зараз облишив писати. Інше мене вабить... 

Наступного дня після лекцій Юрій побіг "під сходи" поглянути, що робить Сергій. Та 

цього разу авіа-гурток не працював - не було матеріалів. 

Гуртківці пішли до Сергія на квартиру. 

    На столі в Корольова - поміж підручників, усілякої технічної літератури - лежав 

синенький томик творів Михайла Коцюбинського. Юрій узяв до рук книгу, а Сергій почав 

читати по пам'яті "Цвіт яблуні". Юрій був вражений: він любив Коцюбинського, але 

напам'ять не знав. 
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    Не дивуйся, - сказав Корольов, усміхаючись. - Коцюбинський в нашій родині посідає 

особливе місце. Це - ніби наш ангел-хранитель... Уяви Одесу в роки громадянської війни. 

Денікінці, французи, петлюрівці і на додачу Миша Япончик зі своєю армією горлорізів. 

Щоночі - стрілянина, крики, вибухи гранат. А живемо в порту, на другому поверсі 

невеличкого будинку. На ніч завішуємо старанно вікна. Світить каганець. Палахкотить 

вогонь у пічці. І читаємо Коцюбинського. Я читаю вголос, а мама і вітчим слухають. Іноді 

мама читає, а ми з вітчимом слухаємо. І не чуємо ні перестрілки, ні цокотіння кінських 

копит за вікном. Коцюбинський своїми творами приносив нам спокій, радість, 

врівноваженість. От я й забрав цю книжку з собою. 

    Доля звела двох юнаків у час становлення їх таланту, у час формування їх особистості. 

З цього часу вони потоваришували. Ідея Сергія заробити кошти на свій планер у 

ялтинській кіностудії на зйомках фільму "Трипільська трагедія" викликала тривогу у 

Юрія, адже стрибати з високої кручі в Дніпро відмовились професіонали, а Сергій 

зважився і його постать замаячила на горі над Дніпром під самісіньким небом. Помахав 

рукою і зник, мабуть, брав розгін. І ось він зависнув на мить над Дніпром. І полетів униз, 

наче падав з неба. Вниз ногами - "солдатиком". З ним, здається, летіла і душа Яновського. 

    Коли розплескалася під ним вода, натовп охнув. І завмер. Та ось над водою з'явилася 

чубата голова, і всі довкола заусміхалися, загомоніли: 

-   І де воно вродиться таке сміливе?! 

-   Цьому прямо в льотчики! 

А Сергій уже виходив на берег, сяючи усмішкою. 

-   От бачиш, - звернувся до Юрія. - А ти хвилювався. 

-   Сергію, - тихо й майже урочисто сказав Яновський. - Ти - 

літатимеш. І не тільки під хмари. Ти полетиш далі, на Марс... 

    Щаслива усмішка осяяла трохи стомлене обличчя Корольова. 

Видно було, що Юрій торкнувся найпотаємніших мрій товариша. 

-   Поки що треба спробувати на планері, - скромно відповів він. 

До хлопців підійшов худорлявий чоловік у білій сорочці з 

засуканими рукавами та в шкіряному галіфе: 

-   Сергію, на сьогодні досить. Одягайся. Треба приберегти сили. 

Завтра - зйомки. 

Наступного дня був сонячний день і теплий. Жодної хмаринки. Справжнє літо у вересні. 

Ідеальні умови для зйомок. 

    На березі Дніпра зібралося все Трипілля. Як на свято чи якесь видовище. Власне, це й 

було незвичайне видовище: з високої кручі у воду стрибав студент Сергій Корольов. 

Стрибав аж вісім разів під безперервний стрекіт двох кінокамер: одна знімала знизу, друга 

згори. 

   Зйомочна група ще залишалася в Трипіллі знімати масові сцени, а студента Корольова, 

який одержав від адміністратора значну суму грошей, разом з його другом режисер 

повелів підвезти автомобілем до Києва. 

    Поверталися Сергій і Юрій радісні, щасливі. Мчали у відкритій машині крізь обухівські 

ліси, дихали наддніпрянським духмяним озоном, а подумки вже творили своє. 

    Перед очима Сергія літали планери... літаки... дивовижні зорельоти. А в Юрковій уяві 

поставали схвильовані оповіді про людей красивих, незвичайних, народжених 

революцією, які треба об'єднати в збірку. Досі він про неї не думав. А тут, на Дніпрі, в 

Трипіллі, ця ідея зародилася в ньому, затріпотіла в душі, жива й гаряча. 
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   Вони приїхали до Києва зовсім іншими, ніж були доти. Трохи змінилися й зовні - 

схудлими, засмаглими на трипільському сонці, ніби подорослішали. Та головне - 

повернулися цілеспрямованими, одержимими, беручкішими. Вони ж бо вже стояли на 

порозі великих робіт.  

   Сергій всі гроші віддав на будівництво планерів. Саме планерів, бо коли студенти 

закупили в непманів і карельську смолисту сосну, і цупкий мадаполам для обшивки 

фюзеляжів, і англійський лак та інші матеріали, то з'ясувалося, що цього вистачить на 

кілька планерів. Допоміг і ректор КПІ Бобров (виділив приміщення для майстерень, дав 

деяке обладнання). Тож будували аж три планери: КПІ-1, КПІ-1-БІС та КПІ-4. Це - для 

участі у Всесоюзних змаганнях планеристів, що мали відбутися в Коктебелі. Готували 

також один навчальний планер (КПІ-3-навчальний), на якому мав намір полетіти сам 

Сергій. Роботи вистачило на цілий навчальний рік. 

    Часто-густо Корольову та його друзям-льотчикам Іванові Савчуку й Олексію Павлову, 

студентам Семену Карацюбі, Олексієві Граціанському та іншим ентузіастам доводилося 

ночувати прямо тут, у майстернях інституту, на стружці. 

Не вистачало коштів? Йшли вантажити баржі в річковому порту чи розвантажувати 

вагони на товарній станції. А Сергій знову брав участь у зйомках фільму "Трипільська 

трагедія" –  

тепер уже в ролі червоного бійця революції. Він так завзято бив "зеленівців", що артисти 

скаржилися режисерові: "Корольов б'ється по-справжньому". 

   Зароблені гроші всі до копійки йшли на планери. Тому в листі до матері Сергій пише: 

"Дорога мамусю, в мене все гаразд, не турбуйся. Вчуся. 

    Готуємось до Всесоюзних змагань планеристів. Мій проект 

планера помаленьку втілюється в життя. Єдине лихо: черевики 

розвалилися так, що ремонтувати їх уже неможливо". 

Це був чи не єдиний за все його студентське життя натяк на потребу 

в матеріальній допомозі. 

     Марія Миколаївна негайно продала письмовий стіл і надіслала 

Сергієві двадцять п'ять карбованців. Вистачило не лише на 

черевики, а й на обіди для планеристів (щоправда, Сергій і тут 

схитрував на користь планеризму: придбав собі найдешевше взуття 

- білі парусинові туфлі, в яких його можна побачити на фото, де він 

стоїть біля свого планера). 

    Та ось настав той щасливий день у житті юного Корольова - літній день 1925 року. 

Перші три планери були відправлені в Коктебель і успішно виступили в змаганнях На них 

льотчик Іван Савчук встановив кілька всесоюзних рекордів. 

    Викотили у двір КПІ нарешті й навчальний планер. Той, що збудований за проектом 

Корольова. Планер - незвичайний. Найоригінальніша конструкція в ньому - фюзеляж, без 

крил. 

Чим же відзначався фюзеляж конструкції юного Корольова? Чому до нього така увага? 

Він мав форму ракети. 

   Потім у Корольова будуть інші проекти планерів, вони матимуть типові видовжені 

фюзеляжі, цілком стереотипні крила, але та перша конструкція залишиться неповторною, 

хоч, можливо, й важкуватою як для планера. Ці обриси вигулькнуть за кілька десятиліть у 

силуеті першої в світі ракети-носія, що виведе людство в космос. Це буде згодом, а зараз 

натовп студентів і викладачів зібрався в дворі КПІ довкола навчального планера. 
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    Проте важливо інше: він, Юрій, стояв тоді тут, у натовпі, біля першого корольовського 

літального апарата. 

    Обережно притримуючи крила планера, дружно й весело покотили його 

через дорогу на Козине поле. Воно починалося там, де нині в Києві станція метро 

"Більшовик" та комбінат друку "Радянська Україна". Просторе поле, на якому й справді 

паслися кози та зеленіли городи. 

    Поруч починався чи кінчався старий Сирецький аеродром, над яким безстрашний 

льотчик Петро Нестеров у серпні 1913 року вперше в світі здійснив "мертву петлю" на 

літаку. Тепер аеродрома тут не було. На його полі розташувалися гомінкі циганські 

табори, що їх у ті роки було чимало. 

   З самісінького краю Козиного поля починалося невелике узвишшя. З нього й вирішили 

запустити навчальний планер. Сергій сідає в кабіну. Перевіряє важелі керування. Все 

гаразд. 

Вирівнюють планер проти вітру. Накидають на тяжі довгу вірьовку, за кінці якої беруться 

по троє студентів. 

    Сергій помахом руки розставляє "тяглову силу": дуже важливо, щоб усі водночас 

стартували, не-пере-кособочивши планера. Нарешті вірьовка натягнута як струна. Планер 

утримують за крила. Сергій підіймає руку: увага! Всі довкола вмовкають. Чути лише 

передзвін трамваїв та віддалений перегук циганів. 

- Старт!- подає команду Корольов. 

   Шість студентів водночас зриваються з місця, біжать проти вітру з усіх своїх прудких 

молодих ніг. Тягнуть планер. Він підстрибує. Сергій хилить ручку на себе, елерони 

опускаються, і планер легко відривається від землі. Студенти, що тягли його, розбігаються 

врізнобіч. Вірьовка падає. Чути крики "ура". Вітер підхопив планер, кидає його все вище й 

вище. Натовп біжить слідом. Гучномовне "ура" не втихає. Сергій визирає з кабіни. Впізнає 

серед натовпу довготелесу постать Юрія Яновського, міцну статуру ректора Боброва, 

Карацубу, Граціанського. 

   Планер набирає висоту. Вітер дужчає. Сергій уже не дивиться вниз. Треба втримати 

планер. Не перевернутися в повітрі. Міцно стискує важіль, поглядаючи на елерони. 

   Важко боротися з вітром. Нелегко дається й висота. Ось планер почав провалюватися, 

потім його кинуло вгору. Минуло кілька хвилин польоту. Час іти на посадку. Он той 

путівець, що перетинає шосе і виходить до Гарматної. Планер знижується. Але що це? На 

путівці десь взялася підвода, яку тягнуть воли. І дід у брилі. Планер от-от сяде йому на 

бриля. 

Сергій робить розворот. Але вітер заносить планер. 

Бах! Трісь... Крило зачепило за телеграфний стовп обіч Брест-Литовського шосе. 

Перший, хто прибіг до нього, був Юрій Яновський. 

      Сергію! Ну що, живий? - почув тривожний голос друга. 

      Живий...- перемагаючи різкий біль у нозі та мимохіть масажуючи забиту руку, 

всміхнувся Корольов, який сидів серед уламків планера. - Це -дрібниці. Головне - я таки 

злетів туди... 

...Вони, власне, стартували разом: саме в ті дні у видавництві "Книго-спілка" вийшла в 

світ перша книжка Юрія Яновського - збірка новел "Мамутові бивні". 

Так одночасно явилося світові двоє творців: конструктор і письменник. 

https://kpi.ua/bobrov
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    Про цей період у житті Корольова і Яновського досить детально написав у своїй книзі 

"Юрій Яновський" Сергій Плачинда, підкреслюючи одержимість Корольова своїм 

покликанням і взаємну прихильність двох таких різних за обдаруванням хлопців. 

У долі Яновського стався поворот: він - репортер газети "Більшовик". Тут довелось 

вибирати: або бути студентом і вчитись, або працювати у пресі. 

Лише вчитись Яновський не міг через матеріальну скруту, а працювати і вчитись не 

дозволяло здоров'я. Вибір давався нелегко. Юрію було гірко, що не доведеться сидіти на 

студентській лаві, забігати на літературну студію, у планерний гурток. Доведеться, 

мабуть, і з друзями розлучитись - і з Корольовим, і з Мойсею. 

Біль розлуки, передчуття втрати, та гостре, згодом прозвучить в одному з листів: "Я був 

би непоганим інженером". 

     Та життя не зупинялось, вирувало. Та і друзі були поруч. Микола Терещенко, Сергій 

Корольов, Іван Мойся (Ле), Степан Мельник, Микола Бажан.  

   Зоряний шлях світив для них новими вогнями, манив у замріяні, неосяжні далі. 

Юрій Яновський — український письменник, редактор журналу «Українська література», 

військовий журналіст. 

У 1945 році Юрій працював кореспондентом на Нюрнберзькому процесі. 

Найвизначнішим твором Яновського повоєнного часу став роман «Жива вода» (1947), в 

якому письменник втілив ідею невмирущості нації, відроджуваної після воєнної 

катастрофи.  

    Сергій Корольов народився в січні 1907 року в Житомирі (у місті є Музей 

космонавтики, названий на його честь), дитинство провів у Ніжині й Києві. А власний 

політ до зірок розпочав в Одесі, куди в шкільному віці переїхав з родиною. Там вітчим, 

який мав два інженерні дипломи, — здобуті в Німеччині й Україні — записав його до 

авіамодельного гуртка, і хлопець не на жарт захопився планеризмом.  
    У 15 років вступив до лав Товариства авіації і повітроплавання, за рік заробив перші 

гроші як лектор з ліквідації авіабезграмотності. А 17-річним спроєктував свій перший 

безмоторний літак К-5, і проєкт визнали вартим утілення. 

     Вступивши до Київського політехнічного інституту, Корольов за два роки змушений 

був перевестися до МВТУ ім. Баумана — через те що омріяну спеціальність, підготовку 

авіаційних інженерів, у київському виші не вдалося відкрити.  

      Дипломною роботою Сергія Корольова — двомісним літаком СК-4 власної моделі — 

керував відомий радянський авіаконструктор 

Андрій Туполєв.  

      Разом з дипломом зі спеціальності Корольов 

отримав диплом пілота, брав участь у кількох 

змаганнях.  

      У 1930 році льотчик Василь Степанчонок 

уперше в історії виконав «мертву петлю» на 

літальному апараті без двигуна — планері, що його 

сконструював 23-річний Корольов. За кермом мав 

бути сам авіаконструктор, але саме захворів на тиф.  

      У 1933 році був заснований Реактивний науково-дослідний інститут, де Корольов став 

одним з очільників. А вже за п’ять років за «шкідництво» його засудили до 10 років 

таборів.      
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      На допиті слідчий, вдаривши графином по обличчю, зламав в’язневі нижню щелепу й 

ушкодив шийний відділ хребта. (Травма мала фатальні наслідки для здоров’я: в таборі 

кістки зрослися неправильно, і в 1966-му це призвело до смерті Корольова — через 

неможливість інтубації під час операції. 

      Півроку видатний авіаконструктор, на 18-годинних змінах у ГУЛАГу, мив золото й не 

помер лише завдяки втручанню іншого засланця — Михайла Усачова, боксера й 

ексдиректора Московського авіазаводу. 

     Далі його перевели до спецв’язниці. За сумлінну працю в конструкторських бюро, 

одним з яких керував знайомий йому «зек» Туполєв, Корольова звільнили достроково, в 

1944-му.     

     Та реабілітували лише за 13 років, коли перший радянський супутник уже готувався до 

космічного польоту.  

   У 1946 році, після закінчення Другої світової війни й відрядження до Німеччини, 

Корольов очолив Особливе конструкторське бюро в Підмосков’ї.  

    На початку діяльності йшлося про копіювання легендарної ракети «Фау-2», і таку 

виготовили в 1950-му. А головною військовою розробкою Корольова стала балістична 

ракета Р-7 з дальністю польоту 8000 км, яку взяли на озброєння в 1960 році. 

     Бюро Корольова працювало не тільки над замовленнями військових — розробляли й 

мирний супутник завважки до 1400 кг з апаратурою для наукових 

досліджень. Паралельно над аналогічною розробкою працювали 

американці — запустити планували 1 лютого 1958 року в межах 

Міжнародного геофізичного року. Дізнавшись про це, керівництво 

СРСР вирішило будь-що випередити конкурентів: так 4 жовтня 1957 

року довелося випустити в космос недосконалу модель завважки 83,6 

кг. Пізніше за участі Корольова було сконструйовано кораблі 

«Восток», «Восход», запущено космічні апарати серій «Луна», 

«Венера», «Марс», а також створено проєкт космічного корабля 

«Союз». 

    Залишаючись провідним конструктором СРСР, після зазнаної на Колимі наруги 

Корольов ставився до радянської системи підкреслено скептично. І попри те, що в 

таборових документах йому змінили національність — «народився в Житомирі, за 

національністю росіянин, громадянин СРСР» — завжди вважав себе українцем. «Дивлюсь 

я на небо», «Реве та стогне Дніпр широкий» упродовж усього життя залишалися його 

улюбленими піснями — аж такими, що на прохання Корольова перший космонавт-

українець Павло Попович у серпні 1962 року заспівав для головного конструктора 

«Дивлюсь я на небо…» просто з космосу. 

     Нам залишається чекати появи уваги нового молодого письменника до теми 

повномасштабної війни росії проти України, починаючи з 2014року, яка буде головною у 

його творчості. І який буде кореспондентом на новому Нюрнберзькому процесі над 

військовими злочинцями росії і втілить ідею невмирущості української нації, 

відроджуваної після нового воєнного злочину та чергової трагедії для українського 

народу. 

       P.S. 

Сьогоднішня війна далеко не перша в історії між українцями та росіянами. 

На жаль, не можливо вмістити всі деталі битв та підлих ударів у спину від росіян у статті, 

адже це зайняло б багато фото, книг, відео-фільмів, - тож відзначимо лише великі війни. 
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Війна Київської Русі проти Ростово-Суздальського князівства 
 

Першою війною наших предків прийнято вважати війну Київської Русі проти Ростово-

Суздальського князівства 1169 року, коли ростово-суздальське військо під керівництвом 

князя Андрія Боголюбського зруйнувало Київ. 

Через 4 роки Мстислав Хоробрий розгромив військо Боголюбського під Вишгородом і 

ліквідував Ростово-Суздальське князівство. 

Суздальці розоряли та знищували Київ у XIII столітті 

Згодом із приходом монголів у 1240 роках, суздальці (прямі предки росіян) виступили на 

боці Батия та брали активну участь у руйнуванні земель та знищенні Києва. Так під 

протекторатом монголів розпочала свою історію Московія. 

З розпадом Київської Русі наші предки стали культурним та військовим кістяком 

Великого князівства литовського та руського. 

Чотири великі війни 

Об'єднавши сили проти московитів, з кінця XV до початку XVI століття, відбулося 4 

великі війни між Московією та Великим князівством литовським та руським за території 

колишньої Київської Русі, які по праву були у складі останньої. 

Подвиг Костянтина Острозького 

Внаслідок цих подій Московія завоювала Смоленщину і вийшла на берег Дніпра, де 

сталася відома битва під Оршею 1514 року, в якій наш Волинський князь Костянтин 

Іванович Острозький на чолі литовського війська розтрощив утричі велику армію 

Московії, тим самим заробивши собі вічну славу. 

  
Картина Ганса Крелла "Битва під Оршею" (фото: Вікіпедія) 

 

               Похід на Москву на чолі із Сагайдачним 
 

Наступним державним об'єднанням у результаті війни з Московією стала Річ Посполита. І 

як тут не згадати про похід об'єднаного польсько-українського війська на Москву. Очолив 

військовий похід ніхто інший, як Петро Сагайдачний. 
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Тому 1618 року після низки успішних протистоянь, українсько-польським військом на 

початку жовтня було взято Москву в облогу. На жаль, з приходом грудневих морозів було 

підписано мирну угоду, згідно з якою до складу Речі Посполитої відійшла Чернігівщина 

та Новгород-Сіверщина, які згодом стали "козацькими територіями". 

 

 
                         Ілюстрація оточення Москви військом Речі Посполитої та козаків   

                                             Сагайдачного (фото: artefact.org.ua) 

 

Велика Північна війна 

 
      Наступною війною, в якій зіткнулися українці з росіянами, стала Велика Північна 

війна у 1700-1721 роках. Ця війна могла подарувати нам свободу та звільнити світ від 

"чуми" у вигляді Росії. Але так уже склалося, що у знаменитій Полтавській битві 1709 

року шведський король Карл XII та його союзник Іван Мазепа програли. 

Війна закінчилася поразкою Швеції, зробивши Росію новою домінуючою силою в 

Балтійському регіоні та новою великою силою в Європі. 
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                Картина П'єр-Дені Мартіна "Полтавська битва" (фото: Вікіпедія) 

 

Підступний напад на Запорізьку Січ 

 
    Після російсько-турецької війни 1768-1774 року, коли козаки проливали кров за царські 

інтереси, на шляху 15 червня 1775 року, 100-тысячная російська армія, як завжди, напала 

без оголошення на Запорізьку Січ. Підло і низько поки що на Січі був лише гарнізон 

охорони у розмірі 3000 козаків. 

 

Півтора століття повстанських воєн 

 
      Далі були повстанські війни під керівництвом Устима Кармелюка та Семена Гаркуші у 

1770-1835 роках. Ці повстання налічують сотні бойових зіткнень із регулярними 

російськими військами та тисячі повстанських нападів. 

Для розуміння масштабів повстання наведемо такий факт, що в Києві було збудовано 

найбільшу земляну фортецю, в якій постійно дислокувалася 100-тисячна армія з 

артилерією. 

 

УНР проти "Радянської Росії" 
 

Перша радянсько-українська війна 1917-1918 року була між УНР та "радянською Росією". 

Війна закінчилася перемогою за допомогою австро-німецьких союзників та зміною влади 

в країні на Гетьманщину. 
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                Військові УНР слухають гру старого кобзаря (фото: uinp.gov.ua) 

 

                   Друга радянсько-українська війна 
 

     Згодом після недовгого правління Павло Скоропадський зрікся влади на користь 

Директорії, яка зовсім не була готова утримати удар від "Української червоної армії", 

тому 1919 року відбулася друга радянсько-українська війна. 

На численні дипломатичні ноти протесту тодішній російський міністр закордонних справ 

відповів, що російські війська не беруть участі у війні.  

 

Нічого не нагадує? 

 

Далі була війна УПА проти Радянської Армії у 1944-1949 роках 

 

Наш час 

 
      Наступним відкритим військовим конфліктом стала російська агресія на Донбасі та 

анексія Криму у 2014 році та повномасштабна війна 2022 року. 

Звичайно, у статті не згадали всіх повстанських та інших війн, але й цього списку точно 

вистачить, щоб раз і назавжди зрозуміти, що жодними "братами" ми ніколи не були і не 

будемо. 

 

            Мелодія української пісні доводила його до сліз 
 

      Ім’я Агатангела Кримського мало відоме на Волині, де він народився. При його згадці 

лише чули, що він знав понад 60 мов світу. І все. А це був визначний історик, письменник, 

перекладач, один із засновників Академії наук України. 
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      Світова організація ЮНЕСКО внесла ім’я Кримського у перелік найвидатніших діячів 

людства! Єдиний пам’ятник відомому науковцю є лише у Володимирі-Волинському, де 

народився. А от досі невідомо, де він… похований.  

     На жаль, тепер невідомо, де у Володимирі-Волинському стояв будинок Кримського, 

хоч від дня його народження, 15 січня 1871-го, минуло не так багато часу, майже 151 рік. 

Та й на Черкащині у Звенигородці чекає реставрації занедбане родинне гніздо. Цей 

триповерховий дім, куди з Волині переїхала сім’я, батько придбав за кошти від 

написаного ним підручника з історії та географії.  

– У цьому будинку по листах Лесі Українки кози ходили, пияки за копійки виносили 

навіть сімейні фотоальбоми, один з них випадково купив письменник Василь Шкляр.        

    Він і розказав ці факти, – розповідає науковий співробітник музею у Володимирі-

Волинському Богдан Янович. – Тому лишилося не так багато речей Кримського. Нам син 

передав його письмове приладдя, бінокль. 

     Мати вченого – полька з Литви, батько з кримських татар. Його предок у 17 столітті 

втік від помсти хана і охрестився, тому цей рід носив прізвище Кримські. Отож, Агатангел 

не мав жодної краплі української крові, але мелодія української пісні доводила його до 

сліз.  

За його підручниками навчаються східні народи. 

Агатангел Кримський навчився читати у три роки. А вже у п’ять батько віддав його до 

училища, потім – до гімназій у Києві та Острозі. Закінчив 

Лазаревський інститут східних мов у Москві, навчався у 

Московському та Санкт-Петербурзькому університетах. У 

наукових експедиціях в Сирії та Лівані жив у тамтешніх 

родинах, слухав їхні пісні, перекази. Згодом у 

Лазаревському інституті викладав семітські мови, Коран, 

став професором арабської літератури. Написав 

підручники з філології та історії арабів, персів, турків, за 

якими досі вчаться східні народи. І це все у 30 років! А 

переїхавши у Київ, став одним із засновників Академії 

наук України, директором Інституту української наукової 

мови.  

– Досі дослідники б’ються у суперечках, рахуючи, 

скількома мовами володів Агатангел Кримський. Схиляються до думки, що понад 60. Він 

сам жартома відповідав: «Легше буде сказати, яких я не знаю», – розповідає Богдан 

Янович. – На одній з конференцій Кримський заговорив такою мовою, яку ніхто з 

присутніх науковців не чув. Навіть у 70 літ вивчав вавилонську та абіссинську. Багато мов 

знав його батько, дядьки – професори Петербурзького університету. 

Сам Кримський писав, що знав добре усі слов’янські мови, мертві – стару 

церковнослов’янську, грецьку, латинську, санскрит. Володів французькою, польською, 

італійською, грецькою, німецькою, англійською, голландською, датською, грузинською, 

як сам зазначав, «зле – іспанською». Зі східних добре знав перську, стару-арабську і ново-

арабську, сирійське наріччя. «Знаю мову жидівську і арамейську, турецьку-татарську, 

найкраще – наріччя османське. Міг би додати, що є іще такі мови, які я розумію більше-

менше, хоч і не вчив їх (наприклад, португальську)», – писав Кримський. До речі, перші 

мови вивчив ще у дитинстві. 

Одружився з вагітною дружиною прийомного сина. 

Агатангел Кримський був відомим науковцем, одним з небагатьох у світі знавцем десятків 

мов. А от особистого щастя не мав. Безнадійно любив Лесю Українку, з якою листувався. 
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Усе життя самотній Кримський клопотався про брата і сестру. А коли став напівсліпим і 

немічним, сам потребував допомоги, особливо у підготовці праць. Таким помічником став 

молодий науковець Микола Левченко, якого Кримський всиновив. Щоб тримати вченого 

на гачку, 1929 року Левченка разом з багатьма іншими науковцями заарештували за 

українську позицію. Залишилася його вагітна дружина. Щоб дати майбутній дитині 

спокійне життя, Агатангел Кримський одружився з цією жінкою, записав на своє прізвище 

її сина і виховував як свого.  

    Є версія, що Миколі Левченку приписали статтю про збочення. За це кримінальники на 

зоні над ним знущалися. З таборів він повернувся додому у 1934-му психічно хворим. 

Жив з дружиною та Кримським і незадовго в його квартирі повісився. Ця трагедія 

підкосила вченого. Відтоді він носив подерті черевики, обшарпаний костюм, казав: 

«Нехай буде соромно владі, яка довела академіка до цього». 

Сім’я не знала, де подівся Кримський 

А влада обдарувала Агатангела Кримського високими нагородами, на 70-літній ювілей 

науковцю влаштували почесний прийом. Та не минуло й пів року, як його оголосили 

ворогом народу. Він не підписав зрусифікований український правопис, вважав, що наша 

мова самостійна, а українська православна церква незалежна. 

У липні 1941 року 70-літнього Агатангела Кримського арештували. Він був незрячим, 

переніс мікро-інсульт. Видатного вченого допитував безграмотний кагебіст. Напружуючи 

слабкий зір, у протоколах допитів Агатангел Кримський виправляв помилки свого 

мучителя. Напівпритомного вченого вивезли у Казахстан і кинули до жахливої 

Кустанайської тюрми – в саме пекло кримінальників. Але вони… ділилися з ним скибкою 

хліба. 

– У 1991 році до Академії наук надійшов лист від Івана Гречихіна з Кубані, який відбував 

ув’язнення разом з Кримським, – розповідає Богдан Янович. – Цього селянина Агатангел 

Юхимович просив передати звістку про нього в Київ, адже сім’я не знала його долі. 

Гречихін мучився цим проханням цілих 50 літ. Згадував, що вчений був віруючою 

людиною, говорив про Біблію, підбадьорював засуджених. Перед смертю підняв руки і 

сказав: «Брате, стрінемося там». По камерах поширилося горе: Кримський помер!   

25 січня 1942 року визначний вчений пішов із життя – у жахливому бруді і смороді. Стояв 

мороз -40. Його розділи і разом з іншими покійниками склали у ряди. Очевидно, його 

поховали тільки через кілька місяців. Коли настало тепло і розмерзлася земля, трупи 

вивезли у поле, скинули в яму і закопали. Досі не з’ясовано, де могила всесвітньо 

відомого вченого, одного з найвидатніших діячів людства, яким Кримського визнала 

світова спільнота. Радянська влада позначила місце його поховання просто і цинічно: 

братська могила Кустанайської тюрми №7. 

 

                                  Заболотний Данило Кирилович  

 
    У грудні виповнилося 155 років з дня народження Данила Кириловича Заболотного — 

генія української науки. Його історія життя — найкращий посібник для тих, хто хоче 

досягти висот у своїй справі.  

   Майбутній бактеріолог народився у селі Чоботарці у 1866 році. На сьогоднішній день, 

місце його народження називається Заболотне (Вінницька область) на честь відомого 

вченого.  

  Данило Заболотний залишився в історії як відомий український і радянський бактеріолог, 

а також Президент Всеукраїнської академії наук. Але про все по черзі.  

Холера, чума і інші досліди  
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Вісімнадцятирічний Данило закінчив Рішельєвську гімназію і вступив до Новоросійського 

вищого навчального закладу. Там він працював і вчився під протекторатом Ковалевського 

та Кам'янського.  Заболотний вибрав відділення фізико-математичного факультету. Після 

закінчення Новоросійського університету, Данило Заболотний почав свою професійну 

діяльність у Одеській бактеріологічній станції. Але на цьому вчений не зупинився і 

вступив в Імператорський Університет святого Володимира у Києві, на медичний 

факультет. Спільно з Савченко, Данило Заболотний проводив дослідження у сфері 

імунізації людського організму проти холери. Юні дослідники вивчали різні способи 

імунізації людини на власному прикладі. Так вони вводили реагенти через шлунок собі і 

ще двом добровольцям.  

Далі у зв'язку з розподілом, Заболотний потрапив на роботу у Київський військовий 

госпіталь на посаду військового лікаря і паралельно працював в лабораторії загальної 

патології.  

  Данило Заболотний закінчив університет у віці 28 років і став епідеміологом у 

Подільській губернії. Саме тут він вивчав ефективність сироватки проти дифтерії на собі.  

Заболотний також побував у багатьох відрядженні для того, щоб ближче вивчити тропічні 

хвороби такі, як чума і холера. Він відвідував Індію, 

Аравію, Китай та Іран. У його трудову діяльність також 

можна додати і роботу у Паризькому Інституті Пастера. Він 

був непоганим оратором, і прочитав курс лекцій з 

бактеріології у Жіночому медичному інституті. На той час 

він уже обіймав посаду фахівця-бактеріолога.  

   Заболотний активно брав участь у ліквідації чуми на 

Далекому Сході.  

Серед його професійних досягнень варто зазначити 

організацію першої кафедри бактеріології на базі 

Петербурзького жіночого медінституту. А в Одесі Заболотний створив першу кафедру 

епідеміології. У віці 55 років він заснував Одеський медичний інститут, де зайняв посаду 

ректора.  

   У Києві Данило Заболотний створив Український інститут мікробіології і вірусології і 

вніс свою лепту в розвиток міжнародної медицини. Він був одним із засновників 

Міжнародного товариства мікробіологів.  

Серед його наукових досягнень також стало членство у Вченій медичній раді Нарком-

нагляду і керівництво Санітарно-епідеміологічною комісією Головного військово-

санітарного управління Червоної Армії.  

Факти про Заболотного.  

• Кінцевою точкою його професійної посади став пост президента Всеукраїнської 

Академії Наук.  

• Данило Заболотний помер досить рано — у віці 63 років. Останніми ж словами 

академіка стали: «Діти мої, дорогі, любіть науку і правду».  

• У Києві та Одесі на честь вченого названо вулицю, а в університеті Санкт-Петербурга — 

кафедра вірусології та імунології.  

• Молодший брат Данила — Іван Заболотний — став депутатом Першої Державної Думи 

Російської імперії.  

• Данило Заболотний був вірним і турботливим чоловіком. Одружившись у 25 років на 

Людмилі Радецькій, він щасливо прожив з нею все життя.  
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             Нові факти з життя Роксолани та її наступниць 
 

    У листі до угорської королівни Ізабелли Ягеллонки від 1543 року дружина Сулеймана 

Пишного називає себе імператрицею турків та рівнею угорській королеві. 

    Дослідниця життя Роксолани Олександра Шутко зібрала багато листів, спогадів 

сучасників, архівних документів із Туреччини, Польщі, Італії, Франції, які свідчать, 

наскільки впливовими були Роксолана та її наступниці при османському дворі. 

    “Дипломатичні послання відкривають нам іншу постать Роксолани: не палку коханку 

султана, чиє життя оповите легендами, а ділову, освічену жінку й правительку, перед 

якою схиляли голови монархи Європи й Азії, — розповідає дослідниця Олександра 

Шутко. — Її хист до великої політики перейняли наступниці. 

    “Жіночим султанатом” називають період 1540 — 1656 років, коли дружини правителів 

Османської імперії понад століття мали вплив на державну політику. Започаткувала його 

українка Роксолана (Хюррем-султан), а завершила наша землячка Хатідже Турхан (Надія 

з Поділля)”. 

      Жінка провадила дипломатичне листування, яке польський історик Анджей 

Дзюбінський назвав таємною дипломатією. 

     “У листі до угорської королівни Ізабелли Ягеллонки від 1543 року Роксолана називає 

себе імператрицею турків та рівнею угорській королеві. 

      Висловлюючи їй підтримку в боротьбі з Габсбургами, султана переповідає інформацію 

про полонених османами угорських аристократів, про звільнення яких та клопотала. 

      Роксолана листувалася з польським королем Сигізмундом ІІ Августом, вони 

обговорювали умови мирного співіснування поляків з османами.  

      Король звертався до Роксолани “Ваша Королівська Величносте”. Роксолана також 

листувалась із Султан Бейгюм — сестрою шаха Тахмаспа, з перською принцесою”. 

      Остання, зауважує дослідниця, вихваляла Роксолану, називала сонцесяйною, 

чеснотною, гідною похвали володаркою над володарками, гордістю жінок тощо. 

     Цікаво, хто ще з наступниць Роксолани вів дипломатичне листування? 

    “Листи венеційським дожам із запевненнями у мирі з османами надсилали дружини 

Селіма ІІ й Мурада ІІІ, Нурбану та Сафіє, — каже Олександра Шутко. — На відміну від 

Роксолани, яка померла до сходження її сина на трон, вони здобули найвищий жіночий 

титул в Османській імперії — валіде (матір правлячого султана).  

    Ці султани просили венеційських дожів надіслати їм коштовні подарунки — прикраси, 

косметику, предмети декору та навіть песиків.  

     Водночас невістка Роксолани Нурбану листувалася з французькою королевою 

Катериною Медічі, а її невістка Сафіє — з британською королевою Єлизаветою І. У цих 

посланнях йшлося не лише про мир, а й про налагодження торговельних зв’язків із 

османами. 

      Не обійшлося і без дипломатичного скандалу: служниця валіде Сафіє поцупила з 

переліку подарунків, надісланих Єлизаветі І, коштовну діадему, чим засмутила королеву. 

      А от 25-річна валіде Хатідже Турхан у листуванні з великим візиром, літнім пашею 

Гюрджю Мехмедом часто вживала такі вирази, як “заповізьміться”, “начувайтеся”, “не 

бреши”, “нехай осліпнуть твої вороги!”, “я ошелешена”, “я за себе не відповідаю”... 
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                                       Ліна Костенко  
 

    19 березня відома українська письменниця-шістдесятниця Ліна Костенко відзначає свій 

день народження. До вашої уваги вірші Ліни Костенко, 

які не залишать байдужими. 

Ліна Костенко – незаперечний моральний авторитет для 

українців, і за свій вік вона жодного разу не 

заплямувала себе компромісами з нечесною владою. 

Сила волі та незламність письменниці вражають. Та 

зараз, коли наш інформаційний простір засмічений безглуздими дурницями, Ліна 

Костенко воліє мовчати. І це горде мовчання теж є позицією. 

Попри це, геніальна українка говорить до нас своїми творами. Завжди актуальними та 

пронизливими. Пропонуємо добірку віршів Ліни Костенко, які не залишать вас 

байдужими. 

Про цінність часу 

Життя іде і все без коректур. 

І час летить, не стишує галопу. 

Давно нема маркізи Помпадур, 

і ми живем уже після потопу. 

Не знаю я, що буде після нас, 

в які природа убереться шати. 

Єдиний, хто не втомлюється, – час. 

А ми живі, нам треба поспішати. 

Зробити щось, лишити по собі, 

а ми, нічого, – пройдемо, як тіні, 

щоб тільки неба очі голубі 

цю землю завжди бачили в цвітінні. 

Щоб ці ліси не вимерли, як тур, 

щоб ці слова не вичахли, як руди. 

Життя іде і все без коректур, 

і як напишеш, так уже і буде. 

Але не бійся прикрого рядка. 

Прозрінь не бійся, бо вони як ліки. 

Не бійся правди, хоч яка гірка, 

не бійся смутків, хоч вони як ріки. 

Людині бійся душу ошукать, 

бо в цьому схибиш – то уже навіки. 

Про силу слова 

Страшні слова, коли вони мовчать 

Страшні слова, коли вони мовчать, 

коли вони зненацька причаїлись, 

коли не знаєш, з чого їх почать, 

бо всі слова були уже чиїмись. 

Хтось ними плакав, мучивсь, болів, 

із них почав і ними ж і завершив. 

Людей мільярди і мільярди слів, 

а ти їх маєш вимовити вперше! 
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Все повторялось: і краса, й потворність. 

Усе було: асфальти й спориші. 

Поезія – це завжди неповторність, 

якийсь безсмертний дотик до душі. 

Про нетлінну красу 

Коли я буду навіть сивою, 

і життя моє піде мрякою, 

а для тебе буду красивою, 

а для когось, може, й ніякою. 

А для когось лихою, впертою, 

ще для когось відьмою, коброю. 

А між іншим, якщо відверто, 

то була я дурною і доброю. 

Безборонною, несинхронною 

ні з теоріями, ні з практиками. 

і боліла в мене іронія 

всіма ліктиками й галактиками. 

І не знало міщанське кодло, 

коли я захлиналась лихом, 

що душа між люди виходила 

забинтована білим сміхом. 

І в житті, як на полі мінному, 

я просила в цьому сторіччі 

хоч би той магазинний мінімум: 

– Люди, будьте взаємно ввічливі! – 

і якби на те моя воля, 

написала б я скрізь курсивами: 

– Так багато на світі горя, 

люди, будьте взаємно красивими! 

Про мрії 

А й правда, крилатим ґрунту не треба. 

Землі немає, то буде небо. 

Немає поля, то буде воля. 

Немає пари, то будуть хмари. 

В цьому, напевно, правда пташина… 

А як же людина? А що ж людина? 

Живе на землі. Сама не літає. 

А крила має. А крила має! 

Вони, ті крила, не з пуху-пір'я, 

А з правди, чесноти і довір'я. 

У кого – з вірності у коханні. 

У кого – з вічного поривання. 

У кого – з щирості до роботи. 

У кого – з щедрості на турботи. 

У кого – з пісні, або з надії, 

Або з поезії, або з мрії. 

Людина нібито не літає… 

А крила має. А крила має! 
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Про війну 

Тут обелісків ціла рота. 

Стрижі над кручею стрижуть. 

Високі цвинтарні ворота 

високу тишу стережуть. 

Звання, і прізвища, і дати. 

Печалі бронзове лиття. 

Лежать наморені солдати, 

а не проживши й півжиття! 

Хтось, може, винен перед ними. 

Хтось, може, щось колись забув. 

Хтось, може, зорями сумними 

у снах юнацьких не побув. 

Хтось, може, має яку звістку, 

які несказані слова… 

Тут на одному обеліску 

є навіть пошта польова. 

Про природу 

Ще назва є, а річки вже немає. 

Усохли верби, вижовкли рови, 

і дика качка тоскно обминає 

рудиментарні залишки багви. 

І тільки степ, і тільки спека, спека, 

і озерянин проблиски скупі. 

І той у небі зморений лелека, 

і те гніздо лелече на стовпі. 

Куди ти ділась, річенько? Воскресни! 

У берегів потріскались вуста. 

Барвистих лук не знають твої весни, 

і світить спека ребрами моста. 

Стоять мости над мертвими річками. 

Лелека зробить декілька кругів. 

Очерети із чорними свічками 

ідуть уздовж колишніх берегів... 

Про суть творчості 

Поезія згубила камертон. 

Хтось диригує ліктями й коліном. 

Задеренчав і тон, і обертон, 

і перша скрипка пахне нафталіном. 

Поезія згубила камертон. 

Перецвілась, бузкова і казкова. 

І дивиться, як скручений пітон, 

скрипковий ключ в лякливі очі слова. 

У правди заболіла голова 

од часнику, політики й гудрону. 

Із правдою розлучені слова 

кудись біжать по сірому перону. 

Відходять вірші, наче поїзди. 
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Гримлять на рейках бутафорські строфи. 

Але куди? Куди вони, куди?! 

Поезія на грані катастрофи. 

І чи зупиним, чи наздоженем? 

Вагони йдуть, спасибі коліщаткам... 

Але ж вони в майбутнє порожнем! 

Як ми у вічі глянемо нащадкам?! 

Про людей 

Мабуть, ще людство дуже молоде. 

Бо скільки б ми не загинали пальці, – 

XX вік! – а й досі де-не-де 

трапляються іще неандертальці. 

Подивишся: і що воно таке? 

Не допоможе й двоопукла лінза. 

Здається ж, люди, все у них людське, 

але душа ще з дерева не злізла. 

Про кохання 

спини мене отямся і отям 

така любов буває раз в ніколи 

вона ж промчить над зламаним життям 

за нею ж будуть бігти видноколи 

вона ж порве нам спокій до струни 

вона ж слова поспалює вустами 

спини мене спини і схамени 

ще поки можу думати востаннє 

ще поки можу але вже не можу 

настала черга й на мою зорю 

чи біля тебе душу відморожу 

чи біля тебе полум'ям згорю. 

Про вдячність 

Вечірнє сонце, дякую за день! 

Вечірнє сонце, дякую за втому. 

За тих лісів просвітлений Едем 

і за волошку в житі золотому. 

За твій світанок, і за твій зеніт, 

і за мої обпечені зеніти. 

За те, що завтра хоче зеленіть, 

за те, що вчора встигло одзвеніти. 

За небо в небі, за дитячий сміх. 

За те, що можу, і за те, що мушу. 

Вечірнє сонце, дякую за всіх, 

котрі нічим не осквернили душу. 

За те, що завтра жде своїх натхнень. 

Що десь у світі кров ще не пролито. 

Вечірнє сонце, дякую за день, 

за цю потребу слова, як молитви. 
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           Про довічні державні стипендії видатним українським    

                                             науковцям 

 
     Українські діячі освіти, культури та науки продовжують дивувати світ талантами та 

розумом. За свої досягнення отримують нагороди і на Батьківщині. 

     Цього разу Президент України Володимир Зеленський присвоїв довічні державні 

стипендії видатним українським науковцям. Зокрема тим, яким вже виповнилося 70 років. 

      Відповідно до указу Президента України "Про державні стипендії для видатних діячів 

науки, освіти, культури і мистецтва, охорони здоров’я, фізичної культури і спорту та 

інформаційної сфери" стипендії присвоїли: 

•      Богаченку Олексію Георгійовичу – 1940 року народження, докторові технічних 

наук, професорові, заслуженому діячеві науки і техніки України, лауреатові 

Державної премії СРСР в галузі науки і техніки, лауреатові Державної премії 

Української РСР в галузі науки і техніки, лауреатові премії Ради Міністрів СРСР в 

галузі науки і техніки; 

•      Кальченку Борису Івановичу — 1938 року народження, докторові технічних 

наук, професорові, заслуженому діячеві науки і техніки України; 

•      Корнійчуку Миколі Сергійовичу – 1935 року народження, докторові 

сільськогосподарських наук, професорові; 

•      Костромітіну Віктору Михайловичу – 1936 року народження, докторові 

сільськогосподарських наук, професорові; 

•      Кублановському Валерію Семеновичу – 1936 року народження, докторові 

хімічних наук, професорові; 

•      Лісовому Миколі Вікторовичу – 1938 року народження, докторові 

сільськогосподарських наук, старшому науковому співробітникові; 

•      Паламарчук Валентині Федорівні – 1930 року народження, докторові 

педагогічних наук, професорові; 

•      Тоцькому Владлену Миколайовичу – 1936 року народження, докторові 

біологічних наук, професорові, заслуженому діячеві науки і техніки України; 

•      Центілу Віталію Григоровичу – 1939 року народження, докторові медичних 

наук, професорові, заслуженому діячеві науки і техніки України; 

•      Чабаненку Павлу Павловичу – 1939 року народження, докторові військових 

наук, професорові, заслуженому діячеві науки і техніки України; 

•     Чорному Миколі Васильовичу – 1935 року народження, докторові ветеринарних 

наук, професорові, заслуженому працівникові сільського господарства України; 

•      Ширан Наталії Володимирівні – 1937 року народження, докторові фізико-

математичних наук, старшому науковому співробітникові; 
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•      Шломчаку Георгію Григоровичу – 1936 року народження, докторові технічних 

наук, професорові. 

Джерело:указ Президента України 

https://24tv.ua/education/vidatni-naukovtsi-zelenskiy-prisvoyiv-dovichni-derzhavni-

stipendiyi_n2172832 

•   P.S. 

 

•      Ігор Клименко став найкращим студентом світу. 

• Нещодавно українець Ігор Клименко став найкращим студентом світу за версією 

престижної Всесвітньої премії Global Student Prize. Він отримав 100 000 доларів як 

студент, що здійснює найбільший реальний вплив на навчання, життя своїх 

однолітків і на суспільство загалом. 

• Ігор Клименко навчається на фізико-математичному факультеті у КПІ імені Ігоря 

Сікорського. У 5 класі, коли почалася війна в Україні, зрозумів, що хоче допомогти 

своїй країні. Школяр почав розробляти роботів для розмінування. 

• У 10 класі хлопець почав використовувати квадрокоптери та дрони у своїх 

винаходах. Останні два роки активно працює над своїм дослідженням Quadcopter 

Mines Detector, яке успішно презентує на численних конкурсах та виставках. 

• Попри війну, Ігор щодня продовжує вчитися, щоб здобути якісну освіту для 

відбудови України. 

Українська математикиня Марина В'язовська отримала медаль Філдса. 

Також недавно Марина В'язовська – українська математикиня – отримала медаль Філдса. 

Науковиці вдалося розв'язати задачу, над якою століттями билися науковці зі всього світу. 

Для математикині медаль Філдса – вже дев'ята міжнародна нагорода. В'язовська, до слова, 

стала другою жінкою в історії премії, яка отримала медаль. 

 

    

                        Про що остання книжка Гокінга 

 

    Чи існує Бог, коли людство зруйнує Землю та чи можна подорожувати у часі: про що 

остання книжка Гокінга. 

     Про що пише відомий астрофізик Стівен 

Гокінг у своїй останній праці. 

16 жовтня 2018 року відбулася презентація 

останньої книжки відомого астрофізика 

Стівена Гокінга Brief Answers To The Big 

Questions ("Короткі відповіді на важливі запитання"). 

У ній відомий вчений, що помер у березні 2018 року у віці 76 років,  розмірковує 

над фундаментальними запитаннями на кшталт того, чи існує Бог, як утворився Всесвіт та 

чи можливе існування розумного життя поза межами Землі. 

ТСН.ua прочитав книжку Гокінга і коротко переповідає відповіді на 10 запитань, які 

ставить у ній вчений.  

https://www.president.gov.ua/documents/6912022-44365?fbclid=IwAR1rxAcQgSbbckLhqeNe486Yfqnl_pYw-mnUYvhQlGWCDh8oCxpXvqnZLyU
https://24tv.ua/education/igor-klimenko-stav-naykrashhim-studentom-svitu-za-versiyeyu-global_n2161646
https://24tv.ua/marina-vyazovska-otrimala-medal-fildsa-vruchili-nayprestizhnishu_n2074160
https://tsn.ua/nauka_it/chorna-dira-i-legkiy-pushok-kolegi-gokinga-predstavili-yogo-ostannyu-stattyu-1232742.html
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1. Чи існує Бог? 

Гокінг дотримується думки, що релігійна концепція створення Богом Всесвіту суперечить 

законам науки. Так, наприклад, він зазначає, що самого поняття часу не існувало до 

Великого Вибуху, відповідно, у Бога не було часу створити Всесвіт. 

    Вчений вважає, що  кожен може вірити у що завгодно. Однак на його думку, 

найпростішим поясненням є те, що Бога не існує. 

"Ніхто не створював Всесвіт і ніхто не керує нашими долями. З цього випливає таке: 

ймовірно, не існує ні раю, ні вічного життя. Я вважаю, що віра у життя після смерті є 

лише марними сподіваннями. Не існує жодних надійних доказів того, що це можливо. Це 

суперечить науці.       

    Коли ми помираємо, перетворюємося на попіл", – пише Гокінг. 

Однак фізик зазначає, що сенс життя є – наприклад, у тому, як ми впливаємо на світ та які 

гени передаємо нащадкам. 

   " Всесвіт являє собою гігантський організм, що має свідомість" - щоб наблизитись до 

розуміння тексту треба спробувати не співвідносити власну (людську) свідомість з тою, 

про яку тут йдеться. Це не свідомість, як ми її зазвичай розуміємо - це абстрактні основи, 

що утворюються світовими константами (гравітаційною G = 6.67384(80)10-11 м3 кг-1 с-2, 

електричною, тощо) і природа походження яких нам невідома і ніколи відомою не стане. 

Бо як сказав Хокінг - ми можемо знайти всі відповіді про Великий вибух, але не на 

питання - Чому і Навіщо? - ось де місце Всесвітньої свідомості, або Бога - кому як більше 

подобається 
2. Як усе розпочалося? 

  Учений розмірковує над різними версіями створення Всесвіту – що він існував завжди і 

що виник у певний момент. 

   Врешті-решт Гокінг доходить висновку, що найбільш ймовірним є те, що усе 

розпочалося з Великого Вибуху. А сам Всесвіт постійно змінюється і розширюється. 

  "Якщо припустити, що Всесвіт існував вічно, можна дійти абсурдних висновків. Якби 

зорі сяяли вічно, вони б нагріли Всесвіт до власної температури. Навіть уночі усе небо 

було б таким самим яскравим, як Сонце, тому що всюди можна було б побачити зірку або 

ж хмару пилу, нагріту до такої ж температури, що й зорі", – резюмує вчений.  

   На думку Гокінга, Всесвіт не міг існувати вічно, у тому стані, у якому він є зараз. Щось 

мало трапитися у минулому, що запалило зорі, певну кількість років тому. 

3. Чи існує інше розумне життя у Всесвіті? 

   У своїй книжці вчений ставить запитання, чи існує у Всесвіті розумне інопланетне 

життя, і, якщо існує, чому воно досі не увійшло у контакт з людством. 

   "Якщо розумне життя десь існує, то дуже далеко, інакше б воно вже відвідало Землю. І я 

гадаю ми б знали, якби це трапилося. Це було б як у кінострічці "День Незалежності"", - 

резюмує Гокінг.   

4. Чи можемо ми передбачити майбутнє? 

Учений розмірковує над тим, чи дозволяють закони, що керують Всесвітом, точно 

передбачити, що трапиться у майбутньому. 

"Коротка відповідь – і так, і ні. В теорії, закони дозволяють нам передбачити, що 

трапиться у майбутньому. Проте на практиці зробити відповідні розрахунки часто буває 

занадто складно". 

5. Що усередині чорної діри? 

   Наразі про чорні діри відомо небагато, окрім їхньої маси, заряду та швидкості 

обертання. Це означає, що велика кількість інформації досі лишається невідомою. Але є 

певний ліміт для інформації, яку можна помістити у певний регіон космосу.  
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"Інформація потребує енергії, а енергія має певну масу, згідно з рівнянням 

Ейнштейна E = mc2. Відповідно, якщо у певному регіоні космосу є забагато інформації, 

вона провалиться у чорну діру, і розмір чорної діри відображатиме розмір інформації. Це 

як помістити забагато книжок до бібліотеки. Зрештою полички зламаються і книжки 

опиняться на підлозі". 

6. Чи можливі подорожі у часі? 

   Гокінг пише, що якщо теорія відносності є правильною, а густина енергії – позитивною, 

то подорожі у часі є неможливими. Вони б суперечили законам класичної фізики.  Однак 

вчений зазначає, що "був би радий помилятися". 

   На думку фізика, подорожі у часі можуть бути можливими з погляду нової М-теорії, яка 

може узгодити квантову фізику та теорію відносності у майбутньому. 

7. Чи виживе людство після загибелі Землі? 

   У цьому підпункті Гокінг розмірковує над наявними небезпеками та зазначає, що йому 

складно побачити у майбутньому людства якийсь позитив – ризиків занадто багато і вони 

дуже серйозні. 

"Земля стає замалою для нас. Ресурси скорочуються неймовірно швидко. Ми вручили 

нашій планеті руйнівний подарунок  у вигляді кліматичних змін. Підвищення температур, 

танення льодовиків, скорочення лісових масивів, перенаселення, хвороби, війни, голод, 

недостатня кількість води та зникнення видів тварин – усі ці проблеми можна вирішити, 

проте вони ще не вирішені". 

   З огляду на усе Гокінг віщує Землі неминучий кінець. Однак зазначає, що людство, 

ймовірно, переживе свою рідну планету. Чого не можна сказати про інші форми життя. 

"Я вважаю майже неминучим те, що або ядерна війна, або екологічна катастрофа 

призведуть до гибелі Землі у найближчі 1000 років, що з погляду геології – лише мить.  Я 

сподіваюся та вірю, що до того часу наш вид віднайде спосіб покинути Землю та 

пережити катастрофу. Проте це може бути неможливим для мільйонів інших істот, що 

населяють планету. І це буде нашою провиною". 

8. Чи маємо ми колонізувати космос? 

   Гокінг вважає, що людство повинно колонізувати космос задля того, щоб вижити. Він 

зазначає, що бути не здатним покинути планету – те ж саме, що не бути здатним втекти з 

безлюдного острова. І хоча політ у космос не буде дешевим, але загалом потребуватиме 

лише невеликої частки світових ресурсів. 

"Звичайно, знайдуться ті, хто скажуть, що краще витратити кошти на вирішення таких 

проблем, як кліматичні зміни та забруднення, радше ніж витрачати їх на, ймовірно, марні 

пошуки нової планети. Я не заперечую важливості боротьби з кліматичними змінами та 

глобальним потеплінням, проте ми можемо робити усе це і виділяти чверть відсотка 

світового GDP на космос. Невже наше майбутнє не варте чверті відсотка?" 

9. Чи зможе штучний інтелект стати розумнішим від людини? 

Гокінг побоювався штучного інтелекту. Він пише, що успішне створення АІ (штучного 

інтелекту) може стати найбільш значущою подією у історії людства. І – останньою, якщо 

ми не врахуємо усі ризики. 

"Коли ми винайшли вогонь, багато разів обпалювалися, доки не винайшли вогнегасник. З 

більш потужними технологіями на кшталт ядерної зброї, синтетичної біології та штучного 

інтелекту, ми повинні планувати наперед та намагатися зробити усе як слід з першого 

разу. Наше майбутнє – це перегони між усе більш розвиненими технологіями та мудрістю, 

з якою ми їх використовуватимемо. Переконаймося ж, що мудрість переможе". 
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10. Як ми формуємо майбутнє? 

     У останньому пункті праці Гокінг пише про те, як людство формує своє майбутнє, і 

зазначає, що попри багато ризиків, у майбутньому на нас чекає також багато відкриттів. 

"Тож пам’ятайте: дивіться вгору, на зорі, а не донизу. Намагайтеся зрозуміти, як 

влаштовано Всесвіт. Будьте допитливими. Незважаючи на те, наскільки складним може 

видаватися життя, завжди є щось, що ви можете зробити і у чому можете досягти успіху. 

Головне не здаватися. Дозвольте уяві розгулятися. Формуйте майбутнє", - завершує 

книжку вчений. 

 

                 Найвидатніший український мандрівник 

 
     76 років тому народився найвидатніший український мандрівник  

Банан "муса маклай", слимак "канефріула маклаїна", оса "коластоміум маклай". І 

найвідоміша назва -- Берег Маклая, яку неофіційно має 

північно-східне узбережжя Нової Гвінеї. Усе це -- на 

честь українського дослідника-антрополога Миколи 

Миклухи-Маклая, пише газета "Експрес". 

   Прадід визначного мандрівника Миколи Миклухи-

Маклая, козак Степан Миклуха, родом з Чернігівщини, -     

    каже Олександр Палій, український історик та 

політолог. 

  А звідки у прізвищі взялася приставка "Маклай"? 

  Ось яку історію розповідали в родині Маклая. Козак 

Стародубського полку Грицько Миклуха під час битви 

під Жовтими Водами взяв у полон шотландського найманця на прізвище Мак-Лай. 

Перспективи отримати викуп за нього не було, тож іноземця одружили зі сестрою Грицька 

Ганною. Звідти й взялась приставка. 

    Миклуха-Маклай народився в досить заможній сім'ї інженера. Що ж його покликало в 

далекі мандри? 

    Коли батька Миклухи-Маклая звільнили з роботи за те, що відіслав 150 рублів Тарасові 

Шевченку, який тоді відбував заслання, з університету в Петербурзі вигнали і його сина. 

18-річний хлопець покинув, можна сказати, назавжди Російську імперію, а навчання 

продовжив у Німеччині. Там здобував освіту антрополога й познайомився із зоологом, 

який і покликав його із собою в дослідницькі мандри.                                                      

    Розкажіть про маршрути Миколи Миклухи-Маклая. Де він побував? 

    Він мандрував усім світом. Канарські острови, Марокко, узбережжя Червоного моря, 

Філіппіни, Індонезія (у цій країні є пам'ятник Маклаю. -- Авт.), Китай, Малакка, 

Австралія, Океанія, острови Меланезії... Однак найбільшу славу мандрівнику принесла 

подорож до Нової Гвінеї, де він проводив гідрографічні та етнографічні спостереження. У 

Гвінеї він виявив нові види рослин, 

земноводних... 

   Північно-східне узбережжя Папуа -- Нової Гвінеї донині відоме, як Берег Маклая. За що 

так шанують українця у цій далекій країні? 

   Коли Маклай прибув туди, то папуаси були ще справжніми дикунами. За те, що Маклай 

умів лікувати, його називали людиною Місяця, вважаючи, що він наділений 

надзвичайними здібностями. Ще більшої поваги дослідник зажив тоді, коли допоміг 

папуасам відбити напад малакських піратів і навіть захопив кількох ворогів у полон. 

Згодом Маклай так прикипів серцем до цього берега, що навіть намагався не допустити 
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колонізації його Великою Британією та Німеччиною. Маклай погрожував у листах 

європейським державам, називав себе "володарем Берега Маклая". 

   Про Маклая кажуть: той, хто навчив папуасів української мови. Які наші слова з'явились 

у їхньому лексиконі? 

   Коли 1971-го на Берег Маклая вирушила радянська експедиція, то зафіксувала, що у 

їхній мові є близькі до української слова. Зокрема, "сокира". 

   Чи була в Маклая сім'я? 

    Так. Маклай одружився з донькою англійського управителя однієї з австралійських 

провінцій. Якийсь час він жив у Австралії. А помер від важкої хвороби у 42 роки, коли 

приїздив навідати маму, яка жила тоді в місті Малин (нині Житомирська область).                                        

 

                                     Альберт Ейнштейн 
 

     Ідеї знаменитого вченого сформували загальні концепції того, як ми сприймаємо 

Всесвіт. 

   Слово "Ейнштейн" може бути сміливою 

номінальним.  

   Зрештою, прізвище цього вченого негайно 

з'являється в голові, коли мова йде про генії або 

взагалі про науку в цілому. Він мав 

ексцентричний вигляд і ті самі заяви щодо 

невпевнених тем.  

    Тим не менш, важко переоцінити свій внесок у науку, тому що його ідеї повністю 

змінили наше сприйняття Всесвіту та світу, який нас оточує. 

       Ось кілька ідей Альберта Ейнштейна, які змінили світ. 

Простір-час 

     Однією з головних ідей Ейнштейна є спеціальна теорія відносності. Вона повністю 

змінила презентацію фізиків про простір та час.          

    Зрештою, вчений об'єднав ці концепції в єдиний простір-час континууму. Ми 

розділяємо простір і час, оскільки ми вимірюємо їх у різних підрозділах, кілометрах і 

секундах. Але Ейнштейн показав, що вони еквівалентні і пов'язані з швидкістю світла - 

300 тисяч км на секунду. 

     Завдяки спеціальній теорії відносності, ми знаємо, що ніщо не може рухатися зі 

швидкістю над швидкістю світла. Це також означає, що об'єкти поводяться по-різному, 

наближаючись до швидкості світла. 

    Якщо ви могли побачити космічний корабель, який 

досяг 80% швидкості світла під час руху, він буде 

виглядати на 40% коротше, ніж це дійсно. 

    І якщо вам вдалося подивитися всередину цього 

космічного корабля, все рухається у повільному русі, а 

годинник, щоб йому підрахувати одну хвилину, - 60 секунд, потрібно буде 100 секунд. Це 

означає, що екіпаж такого корабля стане таким повільним, скільки їх космічний корабель 

буде літати. 

E = mc2. 
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    Знамените рівняння Ейнштейна, мабуть, найвідоміша математична формула у світі, 

згідно з якою енергія фізичного об'єкта в стані відпочинку дорівнює його масі, помножена 

на квадрат швидкості світла у вакуумі. 

   Раніше параметри маси та енергії вважалися окремими поняттями. У традиційній фізиці 

маса вимірює кількість речовини, що знаходиться в об'єкті, тоді як енергія є властивістю 

об'єкта, отриманого в силу його руху та сил, що діють 

на неї. Енергія також може існувати з повною 

відсутністю речовини, наприклад, у світлі або 

радіохвилях. Але, за словами Ейнштейна, маса та 

енергія, насправді, те ж саме. 

Це означає, що об'єкт набирає масу, оскільки вона 

рухається швидше, просто тому, що вона отримує 

енергію. Це також означає, що навіть у фіксованому об'єкті укладається величезна 

кількість енергії. 

Лазери 

    Хоча виникнення лазерів і не пов'язана з Ейнштейном, це його ідеї, що їхня поява була 

зроблена можливою. 

    Слово "лазер" означає "зміцнення світла шляхом 

стимульованого випромінювання". І Ейнштейн написав 

статтю про квантову теорію випромінювання, в якій, 

описано, як фотон світла, що проходить через речовину, 

може стимулювати викиди наступних фотонів. 

     Вчений зрозумів, що нові фотони рухаються в тому ж 

напрямку і з тією ж частотою, що і початкові фотони. Це 

призводить до каскадного ефекту, оскільки створюються все більше і більш практично 

ідентичних фотонів. 

Чорні отвори і "моль-отвори" 

   Спеціальна теорія відносності показала, що простір-час може поводитися досить 

незвично, навіть за відсутності гравітаційних полів. Але коли 

він додав гравітацію тут, виявив, що планети та зірки, 

насправді спотворюють тканину простору, і це спотворення 

викликає вплив, які ми сприймаємо як тяжкість. Ейнштейн 

пояснив загальну теорію відносності за допомогою складної 

системи рівнянь, що в кінцевому підсумку передбачало існування чорних отворів. 

Ейнштейн також запропонував, щоб у просторі є короткі шляхи, так звані "моль-отвори", 

або чорні - отвори. 

Розширення Всесвіту 

 

    Ейнштейн застосував свої рівняння загальної теорії 

відносності до Всесвіту в цілому. Виявилося, що тканина 

простору безперервно розширюється, захоплюючи галактики, 

тому відстані між ними постійно зростають. Але вчений 

вважав, що це не може бути і додав до рівняння космологічної 

константи, щоб виявило статичний Всесвіт. Але майбутні 

спостереження вчених показали, що Всесвіт все ще розширюється з високою швидкістю. 
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Атомна бомба  

   Ейнштейн відіграв важливу, хоча і непряму роль у розвитку перших атомних бомб.  

    У 1939 р. кілька фізиків попередили про те, що можливості ядерного поділу можуть 

призвести до страшних наслідків, особливо якщо 

ядерну зброю створить нацистська Німеччина.  

     Як наслідок, вчений написав лист Президенту США 

Франкліну Рузвельту і висловив свої страхи.  

    Завдяки цьому був створений знаменитий 

Манхеттенський проект, а дві атомні бомби впали на 

Хіросіма та Нагасакі в 1945 році. Хоча Ейнштейн не 

працював особисто, його лист прискорив роботи у цій сфері у США. 

Гравітаційні хвилі 

    Незважаючи на те, що Ейнштейн помер у 1955 році, навіть у 21 столітті про нього знову 

каже наукова спільнота.  

   У лютому 2016 були відкриті гравітаційні хвилі, які є ще 

одним наслідком загальної теорії відносності. Деякі вчені 

заявляють, що існування цих коливань у тканині простору-

часу Ейнштейн передбачив давно. 

Відкриття гравітаційних хвиль стало ще одним тріумфом 

загальної теорії відносності Ейнштейна, а й дало астрономам новий інструмент 

спостереження за Всесвітом, включаючи такі рідкісні події, як злиття чорних дір. 

 

       Приховані змінні, про які говорив Ейнштейн, не існують 

 
            Нобелівська премія з фізики 2022 року. Вчені довели, що Ейнштейн був не правий 

    

     Троє вчених здобули знамениту нагороду за інноваційні експерименти в галузі 

квантової механіки, яка охоплює світ атомів та частинок. 



 

 

69 

     У 2022 році Нобелівську премію з фізики здобули вчені Ален Аспе з Університету 

Париж-Сакле, Франція, Джон Клаузер з компанії JF Clauser & Associates, США та Антон 

Цайлінгер з Віденського університету, Австрія.  

      На трьох вчені отримали грошову нагороду у розмірі 915 тисяч доларів США. 

Офіційне формулювання Нобелівського комітету, що пояснює за що вчені отримали 

Нобелівську премію, свідчить — "за експерименти із заплутаними фотонами, 

встановлення порушень у нерівності Белла та за інновації в квантовій інформатиці". У 

чому ж заслуги цих вчених і як вони довели, що Ейнштейн був не правий, 

пише ScienceAlert. 

      Світ квантової механіки для багатьох здається дивним. Наприклад, у школі нас вчать 

тому, що за допомогою фізичних рівнянь можна точно передбачити, як поводитимуться ті 

чи інші предмети в майбутньому. Наприклад, куди полетить м'яч, якщо ми спустимо його 

з підвищення. 

     Але квантова механіка – це інше. Замість того, щоб передбачати окремі результати, 

вона розповідає нам про ймовірність виявлення субатомних частинок у певних місцях. 

Насправді частинка може бути в декількох місцях одночасно, перш ніж "вибрати" одне з 

них випадково під час вимірювань. 

 

Джон Клаузер отримав Нобелівську премію з фізики 2022 

 

       Альберт Ейнштейн вважав, що такого не може бути. Вчений думав, що мають існувати 

приховані змінні, сили чи закони, невідомі нам, які передбачувано впливають на 

результати наших вимірів.  

       Але в 1964 фізик Джон Белл створив теоретичний тест, щоб показати, що приховані 

змінні, про які говорив Ейнштейн, не існують. 

        Згідно з квантовою механікою, частинки можуть бути заплутані, тобто з'єднані так, 

що коли ви впливаєте на одну частинку, то автоматично в той же час впливаєте і на іншу 

частинку. Якби взаємний вплив частинок, які знаходяться далеко одна від одної, можна 

було б пояснити тим, що у них відбувається взаємодія через приховані змінні, то зв'язок 

між ними мав б відбуватися зі швидкістю, яка перевищує швидкість світла. А це 

неможливо, згідно з теоріями Ейнштейна.  

 

Ален Аспе отримав Нобелівську премію з фізики 2022 

 

       Квантова заплутаність пов'язує властивості частинок, незалежно від того, наскільки 

далеко вони знаходяться одна від одної. Уявіть лампочку, яка випромінює два фотони 

(частки світла), які рухаються від неї в протилежних напрямках. Якщо ці фотони 

заплутані, вони можуть мати загальну властивість незалежно від відстані. Белл під час 

теоретичного тесту показав, що вони заплутані та пов'язані загадковим чином між собою. 

       Джон Клаузер застосував теорію Белла на практиці в 1972 році і показав, що світло 

дійсно може бути заплутаним. Хоча результати Клаузера були інноваційними свого часу, 

існувало кілька інших пояснень отриманих ним результатів. 

https://www.sciencealert.com/scientists-win-physics-nobel-prize-for-proving-einstein-wrong
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Якби світло поводилося не зовсім так, як думали фізики, можливо, його результати можна 

було б пояснити і без заплутаності. Ці пояснення відомі як лазівки у тесті Белла, і Ален 

Аспе був першим, хто оскаржив їх. Аспе придумав експеримент, щоб виключити одну з 

найважливіших потенційних лазівок у тесті Белла. Він показав, що заплутані фотони в 

експерименті насправді не взаємодіють один з одним через приховані змінні, щоб 

одержати результат тесту Белла. Це означає, що вони справді пов'язані. 

 

Антон Цайлінгер отримав Нобелівську премію з фізики 2022 

 

      Колись люди використовували класичну механіку для створення машин та заводів, що 

призвело до промислової революції. Нові знання в електроніці призвели до цифрової 

революції. Але розуміння квантової механіки дозволяє використовувати її для створення 

нових пристроїв, що призведе до революції квантових технологій. 

Квантову заплутаність можна використовувати у обчисленнях для обробки інформації 

такими способами, які раніше були неможливими. Виявлення невеликих змін у 

заплутаності може дозволити датчикам виявляти речі з більшою точністю, ніж будь-коли 

раніше. 

      Робота Антона Цайлінгера проклала шлях до квантової технологічної революції, 

показавши, як можна пов'язати низку заплутаних систем разом, щоб побудувати 

квантовий еквівалент мережі.  

      У 2022 році ці програми квантової механіки вже не є науковою фантастикою. Ми 

маємо перші квантові комп'ютери. Деякі супутники використовують квантову 

заплутаність для забезпечення безпечного зв'язку на планеті. А квантові датчики 

використовують у різних пристроях від медичних приладів до військових технологій. 

 

                                  Віталій Бутерін 

 
     Творець криптовалюти Ethereum пожертвував Україні 5 мільйонів доларів. 

Український криптовалютний фонд уже зібрав понад 130 мільйонів 

доларів пожертвувань 

    Віталій Бутерін зробив велику пожертву для допомоги Україні.  

Програміст та співзасновник проекту Ethereum Віталій Бутерін 

пожертвував Україні 1500 монет у приптовалюті. 

    У переказі на традиційні гроші ця сума становила 5 мільйонів 

доларів. Половину суми отримав фонд Unchain Ukraine, який 

займається гуманітарною допомогою. Другу частину переведено на 

гаманці криптофонду України. 

 

              Вони відкрили найдивніші об'єкти Всесвіту 
 

     Жодна лабораторія у світі не може створити настільки глибокого вакууму. 
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Чорні дірки розбурхують уяву. Ідеальні пастки, з яких не може вирватися навіть світло. 

Монстри, здатні розірвати зірку та перекроїти долю 

галактики. Нічний жах інтуїції, що витворює 

головоломні трюки з простором і часом. Naked 

Science пояснює, звідки беруться ці загадкові об'єкти 

і як їх виявляють астрономи. 

Цей світ створено гравітацією. Вона ж прагне його 

зруйнувати. Та ж сила, що виліпила галактики, 

планети та зірки, перетворює все на чорні дірки, 

якщо тільки їй дозволити. Щоб зрозуміти суть цього парадоксу, поговоримо докладніше 

спочатку про творіння, потім про руйнування. 

 

Каша з грудочками 

 
Уявімо, що вся матерія у видимому Всесвіті, включаючи навіть і темну, складається з 

водню. Щодо звичайної (не темної) речовини це, до речі, недалеко від істини: вона 

складається з водню на 77%. Поступово розподілимо 

цю матерію по простору. Скільки вийде? Відповідь 

вражає: шість атомів на кубічний метр. Жодна 

лабораторія у світі не може створити настільки 

глибокого вакууму. За великим рахунком Всесвіт – 

це велика порожнеча (у цьому місці буддисти 

хихикають у кулачок). 

    Відразу після Великого вибуху матерія була розмазана по простору майже рівномірно. 

Існували лише невеликі випадкові неоднорідності. Але в гру вступило всесвітнє тяжіння. 

Там, де щільність речовини виявилося хоч трохи більше фонової, виникли центри тяжіння 

(пригадаємо, що сила тяжіння залежить від маси). Ця гравітація приваблювала нові порції 

матерії. Комок речовини набирав масу, а отже, ставав ще потужнішим центром тяжіння, і 

коло замикалося. Зрештою матерія зібралася в галактики, а всередині галактик — у зірки 

та планети. 

     Процес комкування Всесвіту зайшов не надто далеко. Зрештою 80 відсотків маси 

звичайної (не темної) речовини досі припадає на міжгалактичний газ, а половина 20 

відсотків, що залишилися, — на міжзоряний. І все ж саме завдяки всесвітньому тяжінню у 

світі існує хоч щось, крім пустельної прірви, в якій зрідка зустрічаються самотні атоми. 

     Але гравітація не вміє зупинятись добровільно. Чим ближче дві частинки речовини, 

тим більше тяжіння між ними. Залучені цим тяжінням, вони стануть ще ближчими, якщо 

тільки жодна інша сила не завадить цьому. І тоді тяжіння знову зросте.  

     Гравітація - ненаситний монстр, який прагне стиснути будь-який об'єкт ... у що? Стара, 

добра теорія Ньютона відповідає: у крапку. Загальна теорія відносності Ейнштейна 

уточнює: у чорну дірку. 

    Це по суті і є відповідь на запитання, звідки беруться чорні дірки. Вони виникають, 

коли гравітація виявляється сильнішою за будь-яку силу, що перешкоджає стиску 

речовини. Але з якими саме об'єктами відбувається подібна неприємність, щоб не сказати 

трагедія? 
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Коли вмирають зірки 

 
    Чим масивніше небесне тіло, тим більше взаємне тяжіння складових його частинок 

речовини і тим важче протистояти стиску. Планета або коричневий карлик справляється з 

цим просто за рахунок тиску речовини, що стискається. Із зірками цей номер уже не 

проходить. Зародок зірки стискається під дією гравітації, поки його надра не стають 

досить щільними і гарячими, щоб спалахнули термоядерні реакції. З цього моменту до 

тиску речовини приєднується тиск випромінювання. Це той самий тиск світла, відкритий 

фізиком П. М. Лебедєвим.  

    Тільки на Землі йому знадобилися чутливі прилади, а ось у надрах зірки саме 

випромінювання, а зовсім не речовина, робить в тиск вирішальний внесок. Від 

перетворення на чорну дірку, цю оплот вічної темряви, зірку утримують у буквальному 

значенні сили світла. 

    Але термоядерне паливо рано чи пізно закінчується. Щоправда, на той час зірка вже 

розсіює у просторі значну частину своєї маси. Але на її місці залишається щільне і все ще 

досить потужне ядро - зірковий залишок. І гравітація, якій не протистоїть тиск 

випромінювання, стрімко стискає його. Стиснення триває доти, доки… 

 

    Поки що? 
  

    Це залежить від маси залишку, який, ясна річ, визначається масою вихідної зірки. 

Припустимо, це було світло помірної маси (до десяти сонців). Тоді процес зупиняється, 

коли електрони у зірковому залишку переходять у особливий стан: стають виродженим 

електронним газом. Він куди лютіше пручається стиску, ніж звичайна речовина. Зоряний 

залишок, що зупинився на цій стадії, називається білим карликом. Кубічний сантиметр 

його речовини може важити тонну, або навіть тисячу тонн! У зв'язку з такою величезною 

густиною білий карлик сонячної маси розмірами нагадує… Землю. 

    Думаєте, це і є атракціон небаченої густини? Як би не так. Якщо вихідна зірка 

масивніша за десять сонців, гравітація в зірковому залишку ще сильніша. Тоді 

вироджений електронний газ не може зупинити стиск. В результаті електрони зливаються 

із протонами, утворюючи нейтрони Виходить нейтронна зірка. Її радіус за сонячної маси 

вимірюється вже ліченими кілометрами. Кубічний сантиметр цієї субстанції важить сотні 

мільйонів тонн. 

Ну а якщо зірка за життя була масивнішою за тридцять сонців, навіть тиск нейтронної 

речовини не в змозі зупинити стиск. Тоді й відбувається «перехід на темний бік» — 

перетворення на чорну дірку. До речі, за теоретичний опис цієї метаморфози Р. Пенроуз 

отримав Нобелівську премію з фізики 2020 року (розділивши її з Р. Генцелем та А. Гез, з 

якими ми ще зустрінемося). 

     За розрахунками теоретиків, нижня межа маси "зоряної" чорної дірки - близько трьох 

сонячних. Верхня межа, якщо говорити про зірки нашої галактики – близько 20 сонців. У 

галактиках з дещо іншим хімічним складом може бути й більше. 

Говорити про розмір і щільність чорної діри — справа невдячна, адже вона не має 

поверхні у звичному сенсі. Зазвичай за умовну поверхню чорної діри приймають обрій 

подій — той самий фатальний кордон, після перетину якого назад не може повернутися 
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ніщо, навіть світло. Для «невидимки» масою в три Сонці радіус горизонту подій складає 

лише дев'ять кілометрів. 

 

Канібали та зіткнення 

 
    Звідки ми знаємо, що чорні діри зоряних мас існують у реальності, а не лише у 

викладках теоретиків? Насамперед ми спостерігаємо гравітаційні хвилі від їхніх зіткнень. 

За відкриття цих хвиль, до речі, було присуджено Нобелівську премію з фізики 2017 року. 

Це вирішальний доказ, офіційний бланк із підписом та печаткою. Жоден інший процес не 

може породити гравітаційний сигнал такої самої структури. Число зафіксованих 

космічних ДТП наближається вже до сотні. 

    Крім того, буває, що чорна діра утворює тісну пару 

із нормальною зіркою. Близькість із хижакою не 

обіцяє світилу нічого доброго. Своєю потужною 

гравітацією та висмоктує з партнера речовину, 

займаючись справжнісіньким канібалізмом. Навколо 

чорної діри закручується хмара матерії, що поступово 

падає на неї, — акреційний диск. Струмені газу в 

цьому диску розжарюються тертям настільки, що 

яскраво сяють у рентгенівському діапазоні. Спостерігачі відомі кілька десятків яскравих 

рентгенівських об'єктів, які занадто масивні для нейтронних зірок. Вчені, які повинні бути 

скрупульозними до занудства, називають їх кандидатами в чорні дірки. Але взагалі майже 

немає сумнівів, що це саме чорні дірки і є. 

    Буває, що чорна діра утворює пару з нормальною зіркою, але не настільки тісною, щоб 

стосунки дійшли канібалізму. У цьому випадку «потік темряви» можна виявити, 

помітивши, що світило обертається навколо невидимого патрона. Спостерігачі виходять із 

принципу «судячи по орбіті зірки-супутника, ця штука занадто масивна для нейтронної 

зірки, а якби це нормальне світило, ми б його побачили». Це проста ідея, але нещодавно 

спостереження досягли потрібної точності. Так що кількість відкритих таким чином 

чорних дірок вимірюється поки що одиницями. 

Взагалі все це крапля в морі. В одному тільки Чумацькому Шляху мають бути сотні 

мільйонів чорних дірок зоряної маси. Але що робити: вони справді чорні, і виявляти їх 

дуже непросто. 

 

Розмір має значення 
 

    Наступний клас чорних дірок, з яким спостерігачі добре знайомі, — надмасивні. Вони 

мають маси від мільйонів до десятків мільярдів сонців, і, звісно, ні про яке «зоряне» їхнє 

походження і мови не може бути. 

     Надмасивні чорні дірки утворюються у центрах галактик. Це не дивно, адже саме там 

густина речовини особливо велика. Матерія стікається до центру, залучена сумарною 

гравітацією всієї галактики. У якийсь момент ця хмара пилу та газу стає такою щільною, 

що під дією власної гравітації стискається в чорну дірку. 

Дослідники досі не мають ясності, як саме це відбувається, вірніше, чому це відбувається 

так швидко. Спостереження найдальших галактик показують, що надмасивні чорні дірки 
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вже існували, коли вік Всесвіту становив лише 5% від нинішнього. Настільки стрімке 

виникнення цих монстрів — загадка, яку треба розгадати. 

 

     До речі, про спостереження 

 
 Надмасивні чорні діри часто мають дуже вражаючі акреційні диски, адже речовини в 

центрі галактики більш ніж достатньо. Парадокс: самі чорні дірки не випромінюють 

нічого, але хмара падаючої на них речовини перетворює їх на найяскравіші у Всесвіті 

джерела випромінювання. Спостерігачі відомі сотні тисяч таких об'єктів. 

 

Чи впевнені астрономи, що це саме чорні дірки, а не щось інше? 

 
     Так. По-перше, у 2008 р. Р. Генцель та А. Гез досить точно виміряли масу та радіус 

центрального об'єкту Чумацького Шляху. Виявилося, що тіло, яке можна порівняти за 

розміром із Сонячною системою, має масу в чотири мільйони сонців (що ви знаєте про 

ефективну упаковку!). Такий об'єкт може бути лише чорною діркою. 

       По-друге, у 2019 р. астрономи вперше отримали зображення «тіні» чорної дірки в 

галактиці М87, яке точно збіглося з прогнозами теорії. Звичайно, про сотні тисяч інших 

надмасивних чорних дірок такої докладної інформації немає, але прецедент створено. 

 

Представники середнього класу 
 

    Є у Всесвіті і чорні дірки, надто масивні для «зоряних», але не дотягують до почесного 

звання надмасивних. Вони називаються чорними дірками середньої, або проміжної маси. 

Цей дуже широкий клас явно був сформульований за принципом «а ось тут у нас на карті 

біла пляма». Зрозуміло, що сто сонців і сто тисяч сонців — це дуже різні маси, і за ними 

мають стояти різні механізми створення. Але як про тих, так і про інших відомо мало. 

    Детектори гравітаційних хвиль одного разу зафіксували зіткнення двох надзвичайно 

великих чорних дірок. Маса першої становила 71-106 сонячних, а маса другої - 48-83 

сонячних. При їх зіткненні утворився об'єкт масою 126-170 сонців, який точно 

відноситься до «середнього класу». Але й «учасниці ДТП» завеликі для зіркових решток. 

Можливо, вони самі — плід зіткнення та злиття чорних дірок зоряних мас. 

    З іншого боку прірви знаходяться чорні дірки масою сотні тисяч сонців. Вони могли 

утворитися так само, як надмасивні. Просто їхні батьківські галактики невеликі, тому й 

чорні дірки виходять, так би мовити, недогодованим. У центрах деяких карликових 

галактик рентгенівські телескопи справді виявляють щось схоже на «недонадмасивну» 

чорну дірку. Кількість таких об'єктів перевищила вже сотню. А нещодавно «хижачку» 

масою близько 90 тисяч сонців знайшли в ядрі карликової системи, яка колись 

проковтнула галактика Андромеди. 

     Залишилося розповісти про первинні чорні діри — перший крик новонародженого 

Всесвіту. Вони обов'язково повинні існувати, тільки виявити їх ніяк не вдається. 

Ми згадували про те, що речовина у новонародженому космосі була розподілена майже 

однорідно. Це важливе "майже", адже первинні неоднорідності стали точками зростання, з 

яких у результаті утворилися галактики. Але в деяких рідкісних точках щільність 
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речовини з самого початку була настільки високою, що вони відразу перетворилися на 

чорні дірки. Це сталося у перші частки секунди після Великого вибуху. До утворення 

атомних ядер залишалися хвилини, а до перших атомів — сотні тисяч років. Ці чорні 

дірки називають первинними. 

     Космологи переконані, що первинні чорні дірки існують. Немає способу уникнути їх 

виникнення, не зламавши при цьому всю теорію раннього Всесвіту. Але спостерігачі 

розводять руками: жодної чорної дірки, яку впевнено можна було б віднести до 

первинних, поки що не виявлено. Усі дані про кількість таких об'єктів – це обмеження 

згори. Іншими словами, «їх точно не більше, ніж стільки, бо якби їх було більше, ми б їх 

уже помітили». 

     Як взагалі можна виявити і впізнати цю космічну копалину? Насамперед, по масі. У 

момент народження реліктові чорні дірки мали різну масу, від порошинки до сотень тисяч 

сонців. І це єдиний відомий механізм утворення чорних дірок із масою суттєво менше 

сонячної. Якщо ми колись виявимо таку крихту, стане ясно: ось він, реліктовий звір. 

     Втім, найменші з первинних чорних дірок давно зійшли нанівець через 

випромінювання Хокінга. Щоб дожити до наших днів, такому об'єкту потрібно мати як 

мінімум масу з великий астероїд (а розміром він при цьому буде… з протон). 

До речі, про випромінювання Хокінга. Воно витрачає масу чорної дірки. Але що менше 

маса, то сильніше випромінювання, отже процес відбувається із самоприскоренням. Коли 

чорна дірка стає легшою за ядро маленької комети, вона зникає в яскравому спалаху 

гамма-променів. Це виглядає буквально як вибух. Теоретично деякі з первинних чорних 

дірок вибухають прямо зараз, цієї самої секунди. Спостерігачі не залишають надії 

розглянути в гамма-телескопи якщо не окрема така подія, то хоча б тло від безлічі далеких 

вибухів. Є й інші способи шукати первинні чорні дірки, але поки що жоден з них не дав 

результату. Якщо і коли це нарешті станеться, це відкриття, безумовно, буде гідним ще 

однієї Нобелівської премії. 

    

      Вони уперше виявили темну матерію віком 12 млрд років 
      

       Учені знайшли темну матерію в скупченні галактик, які існували вже через 1,8 млрд 

років після Великого вибуху. 

   Японські вчені в ході нового дослідження виявили присутність загадкової темної 

матерії, яка є домінантною речовиною в Усесвіті, 

далі, ніж будь-коли до цього. Темна матерія 

огортає скупчення галактик, які існували вже 12 

млрд років тому, тобто через 1,8 млрд років після 

народження Всесвіту. 

       Вчені дійшли висновку, що темна матерія в 

ранньому Всесвіті не зосереджена щільними 

ділянками в просторі, як припускають сучасні 

космологічні моделі. Якщо ця теорія знайде підтвердження, це відкриття може змінити 

розуміння еволюції галактик.        

      Також учені вважають, що, можливо, закони, які керують космосом, були зовсім 

іншими 12 млрд років тому. 
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Гравітаційне лінзування 
 

     Відповідно до теорії відносності Ейнштейна, об'єкти величезної маси викликають 

викривлення простору-часу. Такими об'єктами можуть бути величезні галактики або 

скупчення галактик. Ці космічні об'єкти можна використовувати як збільшувальну лінзу, 

щоб спостерігати за джерелами світла, які розташовані далеко за ними. Цей процес 

називається гравітаційним лінзуванням. 

     Щоб вивчити розподіл темної матерії в галактиці, астрономи можуть спостерігати, як 

змінюється світло від джерела за галактикою-лінзою. Чим більше темної матерії містить 

галактика-лінза, тим більше вона спотворює світло. 

Темну матерію виявити дуже складно. Вона не 

взаємодіє з речовиною та світлом, як звичайна 

матерія. Щоб "побачити" темну матерію, 

астрономи повинні покладатися на її взаємодію з 

гравітацією. 

Але найраніші та найдальші галактики дуже 

тьмяні, і вченим усе важче використовувати 

гравітаційне лінзування для їх вивчення. Саме 

тому досі розподіл темної матерії вчені спостерігали лише в галактиках на відстані 8-10 

млрд років. 

 

Реліктове випромінювання 

 
    Але в новому дослідженні вчені використали найдавніше джерело світла в Усесвіті — 

реліктове випромінювання, яке залишилося після Великого вибуху й досі мандрує 

космосом. Реліктове випромінювання так само, як і світло дуже далеких галактик, 

викривляється галатиками-лінзами. 

     "Ми змогли зазирнути набагато далі в ранню історію Всесвіту для вимірювання темної 

матерії в галактиках, яким 12 млрд років", — каже Юічі Харікане з Токійського 

університету, що в Японії. 

     Учені вважають, що 12 млрд років тому скупчення галактик, яке тільки-но почало 

формуватися, було пов'язане гравітацією з набагато більшою кількістю темної матерії. 

   Японські вчені припускають, що в ранньому Всесвіті темна матерія не створювала 

щільні ділянки в космосі, як прогнозують сучасні космологічні моделі. Це може змінити 

уявлення про космос. 

   "Якщо наша теорія правильна, то потрібно буде можливо переглянути нинішні теорії 

про природу темної матерії. Це може змінити все наше уявлення про Всесвіт", — говорить 

Харікане. 

     Найчутливіший у світі детектор темної матерії готовий розгадати одну з таємниць 

Усесвіту. Вчені хочуть виявити гіпотетичну частинку, з якої складається ця загадкова 

речовина під назвою темна матерія. 

     Що стосується інших відкриттів у галузі астрономії, то, учені знайшли найважчу 

нейтронну зірку в Усесвіті. Це друга за швидкістю обертання нейтронна зірка в 

Чумацькому Шляху, яка є пульсаром-канібалом. Ця зірка майже повністю поглинула 

речовину свого компаньйона, який незабаром може зникнути. 

https://focus.ua/uk/technologies/522001-samiy-chuvstvitelniy-v-svite-tektor-temniy-materiji-gotov-razgadati-odnu-iz-tayn-vselenniy
https://focus.ua/uk/technologies/522001-samiy-chuvstvitelniy-v-svite-tektor-temniy-materiji-gotov-razgadati-odnu-iz-tayn-vselenniy
https://focus.ua/uk/technologies/523962-ucheni-nashli-samuyu-tyazheluyu-neytronnuyu-zvezdu-vo-vselennoy-eto-eshche-ne-vse-ee-osobnosti
https://focus.ua/uk/technologies/523962-ucheni-nashli-samuyu-tyazheluyu-neytronnuyu-zvezdu-vo-vselennoy-eto-eshche-ne-vse-ee-osobnosti
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      Вони зафіксували нерівномірність часу і найкоротший день    

 
       Літом 2022 року був день, коли доба була найкоротшою за всю історію.   

      29 червня британські фізики зафіксували найкоротшу тривалість дня в історії. Доба 

тривала на 1,59 мілісекунди менше ніж 24 години. 

   Прискорення обертання Землі фіксується з того 

часу, як людство застосувало точніші методи 

визначення часу. У тому числі атомний годинник і 

радіоінтерферометрію. 

За допомогою першого і був зроблений висновок 

науковцями Національної фізичної лабораторії 

Великої Британії. 

За їхніми даними, у 2020 році було 28 найкоротших днів у світі за всю історію 

спостережень. 

Темпи прискорення обертання планети у 2021 році були середніми, а от 2022 рік дав 

рекорд — найкоротшу добу. 

Це сталося 29 червня, а 26 липня цей рекорд мало не було побито. 

     Динаміка обертання Землі нестабільна, дедалі частіше планета прискорюється, але 

часом відбувається зворотний ефект. Це викликає безліч дискусій на тему точнішого 

визначення часу. Вчені пропонують ввести якісь негативні або високосні секунди, які 

зможуть компенсувати нерівномірність часу подібно до того, як це робить високосний рік 

у календарі. Але останній настає раз на чотири роки, а як бути з частками секунди, поки 

що незрозуміло. 

     "Раніше у нас ніколи не було негативної додаткової секунди; проблема в тому, що 

програмне забезпечення має працювати з тим, що ніколи раніше не тестувалося", - 

пояснює Пітер Вібберлі, старший науковий співробітник Національної фізичної 

лабораторії Великобританії. - Комп'ютери можуть виявитися не готовими до таких змін, 

через що ці, здавалося б, невеликі та прості зміни, загрожують величезним головним 

болем для різних галузей — від телекомунікацій до фінансового сектора. 

 

   Вони дізналися, як, можливо, з'явилися надмасивні чорні діри 
                      

   Розкрито секрет найперших чорних дір: вчені дізналися, як вони з'явилися. 

20-річна загадка про те, як народилися найбільш ранні чорні діри у Всесвіті, можливо, вже 

розгадана. 

    Вчені вже два десятиліття намагаються 

зрозуміти, як у ранньому Всесвіті 

протягом першого мільярда років після 

Великого вибуху з'явилися надмасивні 

чорні діри, які в мільярди разів важчі за 

Сонце. Нове дослідження показує, що у  

їхньому народженні замішана таємнича 

темна матерія.         Фото: wikipedia 

https://techno.nv.ua/ukr/popscience/doba-ne-24-godini-50214890.html
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      Саме вона створила потоки холодного газу, з яких з'явилися перші гігантські зірки, а 

після їх смерті і перші надмасивні чорні діри.  

     "Щоб з'явилася надмасивна чорна діра масою 100 тисяч мас Сонця, потрібно, щоб 

померла величезна зірка з масою 100 тисяч мас Сонця. Протягом останніх 20 років вчені 

намагаються з'ясувати, що послужило основою для створення такої величезної зірки і, 

зрештою, величезної чорної діри", — каже Деніел Уелен, космолог з Портсмутського 

університету. 

       Нове комп'ютерне моделювання вчених показує, що поява перших гігантських чорних 

дір у Всесвіті не обійшлася без таємничої темної матерії. 

      "У нашому Всесвіті крім звичайної матерії, існує ще й приблизно 25% темної матерії, 

але ми поки що точно не знаємо, що це таке, але вона впливає на еволюцію галактик і 

скупчень галактик", — говорить Уелен. 

Нове комп'ютерне моделювання вчених показує, що 

поява перших гігантських чорних дір у Всесвіті не 

обійшлася без участі таємничої темної матерії 

Вчені вважають, що в ранньому Всесвіті темна матерія 

стискалася під дією своєї гравітації в довгі космічні 

нитки і затягувала в них і звичайну матерію. В 

результаті в  

космосі з'явилося павутиння з цих ниток, 

які перетиналися між собою в спеціальних точках перетинів.  

     Зірки і галактики були створені всередині цих ниток, особливо їх багато з'явилося в 

точках перетинів ниток, де було дуже багато звичайної матерії. 

"Ми називаємо ці точки космологічними гало і вважаємо, що саме тут утворилися 

найперші зірки", — каже Уелен. 

      Вчені вважають, що для того, щоб з'явилася 

величезна зірка в ранньому Всесвіті і потім надмасивна 

чорна діра, гало має зрости до величезних розмірів в 

особливих умовах: поблизу не повинно бути інших зірок, 

газ повинен залишатися холодним, щоб його потоки не 

могли тривалий час сформувати зірку, поки його об'єм не 

досягне величезного розміру, і в результаті виникне гігантська зірка. 

Вчені вважають, що для того, щоб з'явилася величезна зірка в ранньому Всесвіті і потім 

надмасивна чорна діра, гало має зрости до величезних розмірів в особливих умовах 

Коли зірка померла, то вона перетворилася на надмасивну чорну діру, яка збільшувалася у 

розмірах завдяки величезному об'єму навколишнього газу, який вона поглинала. Склавши 

докупи всі необхідні компоненти в новій моделі, вчені 

з'ясували, що в результаті дії потоків холодного газу в 

гало сформувалися дві величезні зірки — одна з масою 

в 31 тисячу сонячних мас, а друга — 40 тисяч сонячних 

мас. 

      Склавши докупи всі необхідні компоненти в новій 

моделі, вчені з'ясували, що в результаті дії потоків 

холодного газу в гало сформувалися дві величезні зірки — одна з масою в 31 тисячу 

сонячних мас, а друга — 40 тисяч сонячних мас 
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"Все дуже просто, потоки холодного газу сприяють появі надмасивних зірок, а ті, зі свого 

боку, після смерті створюють надмасивні чорні діри", — говорить Уелен. 

Але вчені визнають, що це лише комп'ютерне моделювання і дуже хотілося б побачити 

підтвердження формування такої чорної діри в ранньому Всесвіті. І в цьому може 

допомогти космічний телескоп Вебба. 

"Я думаю, що цей телескоп зможе спостерігати за появою чорних дір вже через 1 або 2 

млн років після Великого вибуху", — каже Уелен. 
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                    ІІ. ДОСЛІДЖЕННЯ 
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                      Людство – перша розумна раса у Всесвіті 
 

    Математик із США довів відсутність іншого розуму у Всесвіті. 

Саме цим пояснює відсутність ознак існування інопланетян американський математик 

Деніел Вітмір з Університету Арканзасу. 

   Ще один варіант відсутності ознак іншого розумного життя – технологічно розвинені 

цивілізації існують трохи більше п'ятисот років. 

    Свої висновки Вітмір назвав «принципом посередності». Згідно з цим принципом, всі 

так звані унікальні риси людської цивілізації є 

«посередньою» нормою за відсутності інших прикладів 

розуму, що розвивався в інших умовах. 

   Відсутність інших розумних цивілізацій математик 

пояснює двома гіпотезами.  

    Перша каже, що людство – перша розумна раса у 

Всесвіті.  

    Друга – що технологічно розвинені цивілізації живуть 

надто недовго. 

    За зауваженням Уітміра, людство з'явилося досить рано з точки зору тривалості того 

тимчасового відрізка, протягом якого життя в принципі може існувати на Землі. Це 

означає, що і в інших світах цивілізації могли з'явитися так само швидко – плюс-мінус 

кілька сотень мільйонів років. При цьому батьки людей знайшли розум дуже швидко - 

всього за сім мільйонів років з моменту появи. Таким чином, можна припустити, що 

навіть у разі масового вимирання та самознищень, - розумне життя не назавжди 

залишатиме планету. 

   Керуючись цими ідеями, Вітмір спробував прорахувати те, як часто повинні з'являтися 

позаземні цивілізації і як довго вони можуть проіснувати, вкладаючись у «парадокс 

Фермі». 

   Виявилося, що розумні цивілізації, схожі за рівнем розвитку з людством, існують не 

більше 500 років, після чого самі знищують себе, або гинуть внаслідок якоїсь природної 

катастрофи. Інакше ми давно виявили б сліди їх існування. 

  Як альтернативний варіант Уітмір пропонує гіпотезу того, що людство – перша розумна 

цивілізація Всесвіту. Решта або ще з'явилися, або перебувають у нижчому рівні розвитку. 

   Парадокс Фермі – відсутність видимих слідів діяльності інопланетних цивілізацій, які 

мали б розселитися по всьому Всесвіту за мільярди років свого розвитку. Парадокс був 

запропонований фізиком Енріко Фермі, який поставив під сумнів можливість виявлення 

позаземних цивілізацій, і пов'язаний зі спробою відповісти на одне з найважливіших 

питань сучасності: «Чи є людство єдиною технологічно розвиненою цивілізацією у 

Всесвіті?». 

 

              Спосіб, яким організми розщеплюють їжу 

 
       Все життя, яким ми його знаємо, використовує молекулу-носій енергії, як свого роду 

«універсального клітинного палива».  

      Тепер стародавня хімія може пояснити, як ця 

найважливіша молекула виявилася АТФ 

(аденозинтрифосфатом), повідомляється в новому 

дослідженні, опублікованому в PLOS Biology. 

     АТФ - це органічна молекула, що заряджається в 

результаті фотосинтезу або клітинного дихання 

(спосіб, яким організми розщеплюють їжу) і 

https://journals.plos.org/plosbiology/article?id=10.1371/journal.pbio.3001437
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використовується в кожній окремій клітині. Щодня ми переробляємо власну вагу тіла на 

АТФ. 

      В обох вищезгаданих системах молекула фосфату додається до АДФ 

(аденозиндифосфату) за допомогою фотосинтезу або клітинного дихання. 

     Реакції, які називаються фосфорилюванням, внаслідок чого утворюється АТФ. 

     Реакції, які вивільняють той же фосфат (в іншому процесі, званому гідролізом), 

забезпечують хімічну енергію, яку наші клітини використовують для незліченних 

процесів, від сигналів мозку до руху і розмноження. 

     Як АТФ стала домінувати в метаболізмі замість багатьох можливих еквівалентів, було 

давньою загадкою біології та предметом дослідження. 

«Наші результати показують… що поява АТФ як універсальна енергетична валюта 

клітини не була результатом «замороженого нещасного випадку», а виникла внаслідок 

унікальних взаємодій молекул фосфорилювання», — пояснює біохімік-еволюціоніст Нік 

Лейн з Університетського коледжу Лондона (UCL). 

     Той факт, що АТФ використовується всіма живими істотами, говорить про те, що вона 

існувала від початку життя і навіть раніше, за часів пребіотичних умов, що передували 

створенню живої матерії. 

     Але дослідники дивуються, як це могло статися, якщо АТФ має таку складну 

структуру, яка включає шість різних реакцій фосфорилювання та багато енергії для її 

створення з нуля. 

    "Немає нічого особливого у "високоенергетичних" (фосфорних) зв'язках в АТФ", - 

кажуть біохімік Сільвана Пінна, яка на той час працювала в UCL, та її колеги у своїй 

статті. 

    Але оскільки АТФ також допомагає створювати генетичну інформацію наших клітин, 

вона, можливо, використовувалася для використання енергії через цей інший шлях, 

зазначають вони. 

    Біохімік Сільвана Пінна та її команда підозрюють, що деякі інші молекули мали 

спочатку брати участь у складному процесі фосфорилювання. Тому вони уважно вивчили 

іншу фосфорилюючу молекулу, AcP, яка досі використовується бактеріями та археями в 

їх метаболізмі хімічних речовин, включаючи фосфати та тіоефіри — хімічні речовини, які, 

як вважається, були удосталь на початку життя. 

    У присутності іонів заліза (Fe3+) AcP може фосфорилювати АДФ у АТФ у воді.  

    Перевіривши здатність інших іонів і мінералів каталізувати утворення АТФ у воді, 

дослідники не змогли відтворити це з іншими металами, що заміщають, або 

фосфорилюючими молекулами. 

   «Було дуже дивно виявити, що реакція настільки вибіркова щодо іонів металів, донорів 

фосфатів і субстратів з молекулами, які життя все ще використовує», — каже Біохімік 

Сільвана Пінна. 

    «Той факт, що це найкраще відбувається у воді за м'яких, сумісних із життям умов, 

справді має велике значення для походження життя». 

     Це говорить про те, що з AcP ці реакції накопичення енергії могли відбуватися в 

пребіотичних умовах, до того, як біологічне життя накопичило і підштовхнуло тепер цикл 

виробництва АТФ, що самовідтворюється. 

     Крім того, експерименти показують, що створення пребіотичного АТФ, швидше за все, 

відбувалося у прісній воді, де, наприклад, фотохімічні реакції та виверження вулканів 

могли забезпечити правильне поєднання інгредієнтів, пояснює команда. 

    Хоча це не повністю виключає його появу в морі, це натякає на те, що для зародження 

життя міг бути потрібний міцний зв'язок із сушею, зазначають вони. 

    "Наші результати показують, що АТФ стала універсальною енергетичною валютою в 

пребіотичному, мономерному світі на основі його незвичайного хімічного складу у воді", - 

пишуть Пінна та її колеги. 
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Більш того, градієнти pH у гідротермальних системах могли створити нерівномірне 

співвідношення АТФ та АДФ, дозволяючи АТФ керувати роботою навіть у добіотичному 

світі малих молекул. 

"З часом, з появою відповідних каталізаторів, АТФ може в кінцевому підсумку витіснити 

АсФ як всюдисущого донора фосфатів і сприяти полімеризації амінокислот і нуклеотидів 

з утворенням РНК, ДНК і білків", - пояснює біохімік-еволюціоніст Нік Лейн. 

 

           Будівельні блоки ДНК та РНК у метеорита 60-х років 

 
 Мільйони років поверхня нашої планети зазнавала бомбардування метеоритами. І однією 

з ключових теорій виникнення життя на Землі вважалася доставка ключових інгредієнтів 

саме метеоритами з космосу.  

     А дослідження метеоритів упродовж ХХ століття підтвердили наявність у них 

азотистих основ, необхідних для зберігання генетичної 

інформації у ДНК та РНК.  

      До основ, виявлених на метеоритах, відносяться аденін, 

гуанін і урацил. Однак два ключові інгредієнти, необхідні 

для підтвердження цієї теорії, цитозин і тимін продовжували 

вислизати з рук вчених. Без встановлення присутності цих 

сполук у космічних породах дослідникам було неможливо 

обґрунтувати давню теорію. 

І ось нові методи виявлення та вилучення нарешті привели 

вчених до знайдення цитозину та тиміну на чотирьох 

метеоритах, що впали на Землю десь наприкінці 60-х років.  

      Новий метод включає екстракцію з використанням 

холодної води — це набагато більш м’який процес порівняно 

зі старими методами, в яких використовувалися кислоти. 

     За словами дослідників, новий метод має “чутливість на кілька порядків вище”, ніж 

методи, що застосовувалися в ранніх дослідженнях. Хоча виявлення цих критичних 

інгредієнтів у кількох метеоритах є обнадійливою ознакою, все ж таки існує питання, чи 

потрапили ці сполуки в каміння після того, як вони впали на поверхню нашої планети або 

були всередині до падіння. Вчені не виключають цілком 

ймовірність того, що ці породи могли бути забруднені 

елементами, які вже присутні на Землі. Переконливі 

результати, швидше за все, не будуть доступні, доки не 

будуть проведені дослідження зразків, отриманих за межами 

атмосфери Землі. І це саме те, чим зараз займаються вчені.  

     У 2020 році японська космічна місія Хаябуса витягла 

шматок породи з поверхні астероїда під назвою Рюгу і доставила його на Землю для 

вивчення.  

      NASA також виконує аналогічну місію і очікується, що у вересні 2023 року вона 

отримає аналогічний зразок, витягнутий з астероїда Бенну.  

      Як тільки буде проведено остаточні дослідження цих шматків незабруднених порід, ми 

зможемо переконливо довести, що ключові інгредієнти, які діяли як каталізатори життя на 

Землі, насправді прийшли з космосу. 

 

                        Як довго зароджувалося життя на Землі? 

 
     Експерти із Великобританії вивчили зразок породи із дна світового океану. Як 

виявилося, цьому зразку понад три мільярди років. Його структура та склад розповіли, як 

швидко на Землі з'явилися перші мікроорганізми. 
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   Експерти з Університетського коледжу Лондона вивчили породу, де знаходилися сліди 

життєдіяльності мікроорганізмів.  

    За допомогою нового дослідження вдалося з'ясувати, наскільки швидко розвивалося 

життя на нашій планеті. 

Так, біологи вивчили шматок скелі з морського дна. Зразок  

    Фото: canva.com       

отримано ще 2008 року. Вчені розділили породу на 

шматки завтовшки з аркуш паперу. Далі вони з'ясували, 

що вік породи становить приблизно 3,75 – 4,28 мільярда 

років. Було створено тривимірну модель зразка. Він мав 

хвилясту форму. 

Також інтерес становить і склад. Шматок порід містив у 

собі багато органічного вуглецю – речовина, що входить 

до складу органічних сполук. Шляхом обчислень вчені 

визначили, що життя могло з'явитися через 300 мільйонів 

років після утворення Землі. 

  

          Землеробство з’явилося одночасно в декількох місцях —  

                                    свідоцтва з Ірану 

                                              
      Ступки і знаряддя для товчіння, відкопані у великому кургані в Загроських горах 

(Іран), вказали на те, що люди перемелювали зерна 

пшениці та ячменю вже 11,000 років тому, повідомляє 

Live Science. Ці знахідки — новий яскравий доказ того, 

що землеробство з’явилося одночасно в декількох 

районах Родючого Півмісяця — області Середнього і 

Близького Сходу (від Єгипту до Перської затоки), яка 

вважається колискою цивілізації. 

 «Саме дивно в цій знахідці — що вона розширює 

Родючий Півмісяць набагато далі на схід», — заявив 

Джордж Вілкокс (George Willcox), археолог з 

Національного центру наукових досліджень (Франція), який не брав участь в дослідженні. 

Аграрна революція перетворила людське суспільство. Приручення тварин і доместикація 

зернових рослин дозволила невеликим племенам мисливців-збирачів вирости, осісти, 

звести перші міста (в Межиріччі) і перейти до нового рівня цивілізації. 

У 1950-ті роки знахідки в Єрихоні (Ізраїль) змусили вчених припустити, що землеробство 

вперше зародилося на території Ізраїлю і Йорданії. Новітні генетичні дані по диким і 

домашнім рослинам вказують на полірегіональне походження сільського господарства — 

від південно-західної Туреччини до Іраку та Північної Сирії. Але археологічні докази цієї 

гіпотези поки були дуже мізерні. 

Але в 2009 році Ніколас Конард (Nicholas Conard), археолог з Тюбінгенського 

університету і його колеги розкопали в Чога Голан (Загроські гори, східний Іран) великий 

курган. На цьому місці мешкали представники культур кількох епох. «Глиняні будови 

багато разів були зрівняні з землею, а потім відбудовані заново, в тому ж місці. Щоразу 

рівень підлоги злегка піднімався — що і дозволяє нам побудувати «стратиграфічну 

шкалу» жител різних епох », — розповідає Вілкокс. 

Ступки, знаряддя для товчіння, кам’яні фігурки і інші інструменти вказують на досить 

стабільні економічні умови життя. Археологи також виявили тисячі зразків дикого 

ячменю, дикої пшениці, сочевиці, розкидані по всій території розкопок. 

Вимірявши рівень радіоактивних ізотопів, вчені з’ясували, що люди жили на цій території 

без перерви в проміжку 12,000-9,800 років тому. У перші періоди вони просто збирали 
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зерна дикорослих злаків, але вже в середніх шарах кургану з’являються свідчення 

доместикації ячменю і сочевиці. До кінця періоду мешканці поселення вже починають 

вирощувати справжні сільськогосподарські культури, такі як еммер (полба-двузернянка, 

ранній сорт пшениці). 

Знахідки в Чога Голану підкріплюють гіпотезу про Мультирегіональне походження 

землеробства. Але як саме це сталося, поки залишається неясним — стверджує Марк 

Несбітт (Mark Nesbitt), етноботанік і куратор ботанічного саду Кью (Лондон), який не 

брав участь в дослідженні. 

«Є свідчення широких контактних зон по всьому родючому півмісяці» — говорить 

Несбітт. Наприклад, обсидіан з території сучасної Туреччини і раковини з Червоного і 

Середземного морів археологи знаходять по всьому регіону. Можливо, що мали місце 

обмежені контакти між культурами, в ході яких поширювалися сільськогосподарські 

технології. Можливо також, що землеробство з’явилося десь ще, набагато раніше, і 

обробіток злаків почався у людей, чиї поселення археологи поки взагалі не виявили. 

 

                  Чому чорні дірки можуть знищити Всесвіт? 
 

      Дослідники з Рочетерського університету в США провели комп'ютерне моделювання, 

яке показало, як відбуватиметься процес злиття чорних дірок.  

     Про теоретичну перспективу існування чорних дірок у космосі вчені почали говорити 

ще у XVIII столітті. Тоді йшлося про об'єкт, подолати гравітаційну силу якого можна 

лише використовуючи швидкість світла. 

   З тих пір про чорні діри стало відомо куди більше, але в той же час не було знайдено 

жодного прямого доказу їх існування. Незважаючи на це, абсолютна більшість 

астрофізиків не ставлять під сумнів цей факт і продовжують дослідження в даній галузі, 

спираючись на існуючі напрацювання у зазначеній сфері. 

     Зокрема, є думка, що надмасивні чорні дірки здатні поглинути цілі галактики і навіть 

загрожують Всесвіту. 

     Нещодавно американські вчені з університету 

Рочетера створили комп'ютерне моделювання, в рамках 

якого вивчили потенційну поведінку чорних дірок при 

зіткненні один з одним. Було встановлено, що в такому 

випадку вони почнуть випромінювати ультрафіолетові 

та рентгенівські промені, що дозволить виявити їх за 

допомогою наявного обладнання. 

     Разом з тим ряд дослідників вважають подібне 

відкриття, якщо ця подія все ж таки відбудеться, 

принесе мало радості вченим та світу в цілому. Все тому, що це саме зіткнення двох 

надмасивних чорних дірок просто розірве Всесвіт. Вчені припускають, що в такому разі 

наш світ чекає на новий Великий вибух, який започаткує формування нового Всесвіту і 

загубить старий. 
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                             Астрономи удосконалили небесну систему 

 

 
     Астрономи удосконалили небесну систему звіту, оновивши її. Таким чином, з 1 січня 

2019 року розрахунки будуть покладатися на дані ICRF-3. 

     Остання система відліку (ICRF-2) була розроблена у 2010 році, після ICRF-1. За 

словами вчених, нові дані в ICRF-3 покращують точність показників у середньому у 1,5 

раза. Крім того, до розрахунків увійшли ще близько 30 відсотків об'єктів і вперше було 

включено поворот Чумацького шляху. До того ж результати тепер доступні в 3 різних 

діапазонах радіо для широкої групи споживачів. На основі нової системи положення 

об'єктів у космосі можна визначити з точністю до сотих мільйонних кутових градусів, що 

еквівалентно "тенісному м'ячу на поверхні Місяця від відстані до Землі". Не тільки 

системи позиціонування, такі як GPS залежать від опорної системи в небі, важливими є 

також перетворення на поверхні Землі, виверження вулканів, зміни рівня моря, 

землетрусу або зміна положення планети в просторі. 

Роберт Хайнкельман, який є керівником наукової групи, зазначає: «На основі всіх РСДБ 

спостережень за останні 40 років нам вдалося вирахувати точне розташування всіх 

додаткових галактичних об'єктів. Крім того, ми знайшли рішення, щоб компенсувати 

фактор усунення, спричинений обертанням нашої галактики». 

Нагадаємо, раніше повідомлялося, що дослідження швейцарських учених пролили світло 

на минуле Сонячної системи. 
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Фундаментальна частка бозон W загрожує стандартній моделі 

                                                фізики 

 
        Після десятиліття ретельних вимірів вчені оголосили, що фундаментальна частка - 

бозон W - має значно більшу масу, ніж передбачалося, що похитнуло основи розуміння 

того, як влаштований Всесвіт. 

      Основи базуються на Стандартній моделі фізики елементарних частинок, яка є 

найкращою теорією, яка є у вчених для опису найголовніших 

будівельних блоків Всесвіту та сил, якими вони керують. 

Бозон W управляє так званою слабкою взаємодією, одним із 

чотирьох фундаментальних сил природи і, отже, одним із 

стовпів Стандартної моделі. 

      Однак нове дослідження, опубліковане в журналі Science, 

показало, що найточніший вимір W-бозону, коли-небудь 

зроблений, прямо суперечить передбаченню моделі. 

     Ашутош Котвал, фізик з Університету Дьюка, який 

керував дослідженням, повідомив, що понад 400 учених 

протягом 10 років ретельно вивчили 4 млн кандидатів у базони W із «набору даних про 

приблизно 450 трлн зіткнень». 

     Ці зіткнення, викликані зіткненням частинок один з одним на запаморочливих 

швидкостях для їх вивчення, були зроблені коллайдер Теватрон в американському штаті 

Іллінойс. Це був найвищий енергетичний прискорювач частинок у світі до 2009 року, коли 

його витіснив Великий адронний колайдер недалеко від Женеви, на якому через кілька 

років, як відомо, спостерігався бозон Хіггса. Теватрон припинив роботу у 2011 році, але з 

того часу вчені з Коллайдерного детектора у Фермілабі (CDF) обробляють цифри. 

Гаррі Кліфф, фахівець з фізики елементарних частинок з Кембриджського університету, 

який працює на Великому адронному колайдері, сказав, що Стандартна модель — 

«імовірно, найуспішніша наукова теорія, яку будь-коли було написано». 

«Вона може робити фантастично точні прогнози. Але якщо ці прогнози будуть невірними, 

модель не можна буде просто підправити. Це схоже на картковий будиночок, якщо ви 

дуже потягнете за одну його частину, все впаде», — сказав він. 

     За словами вчених, стандартна модель не позбавлена недоліків. Наприклад, вона не 

враховує темну матерію, яка, як вважається, разом із темною енергією становить 95% 

Всесвіту. У ньому також говориться, що Всесвіт не повинен був існувати з самого 

початку, тому що Великий Вибух мав знищити сам себе. 

     Фізики додали, що на додачу до всього, «нещодавно було виявлено кілька тріщин» у 

моделі: «У цій структурі підказок про те, що в Стандартній моделі відсутні частини, ми 

внесли ще одну, дуже цікаву і дещо більшу підказку». 

     Ян Старк, фізик і директор з досліджень французького інституту CNRS, сказав, що "це 

або велике відкриття, або проблема в аналізі даних", передбачаючи "досить гарячі дискусії 

найближчими роками". Він додав, що «надзвичайні твердження вимагають 

екстраординарних доказів». 

     Вчені CDF заявили, що вони визначили масу бозона W з точністю до 0,01%, що вдвічі 

точніше, ніж попередні спроби. Вони виявили, що бозон відрізняється від передбачення 

стандартної моделі на сім стандартних відхилень, які також називаються сигмою. 

"Якщо це правда, а не якась систематична упередженість або нерозуміння того, як 

проводити розрахунки, то це величезна проблема, тому що це означатиме, що у нашому 

Всесвіті є новий фундаментальний інгредієнт, який ми не відкривали раніше", - сказав він. 
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                      Величезна кількість невідомих РНК-вірусів 
 

       Дослідники зібрали зразки океанської води по всьому світу і відкрили величезну 

кількість невідомих РНК-вірусів: це допоможе розширити екологічні дослідження і 

змінить наші знання про те, як еволюціонували ці віруси.  

        Автори нової роботи скомбінували аналіз машинного 

навчання разом з традиційними методами вивчення 

еволюції і виявили 5 500 нових видів РНК-вірусів. Вони 

представляють всі п’ять відомих типів РНК-вірусів.  

         Під час роботи дослідники вивчили 35 000 проб води. 

Найбільша колекція РНК-вірусів належить до типу, який 

автори запропонували назвати Taraviricota. Його 

представники зустрічаються практично у всіх пробах. “РНК-віруси, безумовно, важливі, 

але зазвичай ми вивчаємо лише крихітну їх частину — кілька сотень, які завдають шкоди 

людям, рослинам і тваринам. Ми хотіли б систематично вивчати їх у великих масштабах”, 

– говорить Метью Салліван, професор мікробіології в Університеті штату Огайо.  

         Мікроби вносять істотний внесок у розвиток всього життя на планеті, а віруси, які 

заражають їх або взаємодіють з ними, надають різний вплив на функції мікроорганізмів. 

Вважається, що ці типи вірусів виконують три основні функції: вбивають клітини, 

змінюють те, як інфіковані клітини керують ресурсами, і переносять гени від одного 

господаря до іншого.  

        За словами дослідників, важливо вивчити різноманітність і чисельність вірусів у 

Світовому океані: це допоможе пояснити, як морські мікроби впливають на адаптацію 

океану до зміни клімату.  

         Океани поглинають половину виробленого людиною вуглекислого газу з атмосфери, 

і попередні дослідження цієї групи показали, що морські віруси є «регулятором», який 

відповідає за те, як накопичується вуглець в океані.  

          Під час нової роботи група знайшла сотні нових РНК-вірусів, які відносяться до 

існуючих типів. Але також аналіз виявив ще тисячі видів, які вони згрупували в п’ять 

нових типів: Taraviricota, Pomiviricota, Paraxenoviricota, Wamoviricota і Arctiviricota. 

           

                                    Біологічний інтернет людини 

 
      Один із дослідників у галузі анестезіології, С. Хамерофф, виявив, що деякі речовини 

якимось чином гальмують електричну активність у мікротрубках і це вимикає свідомість. 

      Мікротрубки підтримують структуру і форму клітин і є шестикутними гратами, що 

складаються з ниток білка під назвою тубулін і формують порожнисті мікроциліндри. 

      13 ниток тубуліна обертаються навколо 

порожнього центру в спіралі, проте 

мікротрубки клітини розходяться від центру 

до мембрани як спиці в колесі. 

      Відомо, більшість мікротрубок 

перебувають у стані постійного 

“будівельного” процесу, ніби хтось збирає і 

розбирає дитячий конструктор. Крім того, 

мікротрубки є чудовими провідниками 

вібрацій і мають значний ступінь 

когерентності із сусідніми нитками.        

      Вібрації в одній мікротрубці резонують в унісон із сусідніми. По суті, мікротрубки в 

клітці дендритів та нейронів є “світловодом” для фотонів, і передають хвилі від клітини до 



 

 

89 

клітини без втрат енергії. Крім того, вони поводяться як своєрідні магістралі цих хвиль у 

всьому тілі. 

    Іншими словами, жива тканина здатна передавати фотони світла, і в мозку відбувається 

сильне проникнення світла. 

    Таких висновків дійшли відомі вчені у різних дослідницьких центрах світу. Вони також 

виявили, що мозок використовує квантові процеси. Ясуе з Кіото, Дзібу з Окаями, Інсінна з 

Італії, Хаган з університету МакДжилл та інші незалежно один від одного дійшли 

висновку, що є фіксована взаємодія між фізіологією мозку та квантовим полем, і що 

мікротрубки та мембрани дендритів є своєрідним біологічним інтернетом у тілі . 

     Кожен нейрон може входити в систему і говорити з будь-яким іншим нейроном 

завдяки квантовим процесам. Мікротрубки вибудовують і структурують неузгоджену 

енергію та створюють загальну послідовність хвиль у тілі. Цей процес називається 

"надсвітність" і дозволяє послідовним сигналам проходити в тілі. Коли всі сигнали 

узгоджуються, фотони починають переміщатися світловодами. Це називають 

“самопросвітлення”. Фотони проникають через ядро мікротрубок та зв'язуються з іншими 

фотонами у всьому тілі. Таким чином виникає колективна взаємодія субатомних частинок 

– саме тому ми здатні одночасно думати про багато різних речей. Саме завдяки цьому 

досягається узгодженість всього організму та миттєва дія розуму – йому потрібна одна 

десятитисячна частка секунди, щоб передати інформацію. Хамерофф виявив, що 

електрони рухаються світловодами і залишаються відокремленими - знаходяться в 

квантовому стані. 

     Отже, світловоди мають узгоджену та впорядковану енергію. Мікротрубки, хоч і є 

порожніми, але всередині них знаходиться структурована вода. Звичайна вода з крана чи 

річки – безладна, молекули у ній рухаються хаотично. Але італійці виявили, що вода в 

мікротрубках структурована. Тобто всередині відбувається якийсь квантовий процес і 

було виявлено, що виникають промені діаметром 15 нм – повністю збігаючись із 

діаметром ядра мікротрубки. 

     Свідомість – глобальне явище, яке охоплює все тіло, а чи не тільки мозок. Свідомість у 

своїй основі є структурованим світлом. Усі процеси в організмі викликані квантовими 

коливаннями. Той факт, що людське тіло обмінюється інформацією з квантовим полем 

говорить про те, що здібності людини до знання та комунікації набагато глибші, 

різнобічніші та ширші, ніж вважалося. Це так само доводить факт Єдності: живі істоти є 

зарядженими частинками, що взаємодіють із квантовим полем та обмінюючись квантовою 

інформацією. 

 

 

                  Хімічний накопичувач сонячної енергії 
 

      Шведські Вчені Створили Хімічний Накопичувач Сонячної Енергії, який дозволяє 

зберігати заряд роками. 

      Група вчених зі шведського Технологічного 

університету Чалмерса близько 10 років займається 

проблемою хімічного накопичення сонячної енергії.  

      Дослідники розробили рідину, яка під впливом світла 

змінює свою молекулярну структуру та залишається у 

такому стані роками. Перетворити накопичену енергію на 

електрику можна у будь-який час за допомогою простих 

реакцій, що робить розробку перспективною для живлення широкого спектра пристроїв. 

    На основі акумулюючої енергії рідини MOST (MOlecular Solar Thermal) лежить сполука 

вуглецю, водню та азоту.  
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     При висвітленні рідини її молекулярний склад видозмінюється, перетворюючи її на 

ізомер. У такому вигляді рідина без зміни молекулярного складу може зберігатись до 18 

років. Щоб обернути енергію з рідини необхідно пропустити її через каталізатор.  

       Енергія вивільняється у вигляді тепла, яке, своєю чергою, подається на 

термоелектричний генератор та виробляє електричний струм. 

      Досвідчене встановлення дозволяє отримувати 1,3 Вт енергії з одного кубічного метра 

рідини. Для комерційного використання такого обсягу енергії недостатньо, тому подальша 

робота буде спрямована на підвищення ефективності процесів накопичення та 

перетворення.  

      У майбутньому, впевнені вчені, рідинна система тривалого накопичення енергії цілком 

може з’явитися в смартфонах і в електроніці, що носиться, як і в системах накопичення 

енергії в будинках і в інших додатках. 

      

 Фізики про Мультивсесвіт і «циклічну модель» Всесвіту 

 
     "Остання зірка повільно охолоне і згасне. З її відходом Всесвіт знову стане 

порожнечею, без світла, життя і сенсу". 

     Таке попередження фізика Брайана Кокса у серіалі BBC "Всесвіт".  

    Згасання останньої зірки – початок нескінченно довгої темної доби. Вся матерія 

зрештою буде поглинена чорними дірками, які, у свою чергу, випаруються в тьмяні 

проблиски світла. 

    В результаті простір розшириться ще далі, поки залишки тьмяного світла не 

перетворяться на розрізнені шматочки того, що умовно можна назвати «постматерією», 

надто слабкі для взаємодії та підтримки будь-якої структури. Настане смерть у 

космологічному масштабі. 

    Втім, деякі космологи вважають, що попередній холодний, темний і втомлений від 

життя порожній Всесвіт, подібний до того, що чекає в нас далекому майбутньому, міг 

стати джерелом Великого вибуху. 

 

Перша матерія 

 

    Давайте подивимося, як уперше з'явилася "матерія" – фізична матерія, яку ми зараз і 

навіть – віддалено – вимірюємо. 

    Якщо ми хочемо пояснити походження стабільної 

матерії, що складається з атомів або молекул, то відразу 

обмовимося: під час Великого вибуху та протягом 

наступних сотень тисяч років нічого подібного не було. 

    Ми нібито знаємо, як із найпростіших частинок 

утворилися атоми, яка роль охолодженого всесвіту, як 

з'явилася і устояла складна матерія, а головне, - як ці 

атоми поєдналися у важчі елементи всередині зірок. Але 

це розуміння не вирішує питання: із чого все? Точніше: як 

усе з'явилося з нічого? 

    Першими довгоживучими частинками матерії були протони та нейтрони, які разом 

становлять атомне ядро. Вони з'явилися приблизно через одну десятитисячну секунду 

після Великого вибуху. До цього моменту не існувало жодної матерії у звичному 

розумінні цього слова. Але фізика дозволяє нам простежити хронологію у зворотному 

напрямку – до процесів, що передували виникненню будь-якої стабільної матерії. 

Йдеться про "велику єдину епоху". У цей момент ми перебуваємо в галузі спекулятивної 

фізики, оскільки в наших експериментах ми не можемо отримати достатньо енергії, щоб 

відтворити час до часу. 
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     Загальноприйнята гіпотеза стверджує, що фізичний світ складався із супу 

короткоживучих елементарних частинок, включаючи кварки, будівельні блоки протонів 

та нейтронів. Щось на подібне одномоментної «колаборації» матерії та "антиматерії" в 

приблизно рівних пропорціях: у кожного типу частини є "дзеркальне відображення" 

антиматерії, яке майже ідентичне "компаньйону". Однак матерія та антиматерія при 

зустрічі анігілюють, при цьому виділяється величезна кількість енергії. Інакше 

висловлюючись, ці частки постійно створювалися і знищувалися. 

    Але як ці частки взагалі з'явилися? Квантова теорія поля каже нам, що навіть вакуум, 

який нібито відповідає порожньому простору, сповнений фізичної активності у вигляді 

флуктуацій енергії. Ці флуктуації можуть призвести до появи частинок, які після цього 

зникають. Математична примха, а не реальна фізика. Однак такі частки були помічені у 

незліченних експериментах. 

     Вакуумний стан простору-часу кипить частинками, які постійно створюються і 

руйнуються, здавалося б, "з нічого". Але, можливо, все це говорить нам про те, що 

квантовий вакуум (попри його назву) – це щось, а не ніщо. 

    Запитання: звідки виник сам просторовий час? Чи можемо ми перевести годинник ще 

далі тому, на справді давню "епоху Планка" — період, настільки ранній в історії Всесвіту, 

що він нівелює всі наші теорії. 

    Вважається, що ця епоха настала через одну десятимільйонну частку трильйонної 

частки трильйонної частки секунди після Великого вибуху. У цей момент простір і час 

самі стали схильні до квантових флуктуацій. 

     Фізики зазвичай працюють окремо з квантовою механікою, яка пояснює мікросвіт 

частинок, та із загальною теорією відносності, що застосовується для характеристики 

макрокосмічних процесів. 

     Але щоб по-справжньому зрозуміти епоху Планка, нам потрібна повна теорія квантової 

гравітації, що об'єднує ці напрямки. 

     У нас досі немає досконалої теорії квантової гравітації, але є спроби – наприклад, 

теорія струн та петлева квантова гравітація. У цих спекулятивних міркуваннях простір та 

час розглядаються як емерджентні явища, хвилі на поверхні глибокого океану. 

     Те, що ми відчуваємо як простір і час, є продуктом квантових процесів, що діють на 

більш глибокому, мікроскопічному рівні – процесів, які не мають особливого сенсу для 

нас як істот, укорінених у макроскопічному світі. 

     В епоху Планка наше звичайне розуміння простору та часу руйнується, ми більше не 

можемо покладатися на стандартні причини та наслідки. Проблема у цьому, що це теорії 

квантової гравітації описують щось фізичне, що у епоху Планка - якийсь квантовий 

попередник простого простору і часу. Чи справедливо? Навіть якщо причинність більше 

діє звичайним чином, фізики однаково шукають пояснення одного компонента з погляду 

іншого. 

     Вчені, внаслідок академічної кафедральної традиції, ніколи не визнають, здавалося б, 

очевидної речі: відповідей на ці питання немає. Як і більшість інших. 

     Крім того, в академічній науці методологічно розмиті категорії «гіпотеза», 

«припущення» та «теорія». Насправді вони ранжируются, особливо у побудові 

математичних моделей і навіть у математичної фізики загалом. 

     Виходом здається поступальний рух у створенні "теорії всього". Інакше ми не зможемо 

дати жодної відповіді. Крім того, що експериментальна фізика поки не знайшла жодного 

підтвердженого випадку виникнення чогось нічого. 

     Інше питання: а чи можлива «теорія всього» у принципі? Ось тут уже справді зламаєш 

усі списи у нескінченних академічних баталіях! 
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Цикли з нічого 

 

    Для того, щоб по-справжньому відповісти на це питання, необхідно пояснити квантовий 

стан усього Всесвіту на початку планківської доби. 

    І саме тут ми абсолютно безсилі. Деякі дослідники апелюють до надприродних сил, 

таких як великий дизайнер. Інші теоретики зводять мультивсесвіт, який містить 

нескінченну кількість паралельних всесвітів. Треті аналітики конструюють циклічні 

моделі Всесвіту, що вмирають і знову відроджуються. 

     Лауреат Нобелівської премії 2020 року фізик Роджер Пенроуз запропонував одну 

інтригуючу модель, яка отримала назву "конформна циклічна космологія". 

   Пенроуз був натхненний цікавим математичним зв'язком між дуже гарячим, щільним, 

малим станом Всесвіту - таким, яким він був під час Великого вибуху - і надзвичайно 

холодним, порожнім, розширеним станом - саме таким, яким він буде в далекому 

майбутньому. 

    Його радикальна теорія, що пояснює стан між «інтегральним» і «ультрахолодним» 

стадіями життя Всесвіту, полягає в тому, що всі його прояви стають математично 

ідентичними, якщо довести їх до межі. 

     Хоч би як парадоксально це здавалося, але повна відсутність матерії означає ренесанс 

Всесвіту. У найширшому значенні цього слова. 

     Згідно із запропонованою логікою, Великий вибух виник майже з нічого. Те, що 

залишилося після поглинання матерії чорними дірками, загубилося в порожнечі. Всесвіт 

виникає з наближеного до Ніщо. Але це «ніщо» і є фізичним всесвітом, нехай навіть і 

порожнім. 

    Виходить, ми маємо справу з деякими протостаном, який відповідає «холодному» 

порожньому і одночасно гарячому щільному всесвіту. Відповідь у складній математичної 

процедурі під назвою " конформне зміна масштабу " - геометричному перетворенні, яке, 

власне, змінює розмір об'єкта, але залишає його форму незмінною. 

    Пенроуз показав, як холодний і гарячий щільні стани можуть бути пов'язані за 

допомогою такого перетворення, так що вони збігаються за формою своїх просторів - але 

не за розмірами. 

      Зізнатися, важко зрозуміти, як два об'єкти можуть бути ідентифіковані таким чином, 

коли вони мають різні розміри – але Пенроуз упевнений, що розмір як поняття перестає 

мати сенс у таких екстремальних фізичних середовищах. 

     У конформній циклічній космології напрямок пояснення йде від старого та холодного 

до молодого та гарячого: гарячий щільний стан існує завдяки холодному порожньому 

стану. 

    Але це "завдяки" не є причиною, за якою в часі слідує її слідство. У гіпотетичних 

екстремальних станах як розмір перестає мати вплив: час теж. Холодний щільний стан та 

гарячий щільний стан фактично співіснують на різних часових лініях. Холодне триває 

вічно з погляду спостерігача в його тимчасовій геометрії, але гаряче мешкає на новій, 

породженій холодним станом, часовій лінії. 

Чи це теоретичну можливість існування мультивсесвіту? Запитання. 

 

Експериментальний доказ 

 

    Інше питання: звідки взявся Великий вибух? Навіть якщо теорія Пенроуза буде 

підтверджена розвитком космології, ми все одно не відповімо на глибше філософське 

питання – звідки взялася сама фізична реальність. Як виникла система циклів? Зрештою, 

ми приходимо до чистого питання: чому є щось, а не ніщо? 

    Є три широкі пояснення, як розпочалися цикли. Це взагалі може мати фізичного 

пояснення. Або можуть існувати цикли, що нескінченно повторюються, кожен з яких є 
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окремим всесвітом, а початковий квантовий стан кожного всесвіту пояснюється деякими 

особливостями попереднього всесвіту. 

   Або може бути один єдиний цикл і один єдиний всесвіт, що повторюється, причому 

початок цього циклу пояснюється деякими особливостями кінця світу. 

У жодному разі Ніщо не залишиться незрозумілим з погляду фізики. 

    Пенроуз відстоює ідею послідовності нових циклів. Логіка така: у квантовій механіці 

фізична система проявляється в суперпозиції безлічі різних станів одночасно, і тільки 

"одно" вибирається випадково, коли ми його вимірюємо. 

    На думку Пенроуза, у кожному циклі випадкові квантові події відбуваються по-різному 

- це означає, що кожен цикл відрізнятиметься від попереднього та наступного. 

    Насправді це хороша новина для фізиків-експериментаторів, оскільки вона може 

дозволити нам зазирнути в старий Всесвіт, який породив наш, через слабкі сліди, або 

аномалії, що залишилися після Великого вибуху. 

    Нескінченні нові цикли є ключем. Існує природний спосіб перетворити конформну 

космологію з багатоциклової на одноциклову форму. Тоді фізична реальність циклічно 

повторюватиметься через Великий вибух до максимально порожнього стану далекого 

майбутнього, а потім знову повертатиметься до Великого вибуху, породжуючи той самий 

Всесвіт заново. 

    Такий підхід узгоджується з «багатосвітньою інтерпретацією» квантової механіки. Вона 

каже нам, що кожного разу, коли ми вимірюємо систему, що знаходиться в суперпозиції, 

сам вимір не вибирає стан випадковим чином. 

    Результат виміру є лише однією з можливостей - тієї, яка розігрується в нашому 

видимому всесвіті. 

    Всі інші результати вимірів відтворюються в інших всесвітах, відрізаних від нашого. 

Тому неважливо, наскільки мала ймовірність того, що щось станеться, бо є ненульова 

ймовірність, а значить, вона можлива в квантово паралельному світі. 

    Деякі вважають, що такі паралельні всесвіти спостерігаються і в космологічних даних, 

як відбитки, спричинені зіткненням з іншими метасвітами. 

    Квантова багатосвітня теорія пожвавлює конформну циклічну космологію, хоча 

Пенроуз із нею не згоден. Наш Великий вибух може бути відродженням одного єдиного 

квантового мультивсесвіту, що містить нескінченно багато різних всесвітів, що 

відбуваються разом. Все повторюється знову і знову. 

   

                       Сценарії народження Всесвіту 

  
     Теорія Великого вибуху свідчить, що Всесвіт з'явився з надзвичайно гарячої та щільної 

точки 13,8 млрд років тому. Але ця теорія має 

багато противників. 

Астрофізик Пол Саттер з Університету штату Нью-

Йорк розповів про п'ять основних теорій, які 

суперечать і ставлять під сумнів теорію Великого 

вибуху. Також вчений розповів чому ці теорії не 

спрацювали, повідомляє Space. 

     На сьогодні теорія Великого вибуху – це єдина 

загальноприйнята модель появи нашого Всесвіту 13,8 млрд років тому та її розвитку за 

весь цей час. Вона відповідає всім існуючим доказам: розширення Всесвіту, утворення 

легких елементів, існування космічного мікрохвильового фону, та багато інших. Але за 

довгий час з появи теорії Великого вибуху на початку 20 століття, у неї з'явилося багато 

противників. Представляємо топ-5 найвідоміших альтернатив цієї теорії. 
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Вічний Всесвіт 

 

    До того, як з'явилася теорія Великого вибуху і після цього, вчені вважали, що Всесвіт 

завжди був і завжди буде таким, який він є. Звичайно, в якийсь момент у далекому 

минулому могло статися створення Всесвіту, але він відразу ж виглядав таким самим, як 

зараз і в ньому відбувалися ті ж процеси. Тобто він просто існував і залишався незмінним 

протягом вічності, каже Саттер. 

Але все змінилося, коли американський астроном Едвін Хаббл виявив розширення 

Всесвіту. Тому теорія про вічний Всесвіт перестала існувати. Тому що в просторі, що 

розширюється, Всесвіт відрізняється від того, який він був у минулому, і тим більше 

відрізнятиметься від його майбутньої версії. Це відкриття показало, що ми живемо у 

Всесвіту, що динамічно розвивається. 

 

Стаціонарний Всесвіт 

 

   Навіть коли стало відомо про те, що Всесвіт розширюється, багато вчених все ще 

шукали альтернативи теорії Великого вибуху. Наприклад, британський астроном Фред 

Хойл запропонував свою модель розвитку Всесвіту, яка отримала назви теорія 

стаціонарного Всесвіту. 

    Відповідно до цієї теорії, під час розширення Всесвіту в порожнечі, що утворилася, 

завжди з'являється нова матерія. Тобто космос стає більшим, але його щільність 

залишається на тому ж рівні. Теоретично стаціонарного Всесвіту динамічний розвиток 

залишається незмінним протягом тривалого часу і це підтримує ідею про вічний Всесвіт. 

    Ця теорія також канула в Лету після виявлення квазарів та космічного мікрохвильового 

фону чи реліктового випромінювання. Квазари — це дуже яскраві джерела 

радіовипромінювання, які дуже далеко від нас і з'явилися в ранньому Всесвіті. Реліктове 

випромінювання - це випромінювання, яке оточує нас з усіх боків і також виникло в 

ранній період розвитку космосу.  

     Теорія Великого вибуху, - це легко пояснити. Світло приходить з ранньої епохи історії 

космосу, коли все було інакше. Але в стаціонарній моделі ранній Всесвіт повинен 

виглядати так само, як і зараз. 

      На сьогодні теорія Великого вибуху – це єдина загальноприйнята модель появи 

нашого Всесвіту 13,8 млрд років тому та її розвитку за весь цей час. Але за довгий час з 

моменту появи, теорії Великого вибуху на початку 20 

століття, - у неї з'явилося багато противників. 

    Ще одну теорію представив лауреат Нобелівської 

премії з фізики Ханнес Альвен, який отримав 

нагороду за розробку цілої галузі фізики – 

магнітогідродинаміки. 

   Шведський учений стверджував, що оскільки 

електромагнітні сили набагато сильніші за 

гравітаційні, значить те, що ми спостерігаємо в 

космосі, слід краще розуміти, як наслідки електромагнетизму, а не гравітації. Це включало 

еволюцію Сонячної системи, народження зірок та розширення Всесвіту. 

    Альвен вважав, що Всесвіт складається з великих ділянок матерії та антиматерії, які 

постійно конкурують одна з одною. Ці ділянки розширюються, що призводить до того, що 

ми сприймаємо як розширення Всесвіту і там, де вони зустрічаються, створюється світло 

реліктового випромінювання, каже Саттер. 

    Але електричний Всесвіт не може відповідати вже відомим спостереженням, а особливо 

закону Хаббла.  
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    Для найближчих галактик швидкість їх видалення пропорційна їх відстані, що чітко 

пояснюється загальною теорією відносності та розширенням простору. Теоретично 

Альвена всі галактики віддалялися з однаковою швидкістю. 

 

Всесвіт Mixmaster 

 

   Теорія Великого Вибуху не є ідеальною. Існує одна загадкова особливість Всесвіту, яка 

полягає в тому, наскільки він однорідний у великих масштабах. Навіть дуже віддалені 

один від одного області космосу мають приблизно одну й ту саму температуру. У 

ранньому Всесвіті просто не вистачило б часу, щоб усе стало однорідним. 

"Це називається проблемою горизонту. Тобто важко пояснити механізм, який поставив на 

самому початку однакові умови для розвитку Всесвіту", - каже Саттер. 

   Але фізик Чарльз Мізнер створив вирішення цієї проблеми, яке він назвав Всесвіт 

Mixmaster (за назвою популярної марки кухонних блендерів). Відповідно до цієї теорії, у 

ранньому Всесвіті все було дуже хаотичним, а простір бовтався туди-сюди. Ці хаотичні дії 

призвели до того, що матерія змішалася в малих масштабах і з'явилися галактики, а також 

це спричинило однорідність матерії у великих масштабах. 

"Незважаючи на назву, математика ніколи не працювала для цієї теорії, і інший опис 

раннього космосу Всесвіту, який називається інфляційною моделлю Всесвіту, зміг 

пояснити проблему горизонту набагато простіше", - говорить Саттер. 

 

Циклічний Всесвіт 

 

    Одна з найбільших проблем, яка пов'язана з теорією Великого вибуху, є те, що у 

Всесвіту є початок. Тобто, до моменту появи був час без Всесвіту. Оскільки теорія 

Великого вибуху не намагається пояснити справжній початок Всесвіту, багато вчених 

вигадували різні варіанти того, що "великий вибух" з'явився в результаті іншого 

фізичного процесу. 

"Майже всі спроби замінити Великий вибух закінчуються появою якогось циклічного 

Всесвіту, в якому Великий вибух - лише один з нескінченно довгого ланцюжка всесвітів, 

тому що, якщо ви заміните Великий вибух іншою такою самою подією, ви насправді не 

нічого не зміните. Ці циклічні моделі є вічним Всесвітом, але з великою кількістю 

варіантів», — каже Саттер. 

    За словами вченого, існує безліч циклічних моделей, і всі вони засновані на теоретичній 

фізиці та не підтверджені сучасними спостереженнями. Також всі ці моделі важко 

пояснюють темну енергію і те, що розширення нашого Всесвіту прискорюється, а не 

сповільнюється. 

 

              Кожен із шарів атмосфери Землі відіграє свою роль 
 

     За даними NASA, кожен із шарів атмосфери відіграє свою роль у захисті всіх видів 

життя на Землі, наприклад, блокує смертельно небезпечне космічне випромінювання. 

    Як зазначають вчені, місце, де 

закінчується і починається кожен шар 

атмосфери, визначається чотирма 

ключовими характеристиками: зміною 

температури, хімічним складом, щільністю 

та рухом газів. 

     Коли альпіністи піднімаються на 

Еверест, вони зазвичай беруть із собою 

кисневі балони. Вони потрібні, тому що 

чим ближче ви наближаєтеся до краю земної атмосфери, тим менше кисню там доступно. 
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     Це лише один приклад того, наскільки мінлива атмосфера Землі. Цей приклад також 

демонструє елементний склад її шарів, від тропосфери, поблизу рівня моря, до екзосфери, 

у її найвіддаленіших областях. 

    За даними Національної метеорологічної служби місце, де закінчується та починається 

кожен шар земної атмосфери, визначається чотирма ключовими характеристиками: 

зміною температури, хімічним складом, щільністю та рухом газів. 

    У міру віддалення від Землі атмосфера стає менш щільною. Також змінюється її склад. 

Більш легкі атоми і молекули починають переважати, тоді як важкі молекули 

залишаються ближче до Землі. 

    Як зазначає фізик Катріна Боссерт з Університету штату Арізона, коли ви піднімаєтеся 

в атмосферу, тиск чи вага атмосфери над вами швидко слабшає.  

    Незважаючи на те, що пасажирські літаки мають герметичні салони, швидкі зміни 

висоти можуть вплинути на тонку євстахієву трубу у пасажирів, що з'єднує вухо з носом 

та горлом.  Ось чому люди закладають вуха під час зльоту. Зрештою, повітря стає занадто 

розрідженим, щоб звичайні літаки взагалі могли літати. 

До того ж такі літальні апарати не можуть створювати 

достатньої підйомної сили. 

    Область, яку вчені визначили як кінець атмосфери та 

початок космосу називається лінія Кармана, названа на 

честь Теодора фон Кармана, американського фізика 

угорського походження, який у 1957 році став першою 

людиною, яка спробувала визначити кордон між Землею 

та космічним простором. 

     Атмосфера Землі ділиться лише на 5 шарів: 

тропосфера, стратосфера, мезосфера, термосфера, 

екзосфера 

Ця лінія, враховуючи, що вона відзначає кордон між Землею та космосом, не лише вказує, 

де є межі можливостей літаків. Вона також має вирішальне значення для вчених та 

інженерів при з'ясуванні того, як утримувати космічні кораблі та супутники на орбіті 

навколо Землі. 

    Лінія Кармана - це зразкова область, що позначає висоту, вище за яку супутники 

зможуть обертатися навколо Землі, не згоряючи і не падаючи з орбіти, перш ніж здійснить 

оборот навколо Землі хоча б один раз. Лінія Кармана знаходиться на висоті 100 км. над 

рівнем моря. 

Різні фактори, такі як розмір і форма супутника, відіграють роль у визначенні того, який 

опір повітря він відчуватиме і, отже, його здатність успішно обертатися навколо Землі. 

Зазвичай супутники, що знаходяться на низькій навколоземній орбіті, через кілька років 

падають з орбіти через гальмування верхніх шарів атмосфери Землі, що поступово 

уповільнюють орбітальну швидкість. Низька навколоземна орбіта - класифікація, яка, як 

правило, присвоюється супутникам на висоті менше ніж 2000 км, але іноді на висоті до 

160 км над Землею. 

      Однак це не означає, що атмосферу Землі неможливо виявити за межами 1000 км. 

"Атмосфера не може просто так взяти і зникнути, як тільки ви потрапите в область, де 

обертаються супутники. До того, як ознаки земної атмосфери зникнуть, пройдуть тисячі 

та тисячі кілометрів. Найзовніші атоми земної атмосфери, атоми водню, з яких 

складається її геокорона" (Найвіддаленіша область атмосфери), може простягатися навіть 

за межі Місяця", - уклали вчені. 
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Системи для пошуку слідів частинок темної матерії 

 
Дослідники запропонували спосіб пошуку частинок темної матерії за слідами, що 

залишилися в атмосфері. Дослідники з Університету штату Огайо пропонують 

використовувати наземні радіолокаційні системи 

для пошуку слідів частинок темної матерії. 

Запропонований метод вже використовується для 

ідентифікації метеорів. За оцінками, темна матерія 

становить близько 85% загальної маси Всесвіту. Її 

складно виявити, оскільки вона ніяк не взаємодіє з 

електромагнітним полем і не випромінює світла. 

Знайти гіпотетичні частинки можна тільки по 

гравітаційному впливу, який вони надають на різні 

об’єкти у Всесвіті. Традиційні детектори 

орієнтовані на найдрібніші частинки. Дослідники пропонують використовувати нову 

технологію, яка призначена для пошуку макроскопічної темної матерії. Для цього вони 

адаптували метод, який застосовується для відстеження метеорів. Атмосферу Землі 

“перетворять” в детектор темної матерії.  

  Іонізація при проходженні через атмосферу метеорів і частинок темної матерії. 

             Проходячи через атмосферу Землі, метеори виробляють іонізаційні відкладення – 

форму випромінювання, яка залишає за собою вільні електрони. Електромагнітні хвилі, 

що випромінюються радаром, відбиваються від цього випромінювання. За допомогою 

комп’ютерного моделювання вчені показали, що великі і масивні частинки темної матерії 

при вході в атмосферу планети повинні залишати схожі сліди. 

 У своїй роботі дослідники розрахували, якими повинні бути результати 

радіолокаційного спостереження для частинок темної енергії.  

За словами фізиків, труднощі з пошуком темної енергії можуть бути пов’язані 

виключно з розміром частинок: масивні об’єкти розсіюються в атмосфері і просто не 

досягають наземних детекторів.  

Новий метод перетворить всю атмосферу на гігантський детектор і допоможе 

знайти ці гіпотетичні частинки. 

 



 

 

98 

 

Математика набагато потужніша за будь-яку іншу людську    

                                                  мову 
                              

    Майже 400 років тому Галілей стверджував, що "філософія всесвіту написана у цій 

великій книзі, ... [Але книга] написана мовою математики". 

    Великий італієць був не лише астрономом, а й творцем першого наукового методу. 

    Ми знаємо, хто першим почав застосовувати математику в наукових дослідженнях – 

вавилоняни, які використовували її для дослідження 

затемнень, майже 3000 років тому. З того часу 

знадобилося 2500 років і винахід ньютонівської 

фізики, щоб пояснити ці небесні закономірності. 

    Ймовірно, кожне велике наукове відкриття в тій чи 

іншій формі використовує математику, просто тому, 

що вона набагато потужніша за будь-яку іншу людську 

мову. Не дивно, що люди повірили в думку, ніби 

математика - це щось більше, і навіть Всесвіт 

створений математиком. Тож чи можемо ми уявити собі космос, де математика не 

працює? 

 

Мова математики 

 

     Гіпотеза Сапіра-Уорфа стверджує, що не можна обговорювати концепцію, якщо немає 

мови для її опису.  

     У будь-якій науці, і у фізиці зокрема, нам необхідно описувати поняття, які не 

піддаються опису жодною людською мовою. Можна описати електрон, але щойно ми 

починаємо ставити запитання «який колір ?», ми незримо усвідомлюємо його 

неадекватність як універсального носія приватних філологічних домислів. 

    Колір об'єкта залежить від довжини хвилі відбитого ним світла, тому електрон немає 

кольору, чи, точніше, має всі кольори. Саме питання безглузде. 

    Але запитайте: "як поводиться електрон?", І відповідь, в принципі, проста. У 1928 році 

Поль Дірак записав рівняння, яке майже ідеально описує поведінку електрона, за будь-

яких обставин. Але це не означає, що саме рівняння є просте, коли ми розглядаємо деталі. 

Наприклад, електрон поводиться, як крихітний магніт. Величину можна обчислити, але 

розрахунки дуже складні. 

Пояснення, наприклад, вимагає від нас розуміння орбітальної механіки, магнітних полів 

та атомної фізики, але насправді це абстрактна математика. 

     Коли ми думаємо про людину, ми розуміємо, що її прихильність до логічного, 

математичного мислення набагато глибша. Рішення обігнати автомобіль, що повільно 

рухається, не вимагає явного інтегрування рівнянь руху, ми робимо це неявно. 

Тому не варто дивуватися, що математика – це не просто мова для опису зовнішнього 

світу, а багато в чому єдина мова. 

    Але якщо щось можна описати математично, це ще не означає, що це можна 

передбачити. 

Одним із найчудовіших відкриттів останніх 50 років стало виявлення "хаотичних систем". 

Такими можуть бути прості здавалося б математичні системи, які піддаються точному 

вирішенню. 

     Виявилося, що багато систем є, у тому числі, хаотичними. Сліди ураганів у 

Карибському басейні зовні схожі на сліди затемнень, але ми не можемо точно 

передбачити їх за всієї потужності сучасних комп'ютерів. 
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    Однак ми розуміємо, чому: рівняння, що описують погоду, за своєю суттю хаотичні, 

тому ми можемо робити точні прогнози в короткостроковій перспективі (близько 24 

години), але вони стають дедалі ненадійнішими протягом кількох днів. 

    Аналогічним чином, квантова механіка є теорією, непередбачуваною за визначенням. 

Можна дуже точно розрахувати властивості електрона, але ми не можемо передбачити, 

що робитиме окремий електрон. 

Вочевидь, що урагани - це періодичні явища, і ми можемо заздалегідь передбачити, коли 

станеться той чи інший ураган. 

Але той факт, що ми не можемо точно передбачити подію, не означає, що ми не можемо 

описати її, коли вона відбувається. 

 

Проектування соціальних систем 

 

     Ціла низка соціальних явищ, від фондового ринку до революцій, не має гарної 

передбачуваної математики, але ми можемо описати те, що сталося, і якоюсь мірою 

побудувати модельні системи. 

А як щодо особистих стосунків? Кохання може бути сліпим, але стосунки, безумовно, 

передбачувані. 

     Переважна більшість з нас вибирає партнерів усередині свого соціального класу та 

мовної групи, тому немає жодних сумнівів у тому, що це правда в статистичному сенсі. 

Але це також вірно і в локальному значенні. Безліч сайтів знайомств роблять свої гроші на 

алгоритмах, які, принаймні, намагаються підібрати ідеальну пару. 

     Всесвіт, який неможливо описати математично, повинен бути докорінно 

ірраціональним, а не просто непередбачуваним. Якщо теорія неправдоподібна, це означає, 

що ми можемо описати її математично. 

     Але я не думаю, що ми живемо в такому всесвіті, і я підозрюю, що ми не можемо 

уявити собі нематематичний всесвіт. 

 

Чому в середньому шарі Землі так багато вуглецю? 
 

Екстремальні хімічні реакції можуть пояснити, чому в середньому шарі Землі так 

багато вуглецю. 

Новий лабораторний експеримент показав, що за екстремальних температур і 

тисків комбінація заліза, вуглецю та води — всіх потенційних інгредієнтів, виявлених на 

межі ядра та мантії, — може утворювати алмаз.  

Якщо цей процес також відбувається глибоко всередині Землі, це може пояснити 

деякі дивні особливості мантії, зокрема, чому в ній 

більше вуглецю, ніж очікують вчені. 

Дослідники повідомили про свої висновки у 

журналі Geophysical Research Letters. 

Висновки можуть допомогти пояснити дивні 

структури глибоко на межі ядра і мантії, де хвилі від 

землетрусів різко сповільнюються.  

Ці регіони, відомі як «зони наднизьких 

швидкостей», пов'язані з дивними структурами 

мантії, зокрема з двома гігантськими плямами під 

Африкою та Тихим океаном. 

 Вони можуть бути всього за кілька миль 

упоперечнику, або в багатьох сотнях. Ніхто точно не 

знає, що вони являють собою. Деякі вчені вважають, що вони датуються віком 4,5 млрд. 

років і складаються з матеріалів дуже давньої Землі.  
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Але нове дослідження передбачає, що деякі з цих зон можуть бути зобов'язані 

своїм існуванням тектоніці плит, яка, ймовірно, почалася набагато пізніше утворення 

Землі, можливо, 3 млрд років тому. 

Ми додаємо нову ідею про те, що це не зовсім старі структури. Там, де ядро 

зустрічається з мантією, рідке залізо йде про тверду породу. Це такий самий драматичний 

перехід, як і контакт між скелями та повітрям на поверхні Землі. За такого переходу, 

особливо за високих тисків і температур, може відбуватися дивна хімія», — сказав 

провідний автор дослідження Санг-Хеон Шим, геолог з Університету штату Арізона. 

Більш того, дослідження, які використовують відображення хвиль землетрусів для 

зображення мантії, показали, що матеріали з кори можуть проникати до межі ядра та 

мантії приблизно на 3000 км. нижче поверхні Землі. У зонах субдукції тектонічні плити 

підштовхують одна одну, заганяючи океанічну кору в надра. У гірських породах цієї 

океанічної кори вода міститься у мінералах. 

В результаті, сказав Шим, можливо, що вода існує на межі ядра та мантії та може 

запускати там хімічні реакції. (Одна з теорій про пару мантійних плям під Африкою та 

Тихим океаном полягає в тому, що вони складаються з деформованої океанічної кори, яка 

була втиснута глибоко в мантію, потенційно несучи з собою воду.) Алмази утворюються в 

умовах високої температури та високого тиску, подібних тим, що присутні на межі ядра та 

мантії. 

За словами Шима, під тиском та температурою на межі ядра та мантії вода 

поводиться зовсім інакше, ніж на поверхні Землі. Молекули водню відокремлюються від 

молекул кисню. Через високий тиск водень притягується до заліза, металу, що становить 

більшу частину ядра. Таким чином, кисень із води залишається в мантії, а водень 

зливається з ядром. Коли це відбувається, водень, здається, відштовхує інші легкі 

елементи в ядрі, включаючи, особливо важливо, вуглець. Цей вуглець виштовхується з 

ядра в мантію. При високих тисках межі ядра і мантії найбільш стабільною формою 

вуглецю є алмаз. 

"Ось як утворюються алмази", - сказав Шим і додав, що алмази з ядра мантії, 

ймовірно, мають плавучість і можуть переміщатися корою, розподіляючи свій вуглець по 

дорозі. У мантії міститься втричі-п'ять разів більше вуглецю, ніж очікували дослідники, 

виходячи з частки елементів у зірках та інших планетах. 

Він і його команда підрахували, що навіть від 10% до 20% води в океанічній корі 

дістанеться межі ядра і мантії, це може призвести до утворення достатньої кількості 

алмазів, щоб пояснити рівні вуглецю в корі. Якщо це так, то багато низькошвидкісних зон 

у мантії можуть бути областями водного танення, викликаного збовтуванням океанічних 

плит у глибині планети. 

 

Ключ до створення джерела практично нескінченної чистої   

                                             енергії 

 
     Вчені розігріли "штучне Сонце" у сім разів сильніше, ніж справжнє: для чого це 

потрібно? 

У майбутньому цей надпотужний реактор може стати…  
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     Безкінечне джерело чистої енергії: корейські вчені розігріли “штучне Сонце" сильніше, 

ніж справжнє. 

    Корейські вчені зуміли розігріти реактор "штучного Сонця" до 100 мільйонів градусів 

за Цельсієм й підтримувати таку температуру майже пів хвилини. Реактор був у сім разів 

гарячішим, ніж справжнє Сонце. 

    Команда дослідницького пристрою Korea Superconducting Tokamak Advanced Research 

(KSTAR) досягла температури іонів понад 100 мільйонів градусів за Цельсієм. Реакцію 

вдалося зупинити лише через 30 секунд через апаратні обмеження. 

KSTAR використовує магнітні поля для генерації та стабілізації надгарячої плазми з 

кінцевою метою зробити енергію ядерного синтезу реальністю. 

     Один із дослідників KSTAR, Йонг-Су На розповів, що в майбутньому, після оновлення 

реактора, будуть можливі більш тривалі періоди підтримки такої надвисокої температури. 

     Це досягнення вчених має важливу мету. У перспективі "штучне Сонце" може стати 

ключем до створення необмеженого джерела чистої енергії. Це може змінити спосіб життя 

всього людства, якщо вчені змусять реактор працювати належним чином. 

Цікаво, що дослідження, про яке йдеться, було проведено ще у 2020 році й зараз його 

результати пройшли етап рецензування і були опубліковані у науковому виданні. Проте, 

за останні 2 роки команда KSTAR побила свій власний рекорд, а китайське "штучне 

Сонце", відоме як EAST (Experimental Advanced Superconducting Tokamak або HT-7U), 

побило обидва ці рекорди. 

     У 2021 році термоядерна машина Китайської академії наук досягла 120 мільйонів 

градусів за Цельсієм і затрималася на цій позначці протягом 101 секунди. Проте, до 

прориву KSTAR у 2020 році поріг у 100 мільйонів градусів не підтримувався реакторами 

довше, ніж 10 секунд. Директор дослідницького центру KSTAR Корейського інституту 

термоядерної енергії (KFE) Сі-Ву Юн зазначає: 

«Технології, необхідні для тривалої роботи плазми з температурою 100 мільйонів 

градусів, є ключем до реалізації термоядерної енергії. Успіх KSTAR у підтримці 

високотемпературної плазми протягом 20 секунд стане важливим поворотним моментом у 

гонці за забезпечення технологій для тривалої високоефективної роботи плазми, 

критичного компонента комерційного термоядерного реактора в майбутньому. 

    KSTAR — це реактор технології токамак. Він зливає атомні ядра для створення 

величезної кількості енергії (на відміну від ядерного поділу, який використовується на 

атомних електростанціях). Пристрої термоядерного синтезу, такі як KSTAR, 

використовують ізотопи водню для створення стану плазми, де готові до нагрівання іони 



 

 

102 

та електрони розділені. Ті самі реакції термоядерного синтезу відбуваються й на Сонці» - 

додав він. 

      
     Реактор термоядерного синтезу KSTAR Фото: Korea Institute of Fusion Energy 

     Вченим потрібно буде робити більше подібних рекордів, щоб ядерний синтез працював 

як джерело енергії – витрачаючи лише морську воду (джерело ізотопів водню) і 

виробляючи мінімальні відходи. 

    Зараз реактори термоядерного синтезу споживають більше енергії, ніж створюють, але є 

обнадійливі прогнози. До 2025 року інженери KSTAR хочуть перевищити позначку в 100 

мільйонів градусів протягом 300 секунд. Фізик-ядерник з Колумбійського університету 

Янг-Сок Парк зазначає: «Температура іонів у 100 мільйонів градусів, досягнута завдяки 

забезпеченню ефективного нагріву плазми ядра протягом такого тривалого періоду, 

продемонструвала унікальні можливості надпровідного пристрою KSTAR і буде визнана 

переконливою основою для високоефективної плазми термоядерного синтезу в 

стаціонарному стані» - переконаний він. 

 

                                 Світ може зіткнутися з нестачею кисню  

 
      Людству загрожує нестача кисню. Нагрів планети не дозволить лісам "дихати". 

      "Зелені легені" Землі перебувають під загрозою. 

  Вчені вважають, що глобальне потепління 

вплине на здатність листя поглинати вуглекислий 

газ із атмосфери та виділяти кисень. 

Раніше вчені вважали, що листя дерев здатне 

підтримувати необхідну для фотосинтезу 

температуру, навіть коли повітря довкола 

перевищує її. Однак нове дослідження показує, 

що це не зовсім так і найближчим часом світ може 

зіткнутися з новою проблемою — нестачею кисню. 
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     Дослідники з Орегонського державного університету кілька сезонів поспіль 

спостерігали за лісами Північної та Центральної Америки за допомогою тепловізорів.       

     Спеціальні апарати були встановлені на спеціальних вежах і збирали різні дані 

тропічних та високогірних лісах — наприклад, обмін енергією, вуглецем та водою між 

лісовими масивами та атмосферою. 

     Кліматологи проаналізували отримані дані і дійшли висновку, що не все листя здатне 

підтримувати необхідну температуру для фотосинтезу. Зазначимо, що ідеальною 

температурою для фотосинтезу вважається 15-30°C, саме при такому температурному 

режимі відбувається процес перетворення сонячного світла та вуглекислого газу на 

кисень.        

     На жаль, дослідники виявили, що листя в лісах, за якими спостерігали кліматологи, 

нагрівалося навіть сильніше, ніж навколишнє повітря. 

     Дослідники вважають, що на температуру листя впливає безліч різних факторів, 

зокрема клімат і форма листя. Так, у більш теплих і посушливих регіонах листки дрібніші, 

пристосовані до спеки і здатні відбивати сонячні промені. Водночас на територіях з 

вологим кліматом дерева мають більші листки, через що нагріваються швидше. 

     Проаналізувавши отримані дані, вчені дійшли висновку, що теорія про здатність листя 

охолоджуватися не зовсім правильна. А отже, під сумнів поставлений і той факт, що 

здатність листя охолоджуватися до комфортної для фотосинтезу температури дозволить 

знизити наслідки глобального потепління для лісів. 

     Кліматологи з Орегона побоюються, що з поступовим нагріванням планети лісу 

зазнають дедалі більшого стресу і, зрештою, процес поглинання вуглекислого газу з 

атмосфери сповільниться, а отже й вироблення кисню. Робота "зелених легень" Землі 

перебуває під загрозою. Чверть "зелених легень" Землі в Амазонці вже знищено — місцеві 

ліси постраждали через забруднення, вирубування та незаконний обіг наркотиків. 

 

   

                                       Як людський мозок зберігає спогади? 

 
     Вчені розповіли, як людський мозок зберігає спогади. 

В основі зберігання пам'яті та отримання спогадів лежать синапси — крихітні сполуки 

між нейронами. 

     Пам'ять є одним із будівельних блоків мозку, і вона формує людську ідентичність та 

уявлення про наше життя. Як же людський мозок зберігає спогади та витягує їх? На це 

запитання відповіли вчені у статті для Live Science. 

     За словами Дона Арнольда з Університету Південної Каліфорнії, щоб зберегти наші 

спогади, мозок постійно змінюється з кожною новою отриманою інформацією. Це 

відбувається завдяки дії синапсів чи крихітних контактів між клітинами мозку — 

нейронами. Вони постійно спілкуються між собою через складну електрохімічну систему. 

Зміна електричного заряду однієї клітини 

викликає вихід хімічних речовин, 

нейротрансмітерів через синапси. Потім 

нейротрансмітери поглинаються нейроном з 

іншого боку синапса, де вони викликають 

електричні зміни у цій клітині. 

"Всі спогади кодуються в ланцюзі нейронів, а 

синапси потрібні для того, щоб ці спогади нікуди 

не поділися і в потрібний момент були отримані. Коли мозок отримує новий спогад, 

ланцюг нейронів змінюється і відбувається кодування нової інформації", — каже 

Арнольд. 

https://focus.ua/uk/technologies/528548-nechem-dyshat-chetvert-zelenyh-legkih-zemli-unichtozheny-v-amazonke
https://www.livescience.com/how-the-brain-stores-memories
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     За словами Дона Арнольда з Університету Південної Каліфорнії, щоб зберегти наші 

спогади, мозок постійно змінюється з 

кожною новою отриманою інформацією. 

Коли один нейрон постійно стимулює інший 

нейрон, їх зв'язок зміцнюється, а це означає, 

що з часом їм стає все легше і легше 

стимулювати один одного. Тобто, на 

базовому рівні мозок може зберігати спогади, 

зміцнюючи зв'язки між ланцюгами нейронів. 

      Людські спогади зберігаються у кількох 

частинах мозку. Найважливішою з них є гіпокамп.    У цій частині мозку відбувається 

початкове формування пам'яті, а також вона відіграє ключову роль у перенесенні спогадів 

із короткочасного сховища у довготривале. 

      Короткочасна пам'ять триває лише від 20 до 30 секунд, після чого ці спогади зникають. 

Наприклад, можна запам'ятати номер телефону, щоб терміново зателефонувати, але якщо 

не повторювати цей номер постійно, цей спогад зникне. Якщо ж людина намагається щось 

запам'ятати та повторює цю інформацію, то гіпокамп посилює свою роботу та зміцнює 

нейронні ланцюги. 

      Згодом довготривалі спогади переносяться в 

неокортекс, зовнішню частину мозку, яка відповідає 

за більшу частину нашого свідомого досвіду.  

      Хоча 5 років тому вчені довели, що частина 

довготривалих спогадів все ж таки залишається в 

гіпокампі. Мигдалеподібне тіло або амигдала, ще 

одна частина нашого мозку, яка допомагає 

обробляти такі емоції, як страх, також відіграє роль 

у зберіганні пам'яті. 

     Людські спогади зберігаються у кількох частинах мозку. Найважливішою з них є 

гіпокамп 

 

      "Емоції є важливим компонентом для формування пам'яті. Як позитивні, так і 

негативні емоційні ситуації запам'ятовуються краще за нейтральні події. Ймовірно, це 

необхідно для формування важливого досвіду для виживання людини", — говорить 

Авішек Адхікарі, нейробіолог з Каліфорнійського університету в Лос-Анджелесі, США. 

     За словами вченого, дуже сильні емоції за допомогою хімічних реакцій у мозку також 

можуть посилити нейронні зв'язки, необхідні для формування спогадів. 

Ще одними частинами мозку, які допомагають у зберіганні пам'яті є базальні ганглії та 

мозок, які відповідають за моторну пам'ять, необхідну, наприклад, для гри на фортепіано, 

та префронтальна кора, яка відповідає за "робочу пам'ять". Вона потрібна для того, щоб 

утримувати потрібну інформацію дуже довго, а потім скористатися нею в потрібний 

момент. Наприклад, під час розв'язання математичної задачі. 

    Формування нових нейронів відіграє у зберіганні пам'яті навіть в дорослих. Раніше 

вчені вважали, що мозок перестає виробляти нові нейрони після підліткового віку, але 

дослідження показали, що дорослий мозок як виробляє нові нейрони, а й ці нейрони є 

ключовими навчання і формування пам'яті. Три роки тому вчені з'ясували, що гіпокамп 

продовжує створювати нові нейрони навіть у людей віком 80-90 років. 

 

Склад Землі змінився через колізійну ерозію 
  

Міжнародна команда дослідників представила роботу, яка пояснила чому склад 

Землі змінився. Вони припустили, що процес запустився через удари астероїдів. Image 

@sciencephotolibrary from Canva Група дослідників з Університету Клермон-Оверні 
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спільно з колегами з Байройтського  університету виявила докази того, що склад Землі 

змінився через колізійну ерозію. 

У роботі, опублікованій в журналі Science, група 

описує дослідження кількості самарію та неодиму в 

метеоритах і те, що він показав їм про процеси, що 

призвели до поточного складу Землі.  

Попередні дослідження показали, що планети 

утворюються в результаті зіткнень матеріалу в акреційних 

дисках, які утворюються навколо зірок в ранній період їх 

існування.      

Вважається, що характеристики таких зіткнень 

грають роль в складі утворених планет, наприклад, в куті 

їх нахилу.  

Попередні дослідження також показали, що Земля має ядро заліза та нікелю, 

навколо якого знаходиться шар силікату заліза, змішаного з магнієм. Верхній шар – шар 

силікату. Щільність матеріалу зменшується від ядра до кори, що, як відзначають 

дослідники, робить кору більш вразливою при зіткненнях.  

Попередні дослідження також показали, чому кора містить більш важкі мінерали. 

Одна з теорій припускає, що їх могли виштовхнути вгору через несумісність з іншими 

матеріалами. Але ці теорії не пояснюють, чому кількість деяких мінералів у корі вище. 

Для пояснення цієї аномалії розробили три теорії.  

Одна з них — те, що ядро насправді більше, ніж та кількість, яку виміряли 

дослідники.  

Інша припускає, що це відбувається тому, що матеріал з акреційного диска мав 

відмінності в складі.  

Третя — у міру того, як більш важкі матеріали виштовхувалися вгору і 

накопичувалися в корі, деякі з них вибилися в космос під час нових зіткнень.  

У новій роботі дослідники знайшли докази на користь третьої теорії. Вони 

виміряли кількість неодиму в метеоритах, припускаючи, що їх склад аналогічний складу 

земних будівельних блоків.  

Так вони виявили, що до 20% зовнішніх шарів Землі могли зникнути через 

зіткнення, що пояснює співвідношення важких мінералів, таких як неодим, в корі в 

порівнянні з іншими, більш легкими мінералами, такими як самарій. 

 

Вчені намагалися знайти невідповідність теорії знаменитого    

                                                 вченого 
 

           |                



 

 

106 

       Ейнштейн знову мав рацію: теорія відносності пройшла перевірку під час пошуку 

темної енергії. 

      Вчені намагалися знайти невідповідність теорії знаменитого вченого, які б змогли 

пояснити існування таємничої сили, що розширює Всесвіт. 

      Вчені вже давно знають, що Всесвіт розширювався з моменту Великого вибуху. 

Протягом перших 8 мільярдів років швидкість розширення була відносно сталою, 

оскільки її стримувала сила гравітації. Але наприкінці 20 століття вчені з'ясували, що 

приблизно 5 мільярдів років тому швидкість розширення Всесвіту почала зростати. 

Астрономи вирішили, що за цим стоїть таємнича сила, яку назвали темна енергія. Деякі 

вчені почали говорити, що сила гравітації могла змінюватися з часом, а це означає, що 

загальна теорія відносності Ейнштейна неправильна.  

     Але нові дані міжнародної групи вчених із проєкту Dark Energy Survey показують, що 

сила гравітації залишалася незмінною протягом усієї історії Всесвіту і що природа темної 

енергії все ще є справжньою загадкою. 

     Міжнародна група вчених представила черговий результат своєї роботи у межах 

проекту Dark Energy Survey. За допомогою 4-метрового телескопа імені Віктора Бланка, 

який знаходиться в Міжамериканській обсерваторії Серро Тололо в Чилі, вчені вивчили 

100 млн галактик у пошуках ознак того, що сила гравітації змінювалася протягом усієї 

історії Всесвіту. 

 

Теорія Ейнштейна та темна енергія 

 

     Якщо знайти докази таких змін, це спонукає вчених про те, що теорію відносності 

Ейнштейна варто переглянути. Також ці зміни в гравітації могли б пояснити, чим є 

таємнича темна енергія, яка стоїть за розширенням Всесвіту. 

     Розширення Всесвіту не сповільнилося після 8 млрд років його розвитку, а почало 

прискорюватися і продовжує це робити зараз. Це означає, що таємнича темна енергія 

працює проти сили гравітації, тобто вона розсуває космічні об'єкти у просторі, тоді як 

гравітація навпаки зближує їх. Тому вчені намагаються зрозуміти, що відбувається. 

 
Розширення Всесвіту не сповільнилося після 8 млрд років його розвитку, а почало 

прискорюватися і продовжує це робити зараз. Це означає, що таємнича темна енергія 

працює проти сили гравітації, тобто вона розсуває космічні об'єкти у просторі, тоді як 

гравітація навпаки зближує їх. 
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Подорожі світла в космосі 

 

     Світло поширюється постійно, а це означає, що астрономи бачать далекі космічні 

об'єкти такими, якими вони були в минулому. Тобто якщо об'єкт знаходиться на відстані в 

1 світловий рік, то вчені бачать його таким, яким він був рік тому. Те саме стосується і 

галактик, які знаходяться на відстані мільярдів світлових років від нас. Тобто вчені 

можуть побачити, якими вони були в ранньому Всесвіті. 

За словами вчених, не самі спостереження за галактиками можуть натякнути на зміну в 

силі гравітації, а спостереження за зміною їхнього світла, яке подолало величезну 

відстань. Відповідно до загальної теорії відносності, маса викривляє саму тканину 

простору-часу, а об'єкти більшої маси спричиняють сильніше викривлення. Наприклад, 

зірка спотворює простір-час більше, ніж планета. 

 
За словами вчених, не самі спостереження за галактиками можуть натякнути на зміну в 

силі гравітації, а спостереження за зміною їхнього світла, яке подолало величезну 

відстань. 

 

Гравітаційне лінзування 

 

    Галактики спотворюють простір-час настільки сильно, що світло, яке проходить через 

них, також викривляється. Цей ефект, що передбачив Ейнштейн, називається 

гравітаційним лінзуванням. Завдяки йому вчені можуть побачити дуже далекі галактики, 

світло від яких викривляється, проходячи через інші галактики, які знаходяться ближче до 

нас. 
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     За словами вчених, ефекти гравітаційного лінзування можуть зазнавати змін через 

вплив темної матерії, яка присутня в лінзуючій галактиці (тобто в тій, через яку проходить 

світло фонового об'єкта). А оскільки темна матерія взаємодіє лише з гравітацією, 

повністю ігноруючи світло та іншу матерію, її форма та структура обумовлені лише цією 

силою. 

 

Ейнштейн знову мав рацію 

 

     Вчені намагалися під час дослідження виявити ці ледь вловимі зміни в ефектах 

гравітаційного лінзування на зображеннях дуже далеких галактик, що знаходяться на 

відстані 5 млрд світлових років від нас. 

    Астрономи вирішили, що вони зможуть виявити зміну в розподілі темної матерії в 

лінзуючих галактиках, а це може вказати на зміну сили гравітації в часі і просторі. Таким 

чином вчені сподівалися дізнатися, чим є темна енергія. 

Проте спостереження за формою темної матерії в далеких галактиках показали, що це 

відповідає прогнозам загальної теорії відносності Ейнштейна. 

 

Нові космічні телескопи та їх завдання 

 

    Але вчені не залишають надії дізнатися про природу темної енергії за допомогою нових 

космічних телескопів Euclid та Nancy Grace Roman, які вирушать у космос у 2023 та 2027 

роках. Під час нового дослідження вчені вивчали галактики на відстані 5 млрд світлових 

років, але телескоп Euclid зможе побачити галактики на відстані 8 млрд світлових років, а 

телескоп Nancy Grace Roman — на відстані 11 млрд світлових років. Таємницю темної 

енергії можуть розгадати вже в найближчі роки, і можливо, вчені все ж таки знайдуть 

невідповідності в теорії Ейнштейна. 

 
Космічний телескоп Nancy Grace Roman запустять у 2027 році 

    За допомогою космічного телескопа Nancy Grace Roman, вчені також хочуть з'ясувати, 

чи приведе постійне розширення Всесвіту до того, що він розірветься на частини. 

    

    Процеси, які можна пояснити квантовою заплутаністю  
 
Ірландські вчені виявили квантові процеси 

в людському мозку. 

(Фото:sakkmesterke/Depositphotos)  

  Дослідники з Трініті-коледжу в Дубліні 

вивчили спіни протонів мозкової рідини 

за допомогою МРТ та виявили процеси, які 

можна пояснити квантовою заплутаністю. 

https://focus.ua/uk/technologies/511418-chi-mozhe-nash-usesvit-rozirvatisya-na-chastini-astronomi-nezabarom-diznayutsya-vidpovid
https://techno.nv.ua/ukr/popscience/kvantova-zaplutanist-vcheni-viyavili-novi-vlastivosti-divnogo-metalu-50066894.html
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  Електрофізіологічні потенціали, такі як потенціали, спричинені серцебиттям, зазвичай не 

виявляються за допомогою МРТ, проте ірландські вчені змогли спостерігати їх у мозковій 

рідині. За їх твердженням, це свідчить про те, що на спіни діє квантова заплутаність. 

      Людський мозок працює як квантовий комп’ютер — ірландські вчені. 

     "Оскільки ці функції мозку також корелювали з продуктивністю короткочасної пам'яті 

та усвідомленням, цілком імовірно, що ці важливі 

процеси є квантовими", - заявив автор дослідження 

доктор Крістіан Керскенс. 

     За його словами, це пояснення може бути 

відповіддю на питання, чому людський мозок у 

багатьох випадках перевершує суперкомп'ютер. 

     Результати дослідження потребують ретельного 

аналізу, але після того, як його буде проведено, 

людство зможе краще зрозуміти природу процесів, що 

відбуваються в мозку.     

    Вчені матимуть можливість знайти нові способи лікування захворювань головного 

мозку, а також удосконалити технології квантових комп'ютерів. 

     

                                    Розряди на гострих листках рослин 

 

 
     Дослідження показує, що електричні заряди на листі дерев під час гроз можуть 

генерувати хімічні речовини, які здатні впливати на якість повітря. 

      У новому дослідженні вчені зосередилися на вивченні явища, коли грози викликають 

невеликі електричні розряди на наземних об'єктах. Найчастіше ці розряди, які ще 

називають коронами, видно на гострих листках рослин, пише New Atlas. 

      Група вчених-атмосферників з Університету штату Пенсільванія на чолі з 

метеорологом Вільямом Брюном, дійшли висновку, що під час гроз корони на листі 

можуть генерувати значні обсяги хімічних речовин, таких як гідроксильний радикал (OH) 

і гідропероксильний радикал (HO2), які можуть вплинути на якість повітря. 

      Ці газоподібні молекули є важливими агентами, що "очищають" нашу атмосферу — 

власне, вони здатні розкладати парникові гази, зокрема і метан.  

       Однак ці молекули також можуть створювати високі рівні озону при зіткненні з 

киснем, тому їх вплив на якість повітря буде протилежним.  

https://phys.org/news/2022-10-brains-quantum.html
https://newatlas.com/environment/electrical-discharge-corona-thunderstorm-air-quality/
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       На думку Брюна, на грози припадає близько 16% всього глобального атмосферного 

гідроксильного радикала, а тому вченим так важливе розуміння всіх потенційних джерел 

ОН, щоб краще прогнозувати якість повітря та зміну клімату в майбутньому. 

Під час дослідження вчені спробували з'ясувати, скільки ОН може виділятися під час гроз 

— вони дійшли висновку, що корони рослин дійсно генерують екстремальну кількість 

гідроксильних радикалів. Передбачається, що великі ліси в майбутньому можуть 

призвести до екстремальних рівнів ОН під час гроз. 

     За словами ще однієї дослідниці, яка працює над проєктом, Яни Дженкінс, на всій 

планеті росте близько двох трильйонів дерев. Вони з колегами дійшли висновку, що у 

будь-який час на Землі відбувається близько 1800 гроз. Дженкінс вважає, що така 

кількість ОН, що виробляється під час гроз, насправді є критичної і може значно вплинути 

на якість повітря. 

Дженкінс також зазначає, що отримані ними результати дають зрозуміти, що відкритий 

механізм навряд чи може значно вплинути на глобальне виробництво ОН, проте він є 

головним для великих лісів та екології дерев у них. 

     

               Припущення Едварда Лоренца у новому світлі 

 
        Твердження про те, що помах крил метелика в одному місці може викликати шторм в 

іншому набуло нового сенсу. 

 

 
        Вчені виявили, що рої комах можуть заряджати повітря, як грози. 

        Пів століття тому  американський математик Едвард Лоренц (Е́двард Ло́ренц (англ. 

Edward Norton Lorenz; 23 травня 1917 — 16 квітня 2008) — метеоролог, один із творців 

теорії хаосу.) заявив, що метелик, який махає крилами в Бразилії, може викликати торнадо 

в Техасі через хаотичний ефект доміно.     

        Саме від цієї гіпотези походить термін "ефект метелика", який означає нестійку 

поведінку хаотичних систем щодо найменшої зміни початкових умов. 

       Лоренц не висунув гіпотезу про те, що зграя комах може зарядити повітря, так само як 

гроза, але, ймовірно, таке твердження стало б не менш відомим. До того ж воно стало б 

цілком правдивим. 

       Нове дослідження впливу літаючих комах на атмосферні електричні поля показало, 

що помахи безліччю крихітних крилець можуть електризувати повітря, так само як 

закручені хмари водяної пари можуть заряджати повітря всередині шторму. Не потрібно 
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турбуватися про нашестя сарани, яка стріляє блискавками, але це відкриття вчених може 

бути свідченням необхідності враховувати біологічні явища під час моделювання 

локалізованих моделей в атмосферному електричному полі. 

       Якщо сильно приблизитися до атомів, що утворюють пил, вологу та частини тіла 

комах, що кружляють у повітрі, ви побачите, що електрони, при штовханні, як монетки в 

кишені під час бігу. При достатньому штовханні ці негативно заряджені частинки можуть 

висипатися зі своїх позитивно заряджених кишень, створюючи різницю, яка називається 

градієнтом потенціалу. 

       Під час шторму дрібні частинки льоду, що піднімаються на стовпах повітря, можуть 

стиратися об більші фрагменти, що падають на землю, утворюючи конвеєрну стрічку 

зарядів, які перебільшують градієнти потенціалу між вершинами хмар, їх нижньою 

частиною та Землею. 

      Хоча накопичення заряду практично невидиме, наслідки – дуже помітні. Коли градієнт 

досягає переломної точки, утворюються іонізовані канали, і баланс ефективно 

вирівнюється у вигляді блискавки. Навіть за відсутності блискавки зони контрастних 

зарядів можуть впливати на рух іонів, включаючи різні забруднюючі речовини та 

частинки пилу. 

 
      Різноманітність факторів може визначати величину та розташування потенційних 

градієнтів, від руху хмар до опадів і навіть дощів космічних променів, але досі ніхто не 

розглядав вплив біологічних явищ. Біолог з Бристольського університету та провідний 

автор дослідження Еллард Хантінг зазначає: 

«Ми завжди дивилися на те, як фізика впливає на біологію, але в якийсь момент ми 

зрозуміли, що біологія також може впливати на фізику. Нам цікаво, як різні організми 

використовують статичні електричні поля, які є практично всюди в навколишньому 

середовищі». 

     В останні роки стало зрозуміло, що комахи та інші безхребетні можуть нести заряди, 

які надають собі крихітного потенціалу проти навколишньої атмосфери.  Але як цей 

крихітний потенціал збирається в зграї, ніколи не вимірювали. Тож Хантінг і його 

команда вирушили на польову станцію Школи ветеринарних наук Бристольського 

університету, щоб дочекатися роїння однієї з їхніх численних колоній медоносних бджіл. 
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Використовуючи монітор електричного поля та камеру для моніторингу щільності бджіл, 

дослідники відстежували локальний градієнт потенціалу рою під час транзиту. Протягом 3 

хвилин комахи проносилися повз, підвищуючи градієнт потенціалу над головою до 100 

вольтів на метр. 

    Пізніший аналіз підтвердив, що напруга була пов’язана з концентрацією рою, що 

дозволило дослідникам з достатньою впевненістю передбачити, як певна кількість бджіл, 

що дзижчать у певній ділянці повітря, може вплинути на заряд атмосфери. Знаючи, що 

їхні оцінки підтверджуються тестуванням на бджіл, команда застосувала те саме 

обґрунтування до інших комах, які рояться. 

    Взявши індивідуальні заряди для сарани та збільшивши її кількість, дослідники 

підрахували, що значний рій сарани потенційно може генерувати щільність заряду, не 

меншу за ту, що спостерігається під час електричних бур. 

    Це дослідження показує припущення Едварда Лоренца у новому світлі. Навіть якщо 

помах крил метелика й не може викликати торнадо, то помах крил великої кількості 

метеликів в одному місці здатен викликати принаймні грозу. 
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                 ІІІ. ВІДКРИТТЯ 
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        Секретний інгредієнт, який сформував життя на Землі 
 

         "Вода не скрізь мокра". Вчені назвали секретний інгредієнт, який сформував життя на 

Землі. 

         Дослідження показали, що краплі води містять одну секретну складову, яка 

виявилася ключем до хімії нашої ранньої планети. 

Десятиліттями вчені вважали, що життя на Землі зародилося в океані, проте незрозумілим 

видавався процес утворення пептидів у воді. Сьогодні розкрита і ця таємниця — вченим 

нарешті вдалося виявити секретний інгредієнт, який по суті відповідає за формування 

життя на нашій планеті, 

пише SciTechDaily. 

Над цим завданням билися найкращі 

хіміки з Університету Пердью на чолі із 

заслуженим професором аналітичної хімії 

імені Генрі Бона Хасса, Гремом Кукс. За 

його словами, по суті, їм з колегами 

вдалося розкрити "хімію походження 

життя", ніяк  

не менше. 

     Життя на Землі зародилося у краплі води                                                                            

     Кукс із колегами вважають, що їм першим у світі вдалося продемонструвати по суті 

зародження життя на Землі. По суті, вони відтворили як первинні молекули, прості 

амінокислоти, утворюють пептиди, будівельні блоки життя в краплях чистої води — по-

справжньому дивовижне відкриття. 

      Під час дослідження Кукс із колегами використовували мас-спектрометри для 

вивчення хімічних реакцій у краплі та знайшли відповідь на загадку: "чому вода не скрізь 

мокра".     

      Виявилося, що на межах краплі, де вода по суті зустрічається з атмосферою, 

відбуваються надзвичайно швидкі реакції, які перетворюють амінокислоти на будівельні 

блоки життя. 

      В результаті вчені дійшли висновку, що життя на Землі сформувалося зовсім не в 

океані, а на межі суші та океану, в місцях, де бризки піднімалися в повітря, а хвилі билися 

об скелі, або місцях, де прісна вода стікала схилом. 

      Хіміки понад десять років вивчали різні реакції в краплях і дійшли висновку, що 

реакції в них у сотні, а то й мільйони разів вищі, ніж ті ж реакції, але в об'ємному розчині. 

      На думку Кукса, швидкість цих дивовижних реакцій настільки висока, що вона 

унеможливлює будь-які каталізатори зародження життя — за фактом еволюція життя 

відбулася лише завдяки швидкості хімічних реакцій. 

       Вчені вважають, що отримані ними дані не тільки відкривають таємницю виникнення 

життя на Землі, але надалі також можуть бути використані для пошуку життя на інших 

планетах або навіть місяцях.  

       Більш того, отримані в ході дослідження дані мають допомогти хімікам-синтетикам у 

розробці нових ліків та методики лікування захворювань, — внаслідок прискорення 

ключових процесів. 

 

https://scitechdaily.com/the-fountain-of-life-scientists-uncover-the-chemistry-behind-the-origin-of-life/
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              Вчені виявили дві відсутні одиниці ДНК і РНК 
 

      Вчені підтвердили, що життя прилетіло на Землю із космосу і вважають, що астероїди 

могли сприяти появі та розвитку життя. 

    Нове дослідження показує, що на Землю могли 

принести астероїди. 

    Вчені з Університету Хоккайдо, Японія, разом із 

вченими NASA, виявили дві відсутні одиниці ДНК і 

РНК, які вони не могли до цього виявити у зразках. 

Хоча про створення ДНК, на космічних каменях 

малоймовірна, нове відкриття показує, що генетичні  

          Фото: SciTechDaily 

одиниці можуть переносити астероїди і таким чином вони могли потрапити на Землю, 

щоб сприяти розвитку життя. 

     За словами Ясухіро Оба з Університету Хоккайдо, Японія, дослідження показує, що 

хімічні реакції на космічних каменях можуть створювати деякі будівельні блоки життя. 

      У ДНК та РНК міститься інформація для створення та утримання життя будь-якої 

живої істоти на Землі. Вони є 5 інформаційних одиниць, які називаються азотистими 

основами.      

      Досі вчені знаходили лише 3 з них. Але тепер дослідники знайшли і дві інші одиниці. 

"Тепер у нас є докази того, що повний набір азотистих підстав необхідних для зародження 

життя міг потрапити з метеоритами на нашу планету", - говорить Денні Главін з Центру 

космічних польотів NASA імені Годдарда. 

     Вчені вважають, що відсутні інформаційні одиниці, а саме цитозин і тимін, раніше не 

могли знайти через те, що вони мають більш тендітну структуру. В результаті досліджень 

зразків метеоритів ці азотисті основи могли бути пошкоджені. 

  

Фрагмент комплементарної ділянки РНК. Азотисті основи 

зафарбовані синім кольором. 

Спочатку вчені скептично поставилися до того, чи зможуть 

вони знайти 2 відсутні компоненти ДНК і РНК у зразках 

метеоритів. Але вони використовували нові методи вилучення 

з'єднань зразків метеоритів, а також нові методи аналізу  

 

        Фото: wikipedia             отриманих даних. 

"Нам вдалося створити більш щадний метод вилучення сполук, щоб знайти ці тендітні 

елементи - цитозин і тимін", - говорить Оба. 

     За словами вчених, їхнє відкриття не дає однозначної відповіді на запитання, чи 

допомогли появі життя на Землі метеорити, чи воно зародилася на нашій планеті 

самостійно.  

     Новий спосіб отримання інформації може також допомогти при дослідженні зразків з 

астероїда Бенну, які апарат OSIRIS-REx доставить на Землю в наступному році. Цей же 

космічний апарат, після завершення своєї місії, вирушить досліджувати астероїд, який 

летить до Землі і міг становити загрозу для нашої планети. 

     Згідно з новим дослідженням, життя на Землі з'явилося значно раніше, ніж вважалося. 

А саме через 300 млн років після утворення планети. 

     Ученим вдалося виявити, за кілька сотень світлових років від нас, особливу молекулу, 

яка є попередником життя на Землі. 
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     Нагадуємо, що вчені створили РНК, яка може розвиватись самостійно. Таким чином, як 

вважають науковці, могло з'явитися життя на нашій планеті. 

 

                                          Секрет людського розуму      
 

     Вчені знайшли секрет людського розуму? Генетики розповіли про важливе відкриття. 

Череп homo sapiens та череп неандертальця 

    Ген, який, імовірно, дав людям великий і 

розвинений мозок, має лише одну відмінність від 

неандертальського варіанту 

    Поки одні учені намагаються створити штучний 

інтелект, максимально наближений до людського, 

інші дослідники пробують з’ясувати саму природу 

розуму на генетичному рівні. Зокрема вивчають, 

що могло призвести до досить швидкого за еволюційними мірками збільшення і 

ускладнення мозку виду homo sapiens, до якого належать усі сучасні люди. Саме розвиток 

інтелекту вважають чи не ключовим фактором виживання конкретно нашого виду людей, 

а не, наприклад, неандертальців. 

      Учені виділили ген, мутація якого, можливо, і призвела до розвитку мозку та, 

відповідно, інтелекту homo sapiens. Співробітники Інституту молекулярно-клітинної 

біології та генетики ім. Макса Планка у Дрездені (Німеччина), знайшли одну-єдину 

відмінність у людському та неандертальському варіантах гена TKTL1. Досліджували 

також геноми нелюдиноподібних мавп – у них цей варіант збігався з неандертальським. 

Як розповіли нейробіологи Аннелін Пінсон та Віланд Хаттнер, саме цей ген 

відповідальний за кодування білка, який проявляє активність у період розвитку мозку 

зародка. І схоже, що ця відмінність могла відіграти ключову роль в еволюції мозку. 

     Для перевірки гіпотези людський варіант цього гена вживили мишам та тхорам. 

З’ясувалось, що ембріони тварин із цим геном розвивали значно більше клітин-

попередників, з яких потім формується неокортекс – найновіша еволюційно частина кори 

головного мозку, відповідальна за когнітивні здібності та такі складні задачі, як мовлення, 

мислення, сенсорне сприйняття, тощо. І навпаки, при вживленні неандертальського 

варіанту в штучно вирощений зі стовбурових клітин органоїд людського мозку, він 

формував менше таких клітин-попередників. 

     Скептики твердять, що ця гіпотеза ще має пройти дослідження на ширшому діапазоні 

варіантів людського геному. Однак невролог Арнольд Крігстайн із Каліфорнійського 

університету в Сан-Франциско впевнений, що це відкриття уже проливає нове світло на 

еволюцію людини. "Це дивовижно важливий ген", — каже Крігстайн. 

 

       Прихований інгредієнт придатності планети для життя 

 
         Чому Земля підтримує життя, а Венера та Марс – і, наскільки нам відомо, будь-яка 

інша планета у Всесвіті – ні? «Це одне з найфундаментальніших питань у всій науці: Чому 

ми тут? Відповідь на нього має дізнатися Endurance», – говорить Глін Коллінсон, вчений з 

https://telegraf.com.ua/ukr/tehnologii/2021-12-05/5690315-maksimalno-pokhozh-na-cheloveka-v-britanii-prezentovali-robota-ameca-video
https://telegraf.com.ua/ukr/tehnologii/2021-12-05/5690315-maksimalno-pokhozh-na-cheloveka-v-britanii-prezentovali-robota-ameca-video
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Центру космічних польотів NASA імені Годдарда, а також головний дослідник місії 

NASA Endurance. 

    Місія Endurance спробує виміряти глобальний електричний потенціал Землі, або те, 

наскільки сильно електричне поле Землі 

«притягує» електрично заряджені частинки в 

нашому повітрі. Очікується, що цей 

електричний потенціал буде дуже слабким, що 

ускладнює його вимір – і це одна з причин, 

через яку Земля може підтримувати життя. 

Запуск Endurance із невеликого містечка Ню-

Єлесунд на Шпіцбергені, Норвегія, 2020 року. 

     Земля – водна планета, і це одна з основних причин, чому на ній може існувати життя.       

   Вчені вважають, що колись Венера була набагато вологішою, ніж сьогодні, але з причин, 

які ми досі не до кінця розуміємо, вона висохла.  

    З’ясування причин може вказати на ключову відмінність від Землі та відкрити 

прихований інгредієнт придатности планети для життя. 

    У 2016 році місія Європейської космічної агенції Venus Express виявила ключ до 

розгадки.      

      Космічний апарат виявив навколо планети 

Венери електричний потенціал 10В, що означає, 

що позитивно заряджені частинки відтягуються 

від її поверхні. Подібно до планетарного 

пилососа, цей електричний потенціал може 

висмоктувати компоненти води, такі як позитивно 

заряджений кисень, який відщеплюється від 

атомів водню під впливом інтенсивного сонячного світла. Згодом цей електричний 

потенціал міг зіграти свою роль у відведенні води Венери до космосу. 

     Однак ці знахідки, зроблені на Венері, викликали питання про Землю. Електричний 

потенціал Венери створюється іоносферою – електрично зарядженим зовнішнім шаром її 

атмосфери. 

     Але Земля теж має іоносферу. Так чи має Земля такий електричний потенціал, і якщо 

так, то чому наша вода все ще існує? 

    «Ми вважаємо, що одна з причин, через яку Земля може бути придатна для життя, 

полягає в тому, що у нас дуже слабкий електричний потенціал», – сказав Коллінсон.  

     За оцінками команди Endurance, його сила становить близько 0,3В, що приблизно у 25 

разів слабше, ніж на Венері, він настільки слабкий, що не дозволив здійснити всі 

попередні спроби вимірювання. «Він слабший, ніж у батарейки для годинника, але він 

повинен бути там», – додав Коллінсон. 

     Місія NASA Endurance виміряє глобальний електричний потенціал Землі. 

Піднявшись у повітря, місія Endurance виміряє електрони, що виходять з атмосфери Землі 

– частина поступового процесу виходу з атмосфери, який відбувається вже мільярди 

років. Ці електрони залишають Землю з певною, передбачуваною швидкістю, але вони 

мають бути трохи сповільнені глобальним електричним потенціалом Землі. Прилади 

спробують виміряти цей тонкий ефект уповільнення, щоб з’ясувати, наскільки він 

сильний. 
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    Якщо все піде за планом, то це будуть перші виміри глобального електричного 

потенціалу Землі. 

 

            Про існування раніше найдавнішої цивілізації 

     Результати дослідження вчених знайдених в Еквадорі археологічних артефактів 

говорять про існування раніше найдавнішої цивілізації, яка дійшла в своєму розвитку до 

піку прогресу і з невідомих причин зникла ... 

    В середині 80-х років загін шукачів золота здійснив подорож в один з найбільш 

важкодоступних районів Еквадору. Серед непролазних джунглів і високих гір загону 

вдалося відшукати понад 290 стародавніх і таємничих археологічних артефактів. 

    Археологічні знахідки викликали інтерес серед учених, так як вони не змогли зв'язати ці 

артефакти з жодною відомою цивілізацією Південної Америки, також чимало суперечок 

викликав і той факт, що частина цих предметів виявилася недоступною для виробництва 

будь-якого сучасного промислового підприємства. Всі хто займався 

вивченням цих предметів, прийшли до висновків, що вони належать 

до епохи невідомих сучасним ученим найдавніших цивілізацій. 

Серед усіх знахідок найбільше суперечок і подиву викликала 

таємнича піраміда з оком на її вершині. Аналогічний символ 

використовується сучасними масонами, а очей символізує  

«всевидюче око». Такий же символ зображений на доларовій 

купюрі. 

Але на цьому збіги не закінчуються - кількість ступенів піраміди дорівнює 13 рівнями, 

аналогічно - на доларі. Як відомо - число «тринадцять» є одним з 

ключових в масонських колах. 

Під час детального вивчення артефактів був виявлений ще один 

дивовижний факт - при направленні на предмет пучка УФ-світла 

деякі його елементи починають світитися. Таку здатність мають 

майже всі предмети, знайдені в Еквадорі. 

 Сам факт флуоресценції не викликає у вчених здивування - вона 

властива багатьом мінералам і матеріалами в природі, здивування 

викликав той факт, що застосовувати його для виготовлення 

предметів побуту людство почало не так давно. 

     Нижня частина інкрустована золотими пластинами і точно 

повторює сузір'я Оріона, тут же розташована фраза з 4-х символів. 

Під час її вивчення виникла гіпотеза про те, що мова, якою вона 

написана, є найдавнішим санскритом. Переклад напису свідчить: «Син Творця прийде». 

Аналогічні тексти такою самою мовою розповсюджені по всій 

земній кулі. Вони були знайдені не тільки в Еквадорі, а й в США, 

Італії, Колумбії, Туркменістані, Австралії і багатьох інших країнах. 

У середовищі професійних лінгвістів подібна мова назвали «пра-

санскрит». Сучасні вчені вважають, що «пра-санскрит» був 

поширений по всьому світу і послужив основою для зародження всіх відомих мов на 

Землі. 

   Серед знайдених артефактів також увагу привернули камені, на яких була нанесена 

свого роду «інструкція по використанню» або детального опису ритуалу, в яких піраміда 

грала ключову роль. На одному з них зображена людина, що тримає піраміду в своїх 

руках, голова його покрита якимось шоломом з невідомої конструкцією. Виходячи з 



 

 

119 

цього, можна припустити, що шолом виступав певним елементом для зв'язку зі 

«всевидячим оком». 

    Інша цікава знахідка - набір нефритових чаш - 1 велика і 12 малих. Якщо розлити 

рідину в кожну з малих чаш по самі вінця, а потім перелити все це в велику, то велика 

чаша буде сповнена рівно до країв. На шальках знову зустрічається нанесення у вигляді 

сузір'я Оріона. Також, чимало суперечок викликав факт наявності 

сильного магнітного поля всередині чаші, ще більше - його відсутність 

зовні. 

Серед знахідок золотошукачів зустрілася фігура кобри, на голові якої 

були нанесені акупунктурні точки голови людини. Відомо, що цей 

напрямок в медицині з'явилася в Китаї, але ця знахідка спростовує таку 

версію - мабуть акупунктура має набагато більш давнє коріння, ніж 

передбачає сучасна наука. 

Також дивує факт, що фігура зображала кобру, так як цей вид змій не зустрічається ніде в 

Південній Америці. 

Ще одна унікальна знахідка була знайдена в Еквадорі - це древня карта 

світу. Малюнок на знайдених каменях повторює риси відомих сучасній 

людині континентів. Ще одна відмінність від сучасної карти світу - 

наявність двох невідомих континентів, які, на думку дослідників, є 

загубленої Атлантидою і іншим континентом, який прилягав до Азії - 

його називали Му.  

Багато вчених, які вивчали ці знахідки, прийшли до висновку, що саме 

вони і є самим справжнім доказом існування континенту Му: майже всі 

деталі знайдених артефактів вказують на їх азіатське походження. Це і 

статуї, виконані в східному стилі і кобра, яка не водиться в Південній 

Америці, і мову, який схожий на санскрит. 

Всі ці факти говорять про існування раніше найдавнішої цивілізації, яка 

дійшла в своєму розвитку до піку прогресу і з невідомих причин зникла. 

 

Сенсаційна знахідка: Знайдена вражаюча уяву гробниця Александра Македонського 
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   Александр Македонський і лев з грецького міста Амфіполіс 

 
       У давньогрецькому місті Амфіполіс (Amphipolis) вчені розкопали підземні кімнати, в 

яких похований найбільший воїн Древності – Александр Македонський. Унікальна 

споруда з мармуру і вапняку приховує ще багато загадок. 

   
               5-метровий мармуровий лев з Амфіполіс. | Фото: enneaetifotos.blogspot.com. 

       Недалеко від грецького міста Амфіполіс стоїть унікальна скульптура – мармуровий 

лев, вік якого вже 24 століття. Недавні розкопки довколишнього пагорба Каста відкрили 

світу гробницю IV ст. до н.е. Вона викликала до себе величезний інтерес світової 

спільноти. Дослідники вважають, що це місце спочинку Александра Македонського – 

правителя і воїна, який за одне десятиліття свого життя захопив більшу частину 

цивілізованого світу. 
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                  Тривимірна реконструкція гробниці в Амфіполіс. | Фото: en.wikipedia.org. 

Розкопки 2014 року відкрили світу три підземні кімнати. Спускаючись в них зустрічає 

пара крилатих сфінксів, колись розфарбованих в яскраві кольори. У наступному проході 

стоять дві каріатиди – статуї дівчат у довгих туніках. 

Сфінкси на вході в гробницю в Амфіполіс. | Фото: news.softpedia.com. 

За ними вся підлогу кімнати покрита дивовижною мозаїкою. Вона зображує Аїда, 

давньогрецького бога підземного світу, який викрадає богиню Персефону на своїй 

колісниці. За всім спостерігає бог Гермес. 
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                              Підлогова мозаїка гробниці в Амфіполіс. | Фото: forbes.com. 

У третій, останній, кімнаті під вапняковими плитами була захована могила. У ній в 

дерев’яній, багато інкрустований труні, покоїлося тіло. Беручи до уваги розкішні статуї і 

мозаїчна підлога, експерти вважають, що це була гробниця дуже важливої людини 

царської крові, або навіть, скоріше, самого короля-воїна Александра Великого. 

                                        
Александр Македонський – найбільший завойовник Стародавнього світу. | Фото: 

britishmuseum.tumblr.com. 
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Знайдений скелет належить людині середнього зросту, з блідою шкірою і коричневим або 

рудим волоссям. Це говорить про те, що останки цілком можуть належати блакитноокому 

блондину Александру Македонському. 

     
                               Схема місця розкопок в Амфіполіс. | Фото: amphipolis.gr. 

В даний час скелет проходить аналіз ДНК, щоб з’ясувати причетність людини до 

македонської царської сім’ї. Також вчені хочуть дізнатися його вік, адже відомо що 

Александр помер в тридцять два роки. 

        
                  Катафалк Александра Македонського. | Фото: ru.wikipedia.org. 

Теорії про особу скелета різні. Деякі експерти припускають, що останки можуть належати 

синові або зведеному брату Александра. Також це може бути один з найближчих 

помічників Александра. На жаль, грабіжники забрали ряд цінних артефактів, тому зникли 

найнадійніші підказки. 
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                         Бюст Александра Македонського. | Фото: youtube.com. 

В даний час геофізики використовують сканери для вивчення іншої частини пагорба, щоб 

визначити, чи є під ним інші підземні приміщення. Всередині трьох кімнат гробниці 

археологи досі знаходять різнокольорові прикраси та елементи статуй: залізні і бронзові 

цвяхи, різьблена кістка, скляні прикраси. 

 

                              Михайло Сохацький 
 

Центром трипільської культури п`ять тисяч років назад була сучасна територія 

Тернопілля. А Київщина – її периферією. 

Опубліковано : Ірина Мадзій               

http://tenews.te.ua/avtor.php?id=71
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      Тема трипільської культури є однією із найулюбленіших тем директора Борщівського  

краєзнавчого музею, заслуженого працівника культури України Михайла Сохацького. Про 

трипільців, які жили на теренах нашого району п`ять тисяч років 

тому назад і залишили по собі величезний культурний пласт, він 

може говорити годинами. І це не дивно, адже вже багато років 

Михайло Петрович досліджує цю тему, написав чимало наукових 

праць, які стали відкриттям в історії цієї давньої культури, його 

роботами зацікавились науковці з Європи та США, які у  

музеї-печері «Вертеба» проводили свої дослідження. Тому я 

запросила до розмови директора музею, аби він поділився із 

читачами нашої газети здобутками останніх років. Та й привід 

зустрітися був неабиякий – Тернопільська облдержадміністрація 

нагородила працівників краєзнавчого музею грамотою за високий професіоналізм і 

вагомий внесок у розвиток туризму в Україні. Також колектив отримав відзнаку за 

популяризацію бренду «Трипільська культура Тернопільщини». 

Михайле Петровичу, одразу запитаю вас: чи можемо ми, жителі Борщівщини, вважати 

себе нащадками трипільців? 

- Звичайно, можемо, і не лише ми, але й жителі 

усього Тернопілля. Бо поселення трипільців були 

виявлені у різних куточках області. Однак 

найбільше їх все-таки знаходилось на землях 

нашого району. Наприклад поблизу сіл 

Верхняківців і Ланівців у часи трипільців було по 

три населених пункти. Біля села Глибочок ми 

розкопали унікальні двоповерхові житла, в яких  

 

                  

мешкали цілі роди – по 30-35 чоловік.  

     Численні залишки жител, кераміки, знарядь праці знайшли у Збручанському і Більче-

Золотому, інших селах району. Загалом по району ми маємо понад сто місць, де були 

трипільські поселення. Це свідчить про те, що Тернопілля було центром трипільської 

культури, яка проіснувала тут 1600 років і яка брала свій початок на території сучасної 

Румунії. Згодом люди розселялися вглиб Поділля, де залишили по собі унікальний 

історичний пласт. Саме тут вони жили, будували будинки, обробляли землю і виготовляли 

неповторної краси кераміку. А ось Київщина – то вже була периферія, центр наших 

пращурів був тут, на наших землях. 

- Але виходить парадоксальна ситуація. Культуру почали іменувати трипільською через 

те, що вперше її виявили поблизу села Трипілля на Київщині.  

- Якщо бути точним, то її виявили поблизу села Халеп`є. Та немилозвучність назви цього 

населеного пункту не дозволила дати ймення такій потужній культурі. Тому вибрали село 

із кращою назвою, що розташоване неподалік – Трипілля. 

     Насправді у археології так заведено: якщо відкриття робиться вперше біля якогось 

населеного пункту, то йому і дають відповідну назву. Наприклад у Румунії ця культура 

іменується кукутенською, бо виявлена біля села з однойменною назвою.  

     Ми  давно досліджуємо і проводимо розкопки в районі. Однак, якщо прокрутити час на 

століття назад, то слід згадати, що вперше трипільську кераміку знайшли  князі Сапєги, 

коли проводили воду до свого маєтку у Більче-Золотому. Вони натрапили у розритій землі 

на якісь черепки, і навіть вцілілі горщики, які були розмальовані чудернацькими і 
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красивими візерунками. І слід віддати належне цим інтелігентним людям, які не викинули 

усе це на смітник, а зацікавились походженням цих керамічних залишків. Для 

дослідження вони запросили відомого на той час археолога Оссовського, який провів тут 

масштабні розкопки, усе ретельно записав, прокоментував. А оскільки науковець не знав 

як іменувати те, що знайдено, то назву придумав просту – «культура мальованої 

кераміки». Так і увійшла вона вперше в історію.  

     Усе, що знайшли тут, а згодом у печері «Вертеба», було вивезено возами до Кракова. 

Усі 35 тисяч знахідок, в тому числі – керамічні глечики із унікальними розписами, 

знаходяться сьогодні в експозиції Краківського музею. І до речі, кістяний амулет у вигляді 

голови бика, що є одним із символів усієї трипільської культури, теж знайдено тут. Тобто, 

ця культура була відомою ще задовго до відкриття у Трипіллі. 

- Михайле Петровичу, печера-музей «Вертеба» стала відомою завдяки тим знахідкам, які 

ви разом із однодумцями там відшукали і які тепер стали предметом дослідження інших 

науковців. Знаю, що ви, інтелігентна людина, науковець, не гребували перевдягатися у 

робу, брати до рук лопату і копати, копати… 

- Ну не тільки я. Участь в експедиціях брали працівники музею Олександр Дудар, 

Мирослав Бойко, Борис Баб’юк та численні добровільні помічники. Ми дійсно зробили 

чимало. Адже раніше на тому місці був просто смітник, який місцеві жителі називали по-

своєму – «вертеб», пізніше печера слугувала за скотомогильник, а в радянські часи 

підземелля активно відвідували люди і використовували для освітлення факели, які 

закопчували стіни.  Тому можете собі уявити, в якому стані печера перебувала. З 1996 

року ми відновлювали її, розчищали, і нарешті, нам вдалося втілити у життя давню мрію – 

відкрити філіал музею трипільської культури. Ми зародили цю ідею «Трипілля- 

Тернопілля» і дали їй життя. 

     Цікава історія її відкриття. Вперше печеру віднайшов орендатор місцевих земель Ян 

Хмелецький ще у 1822 році під час полювання. Відразу при вході він виявив значну 

кількість керамічних виробів, походження яких, на його думку, належало до античної 

доби. Йому тоді здалося, що люди тут були ще годину тому назад, усе виглядало так, ніби 

вони щойно пішли, забувши прихопити  речі. Хто знав, що ці горщики пролежали під 

землею п`ять тисяч років?! Насправді це було відкриття ще не відомої в той час 

трипільської культури, яке на 70 років випередило її офіційне відкриття Вікентієм 

Хвойкою у 1893 р. у селі Трипілля під Києвом. 

      Сьогодні важко уявити, що  у цих лабіринтах жили люди. Проте завдяки багатолітнім 

дослідженням встановлено, що майже 40 відсотків дев`ятикілометрового підземелля 

займали трипільці. 

- Але що вони робили у цьому підземеллі? У них же були добротні житла… 

- Ось на це питання сьогодні найважче відповісти. Важко зрозуміти істинні причини того, 

чому так склалося і що саме загнало сюди людей. Можливо, вони ховались тут від ворогів, 

якихось войовничих племен, можливо – здійснювали ритуальні обряди. Про те, що в 

печері тривалий час перебували люди, немає жодних сумнівів: чорні обвуглені стіни — 

сліди розведення багать для обігріву й освітлення, розсипи роздробленої кераміки, багато 

глиняних зернотерок і глеків для зберігання зерна. Люди епізодично жили тут упродовж 

600 років. Є гіпотеза, що це було або святилище, або місце поховань. В одному із залів 

знайдено поховання 25 людей, подекуди в печері знаходили одиночні могили. Можливо, 

Вертеба була складом і місцем зимівлі. Багато зернівок, глеків, наконечників стріл зовсім 

не використані, а сліди розведення багаття і лежаки свідчать про те, що тут могли 
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розміститися в холодну пору понад 200 осіб. За однією з версій, це було місце ритуальних 

процесій. Тут знайшли два загадкові жрецькі амулети у вигляді голови бика і багато 

біноклевидних чаш. 

- До речі, призначення біноклевидної посудини теж не дає спокою дослідникам. Є якісь 

гіпотези щодо того, як її використовували трипільці? 

- Без сумніву, ці люди поклонялися своїм божествам, здійснювали певні обряди. 

Припускають, що трипільці за допомогою цієї посудини здійснювали ритуал поїння землі, 

що була символом достатку, добробуту. Адже вони були умілими землеробами. Є версії, 

що то міг бути музичний інструмент. Але як саме він звучав – можемо лише 

здогадуватися. 

- Ви розповідали, що у вашій експозиції є багато знайдених прикрас. Невже і тоді жінки 

дбали про красу? 

- Жінки у всі віки тягнулись до краси. Взагалі, трипільці були дуже творчими, у них був 

потяг до мистецтва, вони мали своє, особливе бачення світу. Під час розкопок ми знайшли 

чимало прикладів цьому. Знайдені фігурки тварин, людей, були дуже майстерно виконані. 

А якими візерунками розписували глечики! У цих малюнках теж був закладений якийсь 

зміст. Багато віднайшли жіночих прикрас: намистин, ракушок, зубів оленя, вовка і собаки, 

які слугували за намисто. Не дивлячись на те, що 5 тисяч років тому було дуже важко не 

просто жити, а вижити, ці люди не втрачали почуття прекрасного. 

- Михайле Петровичу, ви завжди наголошуєте на тому, що наші прабабусі-вишивальниці 

мережили знамениті чорні сорочки візерунками, які беруть свій початок ще з часів 

трипільської культури. Чому зробили такий висновок? 

- Сьогодні вже точно можна стверджувати, що саме так і було. Якщо порівняти візерунки 

на глечиках, яким п`ять тисяч років із візерунками на вишитих сорочках з нашого регіону, 

то можна говорити про їх безперечну ідентичність. Тому у цьому чорному вишитті 

закладений генетичний код поколінь, кожна вишиванка  несе у собі інформацію з тих 

прадавніх віків, яку ми не можемо пояснити, але яку ми маємо шанувати як оберіг і як 

безцінний подарунок, переданий нам предками.  

- І все ж таки, чому трипільці, поживши деякий час у своїх поселеннях, залишали домівки 

і спалювали їх. Куди вони йшли, для чого? 

- На це питання в істориків теж немає поки що достеменної відповіді. Знаємо, що вони 

будували добротні житла, які інколи мали два поверхи. Масштаби їх будівництва 

вражають. Найбільше житло ми розкопали у нас на Борщівщині поблизу села Глибочок, 

яке мало 29 метрів у довжину і 8 метрів у ширину. Тут трипільці жили родинами, з 

покоління в покоління і займалися землеробством та скотарством. Можливо, у час 

виснаження грунтів і пасовищ вони шукали нові родючі землі і перебиралися до тих 

місць. Але перед тим як іти, спалювали свої будинки. Чи то був такий звичай, чи 

особливий ритуал – теж невідомо. 

- Після того, як в складі вашої експедиції у печері «Вертеба» працювали закордонні 

генетики і антропологи ви вже знаєте відповідь на запитання: якими саме були трипільці? 

- Справді, певний час разом з нами працювали спеціалісти із наукових центрів Європи, 

США, Англії, Інституту археології Національної академії наук України. Маємо багато 

спільних опублікованих праць. Антропологи і генетики університету зі штату Мічіган 

(США) зробили вже деякі висновки. Вони досліджували вік знайдених у печері кісток, 

визначали антропологічний тип людей. Їхні сучасні лабораторії можуть навіть за емаллю 

знайденого зуба визначити, в якій місцевості проживала людина, чим харчувалася, на що 
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хворіла. Тож сьогодні нам відомо, що трипільці були представниками 

середземноморського типу. Чоловіки були високі на зріст, кремезні. Середній вік їхнього 

життя складав сорок років. Вони не хворіли на карієс. Поки що відомо тільки це. Генетики 

ще мають сказати своє слово співставивши генетичний код трипільців із кодом сучасних 

людей. І можливо, тут ще нас чекають нові відкриття. 

 

     Зарубіжні науковці проявляють все більший інтерес до  

                                трипільської культури  
З відомим археологом сфотографуватися кожен вважав за честь. 

У музеї трипільської культури започатковують новий проект – «Музейні гостини з 

археологом». Перша із запланованого циклу зустрічей з 

відомими пошуковцями древніх артефактів відбулася 

минулої п’ятниці. До Переяслава завітав один з 

найвідоміших дослідників давнього Трипілля, доктор 

історичних наук, автор понад 550 наукових праць 

Михайло Відейко, 60 років. Почути про його участь в 

археологічних експедиціях, про знахідки і відкриття до 

музею прийшли переяславські науковці, студенти-

першокурсники історичного факультету 

педуніверситету, школярі з Гайшина, приїхала навіть 

група киян-любителів історії, які знайшли повідомлення 

про цей захід в Інтернеті.  

Михайло Юрійович вирішив не розповідати про 

археологію у загальному, а на прикладі дослідження 

конкретного історичного об’єкту – крупного 

трипільського поселення Небелівка в Кіровоградській області. Ця відеопрезентація так і 

називалася «Небелівка. Трипільське протомісто». Воно і не дивно, адже М. Відейко був 

керівником з українського боку україно-британської експедиції Інституту археології НАН 

України та Департаменту археології авторитетного Даремського університету (до слова, 

третього за віком у Великобританії). Профінансовано проект урядом Великобританії. 

Дещо про Небелівське поселення 

Протомісто трипільців ІV ст. до н. е. Площа – близько 300 га (друге за розмірами в 

Україні). Містилося 1500 будівель, кількість жителів сягала 7 тис. осіб. За площею та 

кількістю жителів на той час це було найбільше поселення в Європі. 

– Ми почали спільну роботу, це були пробні розкопки, в 2008 році, – розпочав розповідь 

археолог, – а польові дослідження були продовжені у 2012-му і загалом тривали три роки. 

Попрацювали успішно, на Шанхайському всесвітньому археологічному форумі британці, 

представивши результати своєї роботи в Небелівці, отримали відзнаку. І це відрадно, що 

інтерес до вивчення трипільських пам’яток за кордоном зростає. Адже залучення 

іноземних фахівців-археологів, які мають інші підходи, інші методики досліджень, тільки 

на користь. А ще надзвичайно доречним виявилося використання сучасного 

магнітометра, який привезли британці. Завдяки йому нині можна проводити ретельну 

магнітну зйомку і виявити всі наявні об’єкти під землею без розкопок, тим більше, що 

вони «заховані» порівняно на невеликій глибині – до 40 см. 
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Михайло Відейко розповів, що саме завдяки цьому обладнанню серед півтори тисячі 

будівель було виявлено невідомий об’єкт значних розмірів: якщо звичайне житло 

трипільців займало 120-180 квадратних метрів, то він мав 1200 «квадратів» (20 на 60 

метрів). У процесі розкопок виявилося, що це був двоповерховий тогочасний храм, що з 

боків мав одноповерхову прибудову. Це найбільша споруда Трипілля, досліджена 

археологами за всі понад 120 років вивчення цієї цивілізації. Чому було зроблено 

висновок, що це храм? Тому що на першому поверсі було розкопано 7 вівтарів 

хрестоподібної форми, найбільший з них мав розміри 4 на 3 метри. У храмі також 

знаходилися велике глиняне корито, кам’яні зернотерки, все це, очевидно, 

використовувалося під час ритуалів. Були знайдені також залишки п’ятьох великих 

керамічних посудин з рештками перепалених кісток тварин. Саме відповідний аналіз цих 

кісток дозволив встановити вік поселення. 

– Дуже довго ми не могли зрозуміти призначення ще одного об’єкту, – продовжував 

археолог. – За результатами зйомки місцевості було видно, що крайні ряди жител 

оточували якісь значної довжини смуги. Ми розкопали місце ймовірного знаходження 

однієї з них. І зрозуміли лише одне: трипільці викопали ці довжелезні рови і майже відразу 

ж їх і засипали! Лише згодом прийшов колективний здогад: ці рови робилися, щоб 

встановити палісад – гострокіл, оборонну споруду із загострених колод. За нашими 

підрахунками, на його виготовлення було використано 15 тисяч дерев. Не дивно, що при 

переселенні, а ця стоянка проіснувала близько ста років, весь цей запас деревини її 

жителі акуратно витягли і забрали із собою (хоч би і на дрова), тому в землі і не було 

залишків дерева. 

До речі, ми порахували також, скільки керамічного посуду було виготовлено в Небелівці 

за всі роки існування поселення. Якщо вважати, що в кожному житлі щорічно потрібно 

було поновлювати (розбились, покололись) п’яту частину його, то ця цифра дорівнює 

520-640 тисяч посудин. 

Розповідь та відеозапис світлин з розкопок і малюнків-реконструкцій тривали майже 

годину, і всі присутні з великим інтересом сприймали почуте і побачене. Коли ж настала 

пора запитань, вони з цим не забарилися. 

– Чи знайдені місця захоронень трипільців? 

– Це трохи дивно, але поки що не знайдено жодного цільного кістяка людей, лише окремі 

кості. Очевидно, тому, що в них побутував звичай спалювання небіжчиків. Однак віримо, 

що такі місця все ж є, і ми неодмінно їх знайдемо. Знайшли ж подібного віку Варненський 

некрополь у Болгарії. 

– Чи проблемно зараз організовувати розкопки, адже землі розпайовані, мають 

конкретного власника? 

– Згідно із законодавством, свідоцтво на володіння земельним паєм дає право 

використовувати лише орний шар ґрунту, а все, що знаходиться у надрах, належить 

державі. Так що ми укладаємо відповідну угоду з господарем, проводимо розкопки, а 

потім і рекультивацію – робимо все, як було до наших робіт. 

На знак вдячності за візит та чудесну розповідь Михайлові Відейку вручили сертифікат 

цього науково-освітнього заходу від керівництва НІЕЗ «Переяслав». Тепер на черзі – інші 

зустрічі зі світилами археології. Хто це буде, як не випитували у завідувача музею 

трипільської культури Дмитра Тетері учасники заходу, поки що залишається секретом. 
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                   У гирлі Дніпра виявили древнє місто Ольвію 

 
    Сучасні геофізичні методи і аерофотознімання за допомогою повітряного змія 

дозволили археологам вивчати городище, майже не прибігаючи до розкопок.  

    У античний час в гирлі Гіпаніса (Буг) і Борисфену (Дніпро) знаходилося велике грецьке 

місто - Ольвія (у перекладі з грецького "багата, щаслива"). Колонія з'явилася тут в VI ст. 

до н.е., а її розквіт доводиться на другу половину V - першу половину III в. до н.е.         

   В цей час площа міста досягає 50 га. Жителі міста 

активно торгували пшеницею, займалися 

рибальством, вели посередницьку торгівлю з 

сусідніми варварами - скіфами. Розкопки в Ольвії 

відкрили храми, кріпосні стіни і вежі, ворота, житлові 

будинки і площа-агора. 

    Місто не вдалося підкорити Зопіріону, 

полководцеві Олександра Македонського, але через 

майже 300 років (в середині I ст. до н.е.) Ольвію завоював гетський цар Буребіста. З часом 

поліс знову отримав самостійність, а в 198 р. н.е. став частиною Римської імперії. 

Остаточно він загинув, мабуть, під час нашестя гунів 70-і роки IV ст. н.е. 

    Ольвія мала досить велику сільську округу - хору. На ній 

розташовувалися численні поселення і садиби. У серпні-

вересні 2015 року польсько-українська експедиція відкрила 

нове укріплене поселення на березі Дніпра. Пам'ятник дістав 

назву по найближчому населеному пункту - Республіканець 

(знаходиться на території Херсонської області). 

Городище, на думку дослідників, було засноване в II ст. до 

н.е. Його вивчили недеструктивними методами, в першу 

чергу, за допомогою геофізичного устаткування і 

аерофотозніманням - пам'ятник знімали з повітряного змія. 

Також городище піддали невеликим розкопкам. 

   В результаті археологи відкрили ділянку оборонних стін і 

ровів, що оточували поселення. Велика кількість магнітних 

аномалій, виявлених при геофізичному обстеженні, вказує на 

приховані під землею об'єкти, найцікавіші з них археологи планують досліджувати 

наступного року.  

Як вважають автори розкопок, городище Республіканець могло бути одним з пунктів 

торгівлі між греками і варварами, що жили в степах півдня України. Воно могло також 

виконувати оборонні функції - контролювати водний шлях по Дніпру.  
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"Більше десятка схожих поселень знаходиться на нижньому Дніпрі. Якщо вдасться 

отримати достатнє фінансування, то масштаб нашого дослідження збільшиться. В першу 

чергу ми хотіли б провести архівну роботу і геофізичні дослідження кожного з цього 

поселень. Ці пам'ятники увесь час піддаються грабіжницьким розкопкам. Між тим, їх 

ніколи не вивчали комплексно", - говорить доктор 

Марчин Закореніла (Marcin Matera) з Інституту 

археології Варшавського університету, 

координатор проекту з польського боку. З 

українського боку проект очолюють доктор Надія 

Гаврилюк і Дмитро Никоненко.Дослідження 

польських і українських археологів можуть 

пролити світло на одну цікаву проблему. Південь 

сучасної України і Росії був в античний час зоною активних контактів між греками і 

місцевим варварським населенням. У II ст. до н.е. в Нижньому Подніпров'ї і в Криму 

з'являється нова археологічна культура, яку називають пізні-скіфською. Раніше вважалося, 

що "пізні скіфи" - це нащадки класичних скіфів-кочівників, описаних, наприклад, у 

Геродота. Тепер таку атрибуцію культури ставлять під сумнів. "Пізні скіфи" піддалися 

сильною елінізації, впливу культур кельтів, фракійців і сарматів.  

      Грецьке населення Північного Причорномор'я також підпадало під сильний 

варварський вплив. Через це складно точно встановити, кому саме належало те або інше 

поселення: грекам або варварам. Вирішити це питання можуть тільки багаторічні 

дослідження і строгий аналіз вже накопиченого археологічного матеріалу. 

      

             Найдальша галактика за весь час спостережень 
 

       Астрономи з Гарвард-Смітсонівського центру астрофізики в Массачусетсі відкрили 

об’єкт, який може бути найдальшою галактикою за весь час спостережень. Йдеться про 

галактику HD1, яка знаходиться на відстані 33,4 млрд світлових років від Землі та була 

утворена лише через 330 млн років після Великого вибуху. 

Відкриття було зроблено під час вивчення 

загальнодоступних наборів даних, отриманих від кількох 

потужних телескопів. Після цього вчені провели додаткові 

спостереження, задіявши комплекс ALMA (Атакамські 

великі ґрати міліметрового діапазону), що складається з 

кількох радіотелескопів, які розташовані в чилійській 

пустелі Атакама і призначені для спостереження за електромагнітними 

випромінюваннями з міліметровою та субміліметровою довжиною. 

      Згідно з наявними даними, світло від галактики HD1 йшло близько 13,5 млрд років. Це 

говорить про те, що вона була утворена приблизно через 330 млн років після Великого 

вибуху. При цьому через розширення Всесвіту відстань від нас до цієї галактики 

становить близько 33,4 млрд світлових років. До цього найвіддаленішою від Землі 

видимою людині галактикою вважалася GN-z11, вік якої становить близько 13,4 млрд 

років (утворилася приблизно через 400 млн років після Великого вибуху). Об’єкт GN-z11 

знаходиться на відстані близько 32 млрд світлових років від нашої планети. 
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      Також наголошується, що HD1 відрізняється високою яскравістю, пояснити яку вчені 

поки що не в змозі.  

      Передбачається, що в центрі галактики може бути величезна чорна діра або 

надзвичайно масивна зірка. Галактика надзвичайно яскрава в ультрафіолетовому 

діапазоні, але причини цього поки що не було встановлено.  

      Вчені кажуть, що їм потрібно продовжити спостереження за HD1, щоб підтвердити 

віддаленість галактики, а також спробувати пояснити її аномальну яскравість. 

      

                                    Космічний лазер 

 
       Вчені виявили потужний "космічний лазер": промінь йде з дуже глибокого космосу. 

Джерелом світла стала галактика, яка знаходиться на відстані 5 млрд. світлових років від 

нас. 

      Вчені виявили потужний лазерний промінь, якщо точніше, то потужні електромагнітні 

хвилі сантиметрового діапазону або 

мікрохвилі, які випромінює мегамазер.  

     Його джерелом є галактика WISEA 

J033046.26-275518.3. Світло мегамазера 

подолало 5 млрд світлових років, перш ніж 

його вловив радіотелескоп MeerKAT у 

Південній Африці, повідомляє ScienceAlert. 

                          Фото: U.S. Army                 Мазер це мікрохвильовий еквівалент лазера.      

      Замість того, щоб випромінювати видиме світло, мазер випромінює мікрохвилі та 

радіохвилі, які стимулюються та посилюються. Найчастіше джерелами мазерів є планети, 

комети, молекулярні хмари та зірки. 

     "Ми назвали цей мазер мегамазером через те, що він дуже потужний. І його ми виявили 

лише за одну ніч спостережень", - говорить Марцін Гловацький з Університету Кертін, 

Австралія. 

      За словами вчених, виявлений мегамазер було посилено гідроксильними молекулами, 

що складаються з одного атома водню та одного атома кисню. Такі мазери з'являються в 

галактиках, які або вже зіткнулися з іншою галактикою і зливаються з нею, або 

відбувається процес такого зіткнення. 

      "Коли дві галактики стикаються, від цього процесу виходять промені світла, які можна 

побачити на далеких відстанях", - говорить Джеремі Дарлінг з Університету штату 

Колорадо. 

       За словами вчених, гідроксильні мегамазери діють як сигнальний маяк, який вказує на 

процес зіткнення галактик, у результаті якого з'являються нові зірки, а чорні дірки 

одержують нову речовину та ростуть. 
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      Зразкове розташування галактики WISEA J033046.26−275518.3 (позначена червоним 

"прицілом") на тлі відомих зірок  Фото: ScienceAlert 

      Вчені вважають, що галактика WISEA J033046.26-275518.3 з'явилася в результаті 

зіткнення двох галактик і між ними відбувається взаємодія. 

     "Тепер ми плануємо знайти ще більше мегамазерів. Існує теорія, що галактики 

стикаються частіше, ніж ми припускаємо, і такі гідроксильні мегамазери зможуть 

підтвердити цю гіпотезу", - каже Гловацький. 

     

 

Без допоміжної енергії перетворити СО2 на монооксид вуглецю 

 
      Шведські вчені знайшли незвичайний спосіб отримувати паливо із СО2. 

      Відкриття зробила група науковців Лундського університету. 

      Вчені заявляють, що у своїй розробці використовують кілька матеріалів, що 

поглинають світло сонця, які надалі споживають сонячну енергію для перетворення. 

     Спектроскопічним способом, у якому 

застосовуються ультракороткі імпульсні лазери, 

вчені чітко встановили те, що відбувається в цій 

реакції. Вони докладніше ознайомилися з 

двовимірними та тривимірними органічними тілами, 

що мають назву COF — ковалентний органічний 

каркас, який дуже добре поглинає сонячне світло. 

Поєднавши COF з каталітичним комплексом, ученим 

вдалося без допоміжної енергії перетворити СО2 на монооксид вуглецю. 

     На думку фахівців, це відкриття може послужити надалі вирішенню питання зниження 

попадання шкідливих газів у атмосферне середовище. 

 

                        Фермент, який розщеплює пластик за добу 
 

    Інженери та вчені з Техаського університету в Остіні (США) за допомогою штучного 

інтелекту розробили мутацію природного ферменту під назвою ПЕТаза, здатну розкладати 

пластик усього за 24 години.  

    Це відкриття дасть змогу розв’язати проблему відходів у світі.  
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    Новий фермент допоможе збільшити перероблення пластику та знизити вплив 

пластикових відходів на довколишнє середовище.  

    Створений фермент насамперед орієнтований на 

поліетилентерефталат (ПЕТ).  

       На частку цього пластику випадає 12% від обсягу всіх 

світових відходів. З нього роблять пляшки, паковання для 

продуктів і текстиль.  

     Новій мутації ПЕТази потрібно від кількох годин до 

кількох днів, щоб розщепити цей пластик на мономери, 

тоді як у природному середовищі ПЕТ може розкладатися 

століттями.  

     Фермент зміг дуже ефективно руйнувати ПЕТ-пластмаси за температур від 30 до 50°C 

та у великому діапазоні рН. Він здатний майже повністю розкладати 51 різний продукт із 

цього виду пластику протягом тижня, а в деяких експериментах руйнував пластмаси лише 

за 24 години.  

      “Можливості використання нашого передового процесу перероблення пластику 

безмежні в різних галузях. Він дає корпораціям можливість узяти на себе ініціативу з 

перероблення своєї продукції. Завдяки нашому підходу ми можемо почати думати про 

реальну безвідходну економіку”, – заявив співавтор розроблення FAST-PETase Гел 

Альпер.  

      Результати дослідження опубліковано в журналі Nature.  

      Науковці вже подали заявку на патент і мають намір використовувати речовину для 

очищення звалищ від шкідливих для довкілля пластикових відходів.  

      

                   Полімеризація етилену у водному середовищі 

 
     Німецькі хіміки винайшли екологічний спосіб виробництва поліетилену та розробили 

новий клас водорозчинних каталізаторів, які дозволяють виробляти дисперсії поліетилену 

у воді. Вони відкривають перспективи для екологічно безпечних процесів виробництва 

пластикових плівок, що не містять розчинників та шкідливих речовин.  

     Вчені з Констанцького університету синтезували 

каталізатор на основі нікелю фосфінфеноляту, який 

забезпечує полімеризацію етилену у водному 

середовищі.  

     Про відкриття дослідники повідомили в журналі 

Angewandte Chemie.  

     Дослідники відзначають, що при традиційному виробництві етилен полімеризується у 

спеціальних органічних розчинниках, які в подальших складних та енергоємних процесах 

замінюються на воду.  

     Нова технологія дозволяє виключити цю фазу.  

     З використанням каталізатора хіміки виробляють маленькі частинки поліетилену з 

високим виходом у воді як реакційне середовище. В результаті забезпечується 

виробництво поліетилену високої густини (HDPE).  
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Хіміки відзначають, що при використанні запропонованого ними способу виробництва 

поліетилен не містить розчинників і не виділяє шкідливих 

речовин при просушуванні. Під час обробки та затвердіння 

такий пластик лише випаровує воду.   

Зображення: Fei Lin, Universitаt Konstanz 

     «Ми розробили водорозчинні каталізатори полімеризації 

етилену, які не тільки стабільні, а й дуже активні, хоча й 

перебувають у прямому контакті з водою протягом усієї 

хімічної реакції», — каже Фей Лін, співавтор дослідження.  

      Вчені вважають, що створений ними метод відкриває нові можливості для екологічно 

чистих процесів полімеризації загалом та для ефективного виробництва поліетиленових 

покриттів, що не містять розчинників та шкідливих викидів, зокрема. Дослідники 

планують продовжити роботу над створенням екологічних пластиків. 

     

                      Біорозкладане взуття з рослинних волокон 

  
     Біологі з Каліфорнійського університету в Сан-Дієго створили взуття, яке може 

повністю розкладатися. Його основу складають водорості.       

    Розробка складається з екологічних пінополіуретанів, які використовуються в якості 

підошов для взуття. Верх кросівок виконаний з тривимірного трикотажу, який повністю 

складається з рослинних волокон.  

    Ці матеріали роблять взуття 100% біорозкладаним.      

     Дослідники взяли за основу ідею зробити пластик безпосередньо з масла водоростей. 

При цьому перші біорозкладані поліуретанові 

матеріали, отримані вченими, були досить низької 

якості. Але після безлічі проб і помилок біологам 

вдалося перетворити їх у високоефективні матеріали.  

     Результати дослідження показали, що після того, як 

взуття зжило себе, поліуретанові нижні частини, 

відомі як Soleic Foam, разом з в’язаним верхом 

повністю розкладаються в компостних баках або 

навіть в грунті або океані. Для порівняння на розкладання класичного взуття з гумовими 

підошвами підуть століття.  

     Дослідники планують запустити виробництво нового біорозкладаного взуття. «Я 

сподіваюся, що ми зможемо продати так багато нашого взуття, що всі великі модні бренди 

будуть змушені почати використовувати біорозкладані матеріали у своєму взутті та одязі.      

     Подумайте про автомобільні компанії, що переходять на електромобілі. Вони внесли 

зміни лише після того, як Тесла виглядала так, ніби це може вивести їх з бізнесу. Якщо ми 

зможемо зробити наше взуття найбільш продаваним взуттям в світі, кожен бренд перейде 

на цей матеріал – це моя мрія” — говорить Стівен Мейфілд, професор молекулярної 

біології в Каліфорнійському університеті в Сан-Дієго.  

     Майже кожен пляж у світі зараз покритий пластиковим сміттям. Нова розробка, як 

сподіваються вчені, допоможе знизити рівень пластику і тим самим поліпшити екологію. 
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        Про нову молекулу, пов'язану із виникненням життя 

 
       Попередник життя на Землі: у 444 світлових роках від нас знайдено особливу 

молекулу. 

      Астрономи виявили нову молекулу, пов'язану із виникненням життя, далеко в космосі. 

      Молекулу, яка є попередником появи органічних молекул, виявили у диску, з якого 

формується далека планета. 

    Вчені з Лейденського університету Нідерланди зробили унікальне відкриття. У 

планетотворчому диску вони виявили молекулу, яка вважається попередником більших 

органічних молекул, які можуть призвести до 

виникнення життя. 

    Дослідники виявили молекули диметилового 

ефіру у кільці пилу, з якого формується планета. 

Цей протопланетний диск обертається навколо 

молодої зірки IRS 48, яка знаходиться за 444 

світлові роки від нас у сузір'ї Змієносця. 

     За словами вчених, виявлена молекула є найбільшою у протопланетному диску.      

    Диметиловий ефір вже знаходили в хмарах, але вперше органічну молекулу знайшли в 

диску, з якого формується планета.  

    Також вчені виявили метилформіат, будівельний блок для ще більших органічних 

молекул. Але це відкриття ще треба підтвердити. 

    Протопланетний диск біля зірки IRS 48. Також на зображенні показано молекулу 

диметилового ефіру, яку виявили вперше у диску, з якого формується планета. 

    І диметиловий ефір та метилформіат є попередниками таких молекул, як амінокислоти 

та цукру, які вважаються одними з основних будівельних блоків життя. 

    "Ми виявили ці молекули за допомогою комплексу телескопів ALMA. Ми сподіваємося 

більше дізнатися про те, як з'явилося життя на Землі. І про те, як може з'явитися життя на 

інших планетах", - каже Нешанті Брункен із Лейденського університету. 

     На зображенні нижче видно, які молекули вчені виявили у диску навколо зірки IRS 48. 

За допомогою телескопа ALMA астрономи знайшли такі складні органічні молекули, як 



 

 

137 

формальдегід (оранжевий циет), метанол (зелений колір) та диметиловий ефір (синій 

колір). Фіолетовим кольором показано окис вуглецю. 

     Зірка IRS 48 показана зірочкою у центрі пилового диска. 

"Це справді захоплююче відкриття. Ми тепер знаємо, що такі молекули можуть бути у 

протопланетному диску. Раніше їх не знаходили, адже ці молекули в інших системах 

приховані у льоду", - каже Еліс Бут із Лейденського університету. 

    Вчені сподіваються зрозуміти, як молекули-попередники появи великих органічних 

молекул потрапляють на планети, що формуються. 

    "Ми тепер зможемо відстежити весь шлях цих складних молекул від зіркоутворюючих 

хмар до протопланетних дисків. Таким чином, можливо, ми зможемо дізнатися, як 

молекули, що передували появі життя, 

з'явилися і в нашій Сонячній системі", - 

говорить Нінке ван дер Марел з 

Лейденського університету. 

     Космічний телескоп Вебба, можливо, 

зможе виявити життя на планеті Kepler-

442b, яка знаходиться у сузір'ї Ліри. Ця 

планета трохи більша за нашу Землю, але 

вважається, що на її поверхні може бути така ж вода, як і на нашій планеті. А отже, там 

може бути органічне життя. 

    Також вчені назвали тип планет, де життя перебуває у більшій безпеці навіть, ніж Землі. 

Йдеться про величезні кам'янисті екзопланети, які називають "супер-землями". Там є дуже 

потужне магнітне поле, а значить є можливості, для підтримки в безпеці життя. Якщо вона 

там є. 

  

                        Створена оптична модель нейрона 
 

     Вчені з сінгапурського Центру проривних фотонних технологій та британського 

Дослідницького центру оптоелектроніки створили оптичну модель нейрона, що діє. 

     Вони користувалися особливими властивостями аморфного металу з урахуванням 

халькогенидов. 

    Власне, був синтезований новий вид оптоволокна, здатний 

змінювати прозорість. Це дає можливість забезпечити умови 

поширення оптичних сигналів, подібні до тих, що існують у 

людському мозку. 

     Скориставшись цією властивістю, дослідники досягли 

функціональності, що повторює механізм поширення сигналів 

в аксонах і синапсах, тим самим довівши, що оптичні аналоги 

нейронів можуть демонструвати функціональність, аналогічну 

роботі мозку людини. 

     Оптоволокно для експерименту було виготовлено з аморфного скла, що є сплавом 

сульфіду галію і оксиду лантану. Для емуляції функцій хімічного синапсу волокно по 

черзі опромінюється збоку світлом із різною довжиною хвилі, викликаючи так званий 

фотонний синапс. Вченим вдалося відтворити механізм хімічного поширення сигналу 

нейронах. 
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      У своїй роботі дослідники із Сінгапуру продемонстрували низку оптичних аналогів 

функцій мозку. Серед них — утримання стану спокою та моделювання змін електричної 

активності в нервовій клітині за її стимуляції. 

      Автори роботи заявляють, що їх дослідження може сприяти збільшенню швидкості та 

ефективності традиційних комп'ютерних систем. З появою в нових версіях комп'ютерів 

механізмів адаптації та навчання вони зможуть обробляти величезні обсяги даних з 

набагато меншими витратами енергії. 

      Як зазначається у дослідженні, сучасні комп'ютери, що моделюють роботу нервових 

клітин, на 6-9 порядків менш ефективні порівняно з біологічними системами. Наприклад, 

моделювання п'ятисекундної роботи мозку займає 500 секунд машинного часу і потребує 

1,4 мегавата енергії. 

 

              Люди таки зможуть отримати безсмертя? 
 

      Смерть мозку вважається незворотним станом, проте нещодавно американські вчені з 

Очного центру при Університеті штату Юта пожвавили світлочутливі нейронні клітини в 

сітківці померлого донора органів і змогли відновити роботу світлочутливих клітин в очах 

померлої людини. 

     Автори наукової роботи змогли знову налагодити між ними зв'язок, щоб вони 

обмінювалися інформацією. 

     Це дуже інтригуюче відкриття, адже якщо розвинути цю технологію можна буде 

відновлювати і головний мозок. Що ж це виходить, у майбутньому люди таки зможуть 

отримати безсмертя? 

     На даний момент це відкриття допоможе створити нові методи лікування віковою 

дегенерацією жовтої плями. Вчені змогли 

"розбудити" чутливі до світла рецептори в жовтій 

плямі - частини сітківки, яка відповідає за роботу 

центрального зору. 

     За словами автора наукової роботи Фатіми 

Аббас, після деяких маніпуляцій, клітини, що 

здавалися померлими, почали реагувати на яскраве 

світло, кольорові вогні і навіть на тьмяні світіння. 

     Люди бачать світло завдяки фоторецепторам — спеціалізованим нейронам, які 

передають інформацію у вигляді електричних сигналів. Дослідники вивчили, як вони 

вмирають, і вигадали, як їх воскресити. Пожвавлені клітини наситили киснем, щоб 

відновити їх зв'язок один з одним. Після цього вчені зібрали пристрій для стимуляції 

сітківки та вимірювання електричної активності її клітин. Так вдалося відтворити 

електросигнал. 

    «Ми змогли розбудити фоторецепторні клітини в макулі, що є частиною сітківки і 

відповідає за наш центральний зір і здатність бачити дрібні деталі та кольори.  

     В очах, отриманих за п'ять годин після смерті донора, ці клітини реагували на яскраве 

світло, кольорові вогні і навіть дуже тьмяні спалахи світла», — заявила провідний автор 

дослідження Фатіма Аббас. 
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     Раніше інші вчені вже ділилися подібними здобутками. Якщо говорити загалом, їм 

вдавалося відновити активність нейронів - електрично збудливих клітин, які необхідні для 

обробки, зберігання та передачі інформації, що надходить ззовні.  

     Фоторецептори у жовтій плямі очей теж є нейронами. Вченим вдавалося відновити 

їхню роботу, але лише частково вони реагували на зовнішні подразники, але не могли 

обмінюватися між собою даними. 

     Американські вчені змогли зробити прорив у цій справі та відновили передачу 

інформації від фоторецепторів у клітини сітківки, які знаходяться позаду очей та 

відправляють дані до головного мозку. 

     

Команда палеонтологів ідентифікувала найдавнішого ссавця в  

                                             історії 
 

     Він виявився на 20 мільйонів років старшим за попереднього «рекордсмена». 

     Команда палеонтологів з Великобританії та Бразилії ідентифікувала найдавнішого 

ссавця в історії. 

   Наукова назва виду звучить як Brasilodon quadrangularis.  

    Це була маленька істота, схожа на землерийку. Довжина її становила близько 20 

сантиметрів. 

     Вчені зазначили, що довгий час Brasilodon 

quadrangularis вважався «просунутою» ящіркою. 

Але аналіз зубів дозволив точно встановити його 

належність. 

    Відомо, що зуби рептилій можуть 

багаторазово змінюватися протягом життя. Але 

у ссавців зміна зубів відбувається лише двічі: 

спочатку з'являються молочні, потім корінні. 

    Автори нового дослідження розглянули три зразки нижніх щелеп Brasilodon 

quadrangularis, знайдених на півдні Бразилії. Під мікроскопом вони виявили характерні 

саме для ссавців змінні зуби. 

    Попереднє дослідження показало, що Brasilodon quadrangularis жив 225 млн років тому 

– всього через 25 млн років після масового тріасового вимирання.  

   Він існував на планеті приблизно одночасно з найдавнішими динозаврами. 

   Зазначимо, що раніше найдавнішим представником цієї групи вважався морганукодон, 

проте він жив значно пізніше – 205 мільйонів років тому. 

 

         Останки людиноподібних істот зростом чотири метри 

 
   Деякі експерти припускають, що це можуть бути скелети істот під назвою снігова 

людина. 

Вчені виявили братську могилу із триметровими скелетами. Це відбулося у Луїзіані 

(Луїзіана (англ. Louisiana) — штат у США, над Мексиканською затокою. Площа — 123,7 

тис. км². Населення — 4,4 млн мешканців (30 % - чорношкіре населення). Приєднання до 

США: 30 квітня 1812 (18-ий), Населення: 4 657 757. 
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Найбільше місто: Новий Орлеан). 

    Фанати єті припустили, що це могла бути міфічна снігова людина. 

                  Єті (ілюстрація)          “Вважається, що вони були вбиті в доісторичній битві, і 

тіла лежали там, де вони впали, поки не були вкриті 

алювіальними прошарками, через повінь річки 

Міссісіпі.  

      Досі не було проведено наукового дослідження 

кісток, але деякі з них були привезені сюди, і, здається, 

мало хто сумнівається у точності вимірів”, – сказано у 

повідомленні.           

     На місці братської могили було виявлено кілька десятків тіл величезних гуманоїдів. 

Примітно, що вони були розташовані в різних позах. 

     При цьому оптимальним зростом єті, на думку спостерігачів, вважається трохи більше 

2,5 метрів, максимум три метри. 

 

 Використання сонячної енергії навіть після заходу сонця 
 

Австралійські вчені знайшли спосіб, як використати сонячну енергію навіть після заходу 

сонця. Завдяки цьому у світі може статися справжній 

прорив у середовищі відновлюваної енергетики. Про 

це повідомляє видання Euronews. 

“Це може означати можливість досягнення кінцевої 

мрії про відновлювану енергію: виробництво 

електроенергії без перерв із заходом сонця”, – 

зазначають вчені з Університету Нового Південного 

Уельсу. 

     Повідомляється, що для свого експерименту дослідники використовували термо-

радіаційний діод, щоб захопити інфрачервоне випромінювання, коли тепло поглинене 

землею вдень виходить на поверхню, а потім перетворюється на електроенергію. 

Кількість енергії, виробленої дослідниками, була дуже невеликою, приблизно 

еквівалентною 0,001% звичайної сонячної батареї. 

Вчені сподіваються, що завдяки своєму відкриттю їм вдасться залучити нові інвестиції до 

розробки, що дозволить підвищити ефективність технології до 10%. 

 

        Середовище проживання для екстремофілів 

 
Під кілометром льоду в Антарктиці мешкають дивовижні форми життя, що 

поїдають камені. Можливо, ви не очікуєте, що колискою життя виявиться надзвичайно 

холодне озеро, яке знаходиться на глибині понад 760 метрів антарктичного льоду. Але, як 

нещодавно повідомила група гляціологів, саме ці умови дозволяють виживати 

мікроскопічним організмам, які пожирають скелі під континентом.      

Вчені довели, що життя може процвітати навіть в найнеймовірніших умовах 

Водойма площею 60 квадратних кілометрів була виявлена з космосу в 2007 році і з того 

часу стала одним з основних ресурсів для гляціологів і біологів, які прагнуть зрозуміти 

https://www.euronews.com/green/2022/05/19/new-technology-can-generate-solar-power-at-night-time-by-catching-earth-s-heat
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екосистеми під Антарктидою. Вони являють собою взаємопов’язані річки і озера, які 

знаходяться під льодом і служать середовищем проживання для екстремофілів – 

організмів, здатних виживати і розмножуватися 

навіть в самих екстремальних умовах. Вони 

прекрасно почувають себе в холодній і чорній як 

смола воді.  

У підльодовиковому озері Вілланс місцеві 

мешканці – це в основному бактерії і археї, що не 

дивно, враховуючи суворі умови. Але як організми 

обходяться без сонячного світла або великої 

кількості їжі? Як повідомляє недавня група дослідників в журналі Nature Earth & 

Environment, подрібнена корінна порода виділяє безліч сполук, які складають здорову 

дієту для таких мікробів.     

“Хоча дослідження було зосереджено на зразках, отриманих з одного 

підльодовикового озера, результати можуть мати набагато ширше значення», — запевняє 

Беатріс Гілл Олівас, провідний автор статті та гляціолог з Брістольського університету в 

Англії. 

 “Підльодовикове озеро Вілланс є частиною великої взаємопов’язаної гідрологічної 

системи, тому ерозія, що відбувається вгору за течією, може представляти потенційне 

джерело біологічно важливих сполук для цього та інших озер всередині цієї мережі, в 

яких також можуть перебувати процвітаючі спільноти 

мікробів». Бур, яким витягували проби з дна озера John 

Priscu Організми в озері Вілланс не просто відчайдушно 

боролися за своє життя.  

Попередні дослідження показали, що у них було так 

багато поживних речовин, що в озері виявилося в 54 рази 

більше вуглецю, необхідного для підтримки життя в сусідній 

водоймі. Попередні групи вчених припустили, що без 

сонячного світла поживні речовини, а саме сполуки азоту, 

заліза, сірки і вуглецю, можуть бути отримані з озерних 

відкладень.   

Через відсутність підльодовикової ступки і маточки 

команда витягла керни відкладень з дна озера за допомогою 

бурового верстата і подрібнила їх в лабораторних умовах, сподіваючись викликати у 

відкладеннях ті ж хімічні реакції, в яких вони беруть участь в Антарктиді. Вони 

роздробили відкладення і занурили їх в холодну безкисневу воду.  

Команда виявила, що відкладення можуть забезпечити 25% метану, необхідного 

мікробам, які покладаються на цю сполуку, а також амоній, з якого багато організмів у 

воді можуть витягувати енергію. Фактично, за їхніми словами, за одне велике дроблення 

можна отримати 120% необхідної кількості амонію. Сеанси дроблення також виявили 

вуглекислий газ і водень, останній з яких є важливою частиною мікробної дієти.  

Вода під Антарктидою – довгоочікуваний приклад для планетологів, які 

сподіваються розкрити таємниці крижаних супутників, таких як Європа Юпітера і 

Енцелад Сатурна. Вони також можуть мати океани під крижаними корками, де можуть 

існувати аналогічні сполуки. 
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       Найбільший ударний кратер на нашій планеті 
 

Астероїд, удар якого залишив найбільший кратер на Землі, виявився ще більшим, 

ніж думали раніше.  

Вчені з’ясували, що досі недооцінювали діаметр небесного тіла, при падінні якого 

утворився найбільший ударний кратер на нашій планеті — Вредефорт в Південній 

Африці.      

Нові оцінки його розмірів пояснюють і те, чому викинуті цим ударом породи 

виявляються в Карелії. Сьогодні на поверхні Землі ідентифіковано 190 ударних кратерів. 

Найбільший з них – Південноафриканський кратер 

Вредерфорт, діаметр якого оцінюється в 250-280 

кілометрів. Він утворився в результаті падіння небесного 

тіла близько двох мільярдів років тому, що робить його 

ще й одним з найдавніших на планеті. Проведені раніше 

розрахунки показали, що це міг бути  

 

Залишки імпактної структури Вредефорт:  

           вид з космосу / ©NASA                     астероїд діаметром 10-15 кілометрів, що рухався 

на швидкості 15 кілометрів на секунду. Однак нова робота вчених з Рочестерського 

університету в США показала, що ми сильно недооцінювали його розміри. Судячи з цих 

даних, небесне тіло мало 20-25 кілометрів і врізалося в поверхню Землі на швидкості до 

20 кілометрів на секунду. Стаття Мікі Накаджіми (Miki Nakajima) і його колег 

опублікована в The Journal of Geophysical 

Research. За минулі мільярди років ерозія та 

інші геологічні процеси майже стерли 

обриси Вредефорта. Швидше за все, за цей 

час він став дещо меншим, але спочатку міг 

досягати майже 300 кілометрів в 

поперечнику. До того ж більшу частину його 

площі сьогодні займають 

сільськогосподарські угіддя, що додатково 

ускладнює оцінки справжніх розмірів 

кратера, а значить, і тіла, яке його залишило.  

Так виглядає епіцентр давньої катастрофи сьогодні. Купол кратера Вредефорт внесений 

до списку об’єктів Всесвітньої спадщини ЮНЕСКО / © Geoff Mason, UNESCO WHC У 

своїй роботі американські вчені спиралися на нові дані про його обриси, а також 

використовували модель iSALE, що дозволяє симулювати імпактні (ударні) події. 

Розрахунки показали, що 15-кілометрове тіло на швидкості 15 кілометрів в секунду могло 

створити кратер не більше 172 кілометрів в діаметрі.  

           Щоб створити кратер великих розмірів при швидкості 15 кілометрів на секунду, 

астероїд повинен був досягати 25 кілометрів в діаметрі або рухатися значно швидше. Ці 

цифри вчені використовували і для дослідження того, як надалі розподілялася маса, 

викинута ударом небесного тіла.  

          Сьогодні її відкладення знаходять навіть в Карелії. Виходячи з характеристик цього 

шару, а також спираючись на свою модель, автори роботи показали, що за часів падіння 
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астероїда ця місцевість розташовувалася на відстані всього лише 2000-2500 кілометрів від 

нього — куди ближче, ніж сьогодні.  

            Нові оцінки роблять це небесне тіло набагато значнішим, ніж навіть знаменитий 

астероїд, падіння якого пов’язують з кратером Чиксулуб і крейдо-палеогеновим 

вимиранням, в результаті якого зникли всі нелітаючі динозаври. “На відміну від 

Чиксулуба, імпактна подія Вредефорт не залишила слідів масового вимирання, оскільки в 

той час існували лише одноклітинні живі організми і не було ніяких дерев. Однак його 

вплив на глобальний клімат могло бути навіть більш значним, ніж у Чиксулуба», — 

пояснив Мікі Накаджіма. 

 

                    Всередині нашої планети ховається океан 
 

     Перша теорія про те, що в сотнях кілометрів під поверхнею планети зберігаються 

величезні поклади води, виникла ще 8 років тому, але тепер знайдені незаперечні докази. 

Багато загадок ховається під поверхнею Землі — цього разу вченим вдалося дізнатися, що 

всередині нашої планети ховається океан. Настільки величезний, що його обсяги в шість 

разів більші за всі наземні разом узяті, 

пише Futurism. 

Вчені з Інституту геонаук Університету 

Ґете у Франкфурті порівнюють своє 

відкриття з романом Жюля Верна 

"Подорож до Центру Землі" і вважають, 

що письменник-фантаст, ймовірно, не 

помилився, що в центрі нашої планети 

справді захований океан. 

    Перші подібні здогади з'явилися у вчених ще 2014 року, коли вони вперше 

досліджували алмаз, сформований у перехідній зоні Землі (область між верхньою та 

нижньою мантією планети). Під час дослідження вчені виявили, що мінерал містить 

рингвудит — елемент, який добре затримує воду і утворюється під сильним тиском та 

температурами в мантії Землі. 

    Однак тоді вчені змогли вивчити лише один зразок, а отже, не могли бути впевнені в 

існуванні покладів води глибоко під поверхнею Землі. Сьогодні їм вдалося вивчити ще 

один алмаз, що утворився на глибині близько 660 км. нижче Ботсвани в Південній 

Африці. 

    Під час дослідження вчені переконалися, що під поверхнею планети заховано більше 

води та вуглекислого газу, ніж ми могли передбачити раніше. За словами співавтора 

дослідження Франка Бренкера, загальний резервуар із водою, ймовірно, не зовсім схожий 

на океан у класичному розумінні. Він є темною сумішшю прошарку і водомістких порід, 

яка знаходиться під колосальним тиском. За словами вченого, ясно, що ці відкладення 

містять велику кількість вуглекислого газу та води. Однак вчені не могли розрахувати, 

скільки води надходить у перехідну зону Землі у вигляді мінералів і карбонатів, що 

містять воду. 

    Насправді ж вчені дійшли висновку, що лише одна перехідна зона Землі, ймовірно, 

містить у собі кількість води в шість разів перевищує обсяг світового океану. 

https://futurism.com/scientists-ocean-inside-earth
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    Вчені сподіваються, що отримані у процесі дослідження дані, надалі допоможуть краще 

зрозуміти кругообіг води на планеті, а також розповісти більше про те, як за 4,5 мільярда 

років змінилася Земля. 

 

Один із найважливіших механізмів перенесення маси та заряду    

                                                  в природі 
   Загадка руху протонів у водневому середовищі нарешті розгадана.  

   Міжнародна група вчених з’ясувала, як переносяться протони у водневому середовищі. 

   Теодор Гротгус окреслив основні принципи руху протонів у гідратованому середовищі у 

1806 році. Його гіпотеза отримала назву механізм Гротгуса, і свого часу вона була 

справжнім проривом. 

    Проте вона не описувала процес руху елементарних частинок досконально. 

    Група фізиків з Німеччини, Ізраїлю, Швеції та інших країн вирішила запропонувати 

ясність у питання, використавши сучасне обладнання та відстеживши рух протонів та 

протонних дефектів у водневому середовищі. 

    Вони провели експеримент із рентгенівською абсорбційною спектроскопією, щоб 

відстежувати, як заряди протонів впливають на 

електрони в окремих атомах кисню у воді. 

   Вчені виявили групи із трьох молекул, що 

утворюють ланцюжки з протоном. Так вони 

відстежили рух елементарних частинок. 

   З'ясувалося, що протони рухаються у воді у 

вигляді "поїздів" з трьох молекул води. 

 «Розуміння цього механізму — чиста наука, яка розширює межі наших знань і змінює 

одне з наших фундаментальних уявлень про один із найважливіших механізмів 

перенесення маси та заряду в природі», — пишуть автори. 

   Відкриття впливає на багато інших хімічних процесів, включаючи фотосинтез, клітинне 

дихання та перенесення енергії у водневих паливних елементах. 

 

                  Як взаємодіє з ядерною порою вірус SV40? 

 
            Вчені з’ясували, як віруси проникають у ядра живих клітин.  

Для відтворення собі подібних віруси користуються генетичним апаратом живих 

клітин – бактеріальних, рослинних, грибних або тварин, – щоб ті створювали нуклеїнові 

кислоти та білки, необхідні для побудови нових 

вірусних частинок. І якщо у випадку з бактерією, 

без’ядерним організмом, вірусу не важко дістатися 

до її кільцевої молекули ДНК, то у всіх інших 

випадках патогену спочатку необхідно проникнути 

в ядро. 

Тут слід зазначити, що ядерна мембрана – 

зовсім не цілісна стіна: в ній існують проходи, які 

називаються ядерними порами. Через ці пори ядро обмінюється з рештою клітин різними 

молекулами: білками, РНК та іншими. 

https://nv.ua/tags/elementarnye-chastitsy.html
https://onlinelibrary.wiley.com/doi/10.1002/anie.202211066


 

 

145 

Щоб це зрозуміти, вчені простежили за тим, як взаємодіє з ядерною порою вірус 

SV40, який викликає ракові пухлини мавп. 

Цілий вірус невеликий, але він виразно більший за діаметр ядерної пори — і все ж 

якось проникає всередину ядра, щоб його генетичний матеріал вбудувався в клітинну 

ДНК і почав виробляти вірусні ДНК і білки, інформує фрізмі.іо. 

Виявилося, для вирішення цієї проблеми вірус у буквальному сенсі руйнує сам 

себе: він позбавляється більшої частини своєї білкової оболонки, залишаючи лише пару 

білків і власну ДНК. У такому схудлому вигляді SV40 зв’язується з білком ядерної пори і 

проникає всередину ядра, після чого вже безперешкодно вбудовується в клітинну ДНК. 

Автори роботи підкреслюють: хоча SV40, швидше за все, не є небезпечним для 

людини, він належить до канцерогенних вірусів, які можуть викликати ракові пухлини в 

організмі господаря. 

Розуміння того, як саме віруси проникають у ядра клітин, може допомогти 

дослідникам розробити нові способи захисту від цих патогенів шляхом лікарського 

блокування ядерних білків пір або їх генетичної модифікації. Дослідження опубліковано у 

журналі PLoS Pathogens. 

 

            Людина за своє життя старіє тричі 
 

Американські вчені з'ясували, що за своє життя людина старіє тричі. Це 

відбувається у віці 34, 60 та 78 років. 

Проаналізувавши зміни в крові, які відбуваються з віком, вчені дійшли висновку, 

що три життєві етапи впливають на розбудову нашого 

організму. 

Вчені Стенфордського університету впевнені: саме 

у віці 34, 60 та 78 років наш організм зазнає складних 

змін. У ці періоди відбувається заміна якісного складу 

крові та збільшення чи зменшення деяких показників. Такі 

дані можуть допомогти у розробці нових інструментів для 

діагностики захворювань, що виявляються у зрілому віці. 

У своєму дослідженні вчені проаналізували вміст близько трьох тисяч окремих 

білків у плазмі крові 4263 людей віком від 18 до 95 років і зробили висновок, що протягом 

життя вміст близько половини цих білків змінюється. Тільки 337 білків можуть з точністю 

розповісти про вік людини. У складі крові знаходяться дев'ять основних білків, що дають 

інформацію про старт, згасання або зміну різних процесів в організмі. 

Досліджуючи сукупність глобулінів і альбумінів (основних білків) плазми, що 

старіє, дослідники визначили хвилі його змін протягом життя. Такі стрибкоподібні зміни 

пов'язані з тим, що гормональне тло людини змінюється близько трьох разів за весь період 

життя. Це є нормою для середньої людини, і будь-які відхилення від неї можуть 

прискорити процес старіння. 

 

 

 

 

 



 

 

146 

      ІV. ТЕХНІКА МАЙБУТНЬОГО 
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                                      Джерело безмежної енергії 

 

                   
    Найглибша діра в Землі дасть доступ до безмежної енергії. 

    Метою компанії, яку започаткували в Массачусетському технологічному інституті, є 

надання доступу до геотермальної енергії людям у всьому світі. 

Компанія Quaise, яка є дочірнім підприємством Массачусетського технологічного 

інституту, поставила перед собою амбітну мету – зробити найглибшу дірку в Землі, щоб 

отримати доступ до безмежної енергії. Під час першого етапу залучення інвестицій 

компанії вдалося залучити 63 млн. доларів для реалізації проекту, повідомляє ScienceAlert. 

     Енергія Сонця та енергія вітру зараз є лідерами на ринку відновлюваної зеленої енергії. 

Тому про геотермальну енергію, яка знаходиться під поверхнею Землі, зараз майже не 

думають. Причина в тому, що на Землі дуже мало місць, де гаряча порода, яка підходить 

для отримання цієї енергії, знаходиться близько до поверхні. 

     У компанії Quaise розробляють технологію, яка дозволить зануритися в надра Землі на 

велику глибину. Вчені кажуть, що потрібно використовувати не лише технологію буріння, 

а й подрібнення породи, щоб переплавити її за температури понад 180 градусів Цельсія.   

     Вчені кажуть, що потрібно використовувати не тільки технологію буріння, а й 

подрібнення породи, щоб переплавити її за температури понад 180 градусів. 

                      
                                                             Фото: New Atlas 

     Вчені з Массачусетського технологічного інституту хочуть використати для цього 

міліметрові хвилі електромагнітного випромінювання, що змушують атоми плавитися. 
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Для цього можна використовувати пристрої під назвою гіротронів, які можуть виробляти 

безперервні пучки електромагнітного випромінювання. 

     Для кращого буріння надр Землі вчені пропоную використовувати гіротрон. 

                      
                                                         Фото: New Atlas 

     За словами вчених, якщо підключити дуже потужний гіротрон до новітніх бурильних 

інструментів, можна за кілька місяців зробити дірку в корі Землі завглибшки 20 км. 

     На такій глибині температура породи може досягати приблизно 500 градусів за 

Цельсієм. Цієї температури достатньо, щоб перетворити рідку воду, що закачується туди, 

на пароподібний надкритичний стан, який ідеально підходить для вироблення 

електроенергії. 
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                                                      Фото: New Atlas 

     Гібридна бурова установка Quaise для надглибокого буріння поєднуватиме звичайне 

обертальне буріння з бурінням з спрямованою енергією міліметрового діапазону за 

допомогою гірротона та продувкою під тиском за допомогою електромагнітно-прозорого 

аргону. 

     У компанії Quaise хочуть перевірити працездатність нового приладу протягом 

найближчих 2 років. Якщо все піде за планом, то вчені розраховують отримати діючий 

пристрій для виробництва електроенергії вже до 2026 року. А до 2028 року компанія 

планує придбати старі вугільні електростанції, щоб перетворити їх на електростанції, що 

працюють на пару. 

     За словами генерального директора компанії Quaise Карлоса Арака, щоб максимально 

мінімізувати викиди парникових газів до 2050 року, потрібно, щоб виробництво енергії з 

надр Землі зростало щороку приблизно на 13%. 

 

               Це допоможе запустити термоядерні реакції 

 
     Термоядерний синтез зробили доступнішим: йому не потрібні надпотужні лазери і 

магніти. Оксфордська філія First Light Fusion продемонструвала вимірний термоядерний 

синтез: вчені використовували високошвидкісні снаряди, які летіли в цілі з вбудованими 

паливними гранулами.  

       UKAEA Комп’ютерне моделювання плазми всередині нового експериментального 

термоядерного реактора MAST.  

      Дослідники заявили, що їх новий підхід зі снарядом 

може забезпечити найшвидший, простий і дешевий шлях 

до термоядерної енергії. Сучасні атомні електростанції 

виділяють енергію шляхом розщеплення атомів в реакціях 

поділу.  

       Термоядерні реактори виділяють енергію, так само як це робить Сонце, — вони 

зіштовхують атоми один з одним так сильно і так швидко, що ті зливаються.  
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        Більшість великих термоядерних проєктів на основі токамаків і стелараторів 

працюють на надвисокій температурі, вище, ніж в ядрі Сонця, а також в магнітно 

обмеженій плазмі. Це потрібно, щоб змусити атоми рухатися швидко.  

        У First Light Fusion заявили, що у них є зовсім інший підхід, для якого не потрібно 

дорогих, потужних лазерів або магнітів. Потрібна гіперзвукова швидкість: на ній 

запускають снаряд по падаючій цілі. Остання зроблена так, щоб створювати створення 

тонко налаштовані колапсуючі ударні хвилі. Далі ці хвилі утворюють тиск, який майже в 

мільярд разів перевищує атмосферний: воно досить високе, щоб на високій швидкості 

підірвати невеликі дейтерієві паливні гранули. Це допоможе запустити термоядерні 

реакції.      

       За словами дослідників, снаряд летить зі швидкістю близько 6,5 км / с, або 23 400 

км/год. Компанія заявляє, що це відносно проста технологія, за допомогою неї можна 

виробляти енергію, яка буде коштувати менше $50/МВт*год. 

 

                Пересувні ядерні реактори 

 
   Японська корпорація Mitsubishi розробляє пересувні ядерні реактори, 

     Передбачається, що це будуть мікрореактори – компактні 

конструкції, що важитимуть менше 40 тонн. 

     Реактор і обладнання для виробництва електроенергії 

розмістяться в спеціальному контейнері вантажівки, що 

дозволить транспортувати його у віддалені або постраждалі 

місця. 

Максимальна потужність мікрореактора становитиме 500 кіловат. Mitsubishi планує 

комерціалізувати цей проєкт до 2030 року. 

 

                 Електростанція на термоядерному синтезі 
 

             Перша у світі термоядерна електростанція може бути побудована у США - 

спочатку це буде лише демонстратор. 

  

 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

         25.10.2022 компанія General Atomics (GA) оголосила про нову концепцію 

https://expert.com.ua/tag/mitsubishi
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експериментальної термоядерної установки (FPP) для отримання безпечної та економічно 

чистої термоядерної енергії.  

         Питання про створення демонстратора незабаром вирішуватиметься з партнерами 

компанії. У разі узгодження проекту у США може з'явитися перша у світі електростанція 

на термоядерному синтезі, яка покаже життєздатність технології. 

        В основі проекту лежить запропоноване General Atomics унікальне рішення щодо 

зняття енергії термоядерного синтезу в бланкеті з карбіду кремнію, а не широко 

використовуваної сьогодні для виготовлення токамаків сталі. Бланкети переводять 

енергію що виникають у процесі синтезу нейтронів у простий подальшої утилізації стан. 

Зокрема, розігріваючи теплоносій для подальшого використання у газових турбінах для 

вироблення електрики. 

       Рішення General Atomics GAMBL (GA Modular Blanket) дозволить підняти 

температуру теплоносія вдвічі з приблизно 500 °C до понад 1000 °C. Також у бланкеті у 

процесі реакцій виробляється тритій - майбутній компонент палива, що забезпечить 

самодостатність процесів термоядерного синтезу. 

     «Експериментальна термоядерна установка General Atomics - це революційний крок 

уперед для комерціалізації термоядерної енергії, - сказав д-р Вейн Соломон (Wayne 

Solomon), віце-президент з енергії магнітного синтезу компанії General Atomics. - Наш 

практичний підхід до створення FPP є кульмінацією більш ніж шістдесятирічних 

інвестицій у дослідження та розробки у галузі термоядерного синтезу». 

      Найбільшим у світі експериментом зі створення термоядерного реактора (токамака) зі 

стійким виходом енергії, що само-підтримується, залишається міжнародний проект ІТЕР 

на півдні Франції. Але електрика на реакторі ІТЕР не вироблятиметься. Тому проект 

General Atomics буде вигідно відрізнятися від ІТЕР, хоча потужності установок будуть 

непорівнянні за масштабами. Втім, повторити міжнародний проект на рівні окремих країн 

буде неможливо, тоді як відносно компактна установка General Atomics може стати 

масовою, якщо вона себе виправдає на рівні демонстратора. 

 

 

                            Спосіб передачі енергії без дротів 

 
    Фізики США вважають, що мікрохвилі дозволять цілодобово передавати електрику із 

космосу на Землю. 

    Група вчених із Лабораторії військово-морських досліджень США випробувала нову 

технологію для бездротової передачі електроенергії. 

    Дослідники розкрили подробиці проекту на сайті Військово-морських сил країни. 

    За допомогою мікрохвильового випромінювання 

фізикам вдалося передати електрику потужністю 

1,6 кіловат на відстань 1 кілометр на дослідному 

полігоні армії США в Блоссом-Пойнт (штат 

Меріленд).  

     У Лабораторії наголошують, що це 

найуспішніша установка передавач SCOPE-M в США і найнадійніша демонстрація 

бездротової передачі енергії за останні 50 років. 
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    Енергетичні промені передаються між двома точками у рамках системи Safe and 

Continuous Power bEaming - Microwave (SCOPE-M). Спеціальне обладнання перетворює 

електрику в мікрохвилі, які потім фокусуються вузьким променем на приймачі з так 

званими ректенами (rectifying antenna - антена, що випрямляє) - це особливий тип 

приймальних антени з високочастотними діодами. Коли мікрохвилі потрапляють на 

ректену, то перетворюються на постійний струм. 

  

     Протягом 12 місяців американські вчені 

намагалися за допомогою SCOPE-M передати 

електроенергію у вигляді мікрохвильового променя з 

частотою 10 ГГц у двох місцях - на полігоні Блоссом-

поінт, а також на передавачі надширокосмугового 

радара супутникової візуалізації Haystack в 

Массачусетському технологічному інституті.  

  Ректена SCOPE-M 

Пікова потужність виявилася на 60% вищою, проте в Массачусетсі були вищими середні 

показники, що в кінцевому підсумку дозволило отримати більшу кількість енергії. 

     Як пояснив Пол Джаффе, доктор філософії, керівник напряму Power Beaming and Space 

Solar, вчені не хочуть використати вищу частоту мікрохвиль, 

адже це призведе до втрати енергії під час проходження через 

атмосферу. Частота 10 ГГц дозволяє використовувати дешеві та 

надійні компоненти, втрата потужності при цьому становить 

менше 5% навіть у сильний дощ. 

     Успішні випробування технології відкривають перспективи 

передачі енергії із Землі до космосу і назад без шкоди для живих 

організмів. Під час минулих експериментів з потужнішими 

променями інженери використовували системи блокування, які 

зупиняли передачу при наближенні будь-яких об'єктів, але 

SCOPE-M таких запобіжних заходів не вимагає. 

Антена-приймач SCOPE-M 

    "Як інженери ми розробляємо системи, які не перевищують межі безпеки. Це означає, 

що вони безпечні для птахів, тварин і людей", - додав Пол Джаффе. 

     Інженер-електронник Брайан Тірні стверджує, що Міноборони США зацікавлене у 

бездротовій передачі енергії, особливо з космосу. За його словами, для таких цілей можна 

використовувати аналогічні ґрати ректен. 

"Основна перевага передачі енергії з космосу на Землю для Міністерства оборони США 

полягає в тому, щоб зменшити залежність військ від постачання палива, які можуть бути 

вразливими для нападу", - пояснив фізик. 

     Керівник проекту Крістофер Роденбек стверджує, що мікрохвильові промені є 

найекологічнішою технологією для передачі енергії. На відміну від інших джерел 

електроенергії, мікрохвилі можуть передаватися з космосу цілодобово та безперебійно. 

"Це те, чого сьогодні не може зробити жодна інша форма чистої енергії. З погляду рівня 

технологічної готовності, я відчуваю, що ми дуже близькі до демонстрації системи, яку ми 

справді можемо розгорнути та використати у Міністерстві оборони США", — заявив 

Крістофер. Роденбек. 
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     Ще 1891 року винахідник Мікола Тесла вигадав резонансний трансформатор, здатний 

передавати електрику без дротів. Так звана котушка Тесла працювала лише на невеликій 

відстані, тому їй не знайшлося широкого застосування. 

Раніше вчені спрогнозували, як розвиватимуться бездротові технології передачі енергії.        

    Зараз існують проекти, які прагнуть передавати електрику через супутники, мікрохвилі 

та лазери. 

Новий "Мікола Тесла" запатентував генератор нескінченної енергії, що змінює простір та 

час.  

     Інженер Сальваторе Сезар Пайс намагається втілити кілька амбітних ідей, які значно 

випереджають сучасні технології. 

       

              Створено ракетний двигун, що працює від вибухів 

 
        Китайські вчені заявили, що розробили новий тип ракетного двигуна, що 

приводиться в дію вибуховими ударними хвилями. Двигун внутрішнього згоряння з 

безперервною обертовою детонацією, розроблений 

професором Ван Біном і його колегами зі школи 

аерокосмічної техніки Університету Цінхуа в Пекіні, 

приводиться в рух вибуховими ударними хвилями, що 

обертаються подібно торнадо зі швидкістю, що 

перевищує швидкість звуку. Ідея двигуна, що працює на 

вибуху, була запропонована радянськими вченими ще в 

1950-х роках для запуску ракет на орбіту. За їх задумом, 

цей тип двигуна повинен був бути більш ефективним, ніж звичайний ракетний двигун. За 

минулі роки було побудовано безліч прототипів, але більшість з них мали циліндричну 

камеру згоряння, яка робила двигун занадто важким для реальних застосувань. За словами 

Ван Біна, його команді вдалося вирішити проблему, зменшивши камеру згоряння до 

невеликого диска. “Раніше вважалося, що нова компоновка занадто складна для 

створення, оскільки вона вимагає повної переробки майже всіх компонентів, але наші 

тести довели, що технологія працює. Паливо згорає набагато ефективніше при детонації, і 

ракета з вибуховим двигуном може втратити 50% палива в порівнянні зі звичайними 

ракетними двигунами”, – розповів вчений. За його словами, детонаційний двигун може 

бути ідеальним джерелом енергії для гіперзвукових літаків або ракет, що летять в 

атмосфері зі швидкістю, яка в п’ять разів перевищує швидкість звуку. Двигун може 

використовувати кисень з повітря для зменшення ваги палива, що перевозиться літальним 

апаратом або ракетою.  

 

                  Унікальний сонячний концентратор 

 
    Олександр Согоконь, винахідник із Харкова, розробив та запатентував сонячний 

концентратор. Цей прилад має унікальні особливості, які відкривають нові можливості 

для використання сонячної енергії.     

    Крім того, винахід харків’янина може вирішити проблему з теплом та гарячим 

водопостачанням не тільки приватних будинків, але й багатоповерхівок. 

http://cikave.ko.net.ua/?p=5564
http://cikave.ko.net.ua/?p=5564
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    Сонячні концентратори давно використовуються для перетворення сонячної енергії. Їх 

використовують в конструкціях СЕС, системах підігріву води різноманітних теплоносіях. 

Але у переважної кількості подібних геліоустановок є один великий недолік – велика 

вітрильність, яка може обмежувати їх розміри, потужність та 

продуктивність. Кільцевий сонячний концентратор Олександра 

Согоконя – це сегментований диск, який є повністю прозорим для 

вітру. Прилад змонтований з багатьох вузьких смужок з 

відбиваючою поверхнею, а вільний простір між смугами дозволяє 

повітрю вільно циркулювати між ними. 

     З приладом українського інженера, обмеження розмірів концентратора 

можуть бути повністю забуті. Крім того, фокальна частина (точка 

найвищої концентрації сонячного випромінювання) розміщується в місці, 

яке не залежить від розташування сонця на небосхилі. Іншими словами, 

на відміну від інших сонячних концентраторів, у яких фокальна частина 

рухається за сонцем, винахід харків’янина має нерухомий 

фокус.Олександр Согоконь говорить про те, що сонячний 

концентратор можна розглядати як універсальне джерело теплової 

енергії, до якого можна підключитися як до розетки. Тобто, маючи 

лише один подібний винахід, людина може підключити будь-який 

електричний прилад. Обмеженням може бути лише фантазія людини.  

 

           Європейська енергія Сонця та швейцарські технології 

 
   Так сільське господарство можна комбінувати із виробництвом енергії. За допомогою 

напівпрозорих сонячних модулів від Insolight можна 

виробляти електроенергію на сільськогосподарських полях та 

теплицях, не жертвуючи при цьому орними землями. Insolight 

Євросоюз розраховує, що швейцарська стартап-компанія з 

кантону В допоможе європейській сонячній енергетиці. 

Європейський Союз (ЄС) розраховує на те, що стартап-

компанія Insolight із кантону В допоможе надати виробництву 

сонячних батарей у Європі нового імпульсу. Довгий час майже монополією на цьому 

ринку мали азіатські конкуренти. Високоефективна фотоелектрична технологія Swiss 

Made відкриває нові перспективи. 

Ця історія не позбавлена певної іронії. Ще 2000 року Європа разом із США міцно 

лідирували як у розвитку фотоелектричних технологій, так і у виробництві модулів та 

систем для сонячної енергетики. Потім щось пішло не так і через десять років цей ринок 

своєю продукцією наповнили азіатські конкуренти: японці, корейці, але насамперед 

китайці. 

    Сьогодні майже всі найбільші виробники сонячних батарей знаходяться у китайських 

руках. Більше 80% сонячних батарей-модулів, встановлених у всьому світі, вироблено в 

Китаї. Сотні європейських компаній, що працюють у цьому секторі, були закриті або 

змушені були перепрофілюватися. Ця битва програна, але, як кажуть, війна 

продовжується, останнє слово ще не сказано. 
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   Нещодавно було запущено цілу низку ініціатив, спрямованих на те, щоб вдихнути нове 

життя у європейську фотоелектричну промисловість. До них входить проект Hiperion. 

Його мета – виведення на світовий ринок високоефективних сонячних модулів, що 

базуються на інноваційній технології швейцарської стартап-компанії Insolight. 

Європейська комісія профінансувала проект у минулому 2019 році на суму 10,6 млн. євро. 

Світовий рекорд 

Компанія Insolight була заснована у 2015 році трьома колишніми студентами 

Швейцарського федерального технологічного інституту в Лозанні (EPFL). Здобувши 

перший досвід роботи в реальній промисловості, вони вирішили створити стартап, 

вибравши для цього територію заснованого EPFL інноваційного парку в місті Екублен 

(Ecublens, кантон В). Мета розробити нове покоління висококонцентрованих 

фотоелектричних модулів. 

Що це означає «висококонцентрованих»? А ось що: коли звичайні сонячні панелі 

використовують для отримання енергії особливості мікроструктури кремнієвих осередків, 

ці висококонцентровані модулі в типово швейцарському стилі працюють на невеликому 

інноваційному додаванні до вже відомої технології. В даному випадку йдеться про 

збільшувальні лінзи. 

 Нинішні технології розгортають світ світло. Для цього потрібне дуже масивне та важке 

обладнання. У цьому модулі за сонцем стежить, як таке око, кожен осередок окремо. 

swissinfo.ch 

     Це дозволяє фокусувати промені високоефективних 

мініатюрних фотогальванічних елементах. Цей ефект може 

випробувати на собі кожен: візьміть лупу та сконцентруйте у 

себе на долоні промінь сонячного світла. Відчуваєте? Саме 

так! 

Лінзи чи не на порядок підвищують ефективність сонячної 

енергосистеми за рахунок експоненційного збільшення 

кількості сонячного світла, яке «захоплюється» осередками і перетворюється на 

електрику. 

    «У 2016 році ми встановили світовий рекорд із цією технологією і досягли ККД на рівні 

в 36%, що майже вдвічі більше, ніж ККД звичайних сонячних панелей, що є на ринку». 

Про це розповідає Давид Шуппіссер (David Schuppisser), керівник відділу розробки бізнес-

стратегій компанії Insolight. 

    «Цей рекорд, підтверджений та сертифікований „Інститутом сонячних енергетичних 

систем ім. Фраунхофера“ у Фрайбурзі (Німеччина) дозволив почати мобілізувати ресурси 

та перейти від лабораторного прототипу до модулів, які готові до виведення на ринок». 

Такі високопродуктивні модулі насправді теж не така вже й новинка. 

Зовсім інше завдання 

  Перші зразки були представлені вже близько двадцяти років тому. Спочатку вони 

використовувалися на штучних супутниках землі. З огляду на дуже обмежений простір на 

розкладних «крилах» супутників, на яких кріпляться енергетичні панелі, дуже важливо 

було максимізувати «енергетичну врожайність» з кожного квадратного метра. 

   На Землі досі такі ідеї використовувалися у складі величезних «концентраційних 

модулів». Вони оснащені рухомою конструкцією у складі об'єктивів та дзеркал. За 

допомогою електродвигуна відбувається їх безперервне «підналаштування» для того, щоб 

вони, як соняшники, завжди орієнтувалися на сонячний диск. Що стосується компанії 
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Insolight, то вона змогла зробити справді революційне відкриття, розробивши таку саму 

систему, тільки на мікрорівні. 

 Давид Шуппіссер (David Schuppisser), керівник відділу розробки бізнес-стратегій 

компанії Insolight swissinfo.ch. 

А що тут такого? Ну, взяли і зменшили слона до мухи! Але не все так просто. Йдеться у 

разі, по-перше, про феномен скалювання: легко зменшити щось виявляється неможливим, 

оскільки характері й характеристики взаємного співвідношення елементів і елементів 

даної технологічної конструкції починають змінюватися у разі складним нелінійним 

чином. Крім того, протягом дня ця технологія повинна забезпечити «доворот» осередків 

до сонця, що зрушилося, в масштабі всього декількох міліметрів. 

 

     Швейцарський підхід: математика та чиста енергетика 
  
    Цей контент був опублікований 25 жовтня 2017 року. 25 жовтня 2017 року Габріела Хуг 

використовує математичні методи для вирішення проблеми переходу на чисті джерела 

енергії.  

     І це вже інакше сформульоване завдання. І наприкінці! «Наша інновація полягає у 

мініатюризації напрямної системи. Цього ми 

досягаємо у форматі тонкого плоского модуля, який 

може бути встановлений на даху або ще десь як і 

будь-яка інша звичайна сонячна панель. Відмінність 

лише у тому, що нинішні технології концентрації 

розгортають світ світло. Тому тут потрібне дуже 

потужне та важке обладнання. У нас же за сонцем 

стежить, як таке око, кожен осередок окремо», — 

наголошує Давид Шуппіссер. 

Подвійне використання сільськогосподарської інфраструктури 

Проект Hiperion об'єднує півтора десятки партнерів з різних країн, дослідницьких центрів 

і комерційних компаній. До 2022 року в рамках цього проекту має виникнути перша 

промислова лінія з виробництва інсоляційних модулів із ККД у 29%. Ці модулі підвищать 

енергоефективність систем видобутку сонячної енергії принаймні на третину, порівняно із 

звичайними покрівельними панелями. Щоправда, собівартість такої продукції 

залишається відносно високою. Тому поки що компанія Insolight має намір зосередитися 

на поставці своїх модулів для аграрного сектора. 

Для цього компанія розробила напівпрозору версію панелей. Це дозволяє встановлювати 

їх на дахах теплиць, що одночасно дозволяє виробляти електроенергію і пропускати при 

цьому достатньо світла для рослин, висаджених в теплицях або в інших схожих легких 

конструкціях. У разі теплиці достатньо покрити такими модулями близько 50% даху, що 

звернений на південь. Система може виробляти електроенергію навіть використовуючи 

лише розсіяне сонячне світло. 

«Ми поки що єдині, хто здатний запропонувати сільському господарству таке рішення. 

Для досягнення кліматичних цілей, поставлених європейськими країнами, ми повинні на 

рік покривати сонячними батареями-колекторами від 500 до 750 квадратних кілометрів 

поверхні», — каже Д. Шуппіссер. «Тож тепер завдання полягає в тому, щоб знайти 
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відповідні ділянки без завдання земельних ресурсів невиправданих збитків. Звідси та ідея 

подвійного використання сільськогосподарської інфраструктури». 

«Сонячна долина» у Німеччині 

    У період з 2013 до 2018 року за розпорядженням Європейської комісії в ЄС діяли 

антидемпінгові мита на імпорт китайських сонячних батарей. Брюссель звинувачував 

Пекін у агресивному субсидуванні своєї продукції та у використанні методів 

недобросовісної торгової конкуренції. Так чи інакше, європейської фотоелектричної 

промисловості було завдано збитків, а жодного позитивного ефекту ці заходи не дали. 

   Тому два роки тому всі обмеження у цій галузі було скасовано. В даний час ЄС йде 

іншим шляхом, фокусуючись на європейських високоефективних сонячних технологіях, 

таких, як технологія, розроблена в рамках проекту Hiperion. Тут ще є над чим подумати. З 

одного боку, вторгнення китайської продукції до Європи призвело до різкого падіння цін, 

але, з іншого боку, воно сприяло швидшому поширенню сонячної енергетики в Європі. 

• Урочисте заснування товариства «гігантських сонячних електропанелей» Gesellschaft 

Mont-Soleil 6 червня 1990 року. Keystone 

   Проте імпорт продукції, що повністю зібрана в Китаї, негативно впливає на екологічний 

баланс сонячної енергетики. Виникає також питання щодо енергетичної залежності 

європейських країн від Пекіна. Тому в ЄС хочуть зараз не лише скоротити споживання 

викопного палива, а й стати менш залежними від імпорту новітніх технологій. Взяти 

участь у реструктуризації фотоелектричної промисловості в Європі має намір та інша 

швейцарська компанія. Йдеться про фірму Meyer Burger із міста Тун (кантон Берн). 

   Кілька місяців тому вона вирішила відновити виробництво фотоелектричних модулів у 

так званій «Сонячній долині» (Solar Valley) у Східній Німеччині у сумному місті 

Біттерфельд-Вольфен (Bitterfeld-Wolfen). За часів НДР тут варварським способом 

функціонувала хімічна промисловість, залишивши після падіння режиму справжню 

екологічну катастрофу. Сьогодні тут намагаються розвивати екологічно чисті енергетичні 

технології.   

                           Отримання енергії з радіохвиль 
   

Отримання енергії з радіохвиль може здатися чимось із галузі наукової фантастики. Проте 

команда з Університету Південної Флориди вважає, що розробила пристрій, який може це 

зробити. 
     Повідомляється, що пристрій, що є антеною, здатний поглинати радіохвилі і 

перетворювати їх на електрику. Досягти цього дозволив прогрес у метаматеріалах. 

    При розробці своєї антени для збору радіохвиль вчені 

використовували метаматеріал з високим поглинанням 

радіохвиль, який дозволив би більш високої напруги 

проходити через діод. Це зробило антену більш 

енергоефективною, показавши, що хвилі низької 

інтенсивності можуть перетворюватися на електричну 

енергію. 

   Дослідники кажуть, що ця технологія може відкрити шлях 

до системи, де джерело радіохвиль буде живити або заряджати пристрої в кімнаті. Вчені 

протестували розробку. Виявилося, що антена може збирати 100 мікроват потужності від 

радіохвиль близько 100 метрів від вежі стільникового зв'язку. 
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           До Марса, в рекордно швидкі терміни, -  за 45 днів 

 
      Канадські учені з Університету Макгілла, розробили унікальний двигун для 

космічного корабля. Розробка дозволить долетіти до Марса в рекордно швидкі терміни 

завдяки технології лазерно-теплової тяги. 

     У 2018 році NASA поставило перед інженерами 

завдання розробити технологію, яка б доставила на 

Марс не менше однієї тонни за 45 днів, а також мала 

можливість здійснити більш тривалі подорожі вглиб 

Сонячної системи та за її межі. Такий запит базувався на 

бажанні доставити вантажі та в ідеалі астронавтів на 

Марс, зводячи до мінімуму руйнівну дію галактичних 

космічних променів та сонячних бур. 

     Ілон Маск припускав, що політ людини на Марс займе шість місяців з урахуванням 

використання ракет, вироблених компанією SpaceX. Проте група вчених з Університету 

Макгілла розробила технологію для задоволення запиту NASA, спираючись на лазерно-

тепловий рух, який вперше був вивчений у 1970-х роках. Тоді дослідники 

використовували 10,6-мікронні CO2-лазери, найпотужніших на той час, сучасні ж 

волоконно-оптичні лазери відрізняються довжиною хвилі всього в один мікрон. 

    За концепцією вчених, масив інфрачервоних лазерів діаметром 10 метрів розташується 

на Землі та поєднає безліч невидимих інфрачервоних променів. Вони нагріватимуть 

водневу плазму в камері позаду космічного корабля, створюючи тягу з газоподібного 

водню та відправляючи корабель на Марс лише за 45 

днів. Там він гальмуватиме в атмосфері, доставляючи 

людям запаси або навіть нових колоністів. 

      На сьогодні найскладнішим для інженерної групи 

залишається питання гальмування космічного 

корабля на 150-кілометровій орбіті Марса. Без 

хімічного палива, яке могло б уповільнити ракету, але водночас зменшило б можливості 

завантаження корабля на 6 відсотків від необхідної NASA тонни, аерозахоплення 

залишається єдиним способом зупинитися на Марсі. 

       Подібна необхідність залишиться до тих пір, поки люди не зможуть побудувати на 

Червоній планеті еквівалентну земну решітку з лазерів, щоб використовувати її на 

кораблі, що наближається, як відбивач і плазмову камеру для забезпечення зворотної тяги. 

Однак навіть у цьому випадку аерозахоплення або аеродинамічний гальмування в 

атмосфері Марса може бути ризикованим маневром, адже теплові потоки на кораблі через 

тертя про атмосферу будуть руйнівними для традиційних матеріалів системи 

теплозахисту. 

      Лазерно-тепловий рух космічного корабля в далекий космос контрастує з іншими 

раніше запропонованими способами транспортування. Наприклад, такими, як лазерно-

електричний рух, в якому лазерний промінь потрапляв на фотоелектричні елементи 

позаду корабля; сонячно-електричний двигун, у якому сонячне світло на фотоелементах 

створює тягу; ядерно-електричний двигун, у якому ядерний реактор виробляє електрику, 
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яка виробляє іони; та ядерно-теплову рухову установку, в якій тепло ядерного реактора 

перетворює рідину на газ, який викидається із сопла для створення тяги. 

«Лазерно-теплова тяга дозволяє швидко транспортувати одну тонну за допомогою 

лазерних ґрат розміром з волейбольний майданчик – те, що лазерно-електрична тяга може 

робити тільки з ґратами розміром не менше кілометра», – підкреслив переваги технології 

Еммануель Дюплей, провідний автор дослідження. Він вважає, що доставка колоністів на 

Марс з використанням лазерно-теплового двигуна може розпочатися вже через 10 років 

після перших польотів людей на Червону планету, тобто приблизно 2040 року. 

      

       Покоління комп’ютерів з нейроморфними процесорами 
 

     Успішні випробування мемристора з органічного матеріалу, вважають дослідники, має 

допомогти прокласти шлях для біологічно розкладних, стійких і органічних обчислювальних 

систем. 

     Дослідники з Університету штату Вашингтон побудували пристій, який наближає 

наступне покоління комп’ютерів з нейроморфними процесорами. Одним з ключових 

елементів для виробництва таких процесорів став бджолиний мед. 

     Використовуючи мед дослідники побудували мемристор – перспективний елемент для 

процесорів наступного покоління. Для виготовлення мемристора мед спочатку 

перетворили у тверду форму, а потім потримали його 

між двома металевими електродами, подібно до того, 

як синапси мозку лежать між парами нейронів. 

    Після створення мемристора дослідники з 

Університету штату Вашингтон перевірили його 

швидкість перемикання – елемент показав швидкість 

зміни свого стану на рівні від 100 до 500 наносекунд. 

    Успішні випробування мемристора з органічного матеріалу, вважають дослідники, має 

допомогти прокласти шлях для біологічно розкладних, стійких і органічних 

обчислювальних систем. 

    «Це дуже маленький пристрій із простою структурою, але він має дуже схожі функції з 

нейроном людини. Це означає, що якщо ми зможемо інтегрувати мільйони або мільярди 

цих медових мемристорів разом, то їх можна перетворити в нейроморфну систему, яка 

функціонує так само, як людський мозок», – розповів доцент Школи інженерії та 

комп’ютерних наук Університету штату Вашингтон Фен Чжао. 

     Використовувані сьогодні процесори засновані на архітектурі фон Неймана, яка 

розбиває обчислювальну машину на кілька блоків: інструменти введення (клавіатура, 

миша), обчислення та зберігання (процесор, пам’ять), виведення (монітор, принтер). 

     Механізми введення, обробки і виведення використовують набагато більше енергії в 

порівнянні з людським мозком. Наприклад, суперкомп’ютер Fugaku від Fujitsu 

використовує 28 мільйонів Вт для роботи, тоді як людський мозок використовує лише 

приблизно 10-20 Вт. Ось чому такі компанії, як Intel і IBM, працюють над нейроморфними 

чіпами, які імітують роботу мозку людини. 

     Людський мозок має понад 100 мільярдів нейронів з більш ніж 1000 тисячами синапсів 

або зв’язків між ними. Оскільки кожен нейрон може як обробляти, так і зберігати дані, 

мозок набагато ефективніший, ніж традиційний комп’ютер. 

https://news.wsu.edu/press-release/2022/04/05/honey-holds-potential-for-making-brain-like-computer-chips/
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     У той же час, звичайні комп’ютерні чипи створені з використанням невідновлюваних і 

токсичних матеріалів. Тоді як нейроморфні чипи, що створили дослідники з Університету 

штату Вашингтон, можуть бути виготовлені з використанням біологічно розкладних 

матеріалів. 

     У майбутньому команда Чжао прагне зменшити розмір своїх медових мемристорів з 

мікромасштабу, який дорівнює розміру людського волосся, до нанорозміру, який 

становить приблизно 1/1000 людського волосся. Зробивши це, дослідники зможуть 

об’єднати мільйони або навіть мільярди медових мемристорів разом, щоб створити 

повноцінну нейроморфну обчислювальну систему. 

 

                                                 Прототип «нічної батареї» 
 

       Вчені розробили нічну батарею – повну протилежність сонячній панелі. 

       Група вчених з Університету Нового Південного Уельсу сконструювала діючий 

прототип «нічної батареї», яка є в технічному плані 

повною протилежністю сонячних панелей. Тут 

використовується той самий принцип P-N переходу в 

напівпровідниках, але він працює у зворотному 

напрямку.  

      Технологія дістала назву «терморадіаційного 

діода». 

      Концепція такої батареї з'явилася ще у 2014 році і 

заснована на тому, що весь простір навколо нас пронизаний потоками енергії у різній 

формі, які можна перехопити.  

     Наприклад, коли протягом дня сонячне світло опромінює поверхню Землі, воно не 

лише бомбардує її фотонами, а й нагріває. А вночі це надлишкове тепло спрямовується у 

холод космосу, що породжує інфрачервоне випромінювання від поверхні планети. 

     Виходить, що ми можемо збирати енергію нашої зірки і вдень, і вночі за допомогою 

акумуляторів різних типів. 

      Терморадіаційний діод побудований на основі 

деталей від сонячної панелі та окулярів нічного 

бачення. Він може перехоплювати інфрачервоне 

випромінювання від будь-якого джерела, але його 

ефективність залежить від різниці температур 

джерела і діода. Ця ефективність поки не надто 

висока: при різниці температур 12,5 ℃ щільність 

електричної потужності склала 2,26 мВт, або 1,8 % від 

потужності самого випромінювання. 

      Однак розрахунки показують, що потужність 

«нічної» батареї цілком може доходити до 10% від 

параметрів сонячної панелі, що працює в тій же 

місцевості та за тієї ж погоди.  

     Що ще важливіше, джерелом інфрачервоного випромінювання може бути будь-який 

нагрітий об'єкт — наприклад двигун машини або гаряча стіна виробничого цеху. Навіть 
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людське тіло випромінює тепло, причому часто даремно, тому можна сконструювати 

якийсь вид одягу, який збиратиме цю енергію і заряджатиме невеликі гаджети. 

 

             Вченим вдалося синтезувати чудо-матеріал графин 
Кристалічна структура шару графину / 

      Спроби синтезувати графин тривали понад 10 років і ось нарешті вчені з 

Колорадського університету в Боулдері (США), змогли це зробити.  

    Новий матеріал має схожість з графеном і є 

новою формою вуглецю. 

   Довгий час графин залишався теоретичним 

матеріалом. Передбачалося, що він може володіти 

унікальною електропровідністю, а також 

механічними та оптичними властивості, які могли б 

стати у пригоді, наприклад, у виробництві більш 

ефективних літій-іонних акумуляторів.  

Чому так важко було синтезувати графин 

    Існують різні способи створення алотропічних форм вуглецю залежно від способів 

сполуки атомів з іншими елементами.  

    Найвідоміший із них – графіт та алмаз.  

    Останні десятиліття з допомогою традиційних хімічних методів були синтезовані також 

фуллерен і графен. Однак ці методи не дозволяють отримувати інші типи вуглецю у 

великому обсязі, як це потрібно, наприклад, для графину. 

     А отримати його було дуже бажаним завданням, оскільки він володіє низкою переваг 

та буде вкрай корисним у різних галузях промисловості. Тож вчені застосували новий 

процес та зазнали успіху. 

    Команда професора Чжан Вея застосувала процес метатези алкінів – органічну реакцію, 

яка включає перерозподіл алкінових хімічних зв'язків, а також термодинаміку та 

кінетичний контроль.  

    У результаті вченим вдалося отримати матеріал, якого раніше не існувало і який може 

змагатися з графеном у електропровідності, а також, на відміну від нього, контролюється. 

     Існує велика різниця між графеном та графином. Те, що ми отримали, може стати чудо-

матеріалом нового покоління, 

– сказав Чжан. 

                            Біореактори для вирощування м’яса 
 

    Чотириповерхові біореактори для вирощування м’яса побудують у США.  

    Вони стануть найбільшими у світі біореакторами, 

здатними постачати м’ясом десятки тисяч супермаркетів і 

ресторанів.  

    Компанія – розробник Good Meat заявила, що щорічно 

такі пристрої будуть виробляти майже 14 тисяч тон м’яса — 

яловичини і курки. При цьому жодна тварина не постраждає 

і жодне дерево не буде вирубано під пасовище.  

https://cutt.ly/ZHXUjr1
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     Сенс технології полягає у використанні клітин тварин і їх подальшому вирощуванні до 

стадії повноцінного м’яса. Самі клітини при цьому виходять зі спеціальних банків клітин.      

      Нині йде будівництво 10 нових біореакторів Good Meat, кожен з яких буде володіти 

250 000 літрами ємності. У висоту біореактори будуть розміром з чотириповерхову 

будівлю, що робить їх найбільшими у світі. 

      Планується, що будівництво завершиться протягом трьох місяців, а сам біозавод 

введуть в експлуатацію в кінці 2024 року.  

     У компанії відзначають, що біореактори — це не тільки гуманно і екологічно, але і 

корисно.  

     Вирощене м’ясо не містить в собі антибіотиків і не сприяє поширенню зоонозних 

захворювань.  

    Good Meat – єдина компанія, що отримала дозвіл на продаж своєї продукції населенню.       

    Раніше, в 2020 році, в Сінгапурі почали продавати вирощену компанією курятину. 

    

               Атомний лазер, який може працювати вічно 
  Команда фізиків з Амстердамського університету змогла створити безперервний 

конденсат Бозе-Ейнштейна. В результаті можна створювати атомні лазери з когерентними 

хвилями матерії.  

           
     Тепер команда амстердамських фізиків заявила, що можна зробити так, щоб ці хвилі 

матерії зберігалися.  

     Концепція, що лежить в основі атомного лазера, – це так званий конденсат Бозе-

Ейнштейна, або скорочено BEC.  

     У природі є елементарні частинки двох типів: ферміони і бозони. Ферміони – частинки, 

подібні електронам і кваркам, — це будівельні блоки матерії, з якої ми складаємося. 

Бозони дуже різні за своєю природою: вони не тверді, як ферміони, а м’які: наприклад, 

вони можуть без проблем проходити один крізь одного. Найбільш відомим прикладом 

бозона є фотон – мінімальна одиниця світла. Але частинки матерії також можуть 
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об’єднуватися, утворюючи бозони – фактично, цілі атоми можуть поводитися точно так 

же, як частинки світла. Крім цього, всі бозони можуть перебувати в одному і тому ж стані 

в один і той же час. Якщо використовувати технічні терміни, то вони можуть 

конденсуватися в когерентну хвилю.       

     Коли цей тип конденсації відбувається з частинками матерії, фізики називають 

отриману речовину конденсатом Бозе-Ейнштейна.  

     Тепер команда фізиків з Амстердамського університету змогла створити безперервний 

конденсат Бозе-Ейнштейна.  

     Флоріан Шрек, керівник групи, пояснює, в чому полягала хитрість. Раніше всі атоми 

охолоджували в одному місці, а в новій установці команда розподілила етапи 

охолодження не за часом, а по простору. “Ми змушуємо атоми рухатися, поки вони 

проходять послідовні етапи охолодження. Зрештою, ультрахолодні атоми потрапляють в 

центр експерименту, де їх можна використовувати для формування когерентних хвиль 

матерії в конденсаті Бозе-Ейнштейна. Але поки ці атоми використовуються, нові атоми 

вже поповнюють конденсат. Таким чином, ми можемо продовжувати цей процес по суті, 

вічно», – підтвердив він. Як тільки лазери зможуть не тільки працювати вічно, але і 

генерувати стабільні промені, їх почнуть активно застосовувати при створенні техніки. 

Лазери на основі матерії, ймовірно, почнуть відігравати таку ж важливу роль у технології, 

як і звичайні лазери сьогодні. 

 

              Фотосинтез в умовах нестачі сонячного світла 

 

"Фантастичні" станції в космосі та колонізація стали на крок ближче: вчені вирішили одну 

із ключових проблем. оновлена 15 вересня 2022, 00:30 

Вчені розв'язали проблему з вирощуванням рослин в 

умовах нестачі або навіть відсутності сонячного світла. 

     Новий метод вже добре показав себе в дослідах із 

дріжджами, грибами та водоростями. Крім того, перші 

досліди із рослинами салату теж показали позитивні 

результати. 

     Вирощений без світла салат   

     Дослідники з Університету Делавера виявили, що процес фотосинтезу можна 

забезпечити, якщо використовувати електрику та хімічні добрива. 

     Спочатку рослини не мали наміру рости в умовах відсутності сонячного світла, але все 

змінилося, коли їх вирішили підгодувати ацетатами. У цьому випадку рослини під 

штучним світлом почали поглинати це добриво та виробляти цукор і амінокислоти, як це 

буває при фотосинтезі. 

     Автори дослідження зазначають, що в космосі, отримати електрику, іноді буває 

простіше, ніж сонячне світло, наприклад майбутня колонія на Марсі може бути 

забезпечена ядерним реактором. 

     Сама суть процесу полягає в тому, що за допомогою електрики вуглекислий газ (СО2) 

перетворюється на чадний газ (СО), який використовується для отримання ацетату. 

     Біологи відзначають, що рослини зазвичай не споживають їжу, яку не виробляють самі, 

проте ацетати це рідкісний виняток. 
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     Дослідження вже оцінили у NASA, проте технологію ще варто доопрацювати. Однак у 

майбутньому вона може дозволити не тільки допомогти з виробництвом їжі на інших 

планетах, але й впоратися з виробництвом їжі для населення нашої рідної планети, що 

постійно зростає. 

                                Ковдра Будико 

 

Вчені запропонували неймовірно дешевий спосіб охолодження полюсів Землі. 

Йдеться про швидке та сильне зниження їх температур. 

Дослідники по всьому світу по-різному 

ставляться до дуже швидкого зникнення 

багаторічних морських льодів у приполярних 

районах.  

Михайло Будико, який передбачив (1971 

року) неминучість глобального потепління, 

вважав це (як і саме потепління) «квитком у 

втрачений рай», сучасні вчені вважають це 

катастрофою. Відповідно, вони пропонують і 

методи боротьби із явищем. Цікаво, що основна частина цих пропозицій – різні варіанти 

так званої «ковдри Будико». 

Вихідно «ковдра Будико» — це сполуки, що розпорошуються в стратосфері 

(діоксид сірки або його аналоги). Вони утворюють аерозолі, що ефективно відбивають 

сонячні промені назад у космос і тим самим серйозно охолоджують Землю в короткий 

термін. Проте більшість таких методів мають техніко-економічні проблеми. Вони 

потребують безліч літаків, здатних піднімати багато тон понад 12 кілометрів. На меншу 

висоту «ковдра Будико» доставляти нема рації: з тропосфери йдуть дощі, що швидко 

вимивають з неї будь-які аерозолі. 

Автори нової роботи в Environmental Research Communications, на чолі з Уейком 

Смітом із США, запропонували рішення, яке відрізняється від попередніх дещо іншими 

цілями, а також набагато нижчою ціною. 

Спершу дослідники констатують, що в Арктиці потепління йде набагато швидше, 

ніж у світі. Якщо Земля за 1971-2019 роки потепліла приблизно на градус, Арктика — на 3 

°C. Причина - в ефекті зниження поверхні, що відбиває.  

У міру зростання температур багаторічні морські льоди тут тануть, дозволяючи 

літнім сонячним променям не відбиватися від льодів, а нагрівати куди темнішу морську 

воду, розганяючи темп зростання температур. Причому, зрештою, не лише у приполярних 

областях, а й у всьому світі. 

Вони вважають, що оптимальною 

висотою при розпорошенні таких аерозолів буде 

13 кілометрів. Вибір обумовлений тим, що з 

більшою висотою буде важко справлятися 

авіалайнерам типових компоновок. А ось 

модифікований (і запропонований раніше іншою 

групою дослідників) Stratospheric Aerosol 

Injection Lofter (SAIL-01) з такої висоти зможе 

розпорошувати по 75,6 тони за один рейс. Таких літаків потрібно 125, причому виконати 

їм доведеться 175 тисяч рейсів на рік (досить типова частота, якщо говорити про 
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заплановані рейси на невелике віддалення від існуючих повітряних баз). Розпорошення 

потрібно буде проводити навесні у північній півкулі, і восени у південній (коли там 

місцева весна). 

Загалом для відновлення «допотепленських» площ багаторічного льоду 

запропонована програма вимагає розпилення 12 мільйонів тон діоксиду сірки на рік. 

Підсумкове зниження температур у районі полюсів досягне двох градусів. Це буде 

поверненням до значень 1980-х років. 

Як чесно пишуть автори роботи, «поки що не доведено, що фізичні чи суспільні 

результати подібної програми будуть нетто-позитивними». Простіше кажучи, з ранньої 

історії клімату Землі добре відомо, що зниження температур веде до падіння рівня опадів 

та збільшення амплітуди температурних коливань. Обидва ефекти зазвичай негативно 

сприймаються людьми, які проживають на теренах, де таке відбувається. 

Однак дослідники, незважаючи на це, оптимістичні: «здається зрозумілим, що 

програма, сфокусована на суттєвому охолодженні полярних та приполярних регіонів, буде 

логістично цілком реальною». Вони мають на увазі дуже низьку розрахункову вартість 

програми — лише 11 мільярдів доларів на рік. Це помітно менше 0,1% річного ВВП США 

і приблизно вдесятеро менше, ніж ця країна витрачає на заходи щодо боротьби з 

глобальним потеплінням сьогодні. Серед очікуваних плюсів охолодження полюсів – 

уповільнення зростання рівня моря. 

 

                        Приховані величезні ліси водоростей і рослин 

 
              Нове дослідження показало, наскільки вони великі та продуктивні. Вчені виявили, 

що світові океанські ліси покривають площу, що вдвічі перевищує площу Індії. 

         Ми знаємо назви багатьох найбільших та 

найвідоміших тропічних лісів світу: Амазонка, 

Борнео, Конго, Дейнтрі… І багато хто з нас знає про 

найбільший у світі масив лісів, бореальні ліси, що 

простягаються до Канади. Але хто з нас міг би 

назвати підводний ліс? 

          Під водою приховані величезні ліси водоростей 

і рослин, що сягають набагато далі, ніж ми думали 

раніше.  

            Їхні пишні навіси є домом для величезної кількості морських видів. 

            Біля берегів південної частини Африки розкинувся Великий морський 

Африканський ліс, а Австралія може похвалитися Великим південним рифом навколо 

своїх південних околиць. Є ще багато великих, але безіменних підводних лісів у всьому 

світі.      

           Ці ліси з морських водоростей стикаються з погрозами через морську спеку та 

зміни клімату. Але вони також можуть містити частину відповіді завдяки своїй здатності 

швидко зростати та вловлювати вуглець. 

         Підводні ліси утворені морськими рослинами, які є різновидом водоростей. Як і інші 

рослини, водорості ростуть, уловлюючи сонячну енергію та вуглекислий газ за допомогою 

фотосинтезу. 
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Найбільші види виростають на десятки метрів у висоту, утворюючи навіси лісу, які 

гойдаються в нескінченному танці, коли хвилі проходять через них. 

        Пливти крізь них означає побачити плямисте світло і тінь, і відчуття постійного руху. 

        Подібно до дерев на суші, ці водорості пропонують середовище проживання, їжу і 

притулок для різних морських організмів. 

        Великі види, такі як морський бамбук і гігантські водорості 

мають наповнені газом структури, які працюють як маленькі 

повітряні кулі і допомагають їм створювати величезні 

плаваючі навіси. 

            Інші види покладаються на міцні стебла, щоб залишатися у 

вертикальному положенні та підтримувати свої 

фотосинтетичні леза. Інші, як золоті водорості на Великому 

Південному рифі в Австралії, стелиться морським днем. 

Карта світу з підводними лісами 

               Давно відомо, що морські водорості є одними з рослин, що 

швидко ростуть на планеті. Але на сьогоднішній день дуже складно оцінити, наскільки 

більшу площу покривають їхні ліси. 

          На суші тепер можна легко вимірювати 

ліси супутником. Під водою все набагато 

складніше. Більшість супутників не можуть 

проводити вимірювання на глибинах, де 

трапляються підводні ліси. 

          Щоб подолати цю проблему, ми 

спиралися на мільйони підводних записів із 

наукової літератури, онлайн-репозиторіїв, місцевих гербаріїв та ініціатив громадянської 

науки. 

За допомогою цієї інформації ми змоделювали глобальний розподіл океанічних лісів та 

виявили, що вони покривають від 6 до 7,2 мільйонів квадратних кілометрів. Це більше, 

ніж Амазонка. 

Далі ми оцінили, наскільки продуктивними є ці океанічні ліси, тобто наскільки вони 

розростаються. Вкотре не було єдиних глобальних рекордів. Нам довелося пройти через 

сотні окремих експериментальних досліджень з усього світу, де аквалангісти вимірювали 

швидкість зростання морських водоростей. 

Ми виявили, що океанські ліси навіть більш продуктивні, ніж багато культур, що 

вирощуються, такі як пшениця, рис і кукурудза. 

            Продуктивність була найвищою в регіонах з помірним кліматом, які зазвичай 

омиваються прохолодною, багатою на поживні речовини водою. 

            Щороку в середньому океанічні ліси у цих регіонах виробляють від 2 до 11 разів 

більше біомаси на одиницю площі, ніж культури: пшениця, рис і кукурудза. 

            Ми могли б використовувати цю величезну продуктивність для забезпечення 

майбутньої продовольчої безпеки світу.  

            Ферми вирощування морських водоростей можуть доповнити виробництво 

продуктів харчування на суші та стимулювати сталий розвиток. 
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                   Тарган-кіборг для пошуку людей під завалами 
Вчені з Японії мають намір використовувати таргана-кіборга для пошуку людей, 

які опинилися під завалами внаслідок землетрусів. Для цього планується використовувати 

електроніку та сонячні елементи. 

Мадагаскарським тарганом, що шипить, оснащеним «рюкзаком» з відповідними 

технологіями, можна керувати дистанційно. Нові дослідження провели в Лабораторії 

тонко-плівкових пристроїв японського дослідницького інституту Рікен у Вако. 

У ході спостережень сонячні батареї та 

електроніка на комахі дозволили нею керувати. Рух 

здійснювався з допомогою дистанційного керування. 

Кенджиро Фукуда та його команда з Лабораторії 

тонко-плівкових пристроїв японського дослідницького 

гіганта Riken розробили гнучку плівку для сонячної 

батареї товщиною 4 мікрони, приблизно 1/25 ширини 

людського волосся, яка може поміститися на черевці комахи. Плівка дозволяє тарганові 

вільно рухатися, тоді як сонячна батарея виробляє достатньо енергії для обробки та 

відправлення сигналів направлення до органів чуття на задній частині жука. 

Робота заснована на попередніх експериментах боротьби з комахами в 

Наньянському технологічному університеті в Сінгапурі. Це може якось призвести до 

створення комах-кіборгів, які зможуть проникати в небезпечні зони набагато 

ефективніше, ніж роботи. 

Команда обрала для експериментів мадагаскарських тарганів, що шипять, тому що 

вони досить великі, і можуть нести обладнання. Комахи не мають крил, які могли б їм 

заважати шукати людей під завалами. Навіть коли рюкзак і плівка приклеєні до їхньої 

спини, жуки можуть долати невеликі перешкоди або випрямлятися при перевертанні. 
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                V. ПЕРЕШКОДИ 
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Вчені виявили найдавнішого предка людини, що ходив на двох  

                                                  ногах 

 
     Так виглядає череп Sahelanthropus tchadensis — 

найдавнішого прямоходячого предка людини 

(Фото:Дідьє Декуан)  

     Перехід до ходьби на двох ногах замість 

чотирьох є важливим моментом в еволюції нашого 

виду, тому наука прагне точно визначити, коли 

це сталося. Нове дослідження показало, що вже 7 

млн років тому існували прямоходячі гомініди. 

Вивчивши скам'янілості стегна та передпліччя 

гомініда, що жив у епоху міоцену, міжнародна 

група вчених зуміла з'ясувати локомоторні 

характеристики предка людини. 

    За їх словами, Sahelanthropus tchadensis був 

переважно прямоходячим, і лише іноді лазив по 

деревах. 

     Ці ранні гомініди, ймовірно, жили в середовищі з лісами, пальмовими гаями та луками, 

де вони могли ходити на двох ногах і дертися по деревах у пошуках їжі та води. 

     Вивчені кістки датуються приблизно тим часом (між 6-8 мільйонами років тому), коли 

люди генетично відокремилися від шимпанзе і бонобо. 

     Раніше відбулося інше важливе відкриття у світі антропології — вчені знайшли 

найдавнішого предка людини. Ним виявився австралопітек, і його останки були 

старшими, ніж ми думали. 

    Дослідники ретельно вивчили будову стегнової кістки Sahelanthropus. Виявилося, він 

використовував дві ноги не тільки для ходіння по землі, але і для особливого карабкання 

по деревах.       

    Експерти вивчили три кістки кінцівок найстарішого на 

сьогодні ідентифікованого представника людини — 

сахелантропа (Sahelanthropus tchadensis). Дослідження, 

опубліковане в журналі Nature 24 серпня 2022 року, 

підтверджує теорію того, що прямоходіння з’явилася дуже 

рано в еволюції людей. Sahelanthropus tchadensis віком 7 

мільйонів років вважається найстарішим представником людства. 

 

      

https://nv.ua/ukr/tags/evoljutsija.html
https://www.nature.com/articles/s41586-022-04901-z
https://techno.nv.ua/ukr/popscience/znaydeno-naydavnishogo-predka-lyudini-ostanni-novini-50254046.html
https://techno.nv.ua/ukr/popscience/znaydeno-naydavnishogo-predka-lyudini-ostanni-novini-50254046.html
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Вперше його описали в 2001 році, коли франко-чадська палеоантропологічна місія 

виявила останки кількох стародавніх людей в Торос-Меналлі пустелі Джураб (Чад).  

     У тому числі дуже добре збережений череп. Його структура і розташування 

потиличного отвору, куди «вставляється» хребетний стовп, вказує те, що сахелантроп 

пересувався на двох ногах. Моделі останків. Надано: © Franck Guy / PALEVOPRIM / 

CNRS-університет Пуатьє. 

     На додаток до черепа і фрагментів щелеп і зубів, вчені виявили дві кістки передпліччя і 

стегнову кістку. Їх приписали Sahelanthropus, тому що на цьому місці не знаходили інших 

великих приматів.     

     Однак неможливо точно дізнатися, чи належать вони тій же людині, що і череп. 

     Стегнову і ліктьову кістку багато разів виміряли і проаналізували. Палеонтологи 

вивчили як зовнішню морфологію останків, так і їх внутрішні структури з використанням 

мікротомографії. Дані зіставили з показниками сучасних і викопних людиноподібних 

мавп: шимпанзе, горил орангутангів, міоценових мавп і представників людиноподібних 

видів — оррорін, ардіпітеків, 

австралопітеків, древніх Homo. 

     Людство відокремилося від 

групи шимпанзе в недавньому 

міоцені. Надано: © Franck Guy 

/ PALEVOPRIM / CNRS — 

університет Пуатьє.  

     Будова стегнової кістки 

вказує на те, що Sahelanthropus 

використовував дві ноги не 

тільки для ходіння по землі, 

але і для особливого 

карабкання по деревах. При 

цьому, воно явно відрізнялося 

від рухів подібного роду у горил і шимпанзе, які спираються на тильну сторону своїх 

фаланг. 

 

                      Пошук потенційно населених планет має бути  

                                                багатоетапним 
 

     Дослідники зі Швейцарської вищої технічної школи Цюріха з’ясували, що виявлення 

свідчень життя на Землі може залежати від сезону та кута огляду, які інопланетні 

астрономи обрали для спостереження. Робота 

опублікована в електронному каталозі препринтів Arxiv. 

    Для визначення умов на планетах поза Сонячною 

системою астрономи використовують ультрафіолетове та 

інфрачервоне випромінювання. Апарати, що їх 

використовують, дозволяють визначити властивості 

поверхні та атмосфери планети та оцінити можливість 

існування життя. Використовуючи спектри, отримані за 

допомогою інфрачервоного зонда на борту 

супутника NASA Aqua, астрономи 

зі Швейцарії показали, що на результати спостережень 

сильно впливає сезон. 

     Теплове випромінювання Землі може відповідати як 

оптимальним життя умовам, і несприятливим. Крім того, теплове випромінювання дуже 

різниться залежно від регіону. Зокрема, вид з полюса у північній півкулі та вид з екватора 

з центром в Африці показали річну мінливість у 33% та 22%. 

https://arxiv.org/
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     Це дослідження показало, що планети — це живі, динамічні системи, які не можуть 

бути охарактеризовані одним спектром теплового випромінювання. Потрібна подальша 

робота, щоб дослідити вплив хмар на спектри планети. Але в цілому, стало ясно, що 

пошук потенційно населених планет має бути багатоетапним, що враховує сезонні зміни. 

      

     

                             ІСТОРІЯ РОСІЙСЬКОЇ АГРЕСІЇ В УКРАЇНІ 

  

     Прагнення спільноти, яку зараз називають Росією, асимілювати спільноту, яка тепер 

носить ймення Україна, мають тривале минуле. Знання і вивчення цієї історії, в якій тісно 

переплелися історія і політика, може убезпечити від багатьох помилок у майбутньому. 

   «Русскій мір» – фраза, яку тепер часто можна зустріти на телебаченні, радіо, прочитати 

про неї у поважних ЗМІ і соціальних мережах. Поєднання наведених двох слів є назвою 

ідеології, через прагнення втілити яку в останні роки 

загинули тисячі громадян України, а мільйони змушені 

були покинути домівки. Йдеться, звісно, про війну в 

Україні, замовлену російською агресією щодо нашої 

держави, культури, нації. Історія ідеологеми «Русскій мір» 

на виправдання гегемонії Росії та її держав-попередниць 

розпочалася не якогось року від Різдва Христового чи 

навіть до нього («этрусски – это же русские», стверджують деякі запальні голови). Дана 

конструкція є сумарним плодом обставин постання та спроб політико-релігійного 

виправдання претензій володимиро-суздальських, московських і російських еліт на 

спадщину княжої Русі – Київської держави: її територію, право тлумачити історію і 

визначати еталони культурної поведінки. В силу значної ролі релігії і Церкви для 

консолідації Русі та її спадкоємців, ідеологія «Русского міра» просто не могла уникнути 

обертонів сакрального характеру. 

     За ілюстраціями до щойно сказаного далеко ходити не потрібно. Політичним 

виразником тертя між ідентичностями тих, хто був або став частиною держави княжого 

Києва стало протистояння Малої Русі – власне Русі, державотворчого ядра, і Великої Русі 

– земель, котрі належали до Русі тільки в її ширшому розумінні, анексованих північних 

теренів. На останніх почав формуватися, зокрема й народ, котрий прибрав через віки 

назву російського. Більше того, на півночі формувався не один державотворчий центр, а 

декілька. Є всі підстави стверджувати це, якщо поглянути, приміром, на Новгородську 

боярську республіку. Та якщо в ХІ столітті бачимо опозицію Новгорода, то уже у ХІІ-му 

слід вести мову про зростання потуги володимиро-суздальських князів. 

 

Боротьба за Київ, незгода в Церкві 

 

   Унаслідок затяжних княжих міжусобиць за Київ між Мстиславовичами, молодшими 

Мономаховичами і двома галками Святославовичів, великим князем київським у 

1146 році став Ізяслав ІІ Мстиславович. Він 27 липня 1147 року поставив митрополитом 

київським Клима Смолятича. Останній, як подає «Літопис руський», «був він чорноризець 

і схимник, і був книжник і філософ такий, якого ж у Руській землі не було». Єпископи 

чернігівський, білгородський (нині село Білогородка Києво-Святошинського району), 

юр’євський та володимирський (із Володимира-Волинського) підтримали кандидатуру 

Клима. Натомість проти виступили новгородський єпископ Нифонт і смоленський 

єпископ Мануїл, які сказали: «Нема того в законі, щоб ставити єпископам митрополита 

без патріарха», засвідчує літопис. Запам’ятаймо ці слова до моменту, коли 15 грудня 

1448 року Собор єпископів Великого князівства Московського без згоди 

Константинопольського патріарха поставить «київським митрополитом» рязанського 

єпископа Іону і розпочнеться 141-річний період, протягом якого Московська церква була 
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поза євхаристійною єдністю зі спільнотою Православ’я. Тобто поза тим, про що РПЦ 

тепер на кожному кроці нагадує, як про неодмінну умову буття справді православними. 

    Уже наступник Іони Феодосій почав титулувати себе не 

київським митрополитом, а московським і всієї Великої Русі. У 

1149 році володимиро-суздальський князь Юрій Долгорукий, один 

із молодших Мономаховичів, прогнав Ізяслава Мстиславича із 

Києва і той повернувся до Володимира Волинського. Перебрався 

туди і Клим Смолятич. У 1151-1154 роках вони обоє знову 

перебували у стольному граді, але у 1155-му Долгорукий удруге 

став великим князем. 

Молодші Мономаховичі в силу своїх зв’язків і політичних інтересів 

підтримували митрополитів-греків. 

 

«І грабували вони два дні…» 

 

«Дотепер Ростово-Суздальська область, сей “новий світ” Слов’янства, ся свіжа 

займанщина на фінськім ґрунті, не відогравала якоїсь важливішої ролі: там сиділи 

молодші князі, для котрих обітованою землею була “Русь” – Україна, котрих мрії 

крутилися коло Києва, – писав Михайло Грушевський. – Юрій Мономахович, що перший 

надав важніше значення своїй землі, належав ще до сеї категорії князів і вложив всі сили й 

енергію в те, щоб здобути Київ і на золотім столі київськім дожити віку. Але по нім 

наступив його другий син Андрій – чоловік інших симпатій та інших політичних поглядів. 

Він виріс на Поволжі, і Русь-Україна з її довгою історією, виробленими формами життя 

була для нього чужа, і не симпатична». 

Цей діяч був онуком не тільки Володимира Монамаха, а й половецького хана Аєпи 

Осеневича. При народженні йому дали назву Китай, або ж Китан. В російському 

історіописанні він виступає під іншим йменнямяк Боголюбський. Проте часто на 

задвірках уваги загалу залишається те, що «прізвище» це походить від назви історичного 

міста Боголюбово за 10 км на північ від Володимира на Клязьмі, а не від якогось особливо 

чеснотливого життя князя. Те, як воно співвідноситься з реальним життям Андрія 

Юрійовича, показали наступні події. 

Коли у 1154 році князь Андрій удруге отримав від батька призначення у Вишгород – 

північні ворота Києва, – то самовільно утік звідти до Володимира 

на Клязьмі, прихопивши ще й чудотворну ікону Вишгородську, 

яку потім перейменували у Володимирську. Крадена реліквія 

згодом стала одним із символів релігійно-політичної потуги 

Півночі – Великої Русі. По смерті батька від отрути у Києві Андрій 

став князем володимирським, ростовським і суздальським. Він уже 

не хотів особисто займати київський престол: намагався садовити 

там маріонеток. Більше того, цей князь у 1160-х роках спробував 

заснувати у своїх володіннях окрему митрополію. Його протеже 

Федір не став ані ростовським єпископом, ані митрополитом – не 

погодився константинопольський Патріарх Лука Хризоверг. Та на 

цьому історія не завершилася: у другу середу Великого посту 

1169 року війська Андрія Юрійовича здобули Київ і вчинили 

наругу над святинями «матері городів Руських». 

«І грабували вони два дні увесь город – Подолля, і Гору, і монастирі, і Софію, і Десятинну 

Богородицю. І не було помилування анікому і нізвідки: церкви горіли, християн убивали, 

а других в’язали, жінок вели в полон, силоміць розлучаючи із мужами їхніми, діти ридали, 

дивлячись на матерів своїх. І взяли вони майна безліч, і церкви оголили від ікон, і книг, і 

риз, і дзвони познімали [ці] смольняни, і суздальці, і чернігівці, і Олегова дружина, – і всі 

святині було забрано. Запалений був навіть монастир Печерський святої Богородиці 
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поганими, але Бог молитвами святої Богородиці оберіг його од такої біли», – читаємо у 

літописі. 

     Задуми 

поставити 

Київ під 

політичний і 

релігійний 

контроль 

князю 

Андрію не 

вдалися, а 

його самого 

вбили в ніч 

на 29 червня 

1174 року 

родичі його 

першої 

дружини 

бояри 

Кучковичі зі 

спільниками. Але у 1702 році, за Петра І, який і перейменував Московське царство у 

Російську імперію, Андрія Боголюбського канонізували. Його особа стала однією з 

ключових для становлення «Русского міра», а його діяльність – одним із початкових 

етапів становлення супровідної політики щодо Русі-України. Недарма ж під час круглого 

столу, проведеного у 2011 році у Москві, стверджували, що до Андрія Боголюбського слід 

молитися «за визволення Києва», «деградуюча еліта» якого захоплена «антирусским 

элементом». 

 

Православні та монголи і «православні монголи» 

 

     Наступний великий злам настав після монголо-татарської навали і його суть полягала в 

значному впливі традиції Золотої Орди на північно-східні князівства Русі та у посиленні 

на цих теренах антизахідних, антилатинських виступів. Уже під час нападу хана Батия на 

суздальську землю у 1237-1238 роках ростово-суздальський князь Ярослав Всеволодович, 

син Всеволода Юрійовича «Велике Гніздо» (1176-1212) – зведеного брата і наступника 

Андрія Боголюбського – не чинив опору монголо-татарам. Аналогічну позицію зайняли і 

його молодші брати та син Олександр, майбутній Невський. У 1243 році Ярослав 

Всеволодович поїхав до Золотої Орди, де отримав від Батия призначення великим князем 

Русі. Його ж син Олександр став названим сином Батия і побратимом-андом ханського 

сина – Сартака. 

«За огорожею (серед вельмож у шатрі, де святкували обрання великого хана 

Монгольської імперії Ґуюка) був Ярослав, князь суздальський і руський, і численні князі 

китайські і соланжські, також двоє синів царя грузинського, посол халіфа багдадського, 

який був султаном, і, як нам видається, 10 з лишком інших султанів сарацинських… Нам 

же і князю Ярославу, коли ми були разом з ними за огорожею, давали вони майже завжди 

перше місце», – писав посол Папи Інокентія IV до монголів Джованні Да Плано Карпіні. 

    Незважаючи на те, що Ярослав Всеволодович номінально був правителем Києва, його 

накази великий київський князь Михайло Всеволодович (не брат – прим. авт.) не 

виконував. Зрештою, обидвох їх убили: першого – у ставці Ґуюка в Каракорумі, другого – 

у ставці Батия. 

http://www.religion.in.ua/news/foreign_news/11329-v-rpc-predlagayut-sdelat-razoritelya-kieva-andreya-bogolyubskogo-svyatym-pokrovitelem-pravoslavnyx-politikov-i-molitsya-emu-ob-osvobozhdenii-kieva-ot-antirusskix-yelementov.html
http://www.religion.in.ua/news/foreign_news/11329-v-rpc-predlagayut-sdelat-razoritelya-kieva-andreya-bogolyubskogo-svyatym-pokrovitelem-pravoslavnyx-politikov-i-molitsya-emu-ob-osvobozhdenii-kieva-ot-antirusskix-yelementov.html
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Але син і наступник загиблого Олександр Ярославович-Невський не став через це 

запеклим ворогом ординців. Навпаки, за допомогою Сартака він у 1252-му прогнав з 

Володимира на Клязьмі свого старшого брата Андрія та отримав монгольське 

призначення напосаду великого князя володимирського. До слова, уже у ХІІІ столітті в 

столиці Золотої Орди Сараї була створена окрема єпархія – її перший відомий єпископ 

Митрофан. Сам Сартак прийняв християнство. 

Утім, подібні випадки хрещення не вплинули на 

загальну культуру правителів степовиків. 

Натомість васали монголо-татар із Ростово-

Суздальщини перейняли багато чого від них. 

Донька Сартака – у хрещенні Феодора – вийшла 

заміж за білозерського князя Михайла Глібовича. 

Їхні нащадки при нагоді згадували, що походять 

від Батия та Чінгізхана… 

     Олександр Невський в історію увійшов як 

завойовник Русі для Золотої Орди. При цьому 

частина істориків сумнівається, чи брав він участь убитвах на Неві 1240 року та 

Чудському озері 1242 року, адже був ще дуже молодим. Є декілька дат народження цього 

князя: 1221 або 1228-1230 роки. У 1246-му Джованні Плано Да Карпіні бачив Олександра 

у ставці Батия в якості заручника. Син Олександра Невського Данило приблизно у 

1263 році отримав від батька Москву, а вже його син Юрій (1303-1325) почав домагатися 

титулу великого князя. За це він поплатився життям. Одначе брат Юрія Даниловича Іван 

Московський, він же Калита, (1325-1341) таки став великим князем. Тут слід згадати, що у 

1299 році київський митрополит Максим перебрався до Володимиро-Суздальського 

князівства, що значно підняло авторитет тамтешніх князів. Калита ж захопив Суздаль і 

1326 року митрополит Феогност перебрався звідти до Москви. 

«Перетворення Великого князівства Московського на духовного спадкоємця Києва, 

центру Руської православної Церкви, стало подією величезної ваги. Митрополит Руської 

Церкви був єдиним символом єдності всієї Русі, поділеної тоді на численні князівства, 

деякі з них перебували під польським і литовським суверенітетом. Москві посміхнулося 

щастя і вона стала, таким чином, символом цієї єдності», – подає Френсіс Дворнік. 

    Яскравим доказом значної історичної ваги зосередження у Москві великокняжої та 

митрополичої влади стали події по смерті спадкоємців Івана Калити, князів Семена та 

Івана ІІ Лагідного   Тодішній митрополит Олексій із майбутнього роду бояр Плєщеєвих 

узяв правління на себе, зберіг князівство та ще й звів нанівець спроби князя Ольгерда 

створити окрему київську митрополію для Великого князівства Литовського. На 

домагання Ольгерда константинопольський Патріарх висвятив 

київського митрополита Романа, а 1356 року Синод, скликаний 

Патріархом Каллістом І, розділив Київську митрополію між 

обома ієрархами: київським і московським. Але після смерті 

Романа у 1361-му Олексій Московський відновив свій контроль 

над усією митрополією. 

В силу зростання політичної ваги Московського князівства 

укріплювалися претензії його керівників на сакралізацію свого 

престолу. По смерті князя Дмитрія Донського (1359-1389) 

великим князем московським став його син Василій І (1389-

1425). Він наказав вилучити з текстів Літургії ім’я грецького 

імператора. Константинопольський Патріарх Антоній у 

1393 році написав до князя об’ємний лист з поясненнями, чому 

цього робити не слід з огляду на особливу роль базилевса. 

Московський державець дослухався. Відтак у 1414 році імператор Мануїл ІІ одружив 

свого сина із донькою Василія І, що ще більше украпило союз амбітних правителів 
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Москви і загрожених мусульманами імператорів. Тож очікувано, що коли у 1415 році 

правитель Великого князівства Литовського Вітовт посприяв обранню митрополитом для 

своєї держави Григорія Цамблака, константинопольський Патріарх Фотій відлучив того 

від Церкви. Зрештою, і Григорій Цамблак на Констанцькому соборі відмовився від унії. 

 

Єрархи, князі і базилевси або ж «імператор русів» 

 

    Упродовж XV століття Велике царство Московське продовжувало еволюціонувати в бік 

централізації. Показово, що коли син Василія І Василій ІІ Темний (1425-1462) зустрівся з 

опозицією свого дядька Юрія ІІ Косого та двоюрідного брата Дмитра Шемяки, то 

єпископи підтримали Василія і порівняли заколот з гріхом Адама, якого сатана підбурив 

повстати проти Бога, зі злочином Каїна проти Авеля, а також із братовбивством Бориса і 

Гліба. Зрештою, у 1453 році Дмитра Шемяку отруїли. 

У 1439 році була укладена Флорентійська унія. Митрополит Ісидор, який поїхав на собор 

попри застереження Василія ІІ, прийняв її. За це після повернення його ув’язнили, він 

змушений був утікати і позбувся кафедри. У 1448 році собор єпископів, про що була 

згадка вище, без погодження з Константинополем, обрав митрополитом московським  

            Іону Рязанського.  

  Через 10 років Ісидор, який став латинським Патріархом 

Константинополя, офіційно відмовився від Руської митрополичої 

кафедри. Через протистояння польського короля Казимира 

Ягеллончика та Дмитра – сина великого князя литовського 

Сигізмуна, українські і білоруські землі стали розмінною 

монетою. Казимир у 1149 році підписав союзну угоду з 

Василієм ІІ. У 1452 році під юрисдикцію Іони, тобто Москви, 

знову відійшли єпархії на теренах Великого князівства 

Литовського, і Галичина, що була анексована Польським 

королівством. 

У 1453 році сталася подія, що кардинально змінила геополітичну 

карту тодішньої Європи, – перед натиском турків упав 

Константинополь/Царгород. Опинившись перед фактом чергового зростання впливовості 

митрополитів Москви, польський король Казимир попросив Святий Престол призначити 

нового митрополита – наступника Ісидора. У 1458 році константинопольський Патріарх 

Григорій Мамма, будучи в єдності з Апостольський Престолом у Римі, реформував 

Київську митрополію, а її главою призначив 

Григорія ІІ Болгариновича. Новий ієрарх 

отримав титул митрополита київського, 

галицького і всієї Русі та очолював Київську 

Церкву протягом 1458-1473 років. 

У відповідь на призначення Григорія ІІ в Москві 

зібрали собор, де єпископи відріклися від 

київського ієрарха та заявили, що для них 

законними митрополитами київськими є Іона та 

будуть його наступники. Тоді ж у Москві 

затвердили принцип, за яким митрополита 

повинні обирати єпископи, але затверджувати – 

великий князь. Таким чином правителі 

Московської держави набули щодо Церкви статусу, подібного до зметених османами 

візантійських базилевсів. 

У 1470 році київський митрополит Григорій ІІ зрікся від унії з Римом і перейшов до 

юрисдикції константинопольського Патріарха Діонісія І, що вкотре збурило Церкву на 

українських і білоруських землях. У той же період завершилася боротьба Київської і 
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Московської митрополій за Новгород. У 1470-му тамтешнім єпископом став 

промосковський Феофіл, а наступного року великий московський князь Іван ІІІ (1462-

1505) завдав Новгороду поразки. У 1477 році цей 

правитель остаточно долучив Новгород до своїх володінь. 

Наступника Івана ІІІ Василія ІІІ (1505-1533) імператор 

Священної Римської Імперії Максиміліян І у 1514-му 

назвав «імператором русів». Цей епізод також використав 

Петро І, обґрунтовуючи претензії також носити цей титул. 

У тому ж 1514 року  

                 Василій ІІІ захопив білоруський Смоленськ, а в 

1525-му приєднав до своїх володінь ще й частину 

українських земель: Новгород-Сіверщину. Саме за нього 

до Москви утік князь Михайло Глинський з родиною. Його 

донька Олена, народжена в Китайгороді біля Кам’янця-

Подільського, стала другою дружиною Василія ІІІ і 

матір’ю Івана IV Грозного (1533-1584). Це ще один промовистий штрих до пояснення 

феномену того, чому місцеві еліти Малої Русі вважали московських володарів своїми. 

 

Історія Филипа ІІ, «Третій Рим» і білий клобук 

 

    Широко відомим є те, що Іван Грозний під час одного з припадків люті у 1581 році 

смертельно поранив свого сина Івана. Але ще задовго до того через нього загинув 

московський митрополит Филип ІІ, який публічно засуджував царський терор. Одного 

разу цар вдарив єрарха своєю палицею, а згодом його позбавили сану та відправили до 

монастиря на Соловки.  

     У 1569 році опричник Малюта Скуратов задушив митрополита. Такими методами 

московські правителі «привчали» Церкву до покори. Символічно, що коли напочатку 

2000-х в РПЦ хотіли канонізувати Івана Грозного, то проти виступив московський 

Патріарх Алексій ІІ. 

      Вагомим кроком стало і найменування Івана IV царем у 1547 році – термін «цар» 

походить від римського титулу «цезар». Але не менш важливим стало затвердження 

патріархату Московської церкви у 1589 році. Цього досягнув регент Борис Годунов – зять 

Малюти Скуратова, погрозами і підкупом «переконавши» константинопольського 

Патріарха Єремію ІІ піднести московських митрополитів до патріаршої гідності. 

Ідеологічним оформленням цих процесів слугувало проголошення гасла «Москва – третій 

Рим», котре виражає надзвичайну специфічність опозиції Московського патріархату до 

Апостольського Престолу в Римі. Тобто, «хибним» є Рим теперішній – а до величі 

давнього апостольського Риму Москва, як спробували запевнити її ідеологи, має пряме 

відношення.        

    Недарма білий клобук московських Патріархів, за переказами, колись нібито перевезли 

з Риму до Константинополя, а звідти – до Москви. Ситуація дуже подібна до історії із 

«шапкою Мономаха», яка насправді виявилася головним убором 

не з Візантії, а від ханів кочовиків. Показово, що Флорентійську 

унію у Москві витлумачили як відступництво греків від 

правдивої віри, а падіння Константинополя – як кару Божу за це. 

І от у першій чверті XVI століття старець псковського Свято-

Єлеазарівського монастиря Філофей пише послання Василію ІІ 

«Про виправлення хресного знамення і про содомський гріх». У 

документі він називає великого князя царем і формулює 

твердження про спадкоємність влади московського правителя від візантійських 

імператорів. Що цікаво, ведучи мову про геополітику (якщо вжити сучасну термінологію) 
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Філофей в іншому посланні – про злі дні і години – охарактеризував себе наступним 

чином: 

«…яз селской человекъ, учился буквам, а еллинскых борзостей не текох, а риторских 

астроном не читах, ни с мудрыми философы в беседе не бывал; учюся книгам 

благодатнаго Закона, аще бы мощно моя грешная душа очистити от грех…» 

Але традиція применшувати свою значущість перед особою монарха – давня. Існувала 

вона і в інших культурах. За словами Філофея, перший Рим впав від нечесності, другий – 

від засилля агарянського, Третій Рим – Москва, а четвертому не бути. Мовляв, руський 

народ перейняв місію Третього Риму через упевненість у своєму Православ’ї та святості 

(чи не про ту саму «Святую Русь» йдеться у сучасних «Почаевських листках»?). Таким 

чином Москва очах монаха-ідеолога й тих, хто цю ідеологію прийняв, ставала всесвітнім 

центром християнства, а її правителі – царями царів та захисниками віри. Промовисто 

таку позицію зафіксувала «Голубиная книга», збірник кінця XV – початку XVI століття: 

«У нас Белый царь — над царями царь. 

Почему ж Белый царь над царями царь? 

И он держит веру крещеную, 

Веру крещеную, богомольную, 

Стоит за веру христианскую, 

За дом Пречистыя Богородицы,— 

Потому Белый царь над царями царь...» 

Це – згідно з виданням 1991 року. Якщо ж заглянути у публікацію Міхаіла Сєрякова 

«Голубиная книга. Священное сказание русского народа» 2012 року, то побачимо інший 

варіант тлумачення «духовних віршів»: 

«У нас Белый царь будет над царями царь. 

Почему же Бел царь над царями царь? 

У нашего царя у Белого царя есть вера православная, 

Область его превеликая надо всей землей, 

Надо всей землей, над вселенною». 

Як тут не згадати про 1/6 земної кулі, алюзії на тему «світлого майбутнього» та сучасні 

претензії Росії панувати над сусідами далекими й близькими! 
 

http://krotov.info/acts/16/1/filofey.htm
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    Цікавим у даному контексті є й сам вираз: «білий цар». Можна зустріти твердження, що 

«білий» почали застосовувати на означення того, що цар – незалежний, нікому не платить 

данину. Термін прийшов від східних народів, як йдеться про це й у російському варіанті 

«Вікіпедії». Якщо ж копнути глибше, то виявляється, що безособові «східні народи» – то, 

радше, монголи. Білий колір був сакральним у культурі цього народу – він означував 

чистоту й святість. Існувала у свій час і Біла орда… У тюркській традиції білий колір 

також є символом доброти, радості, чистоти, щастя та достатку. Натомість означення царя 

«білим» не вкладається в символіку кольорів власне Русі: білий тут символізував захід – 

білі хорвати, наприклад. Навіть якщо Москва і використала цю систему символізму, то 

західною вона була хіба щодо тюркських ханств. А ще московські царі також носили 

білий клобук… 

 

Зачаровані Москвою – «…я, холопъ твой» 

 

    Майже одразу по затвердженні свого патріархату Москва почала претендувати на 

першість у спільноті Православ’я. Затверджене у 1590 і 1593 роках п’яте місце в переліку 

Патріархів після константинопольського, александрійського, антіохійського та 

єрксалимського не задовольнило ані політикум, ані супутній йому клір Московського 

царства. Із Великої Смути 1598-1613 років Московська держава вийшла у політичному 

відношенні послабленою, але ще більше консолідованою довкола ідеї своєї «місії». Цей 

ексклюзивізм поступово вкоренився і в українських землях. Церковне життя останніх 

перебувало у глибокій кризі: частина церковних кіл дивилася на Москву як на духовну 

твердиню й оселю спокою у порівнянні з Річчю Посполитою, де єпископом ставали 

світські люди й витягували церковні ресурси для потреб власних родин. Берестейська 

церковна унія була кроком ієрархії Київської Церкви, спрямованим на впорядкування і 

відродження. Утім, її сприйняли далеко не всі. Приміром, частина чернецтва чітко 

орієнтувалася на північного сусіда і перейняла його переконаність у винятковості. А що 

нетерпимість посилювалася не тільки щодо латинян чи протестантів, свідчить 

промовистий факт: 16 грудня 1620 року собор єпископів на чолі з московським 

Патріархом Філаретом постановив перехрещувати вихідців із Речі Посполитої. Приводом 

було те, що в Київській Церкві дозволяли хрещення шляхом возливання на того, кого 

хрестять, а в Московській – виключно через занурення у-воду, як у Візантії. 

    Із початком козацьких повстань проти польської влади і власних старих полонізованих 

еліт, православне чернецтво з України стало вигідним інформатором Москви, куди часто 

ходило за милостинею. У 1620 році була відновлена Київська православна митрополія, 

яку очолив Йов Борецький (1630-1631). Одначе подальші події продемонстрували, що й 

цей митрополит не був спроможний діяти як незалежний ієрарх: він звертався з 

чолобитними до Москви з проханням надати допомогу православним в Україні. Та царі 

були ще тоді не готові. 
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     Наступник Йова Борецького Ісая Копинський (1631-1633) був москвофілом і ще будучи 

перемишльським єпископом, 4 грудня 1622 року написав московському Патріарху лист, в 

якому назвав його «патріархом Великої і Малої Росії». Звертався він і з проханням про 

дозвіл на переселення до Московського царства, інформував Москву про події в Україні. 

У 1633-му Ісаю Копинського зняли з посади. Новим митрополитом став Петро Могила, 

якому вдалося підняти Київську православну митрополію на значні висоти. Показово, що 

цей ієрарх був відкритим до діалогу з унійною Церквою – тривали пошуки варіанту 

об’єднання, зокрема через створення Київського патріархату у єдності з Апостольським 

Престолом у Римі. Втіленню цих задумів перешкодили козаки, а вірніше ті, хто їх вороже 

налаштував. 

Петро Могила помер за рік до-початку повстання на чолі з Богданом Хмельницьким і 

війни у Речі Посполитій, а також задовго до Переяславської угоди. Його наступник на 

митрополичій катедрі Сильвестр Косів (1647-1657) хоча й підтримав союз із Москвою, 

виступав проти підпорядкування їй. Проте суспільство було вже надто залежним від 

сусіда – політика тягнула за собою релігійне підпорядкування, а релігійні погляди 

сприяли підпорядкуванню політичному. Доходило до виразних принижень: 

«Милосердний госудярь, царь великий и великій князь Алексѣй Михайловичъ, всеа Великія и 

Малыя и Бѣлыя Росіи самодержецъ! Пожалуй меня, холопа своего, съ Войском 

Запорожскимъ, вели государъ тѣм богомольцомъ своимъ бѣднымъ и разрренымъ 

протывъ грамоты монастырской и челобитья ихъ дать твою государеву милостину… И 

я, холопъ твой, со всѣм Войском Запорожскимъ за тебя праведнаго государя будемъ 

головы складивать своои. Царь государь, смилуйся -пожалуй». 

Це слова некого іншого, як Богдана Хмельницького. Написані вони в прохальному листі 

для крехівських монахів, які вибралися до Москви за милостинею. Туди ченці з Крехова, 

що на Львівщині, ходили аж до часів Петра І, а вірніше – доти, доки не увійшли до унійної 

Церкви і не загосподарили свій монастир. 

Отож, бачимо, що поступове підпорядкування Київської Церкви Московській було 

наслідком як агресивного ексклюзивізму Москви, так і внутрішніх процесів у самій 

Україні. Як Рюриковичі, розділившись і забувши своє коріння, втратили княжу Русь, а 

потім їхні нащадки вигадували собі родоводи від литовських князів, так потім і козацька 
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верхівка та шляхта почала спершу вислуговуватися перед, а відтак і асимільовуватися з 

московськими владними колами. У відплату отримувала титули й посади, часто десь на 

Сибірі. В Україну ж усе частіше надсилали перевірених людей з глибинки. 

«Царський уряд хотів, щоб київський митрополит перейшов під благословеннє 

московського патріарха. Українське духівництво і гетьманський уряд довго відбивали сі 

замахи, аж поки гетьман Самойлович, запобігаючи московської ласки, не згодивсь 

приложити до сього своїх рук: перевів вибір на митрополію свого свояка Гедеона з князів 

Святополк-Четвертинських, що згодивсь прийняти “благословеннє” від московського 

патріарха», – писав Михайло Грушевський. 

Значну роль у переведенні Києва під берло Москви відіграли також домовленості царської 

влади з султаном. Надалі справа «возз’єднання» пішла усе швидшими темпами – в Україні 

постійно знаходилися охочі до цього: 

«А тим часом перевертні 

Нехай підростають 

Та поможуть москалеві 

Господарювати 

Та з матері полатану 

Сорочку знімати». 

Але цитований фрагмент із «Розритої могили» Тараса Шевченка – окреслення домінанти 

вже наступного історичного періоду поширення «Русского міра» в Україні і предмет іншої 

розвідки. Тут же зазначу тільки, що діяльність значної частини українців тільки 

утверджувала сусідів в їхньому переконанні про свою вищість та якусь виняткову 

цивілізаційну місію: 

«У нас ум-разум самого Христа» 

Це цитата зі згаданої вже «Голубиной книги». 

 

 

               Російська автокефалія – самопроголошена 

 
      В 1448 році у Москві обрали митрополита Іону самостійно, без дозволу Вселенського 

патріархату. 

Єпископ Константинопольського патріархату, архієпископ 

Тельміський Йов (Геча) повідомив, що абсолютно всі 

сучасні православні автокефалії, окрім найдавніших 

патріархатів, були створені томосами 

Константинопольської церкви.  

Про це представник Вселенського патріархату повідомив у 

розмові. 

      Архієпископ Йов (Геча) 

     «Навіть якщо брати історію православної церкви в Росії, то бачимо, що її автокефалія 

була самопроголошена в 1448 році, коли у Москві обрали митрополита Іону самостійно, 

без дозволу Вселенського патріархату. Цікаво підкреслити, що ніколи не було дано 

православній церкві в Росії Томоса про автокефалію», – заявив архієпископ. 

Ієрарх також додав, що всі пізніші автокефалії ХІХ-го та ХХ-го століття були 

проголошені Вселенським патріархатом. 

    «Крім Вселенського патріархату, в історії православної церкви жодна інша помісна 

церква не проголошувала автокефалії. Правда, православна церква в Росії може 

претендувати, що вона проголосила автокефалію православної церкви в Грузії (1943 р.), в 

Чехословаччині (1951 р.) та в Америці (1970 р.), але ці автокефалії не визнавалися 

повнотою православної церкви, тому що православна церква в Росії не має такої 

прерогативи надавати автокефалію», – додав владика. 
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    Архієпископ Йов також згадав про звернення Архієрейського собору УПЦ від 1991 

року, коли представники Українських церков вже просили Вселенський патріархат про 

автокефалію. 

«Якщо автокефалія була би надана Українській церкві одразу після проголошення 

незалежності України у 1991 році, можна було б запобігти 30-ти рокам болючого і 

шкідливого розколу, який розпочався в 1989 році», – підсумував владика. 

 

                 Духовні втрати лишилися непоправними дотепер  
 

   У ніч із 21 на 22 квітня 1718 року у Києво-Печерській лаврі сталася масштабна пожежа. 

Разом з численними будівлями згоріли величезний архів і 

бібліотека, де зберігалися книжки й рукописи ще княжих 

часів. Матеріальні збитки від цієї біди відбудували досить 

швидко. А от духовні втрати лишилися непоправними 

дотепер. Бо одразу після пожежі московські борзописці 

взялися переписувати літопис древнього монастиря у 

Успенський собор Києво-Печерської лаври повну відповідність до 

інтересів ново-проголошеної Російської імперії. (Саме тоді 

Петро І вирішив перейменувати Московське царство на Російську імперію). Результатом 

їхніх трудів постало вірнопіддане писаніє, з якого вилучили найважливіші факти 

української сутності історії обителі. 

    Майже 304 років від дня страшної пожежі. Але інформаційний покруч, який постав на 

місці згорілих документів живе і донині. Бо до сьогодні – окрім імперських глашатаїв – 

роботу з його популяризації тягнуть на свої плечах (і совісті) лаврські екскурсоводи. 

Отже, що вони замовчують. Зупинимось лише на кількох ключових фактах. 

1. Відвідувачам повідомляють, що пожежу спричинила свічка у келії намісника. Але 

відомо, що полум’я спалахнуло одразу в кількох місцях монастиря. Відомий і замовник 

лиха – московський цар Петро І. 

Лавру підпалили посланці з Москви, які були одягнені як ченці. Згоріли величезний архів і 

бібліотека, загинули грамоти… князів, феодалів і гетьманів. 

 

Історик Ігор Гирич 

 

    Доктор історичних наук Ігор Гирич пише: «За свідченням очевидців, які зберігалися у 

відомого києвознавця, протоієрея Петра Лебединцева, Лавру підпалили посланці з 

Москви, які були одягнені як ченці. Згоріли величезний архів і бібліотека, загинули 

грамоти і пожалування… князів, феодалів і гетьманів». 

     Власне, причину замовлення пожежі пояснюють її наслідки: «Вогонь знищив письмову 

пам’ять про незалежне українське політичне і духовне життя Лаври», – пише Ігор Гирич. 

2. Втрачені у вогні документи свідчили, що Печерський монастир і Київська митрополія 

від початку і впродовж багатьох століть були незалежні від Московського патріархату. 

У архімандрита Печерського ми бачили древні грамоти попередніх патріархів 

константинопольських, майже за 500 років. 

 

Арабський мандрівник Павло Алеппський (1627–1669) 

 

    Наведемо лише одне з численних свідчень цьому, яке дійшло до нашого часу в записах 

арабського мандрівника Павла Алеппського. Він побував у Печерському монастирі 1654 

року. І зазначив, що духовно Україна «підпорядкована Константинопольському патріарху. 

У архімандрита Печерського ми бачили древні грамоти попередніх патріархів 

константинопольських, майже за 500 років. Їхній зміст полягає у тому, що монастир 

незалежний». 
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    Історик Ігор Гирич пояснює: «Київські митрополити були цілком незалежними, рівними 

з московськими патріархами. Вони обиралися на соборі у Києві і затверджувалися у 

Константинополі. Титулувалися київські митрополити «митрополитами Всієї Русі». 

    До речі, всупереч цим історичним фактам сьогодні у музейній експозиції зображення 

митрополита Київського, Галицького і Всієї Русі Петра Могили подається з підписом 

лише «Митрополит Київський». 
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   Петро Могила (31 грудня 1596 – 1 січня 1647) – український політичний, церковний і 

освітній діяч. Митрополит Київський, Галицький і всієї Русі (1632–1647). Архімандрит 

Києво-Печерського монастиря (з 1627 року) 

 На запитання, - Чому у Петра Могили скорочений титул? 

Екскурсовод відповів: «Это так по-современному». 

 
    Титул Петра Могили в Успенському соборі і в музейній експозиції означений 

неправдиво. З нього вилучили обов’язкову складову, якою до 17-го століття титулувалися 

усі київські митрополити – «митрополит Всієї Русі» 

3. Екскурсоводи замовчують, що передача Москві Київської митрополії відбулася за 

допомогою хабара. 

    Історія така: Москва довго і нудно домагалася від Костантинопольської патріархії 

отримати духовну владу над Україною. Тривалі сумніви вселенського патріарха вирішили 

традиційно. Московський посол дав патріарху Діонісію хабар – «200 золотих і три сорока 

(120 штук – ред.) соболів». 

    Коли Діонісій повідомив, що треба підкупити і найвищих сановників, Москва без 

вагань покрила усі додаткові витрати. Ось так «канонічно» українську церкву продали 

Росії. Невдовзі Діонісій на цьому, як то кажуть, погорів – за хабарництво його було 

усунуто з патріаршої посади.  

    Але 1686 року Москва врешті отримала згоду Константинополя і прилучила до себе 

Київську митрополію. 

    «Дуже було обурене все духовенство українське тим, що його віддано під зверхність 

Московського патріарха», – пише історик Микола Аркас. 

     І коментар на подію Михайла Грушевського: «Ось так зломлено церковну автономію 

України і взято під московську церковну власть, а з нею разом тодішнє освітнє і культурне 

життя українське». 

4. Під час пожежі згоріли «пожалування» тобто дарчі грамоти. Вони підтверджували 

право власності Печерського монастиря на численні землі і маєтності. Це майно 

працювало на економічну могутність і незалежність монастиря. Воно уможливило 

культурно-освітню діяльність, успіхи в архітектурі і монументальному малярстві. 

Традиційно ці «пожалування» обитель отримувала від жертводавців за духовними 

заповітами на поминання душ. І споконвіку остання воля померлих не підлягала жодним 

змінам. Але 1786 року наказом цариці Катерини ІІ монастирські маєтки і землі відібрали і 
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передали у царську казну. А в подальшому велелюбна імператриця, як записав її 

особистий секретар Храповницький, щедрою рукою обдаровувала монастирським 

майном коханців за ратні подвиги у своїй спальні. 

    Таким нечуваним досі богохульством було ліквідовано економічну незалежність 

древньої обителі. Одразу по тому монастирський штат поповнили російськими офіцерами, 

перевели на зарплату з казни і зобов’язали стати на службу імперії. 

 
Києво-Печерська лавра 

5. І насамкінець – про українську мову. Адже сьогодні саме мова незаперечно свідчить 

про тисячолітні національні (себто українські) основи Печерської лаври. До речі, до 

самої пожежі 1718 року лаврські книги друкували староукраїнською мовою.        

    Екскурсоводи з істинною імперською впертістю про це мовчать. Але мова дотепер 

свідчить сама про себе: 

– у назві «Печерський», що походить від українського (а не церковнослов’янського, 

панове екскурсоводи) слова «печера». 

– в іменах святих, наприклад, «преподобний Марко». Ця форма імен живе і до сьогодні – 

Сашко, Левко, Юрко… 

– у цілому потоці українських імен та слів у знаменитій «Повісті врем’яних літ» Нестора 

Літописця: князь Володимир (а не Владимир), княгиня Олена (а не Єлена), колодязь, 

стріха, сором, посаг, свита, сварити, туга, рілля, подружжя… 
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  Церковнослов’янський текст «Повість врем’яних літ» Нестора Літописця за Іпатським 

списком (11-12 століття) 

 
     Меморіальна дошка на стіні Успенського собору. У церковнослов’янському тексті 

допущено грубу помилку: ім’я руського князя Володимира написано по-московськи 

«Владимир» 
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      Один із найіменитіших знавців руських літописів, і зокрема Несторової «Повісті» 

академік Олександр Шахматов в «Енциклопедії слов’янської філології» (1915 рік) писав: 

«Прямими нащадками Полян, Деревлян, Сіверян є людність Київщини, Волині, 

Чернігівщини, Полтавщини… вони дотепер зберегли свою мову». 

 
Могильна плита 16-го століття, напис починається словом «року» 

 
   Популяризація цієї інформації, панове екскурсоводи, вщент руйнує головні засади 

«русского мира» – так звані «общие православие, язык, историческая память». Нагадаємо, 

що прикриваючись саме цим облудним «міром», Росія вже 8 років воює проти кожного з 

українців і проти кожного з вас (включно з директором заповідника). 

     Невже ви досі у цьому не розібралися? 
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     До речі, як і в тому, з бюджету якої держави відбувається фінансування роботи 

історико-культурного заповідника, включно з вашою зарплатнею? 

Ірина Костенко, Марина Остапенко – журналісти 

У тексті збережено виділення, зроблені авторами 

Думки, висловлені в рубриці «Точка зору», передають погляди самих авторів. 

Матеріали з циклу «ТЕСТ НА ДЕРЖАВНІСТЬ»: 

Провінційні комплекси Львівської національної галереї мистецтв імені Возницького  

Політика Кремля і вища освіта України. Як роз’єднати цей союз? 

Московські холопи і музейна справа України 

Українська мова і подвійна мораль у КПІ імені Сікорського 

Як вилучити малоросійський канон з українського простору НХМУ 

Малоросійські штампи Національного художнього музею України 

Яка національність Національного музею «Київська картинна галерея» (колишнього 

Музею російського мистецтва)? 

Києво-Печерська лавра. Кому служать лаврські музейники?  

Київські князі розмовляли українською. Музейники це замовчують 

 

                                            Свято Покрови  

                       
      14 жовтня- на свято Покрови помолитись за українських козаків, за воїнів УПА, за все 

українське воїнство, всіх загиблих за волю та незалежність України. Під Покровом Божої 

Матері українці перемогли СРСР, здобудуть 

перемогу й над Росією. 

- До Богородиці українці звертаються завжди у час 

найбільших загроз. Незламна віра у заступництво 

Богородиці і перемогу тримала Україну тисячі 

років, попри навали чужоземців і ворогів. За 

заступництво Богородиці дякували козаки 

січовики. З цим днем пов’язано багато вчинків 

самопожертви заради України. 15 жовтня 1959 

року від рук агента КДБ загинув провідник ОУН, 

людина прізвище якого стало синонімом слова патріот, Степан Бандера.  

    Зазначимо, що Україні знадобилося більше ніж 30-ть років, щоб нарешті визнати свято 

Покрови Пресвятої Богородиці державним святом усіх захисників і захисниць України. 

Багато тоді не розуміли такої наполегливості у вимогах зробити саме Покрови святом 

захисника і захисниць України. 

    Так само у суспільстві не розуміли і тих хлопців, що займалися військовим вишколом, 

коли у країні панував мир. Але два роки тому саме ці хлопці стали першими до бою, коли 

виникла потреба захищати Україну. 

    Віра у покровительство Пресвятої Богородиці даватиме й надалі сили усім патріотам 

України боротися навіть тоді, коли боротьба здається безперспективною, а мета 

недосяжною, коли результати боротьби здаватимуться не такими добрими, як очікувалося. 

Тож на Покрови Пресвятої Богородиці помолимося за Україну та її захисників. Нехай 

Господь дасть їм більше сили, віри та терпіння.  

    

                        Міф про шароварну Україну? 
 

    Ще в часи царської Росії в Кремлі зародилось бажання, аби наша країна в усіх 

асоціювалась лише з примітивними проявами культури. 

https://www.radiosvoboda.org/a/29100416.html
https://www.radiosvoboda.org/a/29060626.html
https://www.radiosvoboda.org/a/28966113.html
https://www.radiosvoboda.org/a/28841358.html
https://www.radiosvoboda.org/a/28780896.html
https://www.radiosvoboda.org/a/28763085.html
https://www.radiosvoboda.org/a/28656974.html
https://www.radiosvoboda.org/a/28656974.html
https://www.radiosvoboda.org/a/28470650.html
https://www.radiosvoboda.org/a/28382399.html
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“Україна — це моя пісня”, — заявив нещодавно на одному з російських телеканалів актор 

Володимир Конкін, відомий у певних колах за ролями Павла Корчагіна та Володимира 

Шарапова. “Що в цьому поганого?” — подумає 

хтось. Але погане є — у Росії нашу державу досі 

сприймають як щось несерйозне, розважальне: 

пісня, шаровари, сало. Про це свідчать й інші слова, 

які пролунали під час скандального телемосту 

“Надо поговорить”, який наша країна, на щастя, 

проігнорувала. 

    А як і навіщо формувався міф про шароварну 

Україну?  

“Свого часу Україна була своєрідною 

європейською колонією у складі специфічної імперії  Радянського Союзу, — коментує 

"Експресу" історик Владислав Гриневич. У цій імперії, безперечно, формувався міф, що 

українці недосконала частина російського народу, яка фактично має в нього інтегруватися 

за якийсь час. Це була цілеспрямована політика”. 

      Коли і яким чином почало розвиватися ставлення до України як до “недонації”? 

      Це дуже давня традиція: від царської Росії до Радянського Союзу, — каже Андрій 

Дахній, доцент кафедри історії філософії ЛНУ імені І. Франка. — Фольклор, етнографія — 

це було те, чим українцям дозволили цікавитися. 

       І Микола І, і Сталін абсолютно толерували такий підхід. Вони вважали, що українство 

може зводитися лише до “шароварщини”.  

       Малороси танцюють і співають, вони для того, аби розважати панів. А вже ласкаві 

пани можуть підспівувати українським пісням. Це явище дуже вкоренилося. 

 

       А коли виник сам термін “шароварщина”? 

 

       За часів Радянського Союзу, — розповідає Олександр Курочкін, етнолог-україніст, 

головний науковий співробітник Інституту мистецтвознавства, фольклору та етнології 

імені М. Рильського НАНУ, доктор історичних наук, професор. — Це негативне 

означення, термін репрезентації українського мистецтва і культури як культури 

другорядного типу, що асоціюється лише з варениками, салом, шароварами і залишає поза 

увагою високі прояви. 

    “Шароварщина” як явище постала у ХХ столітті, коли протиставлялася справжня 

українська культура та мистецтво підробкам під неї. Українців виставляли на сцену в 

шароварах і вишитих сорочках, не згадуючи, що в нас кожен регіон має свій костюм, і в 

багатьох ніколи шароварів не носили. “Шароварщину” використовували, щоби 

применшити значущість України. 

В. Гриневич: 

— Також у межах насадження “шароварщини” нам доводили (і доводять нині), що 

українська — мова селюків, що велика російська культура — це балет, опера, 

Станіславський, а українська — гопак у шароварах, Тарапунька і Штепсель. 

     Тривалий час так формували відчуття української меншовартості. Аби його позбутися 

тепер, треба ментально звільнитися від колоніальної залежності: очистити українську 

культуру, мову та історію від чужих впливів, формувати натомість нову українську 

ідентичність. 

     Вважаю, що саме тепер ми здійснюємо великий вихід з імперії. Це дуже важко. Та що 

швидше українці зрозуміють — всі оці радянські пісні, кінофільми не є чимось спільним, 

що має об’єднувати нас із росіянами, то краще. 
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                   Висловили свою підтримку українському народу 

    Нобелівські лауреати в галузях фізики, математики, хімії, економіки, миротворення та 

літератури висловили свою підтримку українському народу та вільній незалежній державі 

Україна перед лицем російської агресії. 

«Подібно до того, як нацистська Німеччина напала на 

Польщу 1939 року (використовуючи подібні трюки та 

фальшиві провокації) та на Радянський Союз 1941, 

уряд російської федерації під проводом президента 

путіна розпочав необґрунтовану військову агресію — 

ніщо інше як війну — проти сусідньої держави, 

України. Усі разом ми засуджуємо ці військові дії та 

заперечення президентом путіним самої легітимності існування України», — ідеться у 

зверненні. 

Нобелівські лауреати відзначили, що російське вторгнення заплямувало міжнародну 

репутацію російської держави на десятиліття вперед. А розв’язання війни, як зробили 

президент путін і його поплічники, — це непевний, кривавий і непродуктивний шлях до 

майбутнього. 

«Ми об’єдналися навколо цього звернення, щоб закликати російський уряд припинити 

вторгнення до України та вивести свої війська з України», — підкреслюється в листі 

Нобелівських лауреатів. 

 

                                            Іванова лампа 
 

     Досліди українського фізика Івана Пулюя наприкінці ХІХ століття були в центрі уваги 

світової спільноти: за кілька років до Рентгена він відкрив Х-промені 10 грудня 1901 року. 

В палаці шведських королів у Стокгольмі німецькому вченому Вільгельму Конраду 

Рентгену вручили Нобелівську премію - першу з фізики. "На знак визнання виняткових 

послуг, які він надав науці відкриттям чудових променів, названих згодом на його честь", 

- значилося в нагородному дипломі.  

     Йшлося про відкриття, без якого неможлива елементарна медична діагностика, - про 

флюорографію. 

     Нобеліат поводився в Стокгольмі дещо дивно. Він відмовився прочитати традиційну 

лекцію після отримання нагороди, хоча був попереджений про необхідність підготуватися 

до неї заздалегідь. Пообіцяв, що виступить за якийсь час, але так ніколи і не зробив цього.      

      Навіть стаття Рентгена, що пояснювала суть його 

досягнення, з'явилася в нобелівській науковій збірці за 

багато років після отримання премії. 

      Учений відкрив нове випромінювання ще 1895 року в 

університетській лабораторії провінційного Вюрцбурга. 

Випадково, як сказав сам Рентген. Він відразу поспішив 

повідомити про свої експерименти науковій спільноті. 

Однак так і не зміг пояснити природу променів, які 

дозволяли зробити знімок нутрощів живих організмів. 

Фізики тоді назвали їх Х-променями (Х - як невідоме). 

"Багато залишилося не з'ясованим до кінця, - писав 

німецький дослідник Фрідріх Гернек вже в 1970-х. - 

Історія науки змушена задовольнятися припущеннями 

щодо обставин цього відкриття". 
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     Винахід Пулюя було відзначено на Паризькій електричній виставці 1881 року. За 

допомогою цієї лампи вчений відкрив Х-промені / Фото: elartu.tntu.edu.ua 

     Але головне - Рентген ані парою з вуст не прохопився про те, що відкриття стало 

можливим завдяки флуоресцентним лампам, які винайшов професор Празької політехніки 

українець Іван Пулюй.  

      А це йшло всупереч неписаним нормам порядності в науці. Навіть більше, Пулюй за 

кілька років до відкриття Рентгена отримав такі само результати. "Він не став кричати про 

це, бо вже мав світову популярність і хотів детальніше зрозуміти і описати це явище", - 

стверджує Василь Шендеровський, український біограф Пулюя. 

      Тріумф Рентгена дещо затьмарив у Європі досягнення Пулюя. А на батьківщині, 

особливо після того як вона опинилася під владою більшовиків, на ім'я вченого і взагалі 

було накладено табу. Тому про Пулюя досі ходять легенди, взяті деякими істориками за 

щиру правду. 

      Український вчений народився у містечку Гримайлів, неподалік Тернополя, на 

території колишньої Австро-Угорської імперії. Сім'я жила безбідно - Павло Пулюй, батько 

майбутнього фізика, володів понад 30 га орних земель і в господарстві мав близько сотні 

бджолиних вуликів. Зароблене вкладав у дітей. 

      Пулюй-молодший вивчився у гімназії в Тернополі. А потім, уже 20-річним юнаком, за 

заповітом батьків вирушив у Відень - вчитися в греко-католицькій семінарії.  

      Нащадки Пулюя стверджують, що до столиці імперії він дістався пішки, щоб не 

витрачати даремно батьківські гроші. Невідомо, чи була ця подорож викликана 

економічними міркуваннями чи юнацькою тягою до пригод, але для багатьох біографів 

вченого цей епізод ідеально лягає в русло життєписів інших знаменитих співвітчизників - 

до досягнень крізь перешкоди та труднощі. 

                                          

http://elartu.tntu.edu.ua/handle/123456789/5479
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     Іван Пулюй не став повідомляти про відкриття Х-променів, бо вони вимагали 

додаткового вивчення. Однак Вільгельм Рентген знехтував цими умовами і представив 

колегам знімки як своє досягнення. На фото - знята Рентгеном кисть руки з перснем на 

пальці. / Фото: DR 

    На останньому курсі семінарії Пулюй серйозно зацікавився природничими науками і 

поховав батьківські мрії про свою богословську кар'єру. Після Віденського університету в 

1872 році молодому фізику запропонував контракт Віктор Ланг. Його електротехнічна 

лабораторія в столиці Австро-Угорщини була своєрідним науково-дослідним інститутом і 

виконувала приватні та державні замовлення. Електрика тоді була загальним трендом для 

вчених і підприємців. 

     1875 року Пулюй отримав стипендію імперського міністерства освіти на стажування у 

відомого фахівця з розсіяного світла Августа Кундта. Цей учений мав солідне 

фінансування для створення нового університету в Страсбурзі, нещодавно відвойованому 

німцями під час Франко-пруської війни. Там Пулюй познайомився зі своїм однолітком 

Вільгельмом Рентгеном і Миколою Теслою, юним сербським студентом. 

     У березні 1891 року в Нью-Йорку вийшов черговий номер Американського наукового 

додатку. Досить грубенький том коштував $5, і далеко не кожен університетський 

професор міг собі його придбати. На сторінках того випуску Вільям Крукс, британське 

світило в галузі електронно-променевих трубок, полемізував з професором з Праги 

Йоганнесом Пулюєм. Лондонський фізик переконував читачів, що його опонент, 

створюючи свої лампи, помилявся в теоретичному підході. 

       Зрозуміти викладки Крукса зміг тоді мало хто. Але ясно було одне: Пулюй настільки 

ж досяг успіху у своїх експериментах, як і його критик. А найочевиднішим доказом цього 

були лампи Пулюя. До того часу вони вже понад десять років тріумфували в Європі й за 

океаном - особливо після Всесвітньої виставки досягнень в електриці 1881 року, на якій 

українець отримав срібну медаль. А у Відні починається серійне виробництво цих ламп. У 

світовій науковій спільноті за ними закріплюється назва Pulujlampe. 

      Про Рентгена, який осів у Вюрцбурзькому університеті, тоді особливо ніхто не 

згадував. Після Страсбурга Пулюй листувався з колегою і навіть надіслав йому кілька 

своїх удосконалених ламп. Вже на початку 1890-х, експериментуючи з ними, українець 

помітив, що їхнє випромінювання, відбиваючись від певних екранів, залишає на 

пластинах, вкритих барієм, контури предметів, крізь які проходять промені. Він не тримав 

у секреті свої досліди і, можливо, ділився їхніми результатами й із Рентгеном. 

      Про це Пулюю, на думку біографів, довелося пожалкувати. 8 листопада 1895 року 

Рентген засидівся допізна в лабораторії. Навіщо він обернув лампу, подаровану Пулюєм, 

темною пругкою пластиною. Рентген, за його словами, збирався вже йти і наостанок 

перевірив прилади. Випадково він помітив світло в лампі й, коли зняв з неї пластину, 

побачив на тій зображення. Це нібито спонукало вченого до подальшого відкриття, що 

струснуло світ. Ще б пак: з'явилася можливість побачити предмети, заховані в закритій 

ємності. 

      Рентген відразу ж повідомив про знімки в наукові видання і в найближчі півроку 

прочитав масу лекцій. Відкриття так вразило вчених, що на туманні пояснення природи 

променів, які звучали від Рентгена, відразу мало хто звернув увагу. 

      Почувши про урочисту ходу Х-променів Європою, Пулюй прочитав у лютому 1896-го 

кілька лекцій у Празькій політехніці. Зміст їх полягав у тому, що явище, представлене 

Рентгеном, давно відоме. Зокрема, самому Пулюю. Він навіть продемонстрував такі само, 

як у німецького колеги, знімки. Однак зауважив: промені, що дають зображення, потрібно 

ще вивчати. 

     Рентген у той час моментально злетів на науковий олімп. Нобелівська премія, потім 

престижна кафедра в Мюнхенському університеті, юрби учнів. Життя, здавалося, 

склалося. 
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    Виставка досягнень електротехніки в австрійському Штайрі, 1884 рік (малюнок з 

віденської преси). В лабораторіях цього міста Пулюй працював у 1882-1884 роках. Він 

також демонстрував свої прилади на виставці / Фото: DR 

     В оточенні Рентгена помічали: попри світове визнання, вченого щось гнітить. В останні 

роки життя він взагалі став відлюдьком. Жив у повній самоті в заміському будинку в 60 

км від Мюнхена. Їздив на роботу у вагоні третього класу через брак грошей. 

    Незадовго до смерті Рентгена його відвідав учень з Росії Абрам Іоффе. Він згадував, що 

в ту останню зустріч іменитий учений погодився нарешті опублікувати їхню спільну 

працю з дослідження випромінювань. Показав великий конверт, в якому був рукопис, 

готовий до друку. На ньому Іоффе побачив дивний напис: "Висловлюю свою останню 

волю: після моєї смерті всі папери - й особисті, й ділові - спалити". Заповіт Рентгена 

відповідальні особи виконали неухильно в 1923 році. 

     Вальтер Герлах, який за кілька років після Рентгена посів його місце в Мюнхенському 

університеті, писав, що над справжніми обставинами відкриття Х-променів 

розповсюдилася "вічна пітьма". 

    Франц Негер, який видав 1936 року першу біографію Рентгена, взагалі нівелював його 

значення у відкритті: "Коли хтось з учених в будь-якій країні ледь зачіпав якусь [цікаву] 

тематику в галузі фізики, Рентген відразу біг до лабораторії, щоб самому досліджувати цю 

проблематику". 

    Вже ближче до наших днів історик науки Фрідріх Гернек підсумував ситуацію так: 

“Жодних очевидців відкриття Рентгена немає. Сам учений вельми невизначено говорив 

про його передісторію. День відкриття він багато разів називав точно, але процес досліду 

ніде не описав детально. Досить скоро з'явилися різні суперечливі тлумачення того, що 

передувало спостереженню". 
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     Американські лікарі брати Едвін (ліворуч) і Гілман Фрост вперше діагностують 

перелом зап'ястя у 14-річного пацієнта Едді Маккарті за допомогою Х-променів. Цей 

досвід вони описали у наукових виданнях із зазначенням, що використовували лампу 

Пулюя. Фото 3 лютого 1896 року, Дартмутський медичний коледж, Ганновер, США / 

Фото: DR 

    Чи сильно був роздратованим Пулюй з приводу того, що його відкриття і вся слава 

дісталися іншому? На жаль, його настрій з цього приводу описали тільки белетристи.         

     Наприкінці 1980-х український літератор Роман Іваничук видав художнє оповідання 

про життя Пулюя. Він конструює можливу розмову свого героя з Альбертом Ейнштейном 

- творець теорії відносності працював у 1911-12 роках в Празі та неодноразово гостював у 

Пулюя на дачі. 

     У книзі Іваничука Пулюй нарікає на несправедливість Нобелівського комітету та 

неетичність вчинку Рентгена. На що Ейнштейн відповідає: “Що сталося - того не змінити. 

Ви вклали свою частку в епохальне відкриття. Хіба цього мало? Але якщо міркувати 

тверезо, все має логіку. Хто стоїть за вами, русинами? Яка культура, які події? А за 

Рентгеном - уся Європа". 

    У старших класах Тернопільської гімназії Іван Пулюй з товаришами створив 

громадську організацію Громада. На її зборах учні вивчали українську історію та 

літературу, яких не було у шкільній програмі. В останньому класі Пулюй переклав з 

німецької на українську підручник геометрії. 

     1869 року у Відні 24-річний Пулюй зустрівся з Пантелеймоном Кулішем. Соратник 

Тараса Шевченка виношував ідею перекладу Біблії українською. Йому порадили 

звернутися до випускника греко-католицької семінарії, який, крім знань у богослов'ї, 

володів багатьма європейськими і древніми мовами. Робота над перекладом тривала 

кілька років, бо Пулюй жив у Австро-Угорщині, а Куліш - у Російській імперії. До того ж 

майже закінчений текст згорів під час пожежі у маєтку Куліша - довелося все починати 

спочатку. Біблію українською мовою Пулюй видав у Відні тільки в 1903 році. Російська 

влада відмовилися поширювати її. 

Пулюй жодного разу не відвідував ту частину України, яка перебувала під юрисдикцією 

Петербурга. Однак все життя обстоював ідею об'єднання українських земель у складі 

незалежної держави. У 1915 році, в розпал Першої світової війни, вчений видає німецькою 

мовою дві брошури про політичне становище України. Він пише: “Найважливіше 
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значення для досягнення міцного миру в Європі може мати тільки незалежна Україна. Це 

є, на наше переконання, ключем до миру в Європі”. 

     У 39 років, вже ставши відомим вченим, Пулюй одружився зі своєю студенткою 

Катериною Стозицькою. У подружжя народилося 15 дітей, з яких дожили до зрілого віку 

шестеро. Біографи Пулюя стверджують, що пошуки додаткових заробітків на утримання 

сім'ї не дозволяли йому гідно займатися наукою. У Рентгена, наприклад, своїх дітей не 

було, вони з дружиною удочерили племінницю вченого. 

 
   Пляжна вечірка в стилі Рентгена - напис на шведській поштовій листівці, надісланій з 

курорту Ландскруна в серпні 1900 року. Популяризація Х-променів та імені вченого 

вплинула на рішення Нобелівського комітету присудити йому премію / Фото: DR 

× 

                                          Виклики українських вчених   

 
     За роки незалежності Національна академія наук України «усохла» більш ніж утричі.  

     Наші мізки «витікають» і назавжди «осідають» у Європі та Америці. 

     З чим увійшла до 2018 року Національна академія наук України? Нам є чим пишатися? 

 Пишатися можна хоча б тим, що Академії виповнилося 100 років. Водночас існує низка 

проблем. Не виконується наш базовий закон у редакції 2015 року: щодо гарантії державою 

фінансування науки та науково-технічної діяльності, та у стимулюванні та оплаті праці 

вчених. Скажімо, до 2020 року закон передбачає поетапне доведення фінансування до 

1,7% ВВП. Наразі ця цифра дорівнює 0,2%. Зрозуміло, що за два роки ніхто не вийде на 

обіцяний рівень. Наш комітет з науки та освіти вже два роки не може досягти збільшення 

цієї цифри до 0,5%. На жаль, нас ніхто не чує. Також у цьому законі є пункт, у якому 

сказано, що до 2020 року потрібно довести посадові оклади молодших науковців до 

подвійної зарплати працівників промисловості. Середня зарплата у промисловості близько 

8 тисяч гривень, а оклад молодшого наукового співробітника – близько 5 тисяч. 

      Наука в Україні ніколи не жувала. У бюджеті 2016 року всі галузі отримали в 

середньому на 14% більше за фінансування. А НАН України дали на 12,2% менше. Так 

виник дефіцит за фондом заробітної плати 25%. По суті, один із 4 кварталів не був 

закритий. У такій ситуації ми почали скорочувати штат, переводити людей на режим 

неповного робочого дня – не 5 днів на тиждень робітників, а чотири і навіть три. Людей 

просили йти у відпустку власним коштом, або писати заяву на півставки. Ми думали, що 

треба просто перетерпіти. Яценюк пішов і були надії на Гройсмана. Наприкінці 2016 року 
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Президент та прем'єр змагалися, хто краще виглядатиме в очах народу – тоді підняли 

мінімальну зарплату до 3200 гривень, а ставка першого розряду для бюджетників – 1600 

гривень. Гроші, виділені на 2018 рік, не покривають фонду зарплат НАН України на 270 

мільйонів гривень. І це не такі великі гроші для держави, коли крадуть мільярди. Тому в 

кожній науковій установі зараз спостерігається нестача грошей – у когось більше, у когось 

менше. Добре, якщо інститут може сам заробити у спецфонді, але таких, на жаль, 

небагато. 

Вдалося вибити 500 мільйонів фінансування пріоритетних завдань науки. Але Мінфін та 

Кабмін чомусь забувають, що конкурсне фінансування має відбуватися не за рахунок 

базового. Виходить, що вони відщипнули від базового фінансування гроші, і направили на 

конкурсне. Але навіть якщо закрити фонд зарплат, додавши 270 мільйонів, то у такому 

стані наука все одно стагнує. Таку ж суму, як у 2018 році отримала НАН України, 

потрібна на оновлення бази – є потреба у сучасних приладах, реактивах для досліджень та 

експериментів. Добре гуманітаріям – дали нормальну зарплату і люди можуть працювати. 

Тож у нас відтік кадрів колосальний. За роки незалежності Академія «усохла» більш ніж 

утричі. За 2015 та 2016 роки ми втратили 20% складу. За 2017 рік цифр наразі немає. 

Молодь, яка знає іноземні мови, пробує себе закордоном – з обміну, грант виграти і 

зачепитися. 

- Виходить, найболючіше місце – фінансування? 

- Є й проблеми суто внутрішні. Існують складнощі з реформуванням Академії та 

оптимізацією, тому що будь-яка оптимізація передбачає скорочення. У нас 14 наукових 

відділень. Можна було б частини бюрократичного апарату позбутися, деякі інститути 

об'єднати, людей при цьому залишивши. Але як не оптимізуйся – все упирається у 

фінанси. Для порівняння, 2009 року бюджет НАН – 1 мільярд 800 мільйонів гривень, а 

Генеральної прокуратури – 900 мільйонів гривень. У 2018 році Академії виділили 3 

мільярди 800 мільйонів гривень, а ГПУ – 7 мільярдів 100 мільйонів. Мало того, бюджет 

ГПУ у 2018 році вищий за сумарний бюджет 6 державних академій. Ця тенденція 

почалася за В. Януковича – він переламав ситуацію під друга В. Пшонку, і тепер його 

шлях продовжує П. Порошенко – під кума Ю. Луценка. І це без урахування того, що того 

ж таки 2009 року не було ні НАБУ, ні НАЗК. І яку державу ми будуємо за таких 

тенденцій? 

- Чому освіта в Україні фінансується краще? 

– Вчителів багато. Це великий електорат. І це потенційні працівники виборчих комісій. 

Тому й заявляють у владі, що піднімуть учителя на гідний рівень. Але не можна 

порівнювати оплату праці вчителя та вченого. Щоб стати кандидатом наук, потрібно 

пройти багато етапів. Середня зарплата у нашій академії – близько 6 тисяч гривень. 

Середня зарплата в економіці – понад 7 тисяч. Середня зарплата у промисловості – 8 

тисяч. Ми впали. 

– Нещодавно НАН України ініціювала атестацію наукових установ. Як вона проходить? 

- Ми рік працювали над розробкою спеціальної методики, в ній враховано досвід інших 

країн, зокрема Німеччини Вже розпочався процес залучення зарубіжних експертів, і нині 

понад 40 установ із 180 пройшли цю атестацію. Результати будуть трохи згодом. Але 

залежно від результатів атестації до базового фінансування наукової установи 

додаватиметься додаткова грантова частина. Зовсім неефективні очікують або злиття з 

більш ефективними, або закриття. Незалежно від того, це університет чи академічна 

установа, але якщо там працюють нормальні вчені, а не «недотепи», то їх можна 

перевести на роботу до більш просунутих установ. Але, за попередніми оцінками, наші 

вчені ще тримаються на рівні. 

- Оцінка діяльності наукових установ справді назріла? 

- Так, це правильне рішення. І за цією оцінкою обов'язково підуть структурні зміни. 180 

наукових установ точно не залишиться, це дозволить заощадити. Піде адміністративна 

частина установ, які не пройдуть перевірку: дирекція, відділ кадрів, бухгалтерія. 
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Науковців, які пройдуть атестацію, буде збережено, і їх переведуть до інших наукових 

установ. Зазначу, що у 2017 році 22 наукові установи – йдеться про невеликі центри – 

припинили своє існування. 

- Існує думка, що молодим складно потрапити до складу НАН України. 

- До складу академіків потрапити непросто, а до складу Академії – легко, потрібно просто 

стати співробітником однієї з інституцій. Навпаки, ми раді. Але молодь не дуже 

зацікавлена йти до нас. У молодих очі горять, а що вони можуть отримати? Ми 

намагаємось молодим давати можливість працювати у режимі повної зайнятості. Але 

закінчує, наприклад, студент інститут, приходить до нас до Академії, одружується, і де 

жити? Наші гуртожитки не бездонні, та й зарплат гідних немає. Кредит під нормальний 

процент взяти складно. Для іногородніх це проблема. 

Ми розуміємо, що талановиті хлопці підуть. Але нехай поїдуть закордон, і там 

розвиваються – вони хоч би не будуть втрачені для науки. Набагато гірше, коли вони 

залишаються в Україні, і просто йдуть у бізнес, чи інші види діяльності, де зарплата 

вдвічі, іноді втричі вища, ніж у нас. І більше цей кандидат наук у науку не повернеться. 

Крім того, є і той фактор, що багато вчених пенсійного віку не йдуть на пенсію. Раніше ми 

лобіювали впровадження наукової пенсії – щоби ветерани отримували хорошу пенсію, і 

йшли, звільнивши місце молодим. Але не все склалося, як ми планували. Багато хто сидів 

доти, доки сам не вирішував піти. Але зараз пенсії зрівняли, тому рух буде, місця мають 

звільнятися. 

– Бути вченим в Україні сьогодні престижно? 

- На жаль ні. Багато хто у владі називають вчених дармоїдами, які задовольняють свою 

цікавість за державний рахунок. Водночас академія наук багато розробок дала нашій 

медицині, аграрному сектору, енергетиці. Скажімо, 40% усіх зернових – це селекційні 

сорти, виведені Інститутом фізіології рослин та генетики. Від учених хочуть, щоб вони не 

лише розробляли, а й запроваджували свої розробки. Але цим має займатися економіка та 

промисловість. На жаль, українській олігархічній економіці не потрібні досягнення 

українських вчених. Їм цікаво качати нафту, добувати руду – те, що одразу приносить 

гроші. 2015 року Арсеній Яценюк нас прямо запитував: «А де ваші лауреати Нобелівської 

премії?» Що було йому відповідати, коли в Україні витрати на науку менші за фінансові 

можливості одного європейського університету. 

- Наші вчені беруть участь у міжнародних конференціях? 

- Ми нещодавно виставилися у Верховній Раді, і О. Парубія туди затягли, показали, що 

може НАН України, що роблять наші інститути – для оборони, наприклад. Нами 

захопилися, та й годі. З чим їхати виставлятися закордон є, але нема за що. Іноді західні 

колеги пропонують нашим хімікам, фізикам чи математикам сплатити дорогу до них. До 

речі, у Швейцарії на Великому адронному колайдері працюють наші вчені; детектори, які 

вловлюють ці частки, розробляли саме наші спеціалісти. Після роботи закордоном, навіть 

якщо дати відповідну зарплату, наші вчені вже не повернуться – бо в Україні їм нема на 

чому працювати. У всьому світі, на обладнання йде вдвічі більше, ніж зарплати. А у нас 

80% бюджету Академії йде на заробітну плату. 

- Можливо, питання некоректне, але все ж таки – ідеї та розробки наші вчені не крадуть, 

їдучи закордон? 

- Ніяк від цього убезпечитися не можна. Працює вчений, потім їде, і забирає з собою все, 

над чим він працював. А в Україні на патентування грошей немає, тож усі напрацювання 

незахищені. От і відвозять. 

- Куди найчастіше наші «мозки» втікають? 

– Куди виходить. Найчастіше до Європи. До речі, поляки вже студентів виметають із 

України і платять їм у себе стипендії. І всі вчені, навіть із Великобританії, Франції та 

Німеччини, вважають за честь перебратися до США – там для вчених супер-умови. З 

кожним роком найбільше лауреатів Нобелівської премії – з Америки. 

- Отже, потенціал українців до науки є… 
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- Безперечно. Ми чудово виглядаємо на міжнародних олімпіадах з математики та фізики. І 

на наших призерів полюють багато хто, насамперед Росія. У всьому світі йде гонитва за 

інтелектом, у ранньому віці можна сформувати видатного вченого. Так, у нас немає 

Нобелівських лауреатів, але я переконаний, що вони з'являться – якщо не в Україні, то 

серед наших учених, які поїдуть працювати до Європи чи Америки. 

- Куди ж ми прийдемо з таким підходом до науки? 

– Напевно, ми вийдемо на акції протесту. Та й зміна влади не за горами. Чи революція 

буде, чи еволюція. 

 

            Як вчені всього світу рятують українську науку 

 
     Війна, що прийшла до нашої країни, сколихнула весь світ. У тому числі науковий. 

Україна — країна з величезним науковим потенціалом, який успішно реалізовувався 

упродовж усього існування держави. Українці часто скептично ставляться до здобутків 

своєї країни, вважаючи вітчизняну науку не конкурентоспроможною перед Заходом. 

Але ця думка докорінно невірна. Наші вчені є значною частиною міжнародної наукової 

спільноти, їх роботи публікуються по всьому світу. 

Незважаючи на слабке технічне забезпечення, що безпосередньо впливає 

на продуктивність, нашим умам вдається робити важливі відкриття та інтегруватися 

у світову наку. 

Так, згідно з Scopus, що є найбільшою базою даних, що містить анотації та відомості про 

цитування рецензованої літератури, в Україні існує 60 наукових журналів, що повністю 

відповідають вимогам міжнародного співтовариства. 

Внесок українських вчених надзвичайно високий — лише за період з 2012 до 2014 року 

40% з опублікованих у світі наукових досліджень мали хоча б одного автора 

з Національної Академії Наук України. 

Звичайно, це не залишається непоміченим в інших країнах. І з приходом війни багато 

західних учених вирішили допомогти українським колегам. 

Хто і як саме нам допомагає 

Буквально другого дня після початку війни Ендрю Керн, учений-генетик з Орегона, США, 

опублікував пост у своєму акаунті в Twitter. У ньому Керн просив українських колег 

зв’язатися з ним щодо надання підтримки. 

Пізніше його дослідницькою групою було створено документ зі списком лабораторій, які 

могли б працевлаштувати тих учених, які втратили роботу через війну. 

Зараз у ньому вже понад 400 лабораторій, і їхня кількість зростає. 

Хороші новини не лише для українських генетиків. Американський професор 

та дослідник українського походження Олександр Ісаєв підтримав співвітчизників, 

розмістивши звернення до професорів, постдокторантів та аспірантів у галузі 

обчислювальних наук та хімії. Ісаєв пропонує допомогти з тимчасовою роботою 

у лабораторіях та фінансуванням. 

З ним уже зв’язалися п’ять українських студентів, які втратили можливість продовжувати 

навчання у нашій країні. 

За допомогою Роберта Ханта, професора анатомії та нейробіології Каліфорнійського 

університету, продовжити роботу зможуть і українські неврологи. Доктор Хант сам 

одного разу дивом уникнув загибелі через ураган Катріна в Новому Орлеані, тому вважає 

себе зобов’язаним підтримати людей, які потрапили в біду. 

Наукове співтовариство згуртувалося для підтримки українських колег. Так, у соціальних 

мережах набирає популярності ініціатива Science for Ukraine. У ній беруть участь 

дослідницькі інститути, лабораторії, навчальні заклади. Усього задіяні установи 

та добровольці з 30 країн світу. Платформа надає велику кількість можливостей для 

українських вчених, повний список яких є на офіційному сайті. 

https://www.scopus.com/home.uri
https://twitter.com/pastramimachine/status/1497246151019356160?s=20&t=zAsC75EiPzsWcarA1SvtQA
https://scienceforukraine.eu/
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Science for Ukraine допомагає знайти роботу у віддаленому режимі, що є важливим для 

українських вчених-чоловіків призовного віку. 

 

 

                        У пошуках невловимого нейтрино 
 

    Фізики придумали, як зменшити космічний “шум” у пошуках невловимого нейтрино. 

      Вчені розробили нові інструменти, які допоможуть знаходити 

ознаки нейтрино в детекторах, розташованих на поверхні Землі. 

Image by Science Photo Library from Canva  

     Новий метод поєднує в собі кілька технік просіювання даних і 

реконструкції зображень.  

     Принцип роботи схожий на те, як комп’ютерні томографи 

реконструюють 3D-зображення внутрішніх органів з 2D-знімків 

людського тіла, схожих на зрізи. Завдяки новому методу вчені 

можуть виділяти сигнали нейтрино, створювані прискорювачем 

частинок, на тлі “павутини” треків, які з’являються через космічні 

промені.  

    Експеримент показав, що при використанні нового методу треки взаємодії електронів і 

нейтрино в парі з відповідними світловими сигналами від 

фотопомножувачів чітко виділяються з безлічі треків, які 

створюють космічні промені.  

     У цих даних MicroBooNE треки взаємодії електронів і 

нейтрино (чорні) в парі з відповідними світловими сигналами 

від фотопомножувачів (червоні круги) чітко виділяються з 

безлічі треків, створюваних космічними променями (тьмяно пофарбовані лінії). Надано: 

експеримент MicroBooNE.   

      Згідно з даними Міністерства енергетики США, частинок з такого “шуму” приблизно в 

20 000 разів більше, ніж взаємодій нейтрино в детекторі.  

      Відфільтровування слідів космічних променів повинно поліпшити експерименти на 

поверхні Землі, метою яких є розуміння поведінки субатомних нейтрино.  

      В ході нового дослідження вчені розробили нову методику для MicroBooNE – одного з 

трьох детекторів, які відстежують нейтрино, що випускаються прискорювачем в 

лабораторії фермі.  

      Однак новий підхід повинен працювати на всіх наземних детекторах нейтрино, де 

космічні промені можуть приховувати сигнали. 

      Метод піде на користь всій програмі дослідження нейтрино в США, підкреслили у 

відомстві. 

 

        Cонячні панелі, які уночі виробляють енергію 
 

      Вчені створили сонячні панелі, які навіть уночі виробляють помітні обсяги енергії. 

Більшість сонячної енергії, що потрапила вдень на 

Землю, вночі відлітає назад у космос у вигляді так 

званого радіаційного випромінювання.  

      У процесі цього явища предмети і поверхня Землі 

остигають сильніше навколишнього повітря, що 

вкористали вчені. За рахунок різниці температур у 

кілька градусів можна запустити в роботу вбудований у 

сонячну панель термоелектричний генератор, який 

вироблятиме енергію вночі. 
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    Дослідники давно намагаються створити ефективне рішення для отримання енергії 

вночі, щоб хоч якось згладити провали в роботі сонячних електростанцій.       

     Запропоновані до цього часу рішення відрізнялися вкрай низькою продуктивністю. 

Інженеру Сіду Ассававорраріту (Sid Assawaworrarit) зі Стенфордського університету 

вдалося створити конструкцію сонячної панелі з вбудованим термоелектричним 

генератором, який майже вдесятеро перевершив аналогічні розробки. 

     Експерименти з покращеною панеллю показали, що з кожного квадратного метра 

сонячної панелі у безхмарну ніч можна генерувати 50 мВт потужності.  

     За рахунок оптимізації конструкції та інших поліпшень потужність, що генерується 

вночі, можна довести до 1-2 Вт з м2. Цього буде достатньо для підтримки роботи певних 

електроприладів у нічний час. 

     Вдень, нагадаємо, кожен квадратний метр сонячних панелей у середньому виробляє до 

150 Вт електрики. Нічний виробіток не зрівняється і навряд чи в найближчому 

майбутньому наздожене денну, але навіть 1 Вт вночі з кожного квадратного метра - це 

краще, ніж нічого. 

 

              Вимірювання рівня розвитку людської цивілізації 

 
     Існує кілька підходів до вимірювання рівня розвитку людської цивілізації: чисельність 

населення, розквіт та захід сонця імперій, технології зореплавання. 

     У 60-ті роки минулого століття було запропоновано шкалу, засновану на кількості 

енергії, яку цивілізація може використати для своїх потреб.  

     Група вчених з Лабораторії реактивного руху NASA 

підрахували, коли ми набудемо статусу планетарної 

цивілізації — приблизно через 350 років. 

     Згідно з цією шкалою, існує три рівні техногенного 

розвитку: цивілізація першого типу використовує всі 

енергетичні ресурси своєї планети, другого може черпати 

енергію зірок, третього своєї галактики.  

      Цю ідею надалі розвинув астрофізик Карл Саган, який 

доповнив енергетичну інформаційну класифікацію. 

      На цьому етапі розвитку людство не дотягує до цивілізації першого типу.  

     У середньому Земля досягає близько 10 у 16-му ступені (1016) ват сонячної енергії, а ми 

використовуємо близько 10 у 13-му ступені (1013) ват, тобто поки наш рівень дорівнює 

приблизно 0,73. 

     Непогано, але виникає цікаве питання: чи можливо взагалі досягти 100-відсоткового 

споживання енергії та зберегти планету заселеної? 

     Це питання досліджують автори статті, надрукованої на сайті arXiv. Org. Вони 

зосередилися на трьох основних типах енергії: викопному паливі, ядерній та 

відновлюваній енергії. І розрахували їхнє потенційне зростання. 

      З одного боку, стати цивілізацією першого типу досить легко. Треба тільки зробити 

вироблення енергії основним пріоритетом, і рано чи пізно це станеться. Але кожен вид 

енергії має свої обмеження. Наприклад, можуть відбутися зміни клімату, що виживання 

людського вигляду опиниться під загрозою.  

     Тому вчені скоригували підхід, зробивши його більш гнучким, проаналізували 

обмеження кожного виду енергії та збалансували їх з огляду на ризики зміни клімату та 

рівні забруднення, встановлені Рамковою конвенцією ООН про зміну клімату та 

Міжнародним енергетичним агентством. 

    У результаті було встановлено, що навіть із реалістичними обмеженнями людство 

здатне стати цивілізацією першого типу. Щоправда, лише 2371 року. 

     Інше питання, чи це так необхідно. 
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     За оцінками Кардашева, щоб цивілізація перейшла від планетарного типу до зоряного, 

їй потрібно в 10 мільярдів разів більше енергії. І тут може стати в нагоді сфера Дайсона, 

побудувати яку зможуть лише цивілізації зіркового чи галактичного типу. Вчені з 

Тайваню взяли як відправну точку ідею сфери Дайсона і проаналізували можливість 

створити щось подібне навколо чорної діри. 

 

                       Магнітні перез’єднання на Сонці 
 

       Всього за кілька хвилин сонячний спалах може вивільнити величезну кількість 

енергії: його буде достатньо, щоб забезпечити весь світ протягом 20 000 років.  

    За словами вчених, цей процес називається магнітним 

перез’єднанням – він викликає сонячні спалахи. Вчені 

витратили більше 60 років, намагаючись з’ясувати, як він 

відбувається. Повне розуміння магнітного перез’єднання 

може дати уявлення про ядерний синтез і допоможе краще 

прогнозувати сонячні бурі.  

     Тепер вчені з магнітосферної місії НАСА, або MMS розробили теорію, яка пояснює, як 

відбувається найнебезпечніший тип спалаху – швидке перез’єднання. Воно також дає 

відповідь, чому це відбувається з постійною швидкістю.  

     У новій теорії автори використовували звичайний магнітний ефект, який застосовують 

в побутових пристроях, наприклад, датчиках, які відстежують антиблокувальну гальмівну 

систему автомобіля і знають, коли відкидна кришка мобільного телефону закрита.  

    Магнітне перез’єднання – це процес, який відбувається в плазмі, його іноді називають 

четвертим станом матерії.  

    Плазма утворюється, коли газ отримує достатньо енергії, щоб розщепити атоми, в 

результаті залишається суміш з негативно заряджених електронів і позитивно заряджених 

іонів. Цей енергійний, рідкий матеріал надзвичайно чутливий до магнітних полів.  

    Під час швидкого магнітного перез’єднання заряджені частинки в плазмі — іони і 

електрони — перестають рухатися як група.  

    Коли іони та електрони починають рухатися окремо, вони викликають ефект Холла, 

створюючи нестабільний енергетичний вакуум, в якому відбувається повторне з’єднання.     

    Тиск магнітних полів навколо енергетичного вакууму призводить до вибуху вакууму, 

який швидко вивільняє величезну кількість енергії.  

     Ефект Холла – це поширене магнітне явище, яке використовують в повсякденній 

техніці, наприклад, в датчиках, які відстежують швидкість обертання коліс і 3D-

принтерах, де вони вимірюють швидкість, близькість, місце розташування електричного 

струму. 

      

                           Захист від космічного випромінювання 
 

   Для людей перебування в космосі та висадка на будь-яку планету пов'язане з великими 

ризиками, і один із найголовніших – космічне випромінювання. Для ізоляції заряджених 

частинок можна використовувати товстий шар матеріалу, 

однак це неминуче призведе до збільшення маси 

космічного корабля та зниження корисного навантаження. 

Потрібні альтернативні рішення, і вчені з університету 

Вісконсіна в Медісоні запропонували таке: в рамках 

концепції CREW HaT передбачається створити захист на 

основі надпровідних магнітів. Автори ідеї вже одержали 

фінансування NASA. 

    «Ми вигадали, як захистити кораблі від космічних 

променів, — пише Олена Д'Онгіа (Elena D’Onghia) на 
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сайті NASA. — Ми використовуємо нову технологію надпровідних стрічок та нову 

конфігурацію магнітного поля».  

     За великим рахунком, вчені за допомогою сучасних матеріалів вирішили змоделювати 

захисне магнітне поле Землі в мініатюрі. 

    Д'Онгіа та її колеги розробили конструкцію легких магнітних котушок. Їх розмістять 

навколо житлових приміщень корабля, внаслідок чого магнітне поле відхилятиме 

заряджені частинки. Передбачається, що така система відхилятиме до 50 відсотків 

небезпечних променів, що разом з іншими заходами знизить рівень радіації під час 

перельоту до прийнятного. У тому числі ці магніти можна буде встановити на 

близькомісячну станцію Lunar Gateway, що розробляється, запуск перших модулів якої 

запланований на 2024 рік. 

     

                            Технологія вловлювання вуглецю 
 

     Британська компанія розробила дешеву технологію вловлювання вуглецю 

водоростями. Лондонський стартап Brilliant Planet розробив технологію уловлювання та 

зберігання вуглецю за допомогою водоростей, де ціна за тонну вуглецю складатиме від 

$50 до $100.  

   Технологія, що основана на цвітінні водоростей, має перспективи масштабування до 

мільярдів тонн на рік з незначними потребами в енергії.  

   Вирощування водоростей також сприятиме розкисленню морської води, що сприятиме 

більш ефективному поглинанню вуглецю океаном.  

   Водорості вирощуватимуть у великих відкритих водоймах з низькою щільністю, 

наповненими морською водою.  

    Генеральний директор Brilliant Planet Адам Тейлор 

пояснив, що водорості за своєю суттю є більш 

ефективною біологічною машиною для уловлювання 

вуглецю, ніж дерева або інші рослини, оскільки вся їх 

поверхня здатна до фотосинтезу, і вони не витрачають 

ресурси на створення стовбурів, коріння або гілок. Також 

вони дуже швидко ростуть та розмножується за 

відповідних умов. Компанія використовує рівнинні 

пустелі біля узбереж та місцеві штами водоростей, які добре пристосовані до локального 

клімату та умов. Наступним кроком є встановлення серії насосів, за допомогою яких 

холодну, багату поживними речовинами воду з дна моря перекачують у серію контейнерів 

і ставків. На насоси припадає більша частина енергії, 

яку вимагає ця система, проте вони можуть 

працювати від сонячних панелей. Одна склянка 

“інокулянтних” водоростей на першому етапі швидко 

розмножується за належних умов, щоб заповнити 

чотири водойми площею 12 000 квадратних метрів. 

Оптимальні умови підтримуються за допомогою 

власної сенсорної технології, щоденних супутникових 

зображень, загальнодоступної інформації про погоду 

та запатентованого програмного забезпечення, заснованого на моделюванні біології 

клітинного рівня та висхідних океанських течій.  

    Цвітіння водоростей підтримується за допомогою недорогих, рясних добавок, а 

використання штучного інтелекту допоможе підвищити врожай.  

    Після дозрівання водорості збирають з найбільших водойм за допомогою дрібних 

сітчастих фільтрів та сушать на відкритому повітрі пустелі. Потім цю висушену, солону, 

багату вуглецем біомасу відправляють у неглибоку пустельну могилу, на глибину 

приблизно 1-4 м, де вона залишається фактично затриманою протягом тисяч років.      
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     Знекислена морська вода без поживних речовин повертається назад в океан та 

позитивно впливає на корали, молюсків тощо. “Для кожної одиниці води, яка проходить 

через систему ми знекислюємо еквівалент 5,1 одиниці до доіндустріального рівня pH”, – 

сказав Тейлор.      

     Brilliant Planet визначила близько півмільйона квадратних кілометрів відповідної 

прибережної пустелі для потенціального розвитку технології, що дозволить вловлювати 

близько двох мільярдів тонн вуглецю на рік. Це може знизити понад 5,5% річних 

глобальних викидів людства, компенсуючи приблизно половину загальних викидів 

сучасного сектора автомобільного транспорту. Компанія успішно випробувала свій підхід 

в Омані, Південна Африка та протягом трьох років на своєму нинішньому об’єкті площею 

3 гектари у Марокко. Перша комерційна площа на 1000 га зможе уловлювати близько 40 

000 тонн CO2 на рік.  

 

                    Вперше виростили рослину у ґрунті Місяця 
 

     Американським вченим вдалося виростити бур’ян у ґрунті з поверхні Місяця. 

     Дослідники використовували зразки ґрунту, зібрані під час місій у рамках програми 

«Аполлон» в 1969-1972 роках. Саме тоді у 1969 році Ніл Армстронг, Баз Олдрін та інші 

астронавти стали першими людьми, що побували на Місяці. 

      Проблема полягала у тому, що на експеримент у вчених було лише близько 12 грамів 

місячної породи зі зразків, які десятиліттями зберігалися під замком. Було вирішено 

висадити поширену на нашій планеті рослину Резуховидку Таля — звичайний квітучий 

бур’ян. 

     У дослідників було всього кілька чайних ложок космічної землі, однак експеримент 

пройшов успішно. 

     Це досягнення може зробити можливим довготривале перебування людей на Місяці, а 

також розв’язати проблему голоду на Землі.  

     Рослини зійшли меншими, ніж на Землі, а через особливості ґрунту росли дуже 

повільно, однак експеримент пройшов вдало.  

      Наступним кроком стане висадка рослин на самому Місяці. Вчені переконані, що це 

крок до того, щоб зробити можливим довготривале перебування на нашому супутнику. 

     В Інституті харчових та сільськогосподарських наук університету Флориди, що у 

США, вченим вперше вдалося виростити рослину з ґрунту, взятого астронавтами з 

поверхні Місяця. 

     «Це великий крок уперед. Наступний крок — виростити рослини на поверхні Місяця», 

— сказав біолог Саймон Гілрой, який брав участь в експерименті. 

     На великий подив науковців, насіння проросло вже через два дні. «Я не можу передати 

вам, наскільки ми були здивовані», — розповіла співавторка статті про результати 

дослідження, професорка Анна-Ліза Пол. 

     Частину насіння висадили у справжній 

місячний ґрунт, а частину у його штучно 

створений аналог з Землі. Приблизно до шостого 

дня всі зразки виглядали однаково, але потім 

з’явилися розбіжності. Рослини, вирощені у 

місячному ґрунті, почали проявляти стрес, 

розвивалися повільніше і мали різні розміри, однак 

вони все одно росли. 

    Відмінності між рослинами, вирощеними у 

місячному ґрунті (праворуч) і у штучно створеному аналогу на Землі (ліворуч). Фото: 

Tyler Jones/UF/IFAS 

     Успіх експерименту став важливим кроком для створення умов для довготривалого 

перебування людей на Місяці. «Це дослідження має вирішальне значення для 
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довгострокових цілей NASA, оскільки нам потрібно буде використовувати ресурси, 

знайдені на Місяці й Марсі у якості джерел їжі для майбутніх астронавтів, які житимуть і 

працюватимуть у глибокому космосі», — заявив голова 

Національного космічного агентства США Білл Нельсон. 

     Дослідження також є важливим для розкриття того, як 

рослини можуть подолати стресові умови, щоб розв’язати 

глобальну проблему голоду на Землі. 

    Вирощену на місячному ґрунті рослину кладуть у пробірку 

для аналізу. Фото: Tyler Jones/UF/IFAS 

Експеримент повʼязаний з планами NASA відправити людей 

на Місяць у рамках програми «Артеміда». Політ має відбутися у 2025 році.  

    Передбачається, що астронавти висадяться на Південному полюсі Місяця. Є 

обґрунтовані припущення, що там зосереджені величезні запаси льоду у кратерах.  

     Планується, що лід можна буде використовуватися для виробництва палива прямо на 

Місяці, що дозволить знизити вартість космічних польотів.  

 

                  Каталітична ефективність місячного ґрунту 

 
     Група дослідників з Нанкінського університету в Китаї дійшла висновку, що з 

місячного реголіту можна видобувати паливо та кисень. Подібний «фотосинтез» може 

стати в нагоді для потреб астронавтів під час тривалих місячних місій. 

   Проаналізувавши ґрунт, доставлений 

китайським космічним кораблем «Чан’є-5», вчені 

виявили у зразку сполуки титану та заліза. Ці 

речовини цілком можуть пригодитися як 

каталізатори при проведенні електролізу води, 

зібраної в повітрі, що видихається космонавтами.     

    В результаті цього процесу будуть отримані 

кисень та водень. 

     Також можна виробляти метан, поєднуючи 

відпрацьоване повітря з легень з воднем у процесі 

гідрогенізації – отриманий вуглеводень може 

використовуватися як ракетне паливо. Обидва 

процеси ґрунтуються на використанні 

сонячного світла та не вимагають інших 

енерговитрат. 

  «Ми використовуємо доступні ресурси 

навколишнього середовища, щоб звести до 

мінімуму корисне навантаження ракети, і наша 

стратегія пропонує сценарій для стійкого та 

доступного позаземного довкілля», — заявив 

Інфан Яо, співавтор дослідження. 

    Китайські дослідники відзначають, що 

каталітична ефективність місячного ґрунту 

гірша, ніж у каталізаторів, вироблених на Землі, але науковий відділ працює над 

модифікацією процесу.  

    На даному етапі висунуто ідею плавлення місячного ґрунту в наноструктурований 

матеріал з високою ентропією. У реальних умовах це зможуть протестувати, мабуть, лише 

під час майбутніх китайських космічних місій. 

 

 

https://www.bbc.com/news/science-environment-61434295
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                                 Про «Геном людини» 
 

    У 2003 році вчені оголосили про завершення проекту «Геном людини», робота над яким 

розпочалася у 1990 році. Тоді вони секвенували 92% геному, що становило 3 мільярди пар 

підстав. Інші 8% розкрити було неможливо - сучасні на той момент технології 

секвенування ДНК не могли прочитати деякі її частини. 

    Вчені розшифрували весь геном людини, розкривши нові генетичні секрети. 

    Проте з того часу робота не зупинялася. І ось нарешті майже 100 учених з консорціуму 

Telomere-to-Telomere (T2T) змогла секвенувати 8%, що залишилися — майже 400 млн 

нових пар основ. Серед них гени, що відповідають за імунітет, що дозволяє людям 

адаптуватися до вірусів і захворювань, які вони викликають, а також гени, що дозволяють 

людському мозку збільшуватися в розмірах у порівнянні з мозком інших приматів. 

Результати своєї роботи вчені виклали у шести статтях у журналі Science. 

    Геном людини складається приблизно з 3,055 мільярда 

субодиниць ДНК, пар хімічних основ, що позначаються 

буквами A, C, G і T. Гени є ланцюжками цих буквених 

пар, які містять інструкції зі створення білків, які 

називають будівельними блоками життя. У людини 

близько 30000 генів, організованих у 23 групи, звані 

хромосомами, які знаходяться в ядрі кожної клітини. 

   Повна картинка геному допоможе нам краще зрозуміти 

еволюцію та біологію людини, а також стане відправною 

точкою для проривних медичних відкриттів у галузі раку, 

старіння, хвороб серця, нейродегенеративних станів.  

    За словами керівників Консорціуму Адама Філіпі та Карен Міга, результати їхньої 

роботи можуть виявитися такими ж революційними, як і оригінальний Human Project. 

    Нові послідовності ДНК, серед іншого, надають раніше невідомі деталі області навколо 

центроміри, де хромосоми захоплюються і розтягуються принаймні поділу клітин, 

гарантуючи, що кожна «дочірня» клітина отримає потрібну кількість хромосом. 

Мінливість у цій галузі потенційно може дати свіжу інформацію про те, як наші пращури 

розвивалися в Африці. 

"Я думаю, що в цих 8% ми виявимо більше відмінностей, ніж у 92%, які були нам відомі 

досі", - говорить Філліпі. До цього часу у нас були «великі прогалини, які припадали на 

досить важливі ділянки», зазначає Міга, дослідниця геноміки з Каліфорнійського 

університету. 

    Вчені використовували метод довгих читань, розбиваючи ДНК на довгі частини та 

читаючи їх повністю, комбінуючи його з методом секвенування PacBio HiFi, що дозволяє 

читати менші ділянки ДНК. 

    Щоб "прочитати" гени, потрібно розрізати нитки ДНК на шматочки завдовжки від 

сотень до тисяч літер.  

     Секвенатори зчитують літери у кожній частині, а вчені намагаються розставити 

частини у правильному порядку – особливо складно це у тих областях, де літери 

повторюються. 

Зробити це було неможливо без удосконалення машин для секвенування генів — саме 

тому робота досягла свого піку в 2003 році.  

     Однак тепер вчені можуть читати мільйон букв ДНК за раз, що дозволяє їм розглядати 

гени з повторюваними областями як довгий ланцюжок, а не розбиті фрагменти, які 

потрібно збирати докупи. 

    «Прийде момент, і ми створимо новий стандарт генетики та геноміки, де кожен геном 

має перебувати на цьому рівні.  
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     Тоді ми знайдемо неймовірну кількість нової інформації», - каже Міга. Вчені 

порівнюють це досягнення із зором — якщо раніше ми бачили все розмито та 

фрагментарно, то зараз наші очі можуть вихопити кожну порошинку. 

 

     Як на клімат та здоров'я людини впливають запуски  

                                  багаторазових ракет 

 
     Вчені з Американського інституту фізики опублікували звіт дослідження, метою якого 

було вивчення, як на клімат та здоров'я людини впливають запуски багаторазових ракет 

SpaceX Ілона Маска, Virgin Galactic Річарда Бренсона та Blue Origin Джеффа Безоса. 

     У ході дослідження фахівці створили цифрову модель вихлопних газів, що 

викидаються в атмосферу ракетою, подібною до Falcon 9 

компанії SpaceX.     

     З'ясувалося, що внаслідок кожного запуску подібної ракети 

утворюється величезна кількість вуглекислого газу та оксидів 

азоту.  

     Оксиди азоту концентруються на висоті в 2 кубічні 

кілометри атмосферного повітря, що є високим ступенем 

небезпеки для здоров'я людини та стану клімату. 

     «Вплив на атмосферу буде вирішальним фактором, який 

вимагатиме ретельного розгляду при плануванні майбутніх запусків ракет», — пишуть 

автори дослідження Іоанніс Коккінакіс та Димитріс Дрікакіс на тлі заяв космічних 

компаній про збільшення кількості запусків. 

    Будь-який запуск ракети дуже шкідливий для довкілля.  

    Що американські, українські, російські, будь-які ракети, -  всі надзвичайно шкідливі. 

Але людство планети  Земля поки-що, - не готове впливати на таку шкідливу, 

нецивілізовану технічну і політичну діяльність, як інженерів-технократів, егоїстичних 

вчених-дослідників, політиків-диктаторів, які не передбачають екологічних наслідків на 

перспективу такої діяльності.      

    Займаючись космічним туризмом, -  заради гострих вражень, запуски ракет викидають 

тисячі тон вуглекислого газу. 

    Ракети Маска, - хоч якусь роблять корисну справу.  

 

             Пошук техносигнатур позаземних цивілізацій 

 
   Відповідно до нової теорії американського вченого, цивілізації у Всесвіті можуть дійти 

такого рівня розвитку, що почнуть змінювати фундаментальні закони фізики. Астрофізик    

   Адам Франк із Рочестерського університету, який займається пошуком техносигнатур 

позаземних цивілізацій за підтримки NASA, вважає, що 

можливо нам потрібно почати мислити нестандартно в рамках 

розуміння Всесвіту та його законів. 

   Адам Франк, у своїй статті, спробував знайти відповіді на 

запитання: Чи може існувати обмеження розвитку технологій? 

Чи може розумна цивілізація у Всесвіті стати настільки 

розвиненою, що зможе змінити закони фізики? Чи можливе 

те, що самі фізичні закони обмежують те, що може створити 

цивілізація та створити межу для її розвитку? 
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      Різні типи цивілізацій у Всесвіті 

 

     Теоретично у Всесвіті існує 3 типи цивілізацій, які можуть досягти того чи іншого 

рівня розвитку. 

     "Але чи існують цивілізації IV і V типу?  

      Чи є якісь обмеження на розвиток технологій у цивілізацій?  

      Це дуже цікаві питання, на які поки що складно відповісти", - говорить Франк. 

      Технологічний рівень всіх типів цивілізацій у Всесвіті залежить від того, скільки 

енергії цей розумний вид може споживати.  

      Але ці цивілізації підпорядковуються, як і ми відомим законам фізики. 

      "Але, якщо цивілізація стане настільки розвиненою, що зможе змінити закони фізики?     

      Ця цивілізація вийшла б далеко за межі простого збору енергії. Тут варто згадати 

дослідження астрофізика Калеба Шарфа 2016 року", - каже Франк. 

 

     Темна матерія та темна енергія 

 

     Калеб Шарф висунув теорію, що якась інопланетна цивілізація може стояти за появою 

темної матерії – загадкової речовини, з якої складається, як припускають вчені, більшість 

Всесвіту. Шарф припускає, що ця темна матерія з'явилася внаслідок штучного втручання 

високорозвиненої інопланетної цивілізації. 

     Також Шарф припустив, що за появою темної енергії також стоїть високорозвинена 

цивілізація.  

      Наразі вважається, що на прискорення Всесвіту впливає саме темна енергія. Вчений 

висунув теорію, що ця цивілізація спеціально розширює Всесвіт, щоб уникнути хаосу та 

смерті Всесвіту. 

 

     Закони фізики можна змінити 

 

     Адам Франк розвиває далі теорію Шарфа і припускає, що розвинені інопланетні 

цивілізації можуть змінювати закони фізики так, як вони потрібні. 

     "Що, якщо насправді законів фізики багато, але еволюція вибирає ті, які можуть 

дотримуватися розумних істот? І в той же час може бути розумні види можуть також самі 

вибирати відповідні їм закони фізики. Ці цивілізації, наприклад, можуть змінити саме 

розуміння простору і часу і таким чином створити комфортний Всесвіт для свого 

проживання", - каже Франк. 

      За словами вченого, теоретично це можливо, хоч і виглядає це як найшаленіша 

наукова фантастика. 

      Також можливо і це більш ймовірно, що сучасна фізика накладає жорсткі обмеження 

на розумні види та їх можливості. Ці обмеження можуть стримувати технологічний 

розвиток так, щоб він зупинився далеко до того моменту, що може уявити наукова 

фантастика.  

     У цьому сенсі, наприклад, ймовірно, просто неможливо оминути обмеження, що 

накладаються швидкістю світла, і перетин відстаней між зірками завжди буде 

надзвичайно складною і дорогою справою", - говорить Франк 

 

                    Хто може переступити непереборний поріг? 
 

     Сучасні фізичні закони говорять про те, що ні людина, ні будь-який об'єкт, який має 

масу, не може переміщатися в просторі зі швидкістю, яка перевищує швидкість світла.  

   Але існують гіпотетичні частки, які, ймовірно, можуть це робити, і вони навіть можуть 

переміщатися в часі. Про те, що це за частки і про можливість переміщень у просторі зі 
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швидкістю вище за швидкість світла у своїй статті для The Conversation розповів Сем 

Берон з Австралійського католицького університету. 

   Згідно з теорією відносності Альберта Ейнштейна, швидкість світла – це універсальна 

межа для всіх об'єктів у Всесвіті, які мають масу. Ця теорія говорить, що такі об'єкти не 

можуть розігнатися до швидкості, яка більша за швидкість світла. 

    "Щоб прискорити об'єкт, який має масу людини, наприклад, потрібно додати їй енергії. 

Чим більшої швидкості ми хочемо досягти, тим більше енергії нам потрібно. Але відомо, 

що об'єктам, незалежно від того, яку масу вони мають, знадобиться для розгону до 

швидкості світла нескінченна кількість енергії. Але всі відомі джерела енергії мають свою 

межу", - говорить Берон. 

     За словами вченого, у Всесвіті є лише обмежена кількість енергії. А це означає, що її 

недостатньо, щоб розігнати об'єкт з масою вище за швидкість світла. 

"Оскільки у нас з вами є маса, не чекайте, що найближчим часом людина подорожуватиме 

в космосі зі швидкістю, яка більша за швидкість світла", - говорить Берон. 

     Існуюче обмеження швидкості для переміщення у просторі поширюється на об'єкти з 

так званою звичайною масою. Але вчені вважають, що існують гіпотетичні частки з так 

званою уявною масою. Ці частинки називаються тахіони. 

   "Поки що вчені не виявили доказів того, що тахіони існують. Але, якщо все ж таки вони 

є, то вони повинні завжди рухатися в просторі зі швидкістю, яка перевищує швидкість 

світла. Відповідно до теорії, ці частки не можуть рухатися повільніше за швидкість 

світла", — каже Берон. 

    Відповідно до гіпотез деяких фізиків, ці гіпотетичні частки, якщо вони існують 

постійно подорожують назад у часі. Тому ці частки часто 

використовують письменники-фантасти у своїх творах, 

які пов'язані із подорожами у часі. 

    "Деякі вчені вважають, що колись, коли ми виявимо 

тахіони, людина зможе використати ці частинки для 

створення машини часу. Але це лише гіпотеза", - говорить 

Берон. 

    За словами вченого, подорожі зі швидкістю вище за 

швидкість світла на даний момент є поки що 

нездійсненною мрією. 

    "Якщо говорити про теоретичні подорожі в космосі для людини до інших зірок зі 

швидкістю світла, то найближча до нас зірка знаходиться на відстані 4,35 світлових років.       

    А найдальша з відомих - на відстані 28 млрд світлових років. Це означає, щоб людині 

добратися до зіркової системи Альфа Центавра, їй потрібно витратити тільки в один бік 4 

роки свого життя. Ну, а про найдальшу зірку навіть нічого мріяти. каже Берон. 

    За словами вченого, у подоланні таких далеких відстаней можуть допомогти так звані 

червоточини, існування яких допускає теорія відносності. 

    За допомогою червоточин, згідно з теорією, можна подолати величезні відстані за дуже 

короткий період часу. Ці об'єкти в космосі можуть пов'язувати дві точки в просторі таким 

чином, що тривалість подорожі зі швидкістю світла, яка триватиме 4 роки, можна 

скоротити до кількох годин. 

    "Якщо ці червоточини існують, то люди змогли б дістатися до найдальших куточків 

Всесвіту всього за одне людське життя. Але, як і тахіони, червоточини поки що є чисто 

гіпотетичними об'єктами”, - говорить Берон. 

    "Ми не можемо рухатися швидше за швидкість світла, ми тільки можемо спробувати 

уявити, як це. Тому неможливо з упевненістю сказати, що станеться, якби ми могли 

подорожувати швидше за швидкість світла", - резюмує Берон у своїй статті. 

    Нагадуємо, що величина швидкості світла у вакуумі дорівнює 299792458 м/с або 

 1079252 848,8 км/год. 
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                                      Еволюція розвитку життя Землі 
 

     Спільна діяльність долання перешкоди життєвих форм - мікробів, рослин та тварин - 

змінила образ Землі.  

     Чи може, аналогічно до цього спільна активність розумних істот, змінювати 

властивості планети у напрямі самозбереження, - тобто демонструвати ознаки самостійної 

розумної сутності? 

     Цього не відкидають астрофізик Адам Франк, Девід Грінспун з Інституту планетології 

та Сара Уокер з Університету штату Арізона. Вони поділяють 

еволюцію розвитку життя Землі на чотири етапи: 

— на стадії незрілої біосфери мільярди років були лише 

мікроорганізми. Ця система мала вкрай слабкий зворотний 

зв'язок, а планетарна система розвивалася без саморегуляції, 

- на другій стадії зрілої біосфери - приблизно від 2,5 млрд до 

540 млн років тому - розвинулася рослинність з її фотосинтезом, 

в атмосфері накопичився кисень і з'явився озоновий шар. 

Планетарна система, ймовірно, стала працювати зі стійким 

зворотним зв'язком, сприяючи збереженню придатності Землі для проживання, 

— на третьому етапі незрілої техносфери, що відповідає теперішньому часу, у грі бере 

участь людство із взаємозалежними системами зв'язку, транспорту, технологій, електрики 

та комп'ютерів. Незрілим цей етап вчені називають тому, що саморегуляція та зворотний 

зв'язок із планетарними системами (біосфера, атмосфера, геосфера та іншими) відсутня. 

Людство черпає всі доступні йому ресурси, не даючи планетарним системам нічого 

натомість. 

— на четвертому етапі зрілої техносфери, якого ми і планета загалом маємо прагнути, 

техносфера і біосфера маємо брати участь у взаємному регулюванні одне одного. 

Техносфера припинить завдавати шкоди біосфері, про що, зокрема, і має подбати про 

«планетарний інтелект». 

     Під «планетарним інтелектом» вчені мають на увазі, як буквально, можливість 

розвитку подібності розуму у планети у вигляді біосфери, так і сукупний інтелект усіх 

людей, що населяють Землю. Головна ідея в тому, що сума складових у складній системі 

може бути меншою, ніж вплив взаємозв'язків цих складових. 

     Наприклад, особистість людини — зв'язку та взаємодія нейронів у головному мозку — 

більша, ніж кілограм-півтора клітин цього мозку. У складних системах завжди можливий 

якісний стрибок, який, до того ж, дуже складно передбачити. Не можна виключати, що 

«планетарний інтелект» може утворитися як у результаті еволюції біосфери Землі, і у 

розвитку технологій разом із людиною і біосферою. 

  

   Долання розбіжності в оцінках постійної Хаббла – космологи 
 

    Вимірювання швидкості розширення Всесвіту було однією з головних цілей космічного 

телескопа "Хаббл", запущеного 1990 року. 

    За останніх 30 років обсерваторія допомогла 

вченим уточнити цей показник, а також виявити 

загадкове явище. 

     Хаббл спостерігав понад 40 галактик, де присутні 

пульсуючі зірки, вибухи наднових та надавав 

інформацію для виміру ще більших космічних 

відстаней. 

     У прагненні зрозуміти, наскільки швидко 

розширюється наш Всесвіт, астрономи вже зробили несподіване відкриття у 1998 році: 

"темна енергія".       
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     Вважається, що вона діє як сила, що відштовхує, яка, швидше за все, впливає на 

швидкість розширення всесвіту. 

     Однак є проблема: незрозуміла різниця між локальним Всесвітом і далеким Всесвітом 

після Великого Вибуху. 

     Вчені не розуміють математичної розбіжності, але визнають, що пояснення вимагає 

створення нової фізики. 

     "Ви отримуєте найточніший вимір швидкості розширення Всесвіту за допомогою 

золотого стандарту телескопів та космічних маркерів", - пише у своїй заяві нобелівський 

лауреат Адам Рісс з Інституту Джона Хопкінса в Балтіморі. 

     "Це те, для чого було створено космічний телескоп Хаббл, з використанням кращих 

відомих нам методів. Це, ймовірно, (магнум опус - найкраща, найбільш успішна робота 

вченого) Хаббла, тому що потрібно ще 30 років життя, щоб подвоїти розмір вибірки". 

     Телескоп був названий на честь астронома Едвіна Хаббла, який у 1920-х роках виявив, 

що далекі хмари у Всесвіті насправді є галактиками. 

      Хаббл спирався на роботи Генрієти Свон Лівітт, що відкрила в 1912 періоди яскравості 

пульсуючих зірок. Цефеїди діють як космічні маркери, тому що вони періодично стають 

яскравішими і тьмяніють. 

     Робота Хаббла назавжди змінила нашу перспективу і місце людини у Всесвіті.  

    Астроном припустив, що галактики швидко рухаються, тому ми живемо в Всесвіті, що 

розширюється. 

     Обчислення швидкості розльоту галактик сприяло отриманню Нобелівської премії з 

фізики 2011 року, присудженої Солу Перлмуттеру, Брайану П. Шмідту та Ріссу "за 

відкриття розширення Всесвіту, що прискорюється, за допомогою спостережень за 

далекими надновими". 

     Рісс продовжує очолювати SHOES, скорочення від "Наднова, H0, для рівняння стану 

темної енергії", наукову коллаборацію, що вивчає Всесвіт. Його команда публікується у 

журналі The Astrophysical Journal. 

     Вимірювання віддалених об'єктів дозволило створити "сходи космічних відстаней", що 

оцінює вік Всесвіту та його розміри. 

     Проте точне значення постійної Хаббла, що дорівнює 73 плюс-мінус 1 кілометр на 

секунду на мегапарсек (Найчастіше парсек використовується для вимірювань усередині 

Чумацького Шляху. Якщо необхідно встановити відстані в масштабах Всесвіту, 

застосовують кратні парсеки, тобто кілопарсек (1000 парсеків), мегапарсек (мільйон 

парсеків), гігапарсек (мільярд парсеків). Ця астрономічна одиниця не тільки виконує 

практичну функцію, але й додає зручності астрономам. Набагато простіше сказати, що 

відстань від Сонця до зірки дорівнює 1,5 парсека, а не 46,27 трильйона кілометрів.), - це 

все ж таки консенсусне рішення кількох дослідницьких груп. Більшість астрономів такої 

точки зору не дотримуються. 

     "Постійна Хаббла - це дуже особлива кількість. З її допомогою можна просмикнути 

нитку в голку від минулого до сьогодення, щоб провести наскрізну перевірку нашого 

розуміння Всесвіту. Потрібен був феноменальний обсяг детальної роботи", - вказує у 

своїй заяві Лісія Верде, космолог з Каталонського 

інституту перспективних досліджень при 

Університеті Барселони. 

     Передбачена швидкість розширення Всесвіту 

повільніша, ніж та, яку безпосередньо спостерігав 

Хаббл. Вона менша за ту, яка випливає зі 

Стандартної моделі та підтверджена місією 

«Планк» Європейського космічного агентства. 

    Нагадаємо, що саме завдяки даним «Планку» 

про космічне мікрохвильове тло було визначено вік випромінювання, залишеного після 

Великого вибуху - 13,8 мільярда років. 
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     Згідно з розрахунками ЄКА, постійна Хаббла дорівнює 67,5 плюс-мінус 0,5 кілометри 

на секунду на мегапарсек. 

     Космічний телескоп «Джеймс Вебб», який був запущений у грудні 2021 року, зможе 

спостерігати космічні об'єкти на більших відстанях, ніж це робив «Хаббл». Так цифри ще 

зміняться. І не раз. 

     Космологам кинутий приголомшливий виклик. І тепер питання, яка додаткова фізика 

знадобиться для визначення істинного фізичного стану Всесвіту. 

     

             Які найчистіші та найбезпечніші джерела енергії? 
 

     Викопне паливо є найбруднішим і найнебезпечнішим джерелом енергії, тоді як атомна 

енергія та сучасні відновлювані джерела енергії набагато безпечніші та чистіші.    

     Відмінності величезні, пише Ханна Річі для ourworldindata.org. Image by alandsmann 

from Pixabay. 

     Енергія має вирішальне значення для прогресу людства, який ми спостерігаємо 

протягом останніх кількох століть. Як слушно стверджує Організація Об’єднаних Націй: 

«енергетика займає центральне місце майже в усіх серйозних викликах і можливостях, з 

якими сьогодні стикається світ». 

    Але хоча енергія приносить нам величезні переваги, вона не позбавлена і недоліків. 

Виробництво енергії може мати три негативні наслідки для здоров’я людини та 

навколишнього середовища.  

   По-перше, це забруднення повітря: щороку мільйони людей помирають передчасно 

внаслідок забруднення повітря.  

   Викопне паливо та спалювання біомаси – деревини, гною та деревного вугілля – є 

причиною більшості цих смертей.  

   Друге – нещасні випадки. Сюди входять аварії, які трапляються при видобутку палива 

– вугілля, урану, рідкісних металів, нафти та газу. Сюди також входять аварії, які 

відбуваються під час транспортування сировини та інфраструктури, будівництва 

електростанції або їх обслуговування.  

По-третє, це викиди парникових газів: викопне паливо є основним джерелом парникових 

газів, основною рушійною силою зміни клімату.  

    У 2020 році 91% глобальних викидів CO2  припадало на викопне паливо та 

промисловість. Жодне джерело енергії не є повністю безпечним. Усі вони мають 

короткочасний вплив на здоров’я людини через забруднення повітря чи аварії. І всі вони 

мають довгостроковий вплив, сприяючи зміні клімату. Але їхній внесок надзвичайно 

різний. Викопне паливо є найбруднішим і найнебезпечнішим у короткостроковій 

перспективі та виділяє найбільше парникових газів на одиницю енергії. Це означає, що 

тут, на щастя, немає компромісів: джерела енергії з низьким вмістом вуглецю також є 

найбезпечнішими.  

    З точки зору як здоров’я людини, так і зміни клімату, не так важливо, чи ми переходимо 

до ядерної чи відновлюваної енергетики, важливо, щоб ми припинили покладатися на 

викопне паливо.  

    Ядерна та відновлювана енергія набагато, набагато безпечніша за викопне паливо. 

     Перш ніж розглядати довгострокові наслідки зміни клімату, давайте розглянемо, як 

кожне джерело складається з точки зору короткострокових ризиків для здоров’я. Щоб 

зробити ці порівняння справедливими, ми не можемо просто дивитися на загальну 

кількість смертей від кожного джерела: викопне паливо все ще домінує в нашій 

глобальній структурі електроенергії, тому ми очікуємо, що помре більше людей. 

Натомість ми порівнюємо їх на основі розрахункової кількості смертей, які вони 

спричиняють на одиницю електроенергії. Це вимірюється в терават-годинах. Одна 

терават-година приблизно дорівнює річному споживанню електроенергії 150 000 

громадянами Європейського Союзу. Це включає смертність від забруднення повітря та 
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аварії в ланцюзі постачання. Подивімося на це порівняння на діаграмі. Викопне паливо та 

біомаса вбивають набагато більше людей, ніж ядерні та сучасні  відновлювані джерела 

енергії на одиницю електроенергії. Вугілля, безумовно, найбрудніше. Навіть тоді ці 

оцінки для викопного палива, ймовірно, будуть дуже консервативними. Вони базуються 

на електростанціях у Європі, які добре контролюють забруднення, і базуються на 

старіших моделях впливу забруднення повітря на здоров’я.  

      Наприкінці цієї статті детальніше обговоримо, що глобальні показники смертності від 

викопного палива, виходячи з останніх досліджень забруднення повітря, ймовірно, будуть 

ще вищими.  

      На наші уявлення про безпеку ядерної енергетики сильно вплинули дві аварії: 

Чорнобильська в Україні в 1986 році та Фукусіма в Японії в 2011 році та «Зовсім недавно 

ми стали свідками агресії Росії, яка захопила українську Запорізьку атомну 

електростанцію, найбільшу електростанцію у всій Європі, — продовжив Блінкен. — Зараз 

Росія використовує АЕС як військову базу для обстрілу українців, знаючи, що вони не 

можуть і не стрілятимуть у відповідь, бо можуть випадково вдарити по реактору або 

високорадіоактивним відходам у сховищі». Дії терористичної  росії є порушенням 

Статуту ООН, міжнародного порядку, заснованого на правилах, та Будапештського 

меморандуму, угоди 1994 року, відповідно до якої Росія зобов'язалася поважати 

суверенітет України, а Київ погодився відмовитися від свого арсеналу ядерної зброї. 

«Який сигнал це надсилає будь-якій країні світу, яка може подумати, що їй необхідно 

мати ядерну зброю для захисту, захисту, стримування агресії проти її суверенітету та 

незалежності? Найстрашніший сигнал», — сказав Блінкен. Це були трагічні події 

Чорнобильська в Україні в 1986 році та Фукусіма в Японії в 2011 році. Однак у порівнянні 

з мільйонами, які щороку гинуть від викопного палива, остаточне число смертей було 

дуже низьким.   

     Для розрахунку показників смертності, використаних тут, припустимо, що кількість 

загиблих у Чорнобилі становить 433 людини, а у Фукусімі – 2314.  

     Іншим джерелом, на яке сильно впливають кілька великомасштабних аварій, є 

гідроенергетика. ЇЇ рівень смертності з 1965 року становить 1,3 смерті на ТВт-год. У 
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цьому показнику майже повністю домінує одна подія: провал дамби Баньцяо в Китаї в 

1975 році. У результаті загинуло приблизно 171 000 людей. В іншому випадку 

гідроенергетика була дуже безпечною, рівень смертності становив лише 0,04 смертності 

на ТВт-год, що можна порівняти з ядерною, сонячною та вітровою.  

     Нарешті, у нас є сонце та вітер. Рівень смертності від обох цих джерел низький, але не 

нульовий. Невелика кількість людей гине внаслідок аварій у ланцюгах постачання – 

починаючи від зіткнення гелікоптера з турбінами; пожежі під час монтажу турбін або 

панелей; нещасні випадки на морських вітрових установках. Люди часто зосереджуються 

на незначних відмінностях у нижній частині діаграми – між ядерною, сонячною та 

вітровою. Це порівняння є помилковим: невизначеність навколо цих значень означає, що 

вони, ймовірно, збігаються. Ключове розуміння полягає в тому, що всі вони набагато, 

набагато безпечніші за викопне паливо. 

     Атомна енергія, наприклад, призводить до 99,9% менше смертей, ніж буре вугілля; на 

99,8% менше, ніж вугілля; на 99,7% менше, ніж нафта; і на 97,6% менше, ніж газ.  

     Вітер і сонце так само безпечні.  

 

     Перегляд рівня смертності від енергетики в перспективі  

 

    Розгляд смертності на терават-годину може здатися абстрактним. Давайте спробуємо 

розглянути це в перспективі. Давайте розглянемо, скільки смертей спричинить кожне 

джерело для середнього міста з населенням 150 000 людей у Європейському Союзі, яке, як 

вже казали раніше, споживає одну терават-годину електроенергії на рік.  

     Назвемо це місто «Євровіль». Якби Євровіль був повністю живлений вугіллям, ми 

очікували б, що щонайменше 25 людей щороку передчасно помирають від 

нього. Більшість із цих людей загинули б від забруднення повітря. Ось як Євровіль, що 

працює на вугіллі, можна порівняти з містами, які живляться повністю від кожного 

джерела енергії: Вугілля: щороку передчасно помирає 25 осіб; Нафта: щороку передчасно 

помирає 18 людей; Газ: щороку передчасно помирає 3 людини; Гідроенергетика: в 

середньому на рік помирає 1 людина; Вітер: у середньому за рік ніхто не помре. Рівень 

смертності 0,04 смерті на терават-годину означає, що кожні 25 років помирає одна 

людина;  

    Ядерна: в середньому за рік ніхто не помре – лише кожні 33 роки хтось помре. 

Сонячна: у середньому за рік ніхто не помре – лише кожні 50 років хтось помре. 

Найбезпечніші джерела енергії є також найчистішими. 

     Доброю новиною є те, що немає компромісу між найбезпечнішими джерелами енергії в 

короткостроковій перспективі та найменш шкідливими для клімату в довгостроковій 

перспективі. Вони є одним і тим же, як показано на діаграмі нижче. На діаграмі ми маємо 

те саме порівняння смертності від нещасних випадків і забруднення повітря, яке ми щойно 

розглядали. Праворуч ми маємо кількість парникових газів, які викидаються на одиницю 

виробництва електроенергії. Рівень смертності вимірюється на основі смертності від 

нещасних випадків і забруднення повітря на терават-годину (ТВт-год) електроенергії. 

Джерело: Markandya & Wilkinson (2007); Sovacool та ін. (2016); UNSCEAR (2008; & 2018)   
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     Це не лише викиди від спалювання палива, а й від видобутку корисних копалин, 

транспортування та обслуговування протягом усього терміну експлуатації електростанції.  

    Вугілля, знову ж таки, є найбруднішим видом палива. Воно спричиняє викиду набагато 

більше парникових газів, ніж інші джерела – у сотні разів більше, ніж ядерне, сонячне та 

вітрове. Нафта і газ також набагато гірші за атомну та відновлювану енергію, але меншою 

мірою за вугілля. На жаль, у світовій структурі електроенергії все ще домінують викопні 

види палива: на вугілля, нафту та газ припадає близько 60%. Якщо ми хочемо зупинити 

зміну клімату, перед нами є чудова можливість: ми можемо перейти від них до ядерної та 

відновлюваної енергетики, а також зменшити смертність від аварій і забруднення повітря 

як побічний ефект.  

    Цей перехід не тільки захистить майбутні покоління, але й принесе величезну користь 

для здоров’я нинішнього. 

     

     Вчені розповіли про п'ять перешкод, які пережила Земля 
 

     Хоча шоста перешкода вже близька, але це може зайняти більше часу, ніж 

передбачалося раніше. 

      З моменту свого формування близько 4,5 мільярда 

років тому Земля пережила п'ять масових перешкод, які 

визвали масу вимирань, у ході яких близько 75 відсотків 

життя на планеті, було знищено.            

      Найвідомішим із цих епізодів є із гігантським 

астероїдом Чиксулубом, який знищив динозаврів 66 

мільйонів років тому.      

     Через удар та його наслідки 76 відсотків видів на 

Землі вимерли. 

     Проте, вчені вважають, що це не кінець. Вони давно 

попереджали, що Земля може перебувати вже на етапі шостої масової перешкоди, яка 

визве масове вимирання. 

     Антропогенна зміна клімату призводить до зникнення мільярдів видів, - зазначають 

фахівці. 

      У той же час вони заспокоїли, що це не відбудеться завтра.  
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      У новому дослідженні вчені передбачили, що, хоча ця жахлива подія, можливо, вже 

відбувається, її пік може зайняти набагато більше часу, ніж очікувалося раніше. 

     Так, Куніо Кайхо, японський кліматолог із Університету Тохоку, виявив у ході 

дослідження, що існує приблизно пропорційна залежність між середньою температурою 

поверхні Землі та біорізноманіттям планети. 

     У міру того, як середня температура поверхні, або підвищується, або падає, 

відхиляючись від норми, вимирає більша кількість істот, - пояснив він. 

Вчений наголосив, що більшість випадків вимирання викликано різкими змінами клімату, 

або нагріванням, або охолодженням до крайніх градусів. 

      Професор з'ясував, що у разі глобального похолодання температура Землі знизилася на 

7°C. А у разі підвищення температури, руйнівні наслідки були відзначені після того, як 

поверхня землі розігрілася на 9°C. 

     У нещодавньому звіті МГЕЗК (Міжурядова гру́па експе́ртів з пита́нь змі́н клі́мату 

(МГЕЗК, англ. Intergovernmental Panel on Climate Change, IPCC) — група, створена 1988 

року) підраховано, що за нинішньої траєкторії людство перебуває на шляху до того, що до 

2030 року глобальне потепління піднімає середню температуру на 3 градуси Цельсія, що 

може призвести до вимирання мільйонів видів. 

      Однак Куніо Кайхо вважає, що три градуси не викличуть таких значних руйнувань, і 

вказує, що для цього Земля має розігрітися набагато більше. 

      Глобальне потепління на 9 градусів не виявиться принаймні до 2500 року, вважає він. 

 

                                         Ухилення від перешкод 
 

      Підступні комахи відточували навичку ухилення від перешкод кілька мільйонів років. 

Ми постійно дивуємось тому, як легко невеликі мухи можуть ухилятися від наших ударів, 

коли ми їх намагаємось прихлопнути. Фахівці пояснюють, що це пов'язано з двома 

особливостями мух: з їхнім складним зором та нейронними «трюками».  

   Так, експерти з Міжнародного університету Флориди відзначають, що мухи мають 

складно влаштовані очі. Ці комахи створюють 

зображення з безлічі граней, тобто безлічі 

окремих лінз. Кожна грань являє собою окремий 

піксель. Усього таких граней може бути від 

кількох сотень до кількох тисяч. Незважаючи на 

це, мухи здатні швидко бачити і так само швидко 

обробляти побачене. 

     Деякі мухи здатні бачити до 250 спалахів 

світла в секунду. Завдяки цьому вони так швидко 

реагують на ваші спроби накрити їх і різні перешкоди. 

    Також у темряві мухи можуть орієнтуватися на невізуальні сигнали. Наприклад, дані від 

своїх волосків на тілі (вони здатні відчувати зміни у повітряних потоках). 

    Загалом мухи бачать у темряві гірше тому, що їм не вистачає для чіткого зображення 

фотонів. Ці комахи використовують спосіб підсумовування, який можна назвати аналогом 

зйомки фото на зернисту плівку або з великою витримкою. В результаті мухи, 

перебуваючи в темряві, чекають, поки фотонів буде достатньо, щоб бути впевненими, що 

вони бачать. 

     Також мухи здатні під час польоту швидко змінювати позу і належним чином 

координувати кінцівки. 

     Для того щоб точно позбавитися мухи, краще звернутися, наприклад, до спеціальних 

пасток. Пов'язано це з тим, що ці комахи відточували навичку ухилення від перешкод 

кілька мільйонів років. 
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       Причина прискорення, яке отримало назву темної енергії 
 

      Всесвіт розширюється зі швидкістю прискорення, і вчені не знають чому. Це явище, 

здається, суперечить усьому, що дослідники розуміють про вплив гравітації на космос: це 

ніби ви кинули яблуко в повітря, і воно продовжувало підніматися вгору, швидше й 

швидше. Причина прискорення, яке отримало назву темної енергії, залишається загадкою. 

       
     Це зображення – перше, опубліковане з космічного телескопа Джеймса Вебба НАСА – 

показує скупчення галактик SMACS 0723.  

     Деякі з галактик здаються розмитими або розтягнутими через явище, яке називається 

гравітаційним лінзуванням. Цей ефект може допомогти вченим скласти карту присутності 

темної матерії у Всесвіті. Авторство: NASA, ESA, CSA та STScI 

 

Теорія гравітації діє 

 

      Нове дослідження, проведене міжнародним дослідженням темної енергії з 

використанням 4-метрового телескопа Віктора М. Бланко в Чилі, свідчить про останню 

спробу визначити, чи це все просто непорозуміння: очікування щодо того, як працює 

гравітація в масштабі всього Всесвіту є помилковими або неповними.  

     Це потенційне непорозуміння може допомогти вченим пояснити темну енергію. Але 

дослідження – одне з найточніших перевірок теорії гравітації Альберта Ейнштейна в 

космічних масштабах – виявило, що поточне розуміння все ще виглядає правильним. 
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     Результати, авторами яких є група вчених, до складу якої входять співробітники 

Лабораторії реактивного руху NASA, були представлені нещодавно на Міжнародній 

конференції з фізики елементарних частинок і космології (COSMO’22) в Ріо-де-Жанейро. 

Ця робота допомагає підготувати основу для двох майбутніх космічних телескопів, які 

досліджуватимуть наше розуміння гравітації з ще більшою точністю, ніж нове 

дослідження, і, можливо, нарешті розкриють таємницю. 

 

Як пояснити темну енергію? 

 

     Понад століття тому Альберт Ейнштейн розробив свою теорію загальної відносності 

для опису гравітації, і досі вона точно передбачила все, від орбіти Меркурія до існування 

чорних дір. Але якщо ця теорія не може пояснити темну енергію, стверджують деякі 

вчені, то, можливо, їм потрібно змінити деякі з її рівнянь або додати нові компоненти. 

     Щоб з’ясувати, чи це так, члени Дослідження темної енергії шукали докази того, що 

сила гравітації змінювалася протягом історії Всесвіту або на космічні відстані.  

     Позитивний висновок визначатиме, що теорія Ейнштейна є неповною, що може 

допомогти пояснити прискорене розширення Всесвіту. Вони також вивчили дані з інших 

телескопів, окрім Бланко, включно з супутником Планка ESA (Європейського космічного 

агентства) , і дійшли такого ж висновку. 

     Дослідження виявило, що теорія Ейнштейна все ще працює. Отже, пояснення темної 

енергії поки що немає. Але це дослідження буде використано для двох майбутніх місій: 

місії ЄКА «Евклід», запуск якої запланований не раніше 2023 року. Також для цього 

попрацює і космічний телескоп імені Роман Ненсі Грейс від NASA, який планується 

запустити у 2027 році. Обидва телескопи шукатимуть зміни в силі тяжіння з часом або 

відстанню. 

 

Затуманений зір 

 

    Як вчені знають, що відбувалося в минулому Всесвіту? Дивлячись на віддалені 

предмети. Світловий рік — це міра відстані, яку світло може подолати за рік (близько 9,5 

трильйонів кілометрів). Це означає, що об’єкт на відстані одного світлового року здається 

нам таким, яким він був рік тому, коли світло вперше покинуло об’єкт. А галактики, що 

знаходяться на відстані мільярдів світлових років, здаються нам такими, якими вони були 

мільярди років тому.  

     У новому дослідженні розглядалися галактики, які простягаються приблизно на 5 

мільярдів років у минуле. Евклід зазирне на 8 мільярдів років у минуле, а Роман – на 11 

мільярдів років назад. 

     Самі галактики не виявляють силу гравітації, але звертають увагу на те, як вони 

виглядають, якщо дивитися з Землі. 

     Більшість матерії в нашому Всесвіті – це темна матерія, яка не випромінює, не відбиває 

та іншим чином не взаємодіє зі світлом. Хоча вчені не знають, з чого вона зроблена, вони 

знають, що вона є, оскільки гравітація видає її.  

    Великі резервуари темної матерії у нашому Всесвіті викривляють сам простір. Коли 

світло подорожує крізь космос, воно стикається з цими частинами викривленого простору, 

в результаті чого зображення далеких галактик виглядають викривленими або розмитими. 

  

Гравітаційне лінзування 

 

    Явище під назвою гравітаційне лінзування, через яке зображення галактик можуть 

виглядати викривленими або розмитими. Це спотворення спричинене силою тяжіння, і 

вчені можуть використати ефект для виявлення темної матерії, яка не випромінює та не 

відбиває світло. 
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    Вчені з огляду темної енергії шукають на зображеннях галактик більш тонкі 

спотворення через те, що темна матерія згинає простір, ефект називається слабким 

гравітаційним лінзуванням.  

   Сила тяжіння визначає розмір і розподіл структур темної матерії, а розмір і розподіл, у 

свою чергу, визначають, наскільки викривленими здаються нам ці галактики. Ось як 

зображення можуть показати силу тяжіння на різних відстанях від Землі та у віддалені 

часи протягом історії Всесвіту. Наразі група виміряла форми понад 100 мільйонів 

галактик, і наразі спостереження збігаються з тим, що передбачено теорією Ейнштейна. 

«Ще є можливість оскаржити теорію гравітації Ейнштейна, оскільки вимірювання стають 

дедалі точнішими, — сказала співавтор дослідження Агнес Ферте, яка проводила 

дослідження як пост-докторант у JPL. – Але нам ще так багато потрібно зробити, перш 

ніж ми будемо готові до Евкліда та Романа. Тому дуже важливо, щоб ми продовжували 

співпрацювати з науковцями з усього світу над цією проблемою, як ми це робили з 

дослідженням темної енергії». 

  

                             Секвенування ДНК мамонтів 
 

   Палеонтологи зі Швеції та Сполучених Штатів Америки просеквенували вилучені із 

зубів ДНК трьох мамонтів віком від 870 тисяч до 1,65 мільйона років. Таким чином це 

найстаріші на тепер ДНК вимерлих тварин, які вченим вдалося секвенувати.  

Для чого нам стародавня ДНК? 

   До винайдення технології секвенування ДНК 

більшість інформації про вимерлі види тварин 

палеонтологи здобували, аналізуючи місце 

знайдення, структуру та вік їхніх решток. Але 

вивчення генетичної інформації дає змогу 

простежити походження та розвиток окремих 

популяцій тварин, а також їхню спорідненість. 

Приміром, так вчені змогли розкрити деталі 

будови та поведінки вимерлого шаблезубого кота 

та знайшли достатньо свідчень того, що жахливий вовк насправді навіть не був вовком, 

а належав до окремого роду псових. Проте з часом ДНК зазнає руйнування і стає 

неінформативною, хоча при деяких умовах, наприклад, у вічній мерзлоті, може 

зберігатися десятки й сотні тисяч років.  

    Найстаріша ДНК, яку вченим вдалося секвенувати належить коневі, який жив 780-560 

тисяч років тому.  

    Однак вчені з Центру палеогенетики в Стокгольмі та Університету Іллінойсу 

запевняють, що реконструювали навіть більш древню ДНК. 

 

Про чию ДНК йде мова? 

 

    Науковцям вдалося детально вивчити моляри трьох мамонтів, які жили на північному 

сході Сибіру у період раннього та середнього плейстоцену.  

    Коли вчені дослідили осад, у якому знайшли зуби вимерлих тварин, то з'ясувалося, що 

вік деяких знахідок перевищує мільйон років. Аналіз вилученої з них мітохондріальної 

ДНК вказав, що один зі зразків, названий Крестовка, належав мамонту віком 1,65 

мільйона років. Інший, Адича, має 1,34 мільйона років, а Чукоч'я, наймолодший, є 

рештками тварини, що жила 0,87 мільйона років тому. 

 

 

 

 

https://expert.com.ua/tag/temnaya-energiya
https://www.nauka.ua/news/analiz-dnk-shablezubih-kotiv-rozkriv-novi-dani-pro-yihnyu-biologiyu
https://www.nauka.ua/news/zhahlivogo-vovka-zaproponuvali-vidnesti-do-okremogo-rodu-psovih
https://www.nature.com/articles/nature12323
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Що дізналися про тварин? 

 

    Автори кажуть, що троє тварин належали до двох окремих генетичних ліній. Адича та 

Чукоч'я походять із тієї, що згодом дала початок шерстистим мамонтам. Натомість 

Крестовка представляє раніше невідому групу древніх слонових. Вчені припускають, що 

геном Крестовки відділився від інших мамонтів приблизно 2,66-1,78 мільйона років тому. 

Ймовірно, саме від цих тварин походять мамонти, що першими колонізували Північну 

Америку. 

 

Невідповідність одного з факторів миттєво нівелює й дію інших 
  

   Технології двигунів, на спалюванні, все ще дуже примітивні                              

    Важливість для людства місії Artemis I часто порівнюють з польотом Apollo 8 у 1960 

році, коли людина вперше в історії змогла дістатись орбіти Місяця. Але в той час 

успішний політ на Місяць мав бути, перш за все, перемогою у політичному та 

технологічному протистоянні між США та СРСР, наука була на другому плані. Звичайно, 

програма “Аполлон” була величезним успіхом, адже людина, яка всього кілька десятиліть 

тому відірвалася від Землі на борту першого літака, подолала земне тяжіння і опинилася 

на орбіті іншого небесного тіла. 

      Про економічну складову мова тоді майже не йшла. Але через шість десятиліть саме 

економічні вигоди від дослідження місячних ресурсів спонукають людину «повернутися» 

на Місяць. Якби єдиною причиною таких місій було встановлення прапора своєї держави 

на поверхні Місяця, що, звісно, спочатку люди могли б сприймати саме так, цікаво, чи 

були б зараз задіяні такі величезні ресурси. Адже на Землі зараз є набагато серйозніші 

проблеми. Але космічна гонка триває, і переваги тут будуть мати дуже важливе значення, 

у тому числі економічні. 

 
Тобто, відміна 29 серпня запуску місії Artemis I призводить і до економічних та 

фінансових збитків. Здавалося б, не запустили 29-го, то могли б 30 чи 31 серпня, але ж 

відклали аж до 3 вересня. Впевнений, багато хто з вас не розуміє, чому саме така дата 
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вибрана. Говорять про якісь стартові вікна, про сприятливі умови для запуску. Давайте 

розбиратись. 

 

Суворі вимоги щодо дати початку місії 

 

   Вікно запуску, про яке йде мова, є умовою, яка нав’язана природою та технологічними 

обмеженнями, умовою, яку необхідно враховувати під час запуску кожного космічного 

об’єкту. Для літаків злітне вікно, здебільшого, необов’язкове, але через інтенсивний 

повітряний рух вони також злітають у визначений час, тобто за розкладом. Якби такого 

обмеження не було, літак міг би злітати і сідати, коли завгодно. Але польоти у 

повітряному просторі мають бути упорядкованими. Це стосується тільки повітряного 

простору Землі, де є вже десятиліттями прокладені умовні повітряні коридори для 

цивільної авіації. 

 
Ракета з космічним кораблем теоретично також могла б зробити це, але обмежений запас 

палива заважає цьому. Той самий, через який так важко повернутися на Землю. Поки що 

ми можемо літати за ретельно розрахованою траєкторією, лише якщо вдасться узгодити 

положення планет або Місяця з Землею. Будь-яке відхилення потребує надлишкових 

запасів палива, але ж в космосі їх не можна зібрати, як бонуси в грі. 

    Тому й польоти на Марс поки що відбуваються тільки з дворічним інтервалом, коли 

його положення в кінці шляху зонда або іншого апарату буде сприятливим для виконання 

https://root-nation.com/ua/articles-ua/tech-ua/ua-pilotovani-misii-u-kosmos/


 

 

220 

поставлених задач. У випадку місій, які виходять за межі Сонячної системі, траєкторії 

польоту можуть бути набагато складнішими, адже доводиться враховувати ще й дію 

гравітації інших планет на заплановану траєкторію польоту. Наприклад під час польоту 

«Вояджерів» до меж Сонячної системи враховувалося прискорення від гравітації Венери, 

а корабель New Horizons зазнав аналогічного впливу гравітації Юпітера. Тому що паливо 

все ще є дефіцитним ресурсом у космосі, а технології двигунів, засновані на його 

спалюванні, все ще дуже примітивні. Так, хтось згадає про космічні панелі, які 

допомагають зондам використовувати космічний вітер для свого руху, але це зонди, а не 

космічні кораблі, яким потрібне паливо для виходу на орбіту і повернення на Землю. І 

потрібно його вельми багато. 

 

Що таке стартові вікна для запуску? 

 

Уявіть, що ви перебуваєте в центрі легкоатлетичного стадіону і хочете зустріти одного зі 

спортсменів, які біжать по біговій доріжці. Можна намагатись наздогнати його, але для 

цього потрібно бігти швидше за нього, і ми витратимо багато енергії. Набагато розумніше 

розрахувати, коли бігун опиниться в найбільш вигідній позиції, щоб його можна було 

перехопити і в потрібний момент вирушити йому на зустріч. Розрахунки мають бути 

точними, щоб ми не прийшли надто рано чи надто пізно. Оптимальний час для початку 

руху і є наше стартове вікно. 

 
Те саме стосується космічних місій. Вікно запуску – це просто період, протягом якого 

космічний корабель може досягти визначеної точки в космосі в заданий час. При цьому 

враховуються силові можливості ракети і траєкторія руху космічного об’єкта, з яким має 

зустрітися апарат. Тому для різних місій вікна різні. Наприклад, для місії на Марс вікно 

запуску відкривається кожні 780 днів. А ось для запуску «Вояджер-2», метою якого є такі 

планети, як Юпітер, Сатурн, Уран і Нептун, скористались вікном можливостей, яке 

з’являється лише раз на 175 років. З іншого боку, ми маємо приклад місії Rosetta, яка 

спочатку була призначена для вивчення комети 46P / Wirtanen, але ця можливість була 

втрачена через відкладення запуску, тому для місії була обрана нова мета, комета 67P / 

Чурюмова-Герасименко. 

Якщо більш коротко, то стартове вікно запуску – це часовий інтервал, обчислений за 

результатами розрахунків орбітальної механіки, протягом якого даний космічний 

корабель може злетіти та успішно досягти своєї кінцевої мети. Звичайно ж, з урахуванням 

запланованої траєкторії польоту та маси необхідного палива. Отже, початкове вікно 
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вимагає сприятливого розташування небесних тіл, гравітація яких істотно впливає на рух 

транспортного засобу. 

 

Чотири фактори, які впливають на стартове вікно запуску 

 

Є чотири фактори, які впливають на вибір вікна запуску для старту будь-якої космічної 

місії, в тому числі і Artemis I. Вони настільки тісно пов’язані один з одним, що 

невідповідність одного з факторів миттєво нівелює й дію інших. 

Орбіти і нахили 

Наприклад, кораблю Discovery потрібно доставити важливий вантаж на МКС. По-перше, 

вчені повинні розглянути дві різні траєкторії: траєкторію самого шаттла та Міжнародної 

космічної станції. Вчені повинні переконатися, що обидві орбіти неодмінно зустрінуться, 

оскільки мета цієї місії – доставити необхідні запаси на космічну станцію. Для цього вони 

розраховують площину орбіти станції, уявний аркуш, який розрізає Землю та утримує 

космічну станцію на її краю. 

Коли Земля і космічна станція рухаються, рухається і умовна площина, що з’єднує їх. 

Вчені повинні знайти час, коли край Землі перерізає стартовий майданчик Космічного 

центру Кеннеді у Флориді, з якого повинен стартувати корабель. Вони не можуть 

промахнутися більше ніж на один градус. Земля обертається на 1 градус за п’ять хвилин, 

тому запуск має відбутися саме протягом цих п’яти хвилин. 

 
Крім того, запуск повинен відбуватися, коли космічна станція прямує з півдня на північ. 

Це пов’язано з тим, що шаттл повинен успішно наздогнати станцію і при цьому відкинути 

свій 15-поверховий зовнішній паливний бак над океаном, де він не становить загрози для 

людей. Океан лежить на північному сході, тому запуск Discovery має дочекатися, поки 

космічна станція переміститься на північ. Це залишає космічний човник з одним 

п’ятихвилинним стартовим вікном на день. 
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Що стосується місії Artemis I, то тут ще цікавіше. NASA хоче розмістити Оріон на далекій 

ретроградній орбіті Місяця. Це дуже стабільна орбіта з двома точками Лагранжа. Апарат 

при цьому рухається навколо Землі у протилежному напрямку від Місяця. Поки що цю 

орбіту використовував лише один апарат — китайський Chang’e 5. Щоб вийти на цю 

орбіту, необхідно в потрібний момент і час запустити двигуни, які доставлять апарат на 

Місяць. Цей маневр називається TLI (Trans-Lunar Injection), і точність його виконання 

надзвичайно важлива. Це один з елементів, який слід враховувати при розрахунку вікна 

запуску. 

 «Прецесія» зсуває вікно 

Також не слід забувати ще про явище прецесії. Ви бачите прецесію кожного разу, коли 

дитина починає крутити верхівку дзиґи. Спочатку її вісь обертання робить коло в повітрі в 

напрямку, протилежному обертанню, нахиляючи верхівку спочатку в один бік, потім в 

інший. 

Земля виконує уповільнену версію цього танцю, обертаючись навколо Сонця, і створені 

людиною супутники роблять те ж саме, обертаючись навколо Землі. 

Існує формула, яка дає можливість вченим NASA розрахувати, наскільки великим буде 

коливання супутника. Додайте кількість обертів, які супутник робить за день, розмір і 

ексцентриситет орбіти та нахил, і ви отримаєте коливання. Для Міжнародної космічної 

станції ці цифри дають значення майже 5 градусів на день, що дорівнює приблизно 20 

хвилинам добового обертання Землі. 

Це також стосується Місяця та інших планет Сонячної системи. Ці коливання вимагають 

точного розрахунку, інакше будь-яке коригування потребує зайвої витрати палива і втрати 

потрібної траєкторії. 

Погодні умови під час запуску 

Ми час від часу чули, що запуск ракети скасувався, бо були несприятливі погодні умови. 

Так, природа не має на нас чекати, на поверхні Землі завжди відбуваються якісь погодні 

явища, як то шторми, грози, піщані бурі, снігові бурани тощо. 

Метеорологи космічних агентств жонглюють як професіонали, відстежуючи хмарний 

покрив, напрямок і швидкість вітру, а також шторми та інші несприятливі явища в шести 

різних місцях протягом 13 днів. Вони схвалюють зліт, лише якщо ракета потенційно не 

потрапить, наприклад, у шторм або піщану бурю. 

                      
                                                              Умови освітлення 

     Стартове вікно має враховувати хороше освітлення для всіх камер, щоб команда 

управління польотом могла бачити, наскільки добре працюють усі системи і 

налаштування корабля, що допомагає забезпечити безпеку екіпажа космічної місії. 
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Наприклад, згідно з правилами NASA, Оріон не може перебувати в тіні більше 90 хвилин 

за раз. Оскільки йому потрібне сонячне світло для панелей і для підтримки оптимальної 

температури апарату. 

 
Крім того, є ще фактори, які стосуються процесу посадки, під час якої Оріон повинен 

увійти у верхні шари земної атмосфери, потім на мить залишити їх, і знову, вже 

остаточно, зануритися в атмосферу. Однак для цього апарат повинен вчасно вийти на 

відповідну траєкторію щодо Землі. Останній аспект, який треба враховувати – час 

посадки. Оріон має приземлитися в океані вдень, щоб командам, які очікують, було легше 

знайти та забрати капсулу. 

Запуск не відбувається зі стаціонарного стартового майданчика. Ціль також знаходиться в 

постійному русі 

Давайте більш детально поговоримо ще про деякі деталі, які потрібно враховувати при 

запуску місії Artemis I, яка, можливо, стартує вже сьогодні вночі. 

Місяць знаходиться близько до Землі і тут, мабуть, великих проблем не мало б бути. Ну, 

на жаль, є, в тому числі, рух нашої планети і Місяця. Наш супутник не тільки обертається 

навколо своєї осі зі швидкістю приблизно 0,5 км/с на екваторі, він також обертається 

навколо Сонця по майже круговій орбіті зі швидкістю 30 км/с. Треба також враховувати, 

що до власної стартової швидкості апарату додається ще й швидкість руху Землі. 
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        Крім того, положення Сонця і Місяця відносно орбіти Землі постійно змінюється, це 

також потрібно враховувати. Таким чином, при однакових витратах енергії/палива запуск 

з Землі до Місяця може призвести до різного результату залежно від моменту цього 

запуску. 

       
       Теоретично ми можемо побудувати такий космічний апарат, який буде достатньо 

потужним, щоб літати на Місяць щодня. І, можливо, так і буде у майбутньому. Однак, 

поки що для успіху місії Artemis I треба дуже ретельно вибрати час старту з Землі, який 

дасть змогу кораблю Orion рухатися до Місяця, а потім вийти на заплановану орбіту 

навколо нашого супутника. Навіть якщо запуск відбудеться протягом встановленого 

терміну, затримка у кілька днів може призвести до істотних змін у тривалості місії. 

Наразі, залежно від часу запуску, місія Artemis I може тривати від 26 до 28 днів або від 38 

до 42 днів. Ми припускаємо, що ця місія буде довшою, оскільки корабель Orion на своїй 

дальній ретроградній орбіті робить 1,5 оберти навколо Місяця. Якщо розглядати більш 

короткий варіант, і вихід на місячну орбіту відбудеться в інший час, Оріон зробить лише 1 

оберт навколо Місяця, перш ніж почне своє повернення на Землю. 

Можливі майбутні дати запуску Artemis I 

Поточне вікно запуску ракети SLS та її корисного навантаження, яке відповідає критеріям 

місії, буде з 2 по 6 вересня. Вже відомо, що NASA вибрало найближчу дату запуску місії 

Artemis I – 3 вересня 2022 року між 21:17 і 23:17 за київським часом. У кожен наступний 

день також є певний час, коли старт можливий. Якщо не вдасться злетіти протягом цього 

часу, з’являться наступні вікна запуску: 

• з 20 вересня по 28 вересня 

• з 30 вересня по 4 жовтня 

• з 17 по 23 жовтня 

• 27 жовтня 

• з 29 по 31 жовтня 

• і так далі… 

Нам лише залишається чекати і сподіватись, що успішний запуск історичної місії Artemis I 

невдовзі відбудеться. 
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Чи зможуть відфільтрувати частину перешкод від штучних   

                                               супутників 

 
 

     Якщо такі компанії, як SpaceX або Oneweb, досягнуть свого, десятки тисяч супутників 

можуть опинитися на орбіті лише за кілька років. Вчені давно скаржилися, що це має 

призвести до більшої кількості зіткнень. Ця ситуація також впливає на погляд у космос. 

Останнє може мати серйозні наслідки, 

принаймні цього побоюються фахівці, які 

спостерігають за астероїдами. Надто 

пізно виявлений потенційно небезпечний 

навколоземний астероїд може у 

найгіршому разі мати катастрофічні 

наслідки для Землі. 

В опитуванні 34 експертів зі 

спостереження та захисту від астероїдів, 

проведеного Apollo Academic Surveys та 

планетологом Керрі Ньюджент з 

Олінського інженерного коледжу в 

Массачусетсі, майже три чверті 

висловили як мінімум «помірну 

стурбованість». Чверть були «вкрай 

стурбовані», як пише space.com. 

За словами анонімного учасника опитування, особливо в сутінках, які є дуже важливими 

для пошуку навколоземних астероїдів і комет, низькоорбітальні супутники можуть 

суттєво вплинути на спостереження. Було згадано відповідні дослідження. 

Запуск зондів, призначених для управління траєкторією астероїдів, таких як проект НАСА 

«DART», також може бути зірваний через безліч супутників на орбіті, згідно з іншим 

занепокоєнням, вираженим науковим співтовариством. 

Однак не всі опитані бачать ситуацію такою ж загрозливою, як перелічені вище. Інші 

експерти заперечували, що програмне забезпечення зможе відфільтрувати більшу частину 

перешкод від штучних супутників під час спостереження із Землі. 

З іншого боку, за словами іншого експерта, наземні обсерваторії у будь-якому разі 

втрачають свою ефективність та значення у вивченні космосу. 

 

                 Окисне поле, яке створює людина навколо 

 
    Провітрюйте приміщення. Німецькі вчені відкрили несподіваний ефект людського тіла 

                             
     Модель окисного поля навколо людини у закритому приміщенні (Фото:Zannoni et al., 

Science, 2022)  
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     Дослідники з Інституту хімії Макса Планка у Німеччині виявили, що людина створює 

окисне поле навколо себе, провокуючи збільшення кількості вільних радикалів у повітрі. 

     У навколишньому повітрі є всі види забруднюючих речовин. На відкритому повітрі 

вони можуть бути змиті дощем або віднесені вітром, але в приміщенні позбавлятися 

токсинів доводиться своїми руками. 

     Німецькі вчені з’ясували, що окрім давно відомих небажаних компонентів повітря, 

у закритому приміщенні можна зустріти й велику кількість вільних радикалів, 

сформованих організмом людини. 

     Дізнатися про це вдалося завдяки поєднанню комп’ютерного гідродинамічного 

моделювання та реальних вимірювань повітря (частково з використанням методів мас-

спектрометрії). 

    Вчені виявили, що поля окислення генеруються, коли озон реагує на олії та жири 

на нашій шкірі — особливо на ненасичену тритерпенову сполуку сквалену, що становить 

близько 10% ліпідів, які захищають шкіру та зберігають її еластичність. 

«Сила та форма поля окислення визначаються тим, скільки озону є, де він проникає і 

як настроєна вентиляція внутрішнього простору», — кажуть автори дослідження. 

    Вважається, що ми проводимо близько 90% часу в приміщенні, і результати 

дослідження є важливими з точки зору здоров’я людини. 

    Пандемія змусила людство звернути увагу на якість повітря у житлі, й у майбутньому 

науці доведеться детальніше вивчити вплив вільних радикалів на організм людини.  

    Навіть на Тибеті та в Антарктиді. Вчені виявили токсини в дощовій воді по всій планеті. 

Шведські хіміки виявили небезпечний вміст фторвмісних активних речовин (PFAS) у 

дощовій воді планети у всіх куточках земної кулі. Доведено, що багато з цих токсинів 

викликають рак. 

    Студенти з Нідерландів винайшли електрокар, що поглинає вуглець із атмосфери. який 

не шкодить, і навіть користь приносить. 

    Група з 35 студентів Ейндховенського технологічного університету під керівництвом 

професора Луїзи де Лаат сконструювала Zem — електромобіль, здатний уловлювати та 

зв'язувати вуглекислий газ під час руху. 

 

    Все заради клімату  

 

У Європі з 2035 року заборонять продаж нових автомобілів з двигуном внутрішнього 

згоряння. 

    Рада ЄС схвалила проект Єврокомісії зі скорочення до нуля викидів CO2 від нових 

автомобілів, починаючи з 2035 року. З цього року в Європі більше не продаватимуть нові 

автомобілі з двигунами внутрішнього згоряння. 

    Забруднення довкілля стає дедалі значущою причиною смертності у багатьох країнах.       

    Останнім часом з'явилися конкретні цифри, які показують, як зростає ризик померти від 

чинників несприятливої екології. 

    Американські вчені пояснили, як планета може уникнути голоду. Спойлер - доведеться 

покращувати екологію 

    Девід Лобелл, спеціаліст з охорони навколишнього середовища зі Стенфордського 

університету, проаналізував поширення закису азоту в атмосфері та виявив прямий зв'язок 

між забрудненням повітря та врожайністю злакових культур. 

     Після війни стане коротшим життя. Еколог розповідає, як обстріли впливають на воду, 

повітря та ґрунт в Україні 

     Бойові дії на території України псують повітря, забруднюють водоймища, знищують 

урожаї і в довгостроковій перспективі завдадуть колосальної шкоди екосистемі всієї 

Східної Європи, а українцям скоротять життя. 

     Кожна шоста смерть у світі. Забруднення довкілля стає дедалі небезпечнішим — 

швейцарські вчені. 

https://nv.ua/tags/zahrjaznenie-vozdukha.html
https://www.sciencealert.com/humans-generate-an-oxidation-field-and-it-changes-the-air-chemistry-around-us
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     Забруднення повітря, води та ґрунту забирає безліч життів. Статистика смертності з 

цієї причини не змінюється рік у рік, хоча існує безліч передумов до її зменшення. 

     Американський кліматолог Вірабхадран Раманатан представив світові результати своїх 

багаторічних спостережень. Вчений з'ясував, що між зменшенням шкідливих викидів в 

атмосферу і катаклізмами, що почастішали, є прямий зв'язок. 

    Евакуація киян довела, що автомобілі на 80% відповідальні за забруднення міського 

повітря – КМДА 

    Масова евакуація людей із Києва під час війни на практиці показала, що автомобілі на 

80% відповідають за забруднення повітря у місті. 

 

    "Подарунки" від окупантів 

  

     У МВС назвали найбільш забруднені райони Києва. 

У Міністерстві внутрішніх справ назвали найбільш забруднені вибухонебезпечними 

предметами райони Києва. За оцінками фахівців, це Оболонь та Виноградар. 

     Смертельне повітря. Вчені підрахували, скільки життів забирає міський смог. 

Згідно з дослідженням вчених із США, у 2019 році забруднення повітря в містах призвело 

до 1,8 млн додаткових смертей. 

 

Дніпро 

 

     На одного мешканця Дніпропетровської області щороку припадає 40 кг шкідливих 

викидів від автомобілів. 

    У 2020 році на одного жителя Дніпропетровської області припадало по 39,9 кг викидів 

забруднюючих речовин від пересувних джерел забруднення. Це шостий найгірший 

показник по Україні у розрізі регіонів. 

 

Країни  

 

У Делі закривали усі школи на тиждень через смогу. 

     Влада Делі в суботу, 13 листопада, 2021, оголосила про закриття шкіл на тиждень через 

підвищений рівень забруднення повітря в столиці Індії. 

     У чому користь? Британські вчені показали, до чого призведе негайна відмова від 

викопного палива. 

     Вчені з Університетського коледжу Лондона розповіли, 11 листопада 2021, 

 у чому є велика короткострокова вигода для здоров'я від відмови від викопного палива. 

 

Геополітика 

 

     ООН визнала чисте довкілля базовим правом людини 

Рада ООН з прав людини, 8 жовтня 2021, визнала доступ до чистого та здорового довкілля 

базовим правом людини. 

 

Землі загрожує кілька кліматичних катастроф 

 
Йохан Рокстрем із Потсдамського інституту досліджень розповів, що у 

майбутньому людство може зіткнутися з катастрофічними подіями. 

Глобальне потепління є серйозною проблемою, через яку наша планета може 

зіткнутися з низкою кліматичних катастроф. І деякі процеси на Землі вже досягли точки 

неповернення через підвищення температури. 
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Вчені стурбовані насамперед швидким таненням льодовиків Гренландії, тому що 

цей процес збільшує рівень океану. Крім цього, вже відбулося порушення теплої течії 

Гольфстрім в Атлантичному океані, порушився 

також режим дощів, внаслідок чого на планеті 

посилилися посухи. 

Дослідники кажуть, що при підвищенні 

температури повітря на 1,5 градуса Цельсія у 

горах почнуть активно танути льодовики, а 

кількість територій на півночі, які вкриті лісами, 

зменшиться. Якщо температура стане вищою на 2 

градуси, то людство зіткнеться з низкою 

катастрофічних подій. 

Йохан Рокстрем із Потсдамського інституту розповів, що світ стрімко йде до 

підвищення температури на 2-3 градуси, а це означає, що потрібно швидше вживати 

заходів, щоб зберегти придатні для життя умови, інакше потім буде пізно. 

Найнебезпечніші наслідки очікують планету від танення крижаного щита в 

Гренландії, порушення течії Гольфстрім, танення льодовиків Антарктиди, зникнення лісів 

не тільки на півночі, а й у басейні річки Амазонка, танення вічної мерзлоти, коли 

вирветься назовні велика кількість вуглецю і вуглецю Арктиці. 

 

                                               Якщо не діяти зараз 
 

     Якщо не діяти зараз, це вплине на людство, нашу економіку та засоби для існування. 

     У новій статті New Phytologist Foundation передбачаються серйозні наслідки для людей, 

дикої природи та екосистем планети, якщо масова втрата дерев триватиме.  

   «Минулого року ми опублікували звіт про стан дерев у світі, в якому ми показали, що 

щонайменше 17 500 видів дерев, близько третини з 60 000 видів дерев у світі перебувають 

під загрозою зникнення», - сказав Малін Ріверс, провідний автор статті та голова відділу 

природо-охорони Міжнародної організації зі збереження ботанічних садів (BGCI). 

    «Тепер ми хочемо наголосити, чому так важливо, що так багато видів дерев вимирають. 

Якщо не діяти зараз, це вплине на людство, нашу економіку та засоби для існування. 

Екологічно це вплине на планету» - додав Ріверс. 

     Спільне попередження BGCI та Глобальної групи фахівців з дерев Комісії з виживання 

видів Міжнародного союзу охорони природи (IUCN SSC) 

підтримали 45 учених з більш ніж 20 країн, включаючи 

Великобританію, США, Індію та Гаїті до дії підписали 

понад 30 організацій, у тому числі ботанічні, дендрарії та 

університети. 

   Світові ліси вносять до світової економіки 1,3 трлн 

доларів (1,1 трлн фунтів стерлінгів). Деревина є 

найціннішим товаром, але недеревні продукти, такі як 

фрукти, горіхи та ліки, становлять 88 мільярдів доларів у 

світовій торгівлі. З фруктів, доступних світового 

споживання, 53% посідає дерева. 

     У всьому світі понад 1,6 мільярда людей живуть у межах 5 км (3 миль) від лісу і 

покладаються на них у пошуках роботи та грошей. У країнах лісу забезпечують до 25% 

доходів домогосподарств. 

"Деякі люди живуть у лісі і використовують його для харчування, їжі, житла та ліків", - 

сказав Ріверс.  

     «Набагато більше людей використовують ліси для отримання доходу, щоб продавати 

речі, які вони збирають чи роблять із лісу. Всі ці люди будуть безпосередньо порушені 

втратами дерев. Багато дерев також мають особливе духовне чи культурне значення. Коли 

https://nph.onlinelibrary.wiley.com/doi/full/10.1002/ppp3.10314
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ці види дерев зникають, ця культурна спадщина також втрачається як дерева крові 

дракона в Ємені або баобаби на Мадагаскарі». 

      Масштабне зникнення видів дерев призведе до значних втрат біорізноманіття. 

Половина видів тварин і рослин у світі покладаються на дерева як на довкілля, при цьому 

ліси містять близько 75% видів птахів, 68% видів ссавців і цілих 10 мільйонів видів 

безхребетних.  

      З 1970 року кількість видів, що залежать від лісу, вже скоротилася приблизно на 53%. 

"Коли ми дивимося на ризики зникнення ссавців або птахів, в основі цього лежить втрата 

довкілля, а втрата довкілля часто пов'язана з втратою дерев", - сказав Ріверс. «Якщо ми не 

дбатимемо про дерева, ми не зможемо подбати про все інше життя там». 

     Зникнення одного виду дерев може значно змінити екосистему, викликаючи ефект 

доміно у її здатності функціонувати. Коли евкаліпти та диптерокарпові дерева 

знищуються, наприклад, ліси зазнають більшого ризику пожеж, шкідників та хвороб. 

    Ліси забезпечують 50% запасів вуглецю у світі, тому подальше вимирання дерев 

зменшить нашу здатність боротися з кліматичними змінами. «Новим у цій статті є те, що 

така важлива різноманітність дерев», — сказав Ріверс. «Ми показуємо, що різноманітні 

ліси містять більше вуглецю, ніж монокультури. Це вірно для багатьох екологічних 

функцій, не тільки вловлювання вуглецю, але і забезпечення довкілля для тварин, 

стабілізації грунту, стійкості до шкідників і хвороб, стійкості до шторм і несприятливих 

погодних умов. Втративши різноманітність дерев, ми також втратимо різноманітність усіх 

організмів: птахів, тварин, грибів, мікроорганізмів, комах». 

     Понад 100 видів дерев вже вимерли в дикій природі, але, незважаючи на їх важливість, 

мільярди дерев, як і раніше, щорічно губляться через шкідників, хвороб, інвазивних видів, 

посухи, кліматичних змін та вирубування лісів у промислових масштабах для 

виробництва деревини, тваринництва. Пальмова олія та інші види сільського 

господарства, від тропічних островів до багатих видами районів, таких як Амазонка та 

Борнео. 

 

      Реактор перероблення “вічних хімічних речовін” 

 
Вчені створили реактор, який знищує хімічні речовини, які важко руйнуються, за 

допомогою надкритичної рідини. Результати дослідження опубліковані в журналі 

Chemical Engineering Journal. Дослідники з Вашингтонського 

університету створили новий спосіб знищити ПФОК 

(перфтороктанову кислоту) і ПФОС (перфтороктансульфонову 

кислоту). Вони створили реактор, здатний повністю знищувати 

хімічні речовини, які важко руйнуються, за допомогою 

надкритичної рідини. Вона утворюється при високій 

температурі і тиску. “Вічні хімічні речовини”, названі так за їх 

здатність зберігатися у воді і грунті, являють собою особливий клас молекул. Вони 

постійно присутні в повсякденному житті людини — від упаковки для харчових продуктів 

до побутової хімії. Оскільки ці хімічні речовини не розкладаються, вони потрапляють у 

воду і їжу людей, приводячи до небезпечних наслідків для 

здоров’я — раку або зниження фертильності. Два 

найпоширеніших з них – ПФОК і ПФОС. На фото показані деталі 

реактора до їх складання. Нова технологія допоможе переробляти 

промислові відходи і знищувати концентровані хімікати, які вже 

існують в навколишньому середовищі, назавжди. Крім того, 

розробка стане в нагоді для роботи зі старими «запасами». 

Хімічні речовини, які вічно зберігаються в звичайній воді, такі як ПФОС і ПФОК, можуть 

руйнуватися в надкритичній воді з дуже високою швидкістю. При правильних умовах ці 

непокірні молекули можуть бути повністю знищені, не залишаючи проміжних продуктів і 
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отримуючи тільки нешкідливі речовини, такі як вуглекислий газ, вода і солі фтору, які 

часто додають в міську воду і зубну пасту. Спочатку реактор проектували для руйнування 

бойових отруйних речовин. Але потім йому знай шли більш широке застосування. Вченим 

знадобилося п’ять років, щоб зробити реактор. Вся конструкція знаходиться всередині 

товстої труби з нержавіючої сталі довжиною близько третини метра в довжину і 

діаметром в 2,5 см. Температуру всередині може варіювати. Так, для деяких хімікатів 

потрібно 400 ° C, для інших – 650 ° C. Загальний час перероблення займає менше 

хвилини. 

 

                          Компостування останків людини 

 
       І після смерті можна приносити користь. Ученим дозволили робити з покійних 

компост. 

Компостування останків людини офіційно схвалено. 

       Використання людських останків як добрива ґрунту планують розпочати вже за п'ять 

років.0:14 

       Питання про альтернативний спосіб поховання померлих розглядають уже давно, і ось 

нарешті вже офіційно людські останки можна 

буде легально використовувати як компост. 

Відповідні послуги з'являться у 2027 році, 

пише Daily Mail. 

Очікується, що вже через п'ять років у 

Каліфорнії поруч із класичним похованням і 

кремацією також пропонуватимуть і 

альтернативний спосіб — природне органічне  

                        кладбище                                

відновлення (NOR). Це стало можливим завдяки підписанню нового закону, спрямованого 

на боротьбу зі змінами клімату. 

        Передбачається, що людина сама зможе обирати спосіб поховання. Проте вже 

сьогодні працівники бюро ритуальних послуг спостерігають підвищений попит на 

альтернативний метод поховання. 

У ході цього процесу тіло померлого 

поміщають у багаторазовий сталевий 

контейнер зі стружкою деревини та квітами 

для аерації. Всього через місяць бактерії та 

мікроби зруйнують останки, вони повністю 

розкладуться та перетворяться на ґрунт, який 

згодом отримає родина. 

Каліфорнія почне пропонувати варіант 

компостування людини після смерті. 

      Однак існує ще безліч інших нюансів, які 

відрізняються залежно від штату. Наприклад, у Каліфорнії не дозволяється поєднувати 

останки кількох людей, якщо вони не пов'язані родинними зв'язками чи стосунками. При 

цьому продаж отриманого ґрунту або використання його для вирощування продуктів 

харчування є цілком законним. 

Зазначимо, що процес компостування людських останків також легалізований у штатах 

Вашингтон, Колорадо, Нью-Йорк і Орегон. Однак є деякі відмінності. Наприклад, у 

Колорадо заборонено продавати або використовувати отримані ґрунти для вирощування 

продуктів харчування. А в Нью-Йорку ліцензії на такий альтернативний спосіб поховання 

зможуть отримати лише цвинтарі, що викликало масу протестів з боку власників 

похоронних бюро. Вони вважають, що так не зможуть надавати своїм клієнтам увесь 

спектр ритуальних послуг. 

https://www.dailymail.co.uk/sciencetech/article-11236485/HUMAN-remains-used-compost-2027-new-California-law-tackle-climate-change.html?ns_mchannel=rss&ns_campaign=1490&ito=1490
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      Ухвалення закону спрямоване на боротьбу з кліматичними змінами. Так, наприклад, 

лише в Штатах через кремацію в атмосферу потрапляє близько 360 тон вуглекислого газу. 

Уряд вважає, що альтернативний спосіб поховання зможе значно зменшити викиди в 

атмосферу. До того ж родичі покійного зможуть використати ґрунт для того, щоб 

висадити нові дерева. 

     Утім, такий підхід до поховання людських останків ще не оцінила католицька церква.     

     Представники церкви вважають, що цей спосіб "перетворення" останків уперше 

придумали та використовували для утилізації худоби, що може призвести до небажаного 

духовного й емоційного відсторонення від покійного. 

     Вчені вважають, що жалобні ритуали важливі для людини — вони допомагають 

пережити горе та впоратися з ним. 

 

    Під загрозою винищення опинилися червонокнижні тварини 
 

    Під загрозою винищення опинилася єдина на берегах Каховського водосховища 

в межах Херсонщини колонія червонокнижних тварин. 

    Ціле поселення бобрів, що складалося з 8-10 родин (до вісімдесяти особин) 

розмістилося на берегах Милівської балки, що біля 

села Милове Бериславського району області. Це 

територія Національного природного парку 

“Кам’янська Січ”, тож його охоронці пильно 

наглядали, щоб звірят ніхто не полохав, а відвідувачі 

дотримувалися режиму тиші і не влаштовували 

поруч своїх пікніків. 

  Та коли Херсонщину окупували російській 

війська, вони саме в Милівській балці додумалися 

сховати частину протиповітряної оборони. Орки безтурботно купалися в затоці, там же 

прали одяг, випорожнялися й мили свою техніку, а охоронців просто не підпускали. Коли 

ж системи ППО спрацьовували (а це відбувалося і вдень, і вночі), лунали вибухи, а уламки 

зенітних ракет також сипалися і у воду, і на багатостраждальні боброві хатки. 

 Усе це жахіття для бобрової колонії відбувалося кілька тижнів, аж поки українська 

армія не завдала контрудару і не випалила рашистських зенітників ущент. Ті з них, хто 

вцілів, з місця тимчасової дислокації втік і більше туди не повертався. 

Однак тепер місцеві жителі і працівники НПП “Кам’янська Січ” зовсім не бачать 

там бобрів. Либонь, вони або загинули, або разом перемістилися туди, де люди їх не 

турбуватимуть.  

 

       Причина забруднення повітря на Близькому Сході 
 

Рівень смертності на Близькому Сході пов'язаний із забрудненням повітря, 

аналогічним іншим провідним факторам ризику 

для здоров'я, - куріння тютюну.  

Брудне повітря на Близькому Сході 

викликане людиною, а не природними курними 

бурями. 

Ізраїльтяни бачать, що небо стало жовтим і 

повітрям важко дихати, звинувачують запорошені 

бурі з Аравійського півострова. Німецькі вчені 

провели дослідження, заявивши, що ці висновки є 

помилковими. 

 

 

https://focus.ua/uk/technologies/528918-traurnye-ritualy-vazhny-chtoby-spravitsya-s-gorem-i-vot-pochemu
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     Про це 25 вересня 2022 року повідомив журнал Nature   

                              Communications 

 
Експерти встановили, що забруднення повітря на Близькому Сході, спричинене 

діяльністю людини, посилює ризики для здоров'я та є важливим кліматичним фактором у 

всьому регіоні. На його частку припадає близько 745 на 100 000 надлишкових смертей на 

рік у регіоні, що аналогічно до інших провідних факторів ризику для здоров'я, таких як 

куріння тютюну та високий рівень холестерину. 

Близький Схід розташований у «пиловому поясі» і зазнає близько 20 сильних 

курних бур на рік. Підвищені концентрації мінерального пилу, посилені відсутністю 

опадів, мають сильний вплив на екосистеми, діяльність людини та впливають на клімат, 

взаємо-діючи із сонячною та земною радіацією. 

"Традиційно вважалося, що пил, що переноситься штормами над Аравійським 

півостровом, переважав як повітря в регіоні", - сказано в результатах досліджень. 

Нові дані показали, що небезпечні дрібні тверді частинки, на відміну менш 

шкідливих великих частинок пустельного пилу, мають значною мірою антропогенне 

походження. Вони є провідним фактором ризику для здоров'я, а також роблять значний 

внесок у зміну клімату. 

            NASA планує провести глобальні спостереження та вивчити піщаний пил, тому що 

він, ймовірно, може впливати на зміну клімату на нашій планеті. 

 

                                                         Екоцид 

 
     За останні півроку у Чорному морі загинули тисячі дельфінів, ймовірно — одна п’ята 

від їхньої загальної кількості. Мертві тіла знаходять поблизу Одещини та окупованого 

Криму, а також на узбережжях сусідніх країн. Головною причиною експерти називають 

гідролокатори на російських кораблях, які 

дезорієнтують тварин.       

    Внаслідок цього вони не можуть знайти їжу та гинуть 

від голоду або викидаються на узбережжя. Українські 

експерти вже обмірковують план з відновлення їхньої 

популяції після завершення війни, а правоохоронці 

займаються кримінальним провадженням, що 

стосується екоциду. 

     До повномасштабної війни у Чорному морі налічувалося щонайменше 250 тисяч 

дельфінів. Ще сто років тому їхня популяція була у п’ять разів більша, але промисловий 

вилов значно скоротив кількість тварин. Аби запобігти їхньому зникненню, дельфінів 

взяли під охорону — вони потрапили як до Червоної книги України, так і під опіку 

міжнародних конвенцій.  

     Починаючи з 24 лютого, масову загибель цих тварин фіксували поблизу Одещини, 

окупованого Криму, а також у Болгарії, Туреччині та Румунії. Якщо до війни вони 

здебільшого помирали у сітках браконьєрів, то зараз їхня загибель, перш за все, пов’язана 

з російською агресію — морськими мінами, 

підводними шумами та вибухами. 

      Скільки їх зараз та в якому вони стані — 

невідомо. Фахівці не можуть назвати точні 

масштаби загибелі, адже росіяни продовжують 

блокувати судноплавство, а Чорне море 

залишається замінованим.  

      За словами начальника науково-дослідного 

відділу національного парку “Тузловські лимани” Івана Русєва, який допомагає 

https://od.gp.gov.ua/ua/news.html?_m=publications&_t=rec&id=319340&fp=10
https://mepr.gov.ua/news/37330.html
https://redbook.land.kiev.ua/1248.html
https://mepr.gov.ua/news/39470.html
https://mepr.gov.ua/news/39161.html
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досудовому розслідуванню (про саме розслідування — трохи згодом), загибель дельфінів 

пов’язана з акустичною травмою від бойових дій. Росіяни використовують на своїх 

кораблях гідролокатори (сонари), які створюють потужні звуки та погано впливають на 

здоров’я тварин. Через це вони не можуть знайти їжу та помирають від голоду, або ж 

стають дезорієнтованими та викидаються на узбережжя.  

     “Ми пояснюємо масову загибель двома причинами. Першою є акустична травма. Вона 

вражає внутрішнє вухо і дельфін стає абсолютно сліпим. Він може потрапити на міну, але 

найголовніше — він не може ловити рибу, через що худне та втрачає імунну систему. 

Його організм починають атакувати віруси та бактерії. Друга причина — сильне 

бомбардування Чорного моря. Це змушувало дельфінів швидко спливати на поверхню та 

призводило до декомпресії, тобто перепаду тиску. Тварини отримували крововилив або 

навіть інфаркт міокарда”, — розповідає еколог.  

За останні півроку на узбережжі Чорного моря знайшли близько 2,5 тисяч загиблих 

дельфінів, додає Русєв. Оскільки на берег викидає приблизно 5% мертвих тварин, а решта 

тоне, то реальна кількість їхніх втрат у Чорному морі може сягати 50 тисяч — це п’ята 

частина від їхньої загальної кількості.  

     Таку цифру науковець називає катастрофічною, оскільки збільшення популяції хоча б 

до довоєнного стану займе не одне десятиліття. Для вирішення цієї проблеми екологи 

пропонують створити після війни на узбережжі Чорного моря резерват, а офіс 

розташувати на острові Зміїний (що не суперечить роботі там же посту прикордонників). 

На цій території дельфіни у комфортних умовах зможуть розмножуватися, а спеціалісти за 

ними наглядати.      

      Крім того, Міністерство захисту довкілля у межах парку “Тузловські лимани” 

хоче створити центр реадаптації для тварин, де після 

відновлення їх випускатимуть у природне середовище.        

    Такі локації, на думку еколога, мають бути не тільки 

природоохоронними, а й туристичними. 

    Кримінальне провадження за фактом масового 

знищення дельфінів у Чорному морі 

правоохоронці розпочали саме за зверненням Івана 

Русєва та його колег з національного парку. Наразі ним займаються прокурори 

спеціалізованої екологічної прокуратури, науковці, екологи та ветеринарні лікарі. Фахівці 

вже встигли провести розтин шести раніше знайдених мертвих дельфінів та деякі зразки 

планують відправити міжнародним колегам на дослідження — у Падуанський університет 

в Італії та Ганноверський університет у Німеччині. Крім того, у розслідуванні 

правоохоронцям сприятимуть спеціалісти з Болгарії, 

Туреччини та Румунії, до яких вони звернулися за 

правовою допомогою.  

   “У Румунії ми знайшли людей, які робили аналогічні 

розтини дельфінів у себе. Результати підтвердили, що це 

акустична травма. Бо через комп’ютерну томографію було 

видно деформацію кісток вуха. Так, у дельфіна були 

паразити та вірусні захворювання, але це вторинні явища. 

Також ми зараз ведемо переговори з Болгарією та Туреччиною про організацію резервату, 

як він має функціонувати для відновлення популяції. Бо це не питання однієї України, це 

міжнародне завдання. І якщо ми зможемо об’єднатися, то дамо шанс дельфінам 

відновитися”, — зазначив Русєв. 

    Таке масове знищення природи, згідно з міжнародним гуманітарним правом, 

вважається воєнним злочином. Відповідна норма прописана у п. 2 ст. 8 Римського статуту. 

В ній зазначається, що умисний напад, який тягне за собою серйозну шкоду 

навколишньому середовищу і неспівставний з очікуваною військовою перевагою, є 

воєнним злочином.  

https://bihus.info/wp-content/uploads/2022/09/2-2.jpg
https://mepr.gov.ua/news/39459.html
https://od.gp.gov.ua/ua/news.html?_m=publications&_t=rec&id=319340&fp=10
https://www.un.org/ru/law/icc/rome_statute(r).pdf
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   Аби зібрати більше відповідних кейсів щодо злочинних дій росіян, які у війні з 

Україною нищать не тільки міста та цивільних, а й природу та, фактично, усе живе, 

Міністерство захисту довкілля створило спеціальний додаток “Екозагроза”, де кожен 

українець може повідомити про факти екологічних злочинів окупантів проти довкілля, 

свідком яких він став.  

 

              Про зіткнення з астероїдом, - для зміни його орбіти 

 
      Вперше людство випробувало нову технологію планетарного захисту Землі. І вона 

працює. 

      Космічний апарат NASA DART, у ніч проти 27 вересня 2022 року, о 2:14 за Києвом, 

врізався в астероїд Діморф і змінив його траєкторію польоту. Так вчені 

продемонстрували, що у разі небезпеки, коли до 

Землі летітиме астероїд, його також можна 

відхилити з наміченого шляху. 

    Апарат DART змінив орбіту астероїда 

Діморф, шириною 163 метри, що обертається 

навколо більшого астероїда під назвою Дідім. 

Хоча ці навколоземні астероїди і не були 

безпосередньою загрозою для Землі, їхні 

космічні побратими часто наближаються до нашої планети на небезпечну відстань, а тому 

NASA перевірило нову технологію захисту Землі від зіткнення з астероїдом. 

    Космічний апарат DART вагою в 550 кг, який був кубом з іонним двигуном, приладами 

та двома сонячними панелями довжиною 8,5 метрів 

"пожертвував" собою, щоб показати життєздатність нової 

технології планетарного захисту. 

      Перед зіткненням астероїд Діморф рухався зі швидкістю 

 21160 км/год, а апарат врізався в нього зі швидкістю 22 500 

км/год. Внаслідок удару сам апарат знищився, а від астероїда 

відкололися уламки та полетіли до космосу. 

 
      Так виглядав астероїд Діморф за 2 хвилини до зіткнення з 

ним апарату DART  

Фото: NASA 

      Космічний апарат впорався зі своїм завданням щодо зміни орбіти астероїда Діморфа. 

NASA поставило амбітну мету — обертання Діморфа навколо Дідіма має прискоритися на 

73 секунди, але виявилося, що тепер замість майже 12 годин Діморф обертатиметься 

навколо свого господаря на 10 хвилин менше. 

Протягом найближчих кількох тижнів вчені вестимуть спостереження за астероїдом, щоб 

повною мірою оцінити успіх місії. 

      Щоб дістатися двох астероїдів апарату DART знадобилося 10 місяців і за цей час він 

подолав відстань в 11 млн км.  

      За тим, як апарат наближається до астероїда і до самого зіткнення, уважно стежили в 

NASA і навіть вели трансляцію цієї події. 

      Повну інформацію про наслідки зіткнення земного апарату з астероїдом NASA 

отримають завдяки іншому космічному апарату — LICIACube. Він перебував на борту 

DART і ще 11 вересня відокремився від нього, щоб приготуватися до спостереження за 

зіткненням. 

      За словами представників NASA, через кілька днів вони опублікували знімки, зроблені 

цим маленьким апаратом, на яких було видно наслідки удару DART по астероїду Діморф. 

https://play.google.com/store/apps/details?id=ua.gov.ecozagroza
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     Попри те, що астероїд Діморф вже "постраждав" від наукових дослідів людства, йому 

та Дідіму не дадуть спокою. Ці навколоземні астероїди є метою дослідження космічним 

апаратом "Гера" Європейського космічного агентства, який полетить у космос у 2026 році. 

    Варто зазначити, що місія DART коштувала NASA 313 млн доларів. 

 

                           Проблеми «чистої» енергії 
 

Мінуси електромобілів: вчені назвали проблеми «чистої» енергії. 

Перехід на електромобілі — річ корисна, але це призводить до серйозних витрат на 

виробництво, передачу і зберігання великої кількості енергії. Згідно з новим 

дослідженням, незабаром знадобиться внести кілька змін у звичний уклад використання 

“чистої” енергії. 

Дослідження вчених зі Стенфордського університету, США, показало, що 

більшість власників електромобілів неправильно 

заряджають свої авто — і в майбутньому це може 

виявитися серйозною проблемою.  

Фахівці вивчили навантаження на електричну 

мережу США до 2035 року, виявивши, що 

поширення електромобілів збільшить попит на 

електроенергію до 25%. 

Щоб обмежити високу вартість всіх нових 

потужностей для виробництва та зберігання електроенергії, водіям слід перейти на денну 

зарядку на роботі або на громадських зарядних станціях, що також скоротить викиди 

парникових газів, вважають дослідники. Відзначається, що більшість власників 

електрокарів нині заряджають авто вночі. 

Результати дослідження говорять про політичні та інвестиційні наслідки для США 

та комунальних служб, особливо після того, як Каліфорнія наприкінці серпня прийняла 

рішення заборонити продаж автомобілів з бензиновим двигуном і легких вантажівок, 

починаючи з 2035 року. 

“Ми розглянули весь західний регіон США, оскільки Каліфорнія сильно залежить 

від імпорту електроенергії з інших штатів.  

Зарядка електромобілів і всі інші види використання електроенергії мають наслідки 

для Заходу, враховуючи взаємопов’язаний характер нашої електричної мережі”, – сказала 

Шивон Пауелл. провідний автор дослідження. 

“Ми змогли показати, що, зменшивши домашню і нічну зарядку і збільшивши 

денний час зарядки, Заходу США буде потрібно менше генеруючих потужностей і 

накопичувачів», — говорить Пауелл, доктор технічних наук в галузі машинобудування. 

Повідомляється, що після того, як 50% авто на дорогах будуть живитися від 

електрики на Заході США і звичка зарядки вночі залишиться, то буде потрібно понад 5,4 

гігавата для зберігання енергії. Це еквівалент потужності 5 великих ядерних енергетичних 

реакторів. 

  

                                Подолання світлового бар'єру 

 
     Ми все ще далекі від розуміння "несвітлової" фізики. Ми щодня спостерігаємо 

надсвітлові пересування. 

Коли Альберт Ейнштейн передбачив, що світло рухається з постійною швидкістю, 

він по суті встановив обмеження: 299 792 кілометри на секунду. Насправді величезна 

величина, але у межах "порожнього", "чистого" простору, пише Альтернативна наука. 

Однак пізніше з'ясувалося, що маса все ж таки має значення. 
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До Ейнштейна маса – атоми, з яких складається все, а також енергія – розглядалися 

як окремі сутності. Але у 1905 році великий німецький вчений здійснив наукову 

революцію і назавжди змінив уявлення фізиків про Всесвіт. 

Спеціальна теорія відносності Ейнштейна пов'язала масу та енергію у 

фундаментальну проекцію, виражену знаменитим рівнянням E = mc2 

Цей невеликий вираз передбачає, що щось, що має масу, не може рухатися швидше 

за світло, точніше кажучи, поток фотонів у 

«вільному», ідеально «прозорому» просторі. 

Технологічно ми вже наблизилися до 

субсвітлових швидкостей, щоправда, лише за 

допомогою потужних прискорювачів, на зразок 

Великого адронного колайдера та Теватрона. 

Ці колосальні машини розганяють 

субатомні частинки до 99,99% швидкості світла, 

але, як пояснює нобелівський лауреат з фізики 

Девід Гросс, вони ніколи не досягнуть космічної межі швидкості. 

Чому? 

Потрібна нескінченна кількість енергії, а в процесі розгону маса об'єкта стане 

нескінченною, що теоретично неможливо. Як відомо, фотон не має маси (або того, що 

вважається масою, що вимірюється в еВ). 

Це означає, що можуть бути деякі «позамасові» сутності, здатні досягати 

надсвітлових швидкостей і в той же час дотримуватися космічних правил, встановлених 

спеціальною теорією відносності. 

Така гіпотетична ймовірність (не факт, що вона існує) не спростовує теорію 

Ейнштейна, хоч і дає нам уявлення про своєрідну поведінку світла та квантового світу. 

 

Світловий еквівалент та спеціальна теорія відносності 

 
Коли об'єкти рухаються швидше за швидкість звуку, вони роблять звуковий удар. 

Теоретично, якщо щось рухається швидше за швидкість світла, має робити щось на 

кшталт "світлового удару". 

Насправді такий світловий бум відбувається щодня на об'єктах по всьому світу - ви 

можете побачити його на власні очі. Це називається випромінюванням Черенкова, і воно 

проявляється у вигляді блакитного свічення всередині ядерних реакторів. 

Черенківське випромінювання світиться, тому що активна зона вдосконаленого 

випробувального реактора занурена уводу, зберігаючи її низьку температуру. 

У воді електрони, що утворюються в результаті реакції всередині ядра, рухаються 

швидше, ніж фотони світла. Фазова швидкість більша. 

Частинки, подібні до електронів, і які при русі перевищують фазову швидкість у 

воді або іншому середовищі, наприклад у склі, створюють ударну хвилю, подібну до 

звукового удару. 

Коли ракета рухається повітрям, вона створює собі хвилі тиску, здатні 

віддаляються від неї зі швидкістю звуку. І чим ближче ракета до звукового бар'єру, тим 

менше часу біля хвиль, щоб піти з об'єкта. 

Досягши швидкості звуку, хвилі збиваються в купу, створюючи ударний фронт, 

утворюючи звуковий удар, що цілком відчувається. 

Спеціальна теорія відносності Ейнштейна свідчить, що щось, що має масу, не може 

рухатися швидше за швидкість світла, і, наскільки можуть судити фізики, Всесвіт 

дотримується цього правила. 
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Але як щодо того, що немає маси? 

 

Фотони за своєю природою не можуть перевищувати швидкість світла, але 

частинки світла – не єдина безмасова сутність у Всесвіті. 

Порожній простір не містить жодної матеріальної субстанції і тому, за 

визначенням, не має маси. 

 "Оскільки порожнеча - це просто порожній простір або вакуум, вона може 

розширюватися швидше за швидкість світла, оскільки жоден матеріальний об'єкт не долає 

світловий бар'єр", - каже астрофізик-теоретик Мічіо Каку. 

"Тому порожній простір, безумовно, розширюється швидше за світло". 

Саме це сталося відразу після Великого вибуху в епоху інфляції. Гіпотеза, що 

домінує у сучасній фізиці та астрономії, вперше припущені Аланом Гутом та Андрієм 

Лінде у 1980-х роках. 

"Якщо у мене є два електрони, розташовані близько один до одного, вони можуть 

вібрувати в унісон, згідно квантової теорії, - пояснює Каку. - Тепер розділіть ці два 

електрони так, щоб вони знаходилися на відстані сотень або навіть тисяч світлових років 

один від одного , і вони підтримуватимуть міст миттєвого зв'язку". 

"Якщо я погойдую один електрон, його партнер "відчує" цю вібрацію миттєво, 

швидше за швидкість світла. Ейнштейн стверджував, що такий факт спростовує квантову 

теорію, оскільки ніщо не може рухатися швидше за світло". 

Насправді Ейнштейн, Борис Подільський і Натан Розен у 1935 році спробували 

спростувати квантову теорію за допомогою уявного експерименту "жахливу дію на 

відстані". 

За іронією долі, їхня стаття заклала основу явища, відомого як парадокс ЕПР 

(Ейнштейна-Подільського-Розена), який описує миттєвий зв'язок квантової заплутаності. 

Оскільки щось, що має масу, не може рухатися швидше за світло, можна 

розпрощатися з міжзоряними подорожами - принаймні в класичному розумінні ракетного 

кораблебудування. 

Але Ейнштейн – жартівник. Якщо спеціальна теорія відносності об'єднала масу та 

енергію, то загальна теорія відносності сплела докупи простір і час. 

"Єдиним реальним способом подолання світлового бар'єру може бути загальна 

теорія відносності та викривлення простору-часу", - упевнений Каку. 

Просторове викривлення - це те, що ми в побуті називаємо "червоточиною", яка 

теоретично може дозволити чомусь миттєво долати величезні відстані, по суті, 

дозволяючи нам порушити обмеження космічної швидкості, долаючи величезні відстані за 

дуже короткий проміжок часу. 

У 1988 році фізик-теоретик Кіп Торн - науковий консультант та виконавчий 

продюсер фільму "Інтерстеллар" - використав рівняння загальної теорії відносності 

Ейнштейна, щоб передбачити можливість існування червоточинів, які назавжди 

залишаться відкритими для космічних подорожей. 

Але щоб червоточини можна було подолати, необхідна якась дивна, екзотична 

матерія, яка утримує їх відкритими. 

"Дивовижний факт, що екзотична матерія може існувати завдяки дивностям у 

законах квантової фізики", - пише Торн у своїй книзі "Наука про "Міжзіркове"". 

Більше того, аналог такої матерії отримана в лабораторіях тут, на Землі, але в дуже 

крихітних кількостях. 

Коли 1988 року Торн запропонував свою теорію стабільних червоточин, він 

звернувся до фізичної спільноти з проханням допомогти у визначенні, чи може у Всесвіті 

існувати достатню кількість екзотичної матерії, щоб підтримати стабільність червоточин. 

Як результат, з'явилося багато досліджень. Однак сьогодні, майже через 30 років, 

відповідь не відома. Ми все ще далекі від розуміння "несвітлової" фізики. 
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                Про виявлення потенційного позаземного розуму 

  
         Багато вчених вірять у те, що ми не самотні у Всесвіті. 

         Контакт навіть із "хорошими" інопланетянами 

небезпечний для людства: вчені пояснили причину. 

         Виявлення потенційного позаземного розуму 

може зашкодити людству, вважають автори нового 

дослідження. Хоча не всі з цим погоджуються. 

     Вчені всього світу зараз шукають сигнал від 

представників позаземного розуму. Можливо, 

людству вдасться надалі встановити контакт з 

інопланетянами.  

      І навіть якщо припустити, що вони не будуть 

вороже налаштовані, то сам факт контакту з 

позаземною цивілізацією може призвести до 

конфліктів на Землі.  

         Так вважають науковці з Університету штату 

Техас. Але вчені з Університету штату Пенсільванія 

вважають, що такий варіант розвитку подій, 

звичайно, можливий, але найімовірніше 

малоймовірний. 

    Для багатьох людей існування інопланетян досі залишається чимось із галузі наукової 

фантастики. Але багато вчених вірять у те, що ми не самотні у Всесвіті. Тому зараз у 

космос направлені радіотелескопи, які намагаються зловити сигнал від представників 

високорозвиненої позаземної цивілізації. Тому зараз у космос направлені радіотелескопи, 

які намагаються зловити сигнал від представників високорозвиненої позаземної 

цивілізації. 

       Але ще 12 років тому знаменитий фізик Стівен Гокінг попереджав, що інопланетяни, 

якщо вони існують, можуть бути дуже вороже налаштованими щодо інших видів. І їхньою 

основною метою є поневолення та колонізація нових планет.  

      Якщо ці інопланетяни налаштовані товариські?  

      Які наслідки можуть призвести до контакту з ними? 

      Чим небезпечна зустріч з інопланетянами для людства? 

      Вчені з Університету штату Техас опублікували статтю, в якій висловили припущення, 

що існують реальні ризики для людства від такого контакту. 

      По-перше, сам факт існування позаземної цивілізації може спричинити хвилю 

обурення серед вірян у Бога людей. Це може спричинити значні потрясіння і навіть 

релігійні війни. 

Але головним ризиком вчені вважають те, що країна, яка перша встановить контакт з 

інопланетянами, може монополізувати всі отримані від них знання. Навіть якщо спочатку 

й відбуватиметься певний обмін інформацією між різними країнами, то як показав досвід 

Другої світової війни (автори наводять як приклад поведінку союзників щодо 

антигітлерівської коаліції, які після війни стали ворогами), згодом усе може змінитися. 

       Вчені вважають, що одна з країн, яка отримає доступ до нових технологій, почне 

використовувати їх тільки для своєї особистої вигоди, водночас не даючи доступ до нових 

знань іншим країнам. Внаслідок цього можуть спалахнути конфлікти за володіння новими 

технологічними розробками, що може перерости у світову війну. 
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       Ще 12 років тому знаменитий фізик Стівен Гокінг попереджав, що інопланетяни, 

якщо вони існують, можуть бути дуже вороже налаштованими щодо інших видів. І їх 

основною метою є поневолення та колонізація 

нових планет. 

      Не все так страшно, вважають інші вчені. 

      Але вчені з Університету штату Пенсільванія 

опублікували свою статтю, де вони не згодні з 

висновками, які зробили їхні колеги.       

       Вчені вважають, що дуже малоймовірно, що 

лише одна з країн зможе встановити контакт із 

потенційними інопланетянами. А якщо навіть це і 

станеться, то ця країна не зможе монополізувати 

отримані нові знання. 

      Вчені вважають, що сучасна наукова спільнота 

настільки взаємопов'язана, що такий сценарій 

розвитку подій має дуже низьку частку 

ймовірності. Навіть якщо у справу втрутяться політики. 

      З іншого боку, критики первісної ідеї про небезпеку контакту з інопланетянами 

вважають, що думка про отримання нових технологій від них звучить дуже привабливо.     

      Але чи зможе людство відразу розібратися з цими знаннями? Наприклад, якби 

середньовічному вченому розповіли про те, як створити атомну бомбу, чи зміг би він її 

зробити? 

      Тому вчені вважають, що, найімовірніше, контакт із позаземною цивілізацією не 

призведе до глобальної катастрофи, хоча така ймовірність і існує. Але, в будь-якому разі, і 

вчені та політики всього світу повинні під час встановлення контакту із позаземним 

розумом працювати разом. 

     Тепер залишилося тільки дізнатися, чи існують інопланетяни, і якщо існує, то ми 

будемо цікаві їм так само як і вони нам? 

     

                   Про найкращий процес утилізації пінопласту 
 

     Розуміючи мікроби, які допомагають великим личинкам жуків перетравлювати 

полістирол, вчені сподіваються знайти найкращий процес утилізації пінопласту. 

     Пухкі блискучі личинки чорнотілки, прозвані «суперчервями», можливо, через свій 

розмір, зазвичай задовольняються тим, що 

жують пшеничні висівки. Але кілька 

дводюймових тварин недавно зіткнулися з 

набагато дивнішою їжею на службі науки: 

полістиролом, довговічним пластиковим 

пакувальним матеріалом, відомим іноді під 

торговою маркою Styrofoam. 

     Більше того, личинки, яким удалося 

спробувати цей своєрідний корм, не застаріли, 

як можна було б очікувати. Як 

задокументували вчені у статті, опублікованій у журналі Microbial Genomics , вони навіть 

трохи додали у вазі і більшу частину часу могли перетворюватися на жуків, що спонукало 

дослідників перевірити їхню травну систему на наявність мікробів, які могли б зруйнувати 

полістирол.  

     Якщо вчені зможуть зрозуміти набори інструментів таких мікробів, вони зможуть 

розробити найкращий спосіб переробки цієї живучої речовини, яка, якщо її залишити сама 

по собі, може зберігатися в оточенні сотні років і більше. 

https://www.microbiologyresearch.org/content/journal/mgen/10.1099/mgen.0.000842
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     Це не перші комахи, яких годують полістиролом у лабораторії. Мучні черв'яки відомі 

своєю здатністю поїдати речовину, з якої складається упаковка арахісу, а також інші 

пластмаси, говорить Крістіан Рінке, мікробіолог з Університету Квінсленду в Австралії та 

автор нової статті. Було помічено, що як борошняні черви, так і суперчерви споживають 

полістирол, і вони втрачають цю здатність, коли їх годують антибіотиками. Таким чином, 

дослідники дійшли висновку, що мікробіом їхнього кишечника, ймовірно, стоїть за цим 

незвичайним талантом. 

     Питання полягало в тому, що саме було в цих мікробіомах? Щоб з'ясувати це, доктор 

Рінке та його колеги виростили в лабораторії три групи суперхробаків. Одна група їла 

висівки, одна їла блоки полістиролу, а третя нічого не їла. (Експерименти були тимчасово 

зупинені через схильність голодних суперчерв'я ставати канібалами; надання кожному 

голодному суперчерв'ю особистого простору дозволило продовжити дослідження.) 

     У той час як висівки, очевидно, були набагато привабливішими для суперчерв'яків, 

вони були готові спробувати полістирол. Протягом 48 годин фекалії полістиролової групи 

перетворилися зі світло-коричневих на білі, і їхня вага дуже повільно збільшувалася 

протягом трьох тижнів. 

     Коли комахам настав час перетворитися на жуків, ті, хто їв висівки, успішно завершили 

цей перехід майже у 93 відсотках випадків; ті, хто голодував, набрали лише 10 відсотків. 

Вражаюче, але 66,7% личинок, що харчуються полістиролом, яким дали шанс 

лялькнутися, виявилися успішними. Їм вдалося отримати достатньо енергії із явно 

незручної речовини для трансформації. 

    "Полістирол - це безумовно погана дієта", - сказав доктор Рінке. Але «хробаки можуть 

пережити це — вони не виглядають хворими або щось таке». 

     Дослідники секвенували всю ДНК, яку вони змогли витягти з нутрощів личинок. Їх 

менше цікавило, які конкретні мікроби були присутні, а які ферменти вироблялися, коли 

мікроби працювали над руйнуванням полістиролу. Вони визначили кілька ймовірних 

кандидатів - всі типи ферментів, відомих своєю здатністю нарізати і подрібнювати - які, 

можливо, розщеплювали полістирол на дрібніші шматочки. 

     "Наступним кроком буде експресія цих ферментів в лабораторії та експериментальна 

перевірка того, що вони роблять те, що ми думаємо", - сказав доктор Рінке. 

      Доктор Рінке сподівається, що, маючи більш докладну інформацію про умови, яких 

потребують ці ферменти, і характер їх здібностей, можна буде коли-небудь розробити 

промисловий процес переробки пакувального піноматеріалу. 

      В даний час використаний полістирол можна переробляти у певні види будівельних 

матеріалів, щоб не допустити його попадання на звалища.  

     Тим не менш, набагато найкращим рішенням був би спосіб зруйнувати його 

компоненти, а потім зібрати їх назад у щось нове, можливо, використовуючи мікроби, які 

могли б перетворити їх на свіжий біопластик. 

 

                Це "змінює парадигму біорозкладання пластику" 

    
    За останні три десятиліття споживання пластику у всьому світі різко зросло. 

    Відомо, що пластику потрібно неймовірно багато 

часу для розкладання, його різним типу потрібно від 

10, 20 до 450 і навіть 1000 років, щоб розсипатися. Це 

створює серйозну перешкоду у боротьбі з 

пластиковим забрудненням, і дослідники, можливо, 

вже знайшли рішення, оскільки дві речовини у слині 

воскових черв'яків — личинок молі, які їдять віск, 

зроблений бджолами для будівництва сотень, — 

легко руйнують поширений тип пластику, на думку 

вчених. Про це пише Daily Sabah. 

https://www.dailysabah.com/life/environment/worms-saliva-may-prove-humans-salvation-against-plastic-pollution
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    Дослідники заявили, що два ферменти, ідентифіковані в слині гусениці, швидко і при 

кімнатній температурі розкладають поліетилен, найбільш широко використовуваний 

пластик у світі і основний фактор екологічної кризи, що тягнеться від океанських западин 

до гірських вершин. 

    Дослідження ґрунтується на висновках дослідників 2017 року про те, що воскові 

хробаки можуть розкладати поліетилен, хоча на той час було неясно, як ці маленькі 

комахи це роблять. Відповіддю були ферменти - речовини, що виробляються живими 

організмами, які запускають біохімічні реакції. 

   Щоб пластик розклався, кисень повинен проникнути в полімер або молекулу пластику 

на важливому початковому етапі, званому окисленням. Дослідники виявили, що ферменти 

виконують цей етап протягом декількох годин без необхідності попередньої обробки, 

такої як тепла або радіації. 

    Це "змінює парадигму біорозкладання пластику", - сказала молекулярний біолог   

    Федеріка Бертоккіні з Іспанської національної дослідницької ради (CSIC), яка керувала 

дослідженням, опублікованим у журналі Nature Communications. 

    Пластик виготовлений із полімерів, які важко зруйнувати, і містить добавки, що 

підвищують довговічність, що означає, що він може залишатися неушкодженим протягом 

багатьох років, десятиліть чи століть. 

    «Ті властивості, які роблять пластик унікальним і корисним матеріалом, створюють 

одну з найсерйозніших проблем цього століття», — сказав Бертоккіні. 

«Пластик залишається у навколишньому середовищі протягом тривалого часу. Згодом він 

розпадається на дрібні частинки, таким чином стаючи джерелом мікро- та наночастинок 

пластику. Ці частинки пластику були виявлені всюди, від Антарктиди до дощової та 

водопровідної води, які не тільки викликають очевидні екологічні проблеми, але являють 

собою зростаючу проблему для здоров'я людини», — додав Бертоккіні. 

     Воскові черв'яки – це личинки воскової молі виду Galleria mellonella. Шкідниками, що 

вважаються бджолярами, гусениці харчуються бджолиним воском, пилком і медом, а іноді 

також поїдають личинок бджіл. 

     Ідея полягала в тому, щоб синтезувати ферменти слини черв'яків, що вдалося зробити 

дослідникам для руйнування пластикових відходів. Бертоккіні сказав, що використання 

мільярдів воскових черв'яків для виконання цієї роботи має недоліки, зокрема виділення 

вуглекислого газу при метаболізмі поліетилену. 

     “У нашому випадку ферменти окислюють пластмаси, розбиваючи їх на дрібні 

молекули.    

     Це пропонує альтернативні сценарії поводження з пластиковими відходами, в яких 

пластмаси можуть розкладатися в контрольованих умовах, обмежуючи або, зрештою, 

повністю виключаючи викид мікропластику», — каже у спільному дослідженні автор 

Клементе Фернандес Аріас, еколог та математик із CSIC. 

     

 

                Створення перешкод онуком селянина племені Меря 

                                     Тверської губернії 
 

     Москва, схоже, давно готувала напад на українську територію, камуфлюючи свою 

майбутню інвазію (Збройний напад, набіг, втручання) розповідями про столітню 

російсько-українську дружбу. 

    Ще в 2007 р. Кремль виніс на міждержавний рівень ідею необхідності спільного 

будівництва моста між російським берегом та українським півостровом на принципах 

фінансування 50% на 50%. В Москві була розроблена студія економічної користі цього 

інфраструктурного проєкту. 

    Ще тоді Київ та Європа не знали, що за кожним великим економічним проєктом росіян 

за кордоном стоять стратегічні цілі Москви щодо політичного прориву у цю країну, що 
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стала кремлівською жертвою. Наприклад, росія вклала 10 млрд. дол. в будівництво АЕС в 

Угорщині і Будапешт відразу політично розвернувся у сторону Москви. Кремль відчув 

зажерливість політичного та бізнесового оточення Віктора Орбана і відразу надав 

пропозиції гарних цін на російські газ та нафту для втягування країни у повну 

енергетичну залежність. Хто працював з росією у цьому бізнесі, завжди отримував екстра 

конверти з грошима для розвитку співпраці.  

     Цей угорський нафтовий та газовий лобі почав вимагати від Орбана скасувати 

структури для боротьби з корупцією, що і зробила правляча партія Фідес.  

     Як результат, Угорщина проти європейських правил почала закуповувати у росіян 85% 

газу та 65% нафти. За це угорські бізнесмени добре отримували  гроші у свою кишеню з 

російських джерел, які завжди були пов’язані з розвідувальними та безпековими 

службами рф. Як результат, сьогоднішня офіційна угорська політика повністю 

проросійська і Орбан говорить без жалю про можливість розпаду ЄС. Чому Віктор Орбан 

та його боснійський приятель Мілорад Додік так критикують ЄС? Проста причина. Гроші 

в конвертах можна отримувати тільки від росіян. Всі бізнеси в рамках ЄС прозорі і за 

кожний зароблений євро треба відзвітувати. Це для Додіка та Орбана як повна 

неможливість таємно наживатися. 

    Найбагатша людина російської Федерації (Онук селянина племені Меря Тверської 

губернії), яка відповідно даних міжнародних агенцій володіє неймовірними 70 мільярдами 

доларів, тільки но відзначила своє 70-ліття. Йдеться про президента рф Володимира 

путіна, якого зараз можливо точніше називати як на провідному польському телеканалі – 

російський диктатор та військовий злочинець.  

     Він головний творець ідеології рашизму як модерного російського фашизму, що 

свідому увів в оману все російське суспільство щодо нібито месіанської ролі росіян, які 

мають створити над державу для домінування над іншими країнами і націями, які у своїй 

моралі та розвитку, – ні до коліна росії.   

    Можете уявити, які дурниці продають російське телебачення та викладачі у навчальних 

закладах. Для освітянського процесу в рф була переписана і так досить фальсифікована 

історія росії.  

    Зараз Володимир путін відкрито виходить перед російським суспільством і несе таку 

дурню, від якої сміються усі науковці світу.   

    Збудувати міст до Криму путін намагався ще в 2006-07 рр., пропонуючи українській 

стороні співфінансування начебто корисного російсько-українського мега проєкту. Але у 

Києві тоді були при владі прибічники Віктора Ющенка, які побачили небезпеку цієї 

російської оповідки. Москва не змогла реалізувати тоді свій замисел, що дуже зашкодило 

її підготовці до захоплення Кримського півострова.  

    Після військової окупації Криму наприкінці лютого – березні 2014 р., путін почав 

вимагати від свого бізнесового оточення співфінансування будівництва моста, щоб в Крим 

було можливо швидко перекидати техніку та війська у випадку можливої широко 

масштабної війни з Україною, до якої рф почала готуватися відразу після кримської 

незаконної анексії.   

    Виглядає, що ненависть до України у генах творця Z. Онук селянина племені Меря 

Тверської губернії, де завжди жило місцеве фіно-угорське населення племені Меря (Меря, 

міряне - стародавнє літописне плем'я, що проживало на території  сучасних Ярославської, 

Іванівської, Володимирської, Тверської губернії ...), якому і належить сім’я путіна, що ще 

наприкінці 10-го ст. було покореним Київською державою Русь.  

   Дід путіна був кухаром у керівництва більшовицької партії, що зруйнувала російську 

імперію. Відомо, що він готував їжу дружині Володимира Леніна Надії Крупській, як і 

багатьом більшовицьким лідерам, що дозволило йому з часом переселитися до 

Ленінграду.      

    Незнайка історії та онук кухара – селянина Тверської губернії, який обслуговував 

оточення Володимира Леніна, заявив, що саме Ленін створив Україну. путін не знає, що 
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Українці прямі потомки перших слов’ян Антів та Склавинів, які завжди проживали на 

сучасних українських просторах та мали свою першу державність наприкінці 5-го ст., 

коли на території сучасної росії перші слов’яни з’являються тільки за 300 років, а локальні 

фіно-угорські племена Меря, яким належить путін, та Єрзя, з яких Московський патріарх 

Кирило, тоді жили в лісах у землянках.  

  Як то кажуть, одвіку фіно-угорська Москва отримала привітання від завжди 

слов’янського Києва. Великі Київські князі контролювали протоку між Чорним та 

Азовським морями ще з кінця 10-го ст. Так що теперішні окупанти з лісів племен Меря та 

Єрзя мають вертатися додому. Там історичне і родове місце проживання рашистів. 

    Володимир путін закінчив відділення міжнародного права на юридичному факультеті 

Ленінградського університету, але у свої 70 років плює на міжнародне право і те, що його 

вчили в університеті, почавши незаконне будівництво кримського мосту.  

   В часи бандитського Петербургу, 

Володимир путін захистив кандидатську 

дисертацію в галузі природокористування, а 

кримський міст збудовано без відповідних 

екологічних міжнародних експертиз. 

   Вже відомо, що цю кандидатську 

дисертацію писала інша людина, але тоді 

для колишнього шпигуна та майбутнього 

президента було важливим показати свій  

зв'язок з наукою.  

    Кримській міст, на якому 08.10.2022 сталися ранкові вибухи, були «символами влади 

рф» у тимчасово окупованому півострові. 

    Але наука говорить, що незаконно збудований кримський міст таки має бути 

зруйнований.  

   

                                    Що затримало відновлення Землі? 

 
         Вчені з'ясували причину повільного відновлення життя Землі після «Великого 

вимирання». 

       Наприкінці пермського періоду 252 млн. років тому на 

Землі відбулося масове вимирання, в результаті якого було 

знищено понад 90% видів на планеті. 

       На відміну від іншого масового вимирання, відновлення 

після «Великого вимирання» було повільним: знадобилися 

мільйони років, щоб планета знову заселилася та відновила 

своє розмаїття.  

       Наразі вчені, можливо, з'ясували, що затримало 

відновлення Землі. 

       Стаття вчених була опублікована у журналі Nature Geoscience. 

       Група крихітних морських організмів, які називаються радіоляріями, зникла після 

вимирання. Їхня відсутність радикально змінила морську геохімію, дозволивши 

сформувати тип глини, що виділяє вуглекислий газ. Цей викид вуглекислого газу 

підтримував температуру атмосфери і кислотність океанів, тим самим уповільнюючи 

відновлення життя. 

       Це були екстремальні умови, яких не було на Землі протягом сотень мільйонів років, 

до появи життя. Це просто показує, як багато ми не знаємо про ці біогеохімічні цикли і як 
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невелика зміна може дуже швидко вивести систему з рівноваги», — сказав співавтор 

дослідження Клеман Батай, нині професор наук про Землю та довкілля в Оттавському 

університеті в Канаді. 

      Вчені намагалися зрозуміти зміни клімату Землі наприкінці пермського періоду (від 

298,9 млн до 251,9 млн років тому) та на початку тріасу (від 251,9 млн до 201,3 млн років 

тому).  

      У той час всі континенти були об'єднані в один величезний масив суші під назвою 

Пангея, а величезна брила вулканів, відома як сибірські пастки, виригала парникові гази, 

що зігрівають планету, що, ймовірно, сприяло вимиранню, яке призвело до загибелі 

майже всього. 

      Команда хотіла вивчити процес, званий хімічним вивітрюванням, коли гірські породи 

суші руйнуються і вивільняють кальцій, який вимивається у океани. Там кальцій 

поєднується з вуглекислим газом (CO2), утворюючи карбонатні породи. Чим тепліше 

клімат, тим швидше відбувається вивітрювання, тому що хімічні реакції відбуваються 

швидше за більш високих температур, а проточна вода означає велику ерозію. Це створює 

петлю зворотного зв'язку, який тримає глобальні температури під контролем: коли стає 

теплішим і вивітрювання відбувається швидше, більше CO2 потрапляє в море і 

затримується в океанських скелях, допомагаючи охолодити клімат. Коли клімат 

охолоджується, вивітрювання сповільнюється, і в океанських породах накопичується 

менше CO2, що запобігає надмірному похолоданню. 

      Але є й інший процес, який може відбуватися в океані, який називається зворотним 

вивітрюванням. Це відбувається, коли мінеральний кремнезем удосталь утворює нові 

глини на дні океану. Під час зворотного вивітрювання ці глини виділяють більше CO2, ніж 

можуть уловити карбонатні породи. 

      У сучасних океанах не так багато кремнезему, тому що крихітні планктонні організми 

поглинають його для виготовлення своїх раковин, тому зворотного вивітрювання не 

відбувається.  

       Так само у пермський період крихітні організми, звані радіоляріями, поглинали майже 

весь кремнезем, зводячи цим зворотне вивітрювання до мінімуму. 

       Однак усе це могло змінитися наприкінці пермського періоду та на початку тріасу. У 

цей момент багаті на кремнезем породи, що складаються з незліченних раковин 

радіолярій, зникли, що вказує на те, що радіолярії могли бути знищені. 

       У той же час, як виявили Батай, Лю та їхні колеги, баланс певних варіантів молекул в 

океанських породах вийшов з ладу. 

       Вчені виявили, що деякі ізотопи літію практично зникли з океану перед Великим 

вимиранням і не відновлювалися протягом приблизно 5 млн років у тріасовому періоді. 

Це малює картину світу, в якому втрата радіолярій призвела до того, що океан був 

переповнений кремнеземом, що дозволило відбутися зворотному вивітрюванню. 

За словами вчених, очевидно, що доведеться зробити ще багато роботи, але «це своєрідна 

елегантна теорія». 

        

 

      Вплив персональних літальних апаратів, які летять містом,  

                          на психологічний стан людей  

 
     Ринок дронів у 2020-х, очевидно, переживає бум, оскільки кілька автомобільних 

компаній та стартапів вже заявили про розробку персональних літальних апаратів. Так, ті 

машини, що ширяють у повітрі, з фільмів незабаром можуть стати звичайним явищем. 

Однак небагато винахідників або авторів наукової фантастики серйозно замислюються, як 

шум від реву і дзижчання двигунів впливає на психологічний стан людей. Вчені 

досліджували це питання.  
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   Професор Сусуму Хара, який працює на кафедрі аерокосмічної інженерії Вищої 

інженерної школи Нагойського університету, Японія, зазначає, що під час минулих 

промислових революцій люди часто віддавали 

перевагу технічному прогресу та економічним 

вимогам, а не соціальним та екологічним 

проблемам, – «Якщо технології не будуть добре 

інтегровані у наше повсякденне життя, ми не 

можемо очікувати, що вони зроблять наше 

суспільство кращим». Так, його команда провела 

експеримент з оцінки рівня стресу людей, якби вони 

жили поряд з автомобілями, що літають. 

    В експерименті японських учених добровольці дивилися короткі відеоролики, в яких 

моделювався вплив автомобілів, що летять містом. Ролики зробили таким чином, щоб 

глядачі відчували, що над ними на висоті приблизно 15 метрів пролітає машина зі 

швидкістю 25 км на годину: для імітації використовувалися звуки промислового дрону. 

Учасники переглянули відео 8 разів: при кожному перегляді гучність змінювалася. 

    Стрес учасників оцінювали з використанням двох різних показників: по-перше, під час 

перегляду відео портативний пристрій ЕЕГ, зчитував та записував активність їх мозку, по-

друге, учасники проходили опитувальник. 

   Дослідники виявили: у міру збільшення шуму люди повідомляли про більший стрес; 

коли рівень шуму знижувався, добровольці повідомляли зниження стресу. Однак дані про 

активність мозку показали інше. Коли шум збільшився вперше, ЕЕГ вказав на підвищений 

стрес, але його рівень не зменшився після того, як вчені знизили вплив шуму. 

  Це свідчить про те, що людина не може звикнути до галасу. Останній впливатиме на 

людей, навіть якщо вони цього не помічатимуть цього одразу. Так, щоб захистити 

здоров’я людини, важливо враховувати довгострокові наслідки від гучного дорожнього 

шуму в тому потенційному світі, де машини, що літають, постійно приземляються, 

злітають і зі свистом проносяться над головою. 

   “Я впевнений, що дрони і літаючі авто принесуть значну користь нашому суспільству”, 

– каже професор Хара. «Ми вважаємо, що розробка керівних принципів та правил 

використання літаючих автомобілів важлива для їхньої кращої адаптації в наше життя. Я 

сподіваюся, що наше дослідження підкаже, як це зробити». 

 

                              Про нові пандемії на планеті 

 
      Стало відомо, що може спричинити нові пандемії на планеті. 

      Танення льодовиків в Арктиці може спричинити нові пандемії на планеті. 

Наступна пандемія може прийти із Арктики. Глобальне потепління може звільнити віруси, 

заморожені в льодовиках Арктики. Про це йдеться у дослідженні, опублікованому в 

журналі The Royal Society. 

Наголошується, що вчені вивчили ґрунт та осадові породи 

озера Хейзен, яке є найбільшим озером на півночі за 

полярним колом. Дослідники за допомогою секвенування 

виявлених ДНК та РНК намагалися ідентифікувати віруси, 

які там знаходяться. 

«Через потоки води від льодовиків, що тануть, ризик 

зростає. Це через зміну клімату. Арктика може стати 

благодатним підґрунтям для нових пандемій», — йдеться у 

дослідженні. 

Більш ранні дослідження показали, що в результаті 

танення льодовиків можуть виділятися різні патогени, паразити та віруси, які можуть 

опинитися серед тварин та людей, що у свою чергу призведе до нових пандемій. 
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         Тіло людини – відомий провідник електричного струму 
 

     Майже кожна людина за своє життя була хоч раз вдарена струмом. 

Доволі часті випадки, коли людина випадково доторкається мокрими руками до 

провідників, та отримає незначний але досить неприємний удар струмом. Іноді удар 

струмом стає фатальним, це стається коли сила струму 

велика і людина фізично не може розімкнути ланцюг, яка 

сама і зробила. 

Тіло людини – відомий провідник електричного струму. 

Проте окремі частини нашого організму проводять 

електричний струм по-різному. Кістки, шкіра та сполучні 

тканини погано справляються з цим завданням. 

Якщо опір шкіри високий, у ній може бути розсіяно 

більше електричної енергії, що призводить до більших 

опіків шкіри, але менших ушкоджень внутрішніх органів. Якщо опір шкіри малий, то 

опіки шкіри менші або відсутні, і більша кількість електричної енергії передається на 

внутрішні структури. Таким чином, відсутність зовнішніх опіків не виключає 

електротравму, а тяжкість зовнішніх опіків не визначає тяжкість електротравми. 

Опір людини при сухій та непошкодженій шкірі коливається від 3 до 100 кОм. 

По техніці безпеки електричний струм класифікується так: 

Безпечним вважається струм, тривале проходження якого через організм людини не 

завдає йому шкоди і не викликає жодних відчуттів, його величина не перевищує 50 мкА 

(змінний струм 50 Гц) та 100 мкА постійного струму; (струм від маленької батарейки) 

Мінімально відчутний людиною змінний струм становить близько 0,6-1,5 мА (змінний 

струм 50 Гц) та 5-7 мА постійного струму; (струм від звичайної батарейки, крони) 

Пороговим не відпускає називається мінімальний струм такої сили, при якій людина вже 

нездатна зусиллям волі відірвати руки від струмовідної частини. Для змінного струму це 

близько 10-15 мА, для постійного - 50-80 мА; (від звичайного домашньої мережі 220В або 

промислової в 330В) 

Фібрилярним порогом називається сила змінного струму (50 Гц) близько 100 мА і 300 мА 

постійного струму, вплив якого довше 0,5 з великою ймовірністю викликає фібриляцію 

серцевих м'язів. Цей поріг водночас вважається умовно смертельним для людини. (удар 

високовольтної мережі) 

Тому, поводитися зі струмом потрібно вкрай обережно і не нехтувати правилами безпеки. 

        Нагадаємо, окупанти рф катували струмом місцевих в захоплених селах. 

        

     Як вторгнення росії в Україну вплинуло на зміну клімату 
 

     Зокрема, з цієї причини наслідки вторгнення в Україну вже відчули далекі бідні 

країни Африки або Латинської Америки. 

Причому цілком можливо, що шоку вони 

зазнають значно більшого масштабу, ніж 

багатші країни Європи, які активно 

підтримують Україну у боротьбі за свободу 

своїх земель. 

     Як вторгнення росії в Україну вплинуло 

на зміну клімату та що Україна та світ 

роблять сьогодні, щоб пом'якшити 

незворотні наслідки, читайте у 

матеріалі Еко. Району.  

     Перспективи кліматичних переговорів, після вторгнення росії, виглядають туманно. 

https://news.uaportal.com/ukr/section-news/news-bili-molotkami-pyitali-tokom-osvobodivshaya-iz-plena-ukrainka-rasskazala-kak-nad-nej-izdevalis-russkie-18-10-2022.html
https://eco.rayon.in.ua/
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     Щороку у світі приходить зустріч Рамкової конвенції ООН про зміну клімату. Це 

серія міжнародних зустрічей, яка об'єднує представників більшості урядів по всьому 

світу. Саму конвенцію прийняли 21 березня 1994 року, через два роки після Саміту 

Землі, що пройшов у Ріо-де-Жанейро. На ньому проблему зміни клімату представили 

як дуже значущу і яка потребую спільних рішень. 

      Сьогодні Рамкову конвенцію ратифікувало 197 країн, тобто практично усі держави 

світу. Вони визнали, що така проблема, як зміна клімату, існує. Що має бути 

поставлена і досягнута мета зробити так, щоб рівень викидів парникових газів 

залишився на такому рівні, який би не передбачав небезпечного антропогенного 

впливу. Тобто, щоб дії всього глобального людського суспільства не чинили на клімат 

негативного впливу.  

Очевидно, що досягти цього можна лише спільними зусиллями. Щорічно кліматичні 

дипломати з різних країн зустрічаються та обговорюють, як країни всього світу 

досягатимуть поставленої мети. Ці зустрічі мають назву «Конференція сторін» або 

Conference of the Parties (COP).  

     Бувають ефективні зустрічі. Наприклад, у 2013 році країни ратифікували Паризькі 

угоди, які передбачали встановлення конкретних вимог щодо скорочення викидів 

парникових газів. Метою угод стало утримати підвищення приземної температури на 

рівні два градуси. Вони передбачали внесення жорстких квот на викиди, підтримку 

країн півдня, що найбільше страждають від зміни клімату, і багато іншого.  

     Екологічні активісти з усього світу чекали на великі дії та від COP-26, який 

відбувся у 2021 році в Глазго.  

     Захід вийшов гучним за заявами, але не можна сказати, що було досягнуто якогось 

серйозного результату. Уряди країн усього світу домовилися зібратися разом і 

продовжити роботу у листопаді 2022 року у Шарм Ель Шейху, Єгипет. Однак 

вторгнення Росії та розв'язана країною-агресором війна, яка призвела не тільки до 

численних людських жертв, але й до значного забруднення навколишнього 

середовища, фактично поставила хрест на можливості кліматичних переговорів. А це 

означає, що у питанні вирішення проблеми зміни клімату глобальне людське 

суспільство змушене зробити крок назад.  

     Війна вже призвела до значного збільшення викидів парникових газів. 

Експерти погоджуються з тим, що викиди парникових газів внаслідок військового 

вторгнення Росії в Україну збільшились у рази. Лише викиди військової техніки щодо 

порівняно з 2021 роком збільшились у 10 разів. Причому мова судячи з усього йдеться 

про військову техніку України. Що вже тут говорити про техніку орків, яка 

переміщалася активно країною в перші пів року вторгнення. 

     Іншим джерелом парникових газів, як повідомляють кліматологи є викиди 

внаслідок артилерійських обстрілів та вибухів ракет. Тут необхідно окремо 

підрахувати і викиди під час запусків, і викликані артилерійським обстрілом численні 

пожежі. Причому йдеться не про один регіон. Обстріли торкнулися всієї території 

України, найчастіше удари завдавалися по об'єктах інфраструктури, таким як 

нафтобази. Що збільшувало викиди та забруднення в рази.  

     Значну роль у викидах парникових газів грають і лісові пожежі, кількість яких 

унаслідок військового вторгнення також зросла. Так, якщо у 2021 році було 

зафіксовано лише одну лісову пожежу площею понад 5 гектарів, то цього року вже 

можна говорити про сотню таких пожеж. Все це не лише величезні обсяги викидів 

парникових газів, а й загибель екосистем, які є природними поглиначами СО2. 

     А щоб ліс відновився і почав повноцінно виконувати свої екосистемні функції після 

великомасштабної пожежі потрібен не рік, не два, а кілька десятиліть. 

    Що ми будемо з усіма цими викидами та зміною клімату робити? 

    Робота над розвитком кліматичного законодавства в Україні триває. Пов'язано це й з 

тим, що країна обрала шлях інтеграції до Європи, а значить має відповідати високим 

https://life.pravda.com.ua/society/2022/09/1/250277/
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стандартам, у тому числі й у сфері «зеленого законодавства».  Так, окрім розробки 

Плану відновлення України ведеться доопрацювання Кліматичного закону України, а 

також завершується робота над планом заходів щодо реалізації обновленого 

Національно визначеного внеску України до Паризької угоди. 

    Вже сьогодні уряд України докладає зусилля для того, щоб одразу після перемоги у 

війні розпочати досягнення цілей кліматичної нейтральності та виконати зобов'язання, 

прийняті Паризькою угодою. Враховуючи скільки інфраструктурних об'єктів та міст 

необхідно буде відновити – завдання не просте, аналогів у всьому світі не було.  

    Однак і представники уряду, і представники громадянського суспільства та 

громадських об'єднань, і представники бізнесу жодного разу не поставили під сумнів 

план саме «зеленого» кліматично та екологічно орієнтованого відновлення. Тож 

Україна може стати першою державою у світі, яка після таких великомасштабних 

руйнувань розвиватиметься не шляхом індустріалізації, а через розвиток 

високотехнологічних екологічно дружніх напрямків. 

    Проте спочатку необхідно перемогти, оскільки лише перемога зробить «зелений» 

розвиток країни успішним. Згідно з цим кліматичний відділ екологічної організації 

України не лише займається збором даних про екологічні наслідки війни, але також 

активно пропагує екологічно дружній спосіб життя, розвиток відновлюваної 

енергетики та дає поради до Плану відновлення України. Адже лише за належної 

експертної оцінки та за громадянської підтримки реалізація цього плану буде 

ефективною. 

    Через агресію росії від зміни клімату страждає увесь світ. 

    Чи справді інші країни так залежать від екологічних та кліматичних наслідків 

вторгнення росії до України? 

    Так, це не гучні слова. Країни всього світу сьогодні безпосередньо залежать від того, 

наскільки швидко і чим закінчиться ця війна. 

    Війна вплинула навіть на такі віддалені, але дуже важливі для пом'якшення зміни 

клімату території, як ліси в Амазонії. Так, як пишуть, наприклад, автори сайту Unbias 

The News, президент Бразилії Жаїр Болсанару використав війну в Україні як привід для 

вторгнення на території корінного населення для активної вирубки лісів. 

     Багато бідних країн вирішили скористатися санкціями проти росії, щоб постаратися 

продати свої власні ресурси, на які виник більший попит. При цьому діють вони з 

позиції авторитарних режимів, які відчули себе ще впевненіше, вважаючи, що також 

можуть дозволити собі порушувати загальновизнані закони та нехтувати 

демократичними цінностями, як це дозволила собі росія. 

     З іншого боку, Україна традиційно бере участь у різних міжнародних програмах 

підтримки найбідніших країн. Серед яких найважливішою є програма з постачання 

зерна. На щастя, навіть всупереч вторгненню росії, її вдалося продовжити 

реалізовувати й цього року.  

    Однак сьогодні все частіше чути слова про те, що Чорноморська зернова угода 

перебуває під загрозою зриву. Якщо такі програми не реалізовуватимуться, то в 

країнах, що найбільше страждають від змін клімату, так званих країнах Глобального 

півдня, просто не буде їжі, а отже уряди ще активніше утискатимуть населення і 

продаватимуть ресурси. Що призведе до ще більших викидів і як наслідок до більш 

різкої зміни клімату. 

    Говоримо про країни, які розташовані на інших континентах. Якщо ж говорити про 

ті, що межують з Україною і мають, наприклад, спільну акваторію, то тут навіть 

доводиться говорити не лише про кліматичну, а про конкретну екологічну загрозу, 

спричинену вторгненням. 

   Саме тому сьогодні всі країни світу чекають на перемогу України  та намагаються в 

цьому їй активно допомагати. Оскільки історичний досвід показав – авторитарні 

режими, особливо ті, економіка яких побудована на продажі вуглецевого палива, як у  

https://eco.rayon.in.ua/topics/541489-cherez-agresiyu-rosii-vid-zmin-klimatu-strazhdae-uves-svit-intervyu-z-ekologineyu-evgenieyu-zasyadko
https://unbiasthenews.org/echos-of-ukraine-war-amazon-rainforest/
https://unbiasthenews.org/echos-of-ukraine-war-amazon-rainforest/
https://uwecworkgroup.info/uk/first-wartime-agreement-in-jeopardy/
https://uwecworkgroup.info/uk/first-wartime-agreement-in-jeopardy/
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Росії, проблеми зміни клімату не впораються. Це питання під силу лише 

громадянському суспільству. А для його розвитку важливими є демократичні цінності. 

 

                        Як окупанти знищують природу Чорного моря 

 
Фото: Загибель дельфінів у Чорному морі (колаж РБК-Україна)  

На екосистему впливають гідролокатори 

кораблів та вибухи бомб 

      У Чорному морі загинула п'ята частина 

дельфінів через російські військові кораблі.       

      Місця гніздування рідкісних птахів 

знищили бомбардування, а у заповідних 

лиманах потонули десятки нерозірваних ракет. 

      Яку шкоду екосистемі Чорного моря 

завдали воєнні дії окупантів,  розповів керівник 

наукового департаменту природного парку 

"Тузлівські лимани" Іван Русєв. 

Як постраждав від війни найбільший природний парк Європи "Тузлівські лимани" – один 

із найбільших природних парків Європи, що має площу майже 28 тисяч гектарів і охоплює 

13 лиманів. І наразі - єдиний в Україні заповідник Чорноморсько-Азовського узбережжя, 

який не був окупований. 

Шкода від війни дісталася і цієї ділянки дикої природи – навесні від обстрілів згоріло 

приблизно 100 гектарів лісу та степу. Через обстріли птахи змінили шляхи міграції, 

відмовилися від гніздування на території парку. 

"Було багато бомбардувань різними ракетами, а це важкі метали, хімічні сполуки, про які 

ще невідомо, як вони вплинуть на рослини і безхребетних тварин у місці воронок", - 

розповідає Іван Русєв. 

       
Фото: Краєвид на природний парк (facebook.com/Національний природний парк 

"Тузлівські лимани") 

Він згадує, що на початку війни на території парку впали 200 снарядів, багато з них не 

розірвалися, вони залишилися на замуленому дні. 

"Попереду велика робота з розмінування. Є заболочені території, де зараз ніхто не буває. 

Ці бомбардування знищили місця гніздування рідкісних видів птахів, які прилітають з 
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Африки. У березні їхні колонії були повністю розорені бомбардуванням", - розповідає 

фахівець. 

Через "Тузлівські лимани" пролягає один з найбільших міграційних шляхів, навесні та 

восени птахи зупиняються тут на підгодівлю та відпочинок. Цього року міграційні шляхи 

навесні були розірвані, бо птахи лякалися й шукали інші місця годівлі. А якщо не 

знаходили достатньо їжі, то летіли, не набравши потрібної маси, а на місцях гніздування 

не могли вивести достатньо пташенят – що впливало на популяцію. 

            
                                       Фото: Птахи у парку "Тузлівські лимани" 

Дельфіни почали вмирати від голоду та мін. 

     Втім, найбільшої шкоди зазнали дельфіни у Чорному морі – за орієнтовними 

підрахунками, з початку війни загинули 50 тисяч дельфінів, ледь не 20% китоподібних. 

    В Чорному морі мешкають три види китоподібних – афаліни, білобочки та азовки. В 

минулому сторіччі нараховувалось 2 млн особин. Два роки тому їх нарахували 253 тисячі 

– проводилася велика експедиція в рамках угоди з охорони китоподібних АКОБАМС, 

зазначає Іван Русєв. 

До війни дельфіни гинули, коли потрапляли до браконьєрських або рибальських сіток у 

північно-західній частині Чорного моря, яких налічувалося до 3 тисяч кілометрів. 

"Раніше на 44 кілометрах узбережжя парку максимально нараховували 3 загиблих 

дельфіна на рік. З початку березня до окупації Зміїного острова нарахували 44 загиблих 

тварини лише на доступних нам 6 км берега", - наголошує науковець. 

                                     
                                                  Фото: Знайдені залишки дельфіна 
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     Він пояснює: раніше було видно, що загиблі тварини стали жертвами браконьєрів – у 

них були відрізані плавці або на тілі залишалися сліди сіток, а в цьому році дельфіни зовні 

не пошкоджені. 

"До нашого берега підходили субмарини на відстань 200 метрів, вночі запускали 

квадрокоптери, використовували сонари (гідролокатори). Їхні потужні сигнали вражають 

внутрішнє вухо дельфінів, вони отримують акустичну травму і втрачають орієнтацію", - 

пояснює вплив військових кораблів дослідник. 

Навесні у північній частині Чорного моря було багато дельфінів. Вони опинилися в зоні 

дії сонарів. 

"При порушенні ехолокації дельфінам важко шукати їжу. Їм треба їсти щодня по 30 кг 

риби. Якщо риби немає, дельфін втрачає вагу та імунітет, починає хворіти. Також 

знаходили на березі дельфінів, які були обпалені вибухом міни на відстані, бо ті, що 

натрапили на них, тонули на місці. Дельфін може натрапити на міну тільки тоді, коли він 

уражений чимось, здорова тварина оминула б її", - зауважує науковець. 

Також під час деокупації відбувалися потужні бомбардування акваторії моря, потужні 

поштовхи від яких люди відчували на березі. 

"Коли бомба падає в море, дельфіни як дуже чутливі істоти, швидко піднімалися на 

поверхню води і отримували кесонну хворобу, як аквалангісти. Це могло призводити до 

інфаркту міокарда у дельфінів", - додає він. 

                 
Фото: Узбережжя Чорного моря на Одещині. Національний природний парк "Тузлівські 

лимани") 

Від кораблів загинула п'ята частина дельфінів Чорного моря 

Масову гибель дельфінів спостерігали науковці в Румунії, Болгарії та Туреччині. 

Румунські дослідники виявили, що переважна більшість дельфінів загинули від ураження 

внутрішнього вуха. 

Також українські вчених натрапляли на інформацію з російських джерел про загибель 650 

дельфінів на узбережжі Криму у квітні-травні, хоча там стверджували про загибель лише 

від інфекцій. 

"Навіть за відсутності повної інформації ми вийшли на цифру 2500 особин, які були 

знайдені загиблими. А за даними національного агентства океанографії США, яке 

досліджувало такі явища під час навчань НАТО в океанах, не більше 5% дельфінів і китів 

викидає на берег. 95% всіх загиблих дельфінів тонуть, спостерігачі їх не бачать", - додає 

Іван Русєв. 

Саме такий метод підрахунку наводить науковців на цифру загибелі 50 тисяч дельфінів у 

Чорному морі з березня по кінець липня 2022 року. Це не враховуючи тварин в 

Азовському морі, по яких наразі немає жодної інформації. 

В останні два місяці, коли в північно-західній частині Чорного моря немає кораблів і 

субмарин, на березі перестали знаходити загиблих дельфінів. 
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          Фото: З відходом кораблів перестали знаходити загиблих дельфінів. Національний 

природний парк "Тузлівські лимани") 

Після війни необхідна велика резервація для розмноження дельфінів 

Потрібно створити велику за площею морську резервацію на 3000 кв. км у територіальних 

водах України біля Зміїного острова для охорони дельфінів, щоб вони природно 

відновили свою чисельність, пояснює фахівець. 

"В період стресу вони майже не розмножуються: афаліна дає одне дитинча раз на 2-3 

років. Потрібно буде багато років, щоб відновити популяцію під наглядом науковців - на 

охоронюваній території без браконьєрів і кораблів", - каже Іван Русєв. 

За словами науковця, дельфіни у Чорному морі не мають "прописки" і є спільними для 

всіх чорноморських країн. Втім, вони зимують на глибинах поблизу Грузії та Туреччини, а 

в Україну припливають харчуватися рибою і планктоном, тут і розмножуються. 

"Дельфіни люблять більше Україну, тому так важливо, щоб створити у нас умови для 

їхнього відновлення", - розповідає фахівець. 

Дельфіни є вершиною харчового ланцюга у Чорному морі – вони своєрідні "санітари 

моря", які поїдають рибу та регулюють її чисельність. Якщо китоподібні зникнуть, 

порушиться баланс екосистеми, з часом живі організми зникнуть і Чорне море стане 

мертвим, зазначає науковець. 
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                         Фото: Національний природний парк "Тузлівські лимани" 

"Загалом вплив на екосистему Чорного моря різноплановий і безпрецедентний. Він 

оцінюється в мільярди збитків. Ми будемо намагатися отримати репарації на відновлення 

цієї унікальної дикої природи. Бо птахи повернуться, але для них треба буде створювати 

великі охоронні території з покаранням для мисливців, щоб під час міграції пернаті могли 

зупинитися на підгодівлю і не зазнавали стресу", - підсумовує він. 

Україна взяла на себе зобов'язання перед ЄС довести охоронні території до 15% у 2025 

році – зараз таких тільки 6,4%. 

    

                      Все має властивість закінчуватися 

 

     Вчені озвучили п'ять сценаріїв, як може зникнути Всесвіт. 

     Все має властивість закінчуватися і, на думку вчених, Всесвіт не виключення. Смерть 

нашого Всесвіту може наступити навіть раніше, ніж ми думаємо.  

Велике замерзання 

     Одна з теорій смерті Всесвіту, яка називається Велике 

замерзання, припускає, що темна енергія вічно сприятиме 

розширенню Всесвіту. Але врешті-решт на нього чекає 

повільна смерть, яка розтягнеться на період, який навіть 

складно уявити. Згідно з теорією, цю кількість років можна 

представити у вигляді одиниці, за якою йдуть 100 нулів. 

Протягом кількох трильйонів років зірки та галактики 

почнуть зникати, так вони прийдуть до кінця свого 

еволюційного розвитку. Газ і пил внаслідок розширення 

Всесвіту стануть настільки розрідженими, що вони перестануть формувати хмари 

зореутворення і, відповідно, нові зірки не з'являтимуться. 

      Приблизно через 100 трильйонів років у космосі залишаться лише білі карлики, 

нейтронні зірки та чорні діри. Через кількість років, яку можна уявити, як одиницю з 43 
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нулями, у космосі залишаться лише чорні діри. І вже через кількість років, яку можна 

уявити, як одиницю, за якою йдуть 100 нулів, зникнуть і чорні діри. 

Після цього у Всесвіті ніколи нічого не відбуватиметься і нічого більше не з'явиться. 

Настане повний морок і холод. 

 

Великий розрив 

 

    Ще одна теорія під назвою Великий розрив говорить, що смерть Всесвіту настане 

набагато раніше. Відповідно до цієї теорії, темна енергія не просто розширюватиме 

Всесвіт, а зрештою, розірве на частини саму матерію. 

Теорія Великого розриву говорить про те, що розширення Всесвіту призведе до того, що в 

певний момент почнуть розпадатися гравітаційні та електромагнітні зв'язки між зірками та 

галактиками. 

Скупчення галактик почнуть розпадатися, потім це станеться з галактиками й зірки 

вирушать у вільне плавання космосом. Ще пізніше від зірок втечуть їхні планети. Руйнівні 

події, під час яких знищаться всі зірки та планети, призведуть до того, що матерію розірве 

на частини і врешті-решт зникне сама тканина простору-часу. 

Згідно з цією теорією, смерть Всесвіту настане через 22 млрд років. Але найцікавіше, що 

смертельна розв'язка настане лише за кілька місяців, як зникне Сонячна система. А сама 

Земля зруйнується лише за пів години до Великого розриву, який закінчиться зникненням 

усіх атомів. 

 

Великий стиск 

 

      Коли обговорюються можливі сценарії смерті Всесвіту, багато вчених схиляються до 

перших двох варіантів. Але є теорія, яка називається Великий стиск і говорить, що Всесвіт 

може знову повернутися в початковий стан, тобто стиснеться до неймовірно малого 

розміру. 

Відповідно до цієї теорії, гравітаційні сили переважатимуть над силами розширення 

Всесвіту, і він почне стискатися. Спочатку зливатиметься воєдино скупчення галактик, 

потім самі галактики, і після цього всі зірки. І весь цей час температура у Всесвіті 

підвищуватиметься, поки залишені зірки не стануть настільки гарячими, що просто 

випаруються 

В останні кілька хвилин життя Всесвіту в ньому стане настільки гаряче, що атоми 

розпадатимуться на частини і їх затягнуть у себе чорні діри, які заповнять майже весь 

залишений простір. А наприкінці вся матерія стиснеться у маленьку точку, якою вона й 

була до Великого вибуху. 

Прихильники цієї теорії вважають, що такі події почнуться вже за кілька мільярдів років. 

Але деякі стверджують, що цей процес стиснення розпочнеться вже за 100 млн років. У 

будь-якому разі весь процес перетворення величезного простору в ніщо займе приблизно 

1 млрд років. 

 

Великий відскок 

 

     Ще одна теорія дуже схожа на попередню гіпотезу. Єдине, що теорія, яка називається 

Великий відскок, говорить про те, що навіть смерть Всесвіту настане у вигляді повного 

стиску до дуже маленького стану, це буде ще не кінець. 

Вчені вважають, що в цьому разі відбудеться новий Великий вибух і Всесвіт знову почне 

розширюватися, наповнюючись усіма його складовими об'єктами. Але, згідно з цією 

теорією, смерть Всесвіту та його відродження будуть нескінченною низкою подій. 
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Великий вибух 

 

     Остання теорія може бути найтривожнішою зі всього списку, оскільки смерть Всесвіту 

може наступити буквально будь-якої миті. Ця теорія називається гіпотезою про розпад 

помилкового вакууму або Великий вибух. 

Відповідно до законів фізики, будь-яка система намагається стати стабільною. Для цього 

вона переходить зі стану з високою енергією в стан з нижчою енергією, поки не 

стабілізується в мінімальному з можливих енергетичних станів. Для квантових полів це 

їхній вакуумний стан. 

Вважається, що всі відомі квантові поля знаходяться в стабільних вакуумних станах, крім 

одного поля Хіггса. Здається, що воно перебуває у стані хибного вакууму, а це означає, 

що зараз воно здається стабільним, але, за прогнозами, не перебуває у стані найменшої 

енергії. 

Відповідно в будь-яку секунду поле Хіггса може раптово перейти в стан з нижчою 

енергією і у такий спосіб це знищить величезну частину Всесвіту, а може і його повністю. 

    У такому разі одна маленька точка в космосі, яка перейде в стан з нижчою енергією, 

призведе до появи руйнівної вакуумної хвилі, яка рухатиметься зі швидкістю світла і 

знищуватиме все на своєму шляху. Люди на Землі навіть не зможуть цього побачити 

заздалегідь, поки ця хвиля не вріжеться в нашу планету. 

    Вчені вважають, що за одного з варіантів розвитку наступних подій Землю і все живе не 

знищиться, але їм доведеться жити в умовах абсолютно інших законів фізики. Але в 

найгіршому випадку вся матерія буде знищена. Деякі вчені вважають, що такий розвиток 

подій практично неможливий, інші кажуть, що таке може статися через мільярди років, а 

треті стверджують, що ми вже живемо в умовах нової фізики, і це вже сталося. Водночас 

поле Хіггса може бути стабільнішим, ніж ми припускаємо і така смерть Всесвіту 

неможлива. 

•  
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                   VI. ЦІКАВЕ 
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                                    "Термінал навчання" 

 
    У Сінгапурі збудовано навчальний центр, який своєю конструкцією змінює систему 

навчання. 

    Британський дизайнер виправдав очікування, створивши навчальний центр The Learning 

Hub - "Термінал навчання", який заохочує співпрацю, спілкування та єднання. 

 Освітній центр є першим етапом програми реконструкції 

території університету, на яку виділено £360 мільйонів і яка 

розрахована на двадцять років. 

«Термінал навчання» зовні складається з дюжини 

циліндричних веж, що розширюються догори, зсередини 

виглядає не менш футуристично, ніж зовні. 

Вважаючи, що коридори сприяють соціальному 

роз'єднанню та ізоляції, дизайнер створює навчальний 

центр, що поєднує 55 аудиторій у структурі без звичайних 

коридорів. Крім того, будинок не має традиційного 

головного входу, студенти можуть потрапити у великий 

центральний простір, який пов'язує всі окремі вежі будівлі, з будь-якої сторони будівлі. 

Кожна вежа складається із розташованих рівнями класних кімнат з садами на певних 

поверхах. 

     Ідея навчального центру полягає в тому, щоб зламати традиційні уявлення про 

чотирикутні аудиторії з чіткою ієрархією, заощадити простір, відмовившись від кутів. У 

нових аудиторіях викладачі та студенти можуть співіснувати на більш рівноправних 

умовах. Ця модель навчання передбачає спільну роботу студентів з учителем як куратор і 

партнер, а не «майстра», як це прийнято в традиційній педагогіці. 

    Замість коридорів кожен рівень має відкриті галереї, де студенти можуть пересуватися 

по колу та зустріти своїх однокурсників, науковців, кураторів. Вікна кожного класу 

виходять на загальний центральний простір, що дозволяє студентам почуватися постійно 

пов'язаними з іншими видами діяльності, що відбуваються в будівлі. 

     Будівля учбового центру наповнена великою кількістю природного світла та зелених 

зон. Проект отримав нагороду BCA Green Mark Platinum Award за стійкий екологічний 

дизайн від сінгапурського уряду. 

     

                     Розкриття Гроба Господнього в Єрусалимі 
 

    Відкриття Гроба Господнього підтвердило всі припущення вчених. 

    Схоже, на одну таємницю в світі стало менше, а 

археологам і теологам пора потиснути руки – після 

розкриття Гроба Господнього в Єрусалимі, сумнівів в 

його автентичності не залишилося. 

    Ще трохи більше місяця тому представники шести 

християнських церков дозволили фахівцям з "National 

Geographic" вперше за багато століть підняти мармурову 

плиту, яка вкриває головну святиню християн усього світу. 

     Мета археологів – підтвердити або спростувати факт, що 

гаданий Гроб Господній на сьогоднішній день можна 

вважати реальним місцем поховання Ісуса з Назарета, або 

ж гробниця і її вміст безповоротно втрачені для історії і 

віруючих, після численних землетрусів і руйнувань церкви 

завойовниками. 
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     І журналісти "The Independent" повідомляють з цього святого місця дивовижні новини:  

"Після того, як дослідники підняли мармурову плиту вперше за 500 років, вони виявили 

ще одну – вапнякову породу, на якій і лежало тіло Ісуса Христа! Але і це ще не все… Далі 

археологи виявили знахідку, про яку на 

сьогоднішній день нічого не було відомо – другу 

мармурову плиту сірого кольору з вигравіруваним 

хрестоносцями хрестом в XII столітті". 

     З огляду за чотирма Євангеліями, Ісус був 

похований в печері поруч з місцем свого розп’яття 

на горі Голгофа, що належала Йосипу з 

Ариматеї. Відомо, що за іудейською традицією, 

померлих не можна було ховати в межах міста, тому 

вапняк – характерна ознака того, що поховання було 

за межами Єрусалиму, оточеного скелями цієї 

гірської породи. До того ж на Голгофі, неподалік від 

нинішнього розташування Храму, була виявлена 

каменоломня, каміння якої використовували для спорудження похоронного ложа. 

Археолог Фредрік Хіберт розповідає: 

"Найбільш дивною для нас була знахідка другої 

мармурової плити, після того, як ми зняли перший 

шар пилу, вона була сірою з хрестом посередині, а не 

як той кремово-білий мармур, яким запечатали 

гробницю з 1500-х років, щоб запобігти крадіжці 

реліквії…" 

"Коли ми зрозуміли що знайшли, у нас затремтіли 

коліна! Нам це здається видимим доказом того, що 

місце, якому паломники схиляються сьогодні, це та 

ж могила, яку ще в IV столітті знайшла Св. Олена – 

мати римського імператора Костянтина, який зробив 

християнство панівною релігією!" 
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Християни вірять, що через три дні після розп’яття Ісус з Назарета воскрес із мертвих. І 

Фредрік Хіберт був свідком того, як після відкриття гробниці християнські лідери 

першими відвідали головну святиню: 

"Вони вийшли з великою посмішкою на обличчі! Після них заходили монахи і всі 

виходили усміхненими. Нам стало дуже цікаво. Ми теж увійшли в гробницю і побачили 

багато щебеню, але ніяких артефактів або кісток!" 

 
"Наблизившись до гробниці першим, що нас здивувало, був "солодкий аромат", який ми 

відчули. Запах що нагадує квітковий аромат, про який часто в древніх джерелах 

повідомлялося при описі явищ святих, в тому числі Пресвятої Богородиці. Крім того ми 



 

 

260 

зіткнулися з якимось опором, оскільки незрозумілі електромагнітні перешкоди вивели з 

ладу вимірювальні прилади". 

    Це щось неймовірне! Нарешті віра має абсолютне наукове підтвердження.  

     

                   Людське тіло ніколи не перестане нас дивувати 

 

                     
 

        Дивовижні можливості людського тіла. Особливо сильно вони проявляють всі свої 

приховані можливості саме в танці. За допомогою мови танцю людина може передати 

будь-які емоції, вивільнити свою енергію. Одним із найбільш унікальних танців із точки 

зору рухів можна назвати брейк-данс. 

        На жаль, цей танець не отримує стільки уваги, скільки заслуговує. Багато хто думає, 

що в якійсь мірі це не стільки танець, скільки виконання різних акробатичних і силових 

трюків. Так чи інакше, в брейк-данс без почуття ритму і хорошої фізичної підготовки 

просто нікуди. 

       Для того, щоб домогтися успіхів у цій галузі танцюристам доводиться тренуватися до 

сьомого поту. Однак, результат перевершує будь-які очікування. Тільки подивіться на ці 

фотографії. Дивлячись на них здається, що брейк-дансеру просто невідомі будь-які закони 

гравітації. Впевнені, ці знімки вразять і вас. 

 

                              3агадкові піраміди в Антарктиді   
 

     Створені руками за часів стародавньої цивілізації і знайдені в Антарктиді піраміди 

зняли на камеру. 

   Першовідкривачі відобразили на камеру стародавні піраміди, 

які були знайдені на території Антарктиди. 

   З'ясувалося, що, швидше за все, піраміди були побудовані 

древніми людьми. 

   Три піраміди, знайдені в Антарктиді, як запевняють вчені, 

абсолютно точно не могли виникнути природним чином, так як 

були побудовані з надзвичайною точністю, і саме це дає шанс 

припустити, що зведені вони все-таки були людьми. 

Дослідники заявили, що докладніше вивчення пірамід призведе їх якраз до відповіді на 

питання про те, як вони виникли. 

    

                        Неймовірні можливості людського тіла 

  
      Є люди, які раз і назавжди ламають уявлення про можливості тіла людини. 

http://hronika.info/uploads/posts/2015-10/1444224052_breykery.jpg
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Дивлячись на деякі фотографії, зберігається наполегливе відчуття, що над ними 

попрацювали фахівці Фотошопа – ну неможливо уявити, що саме такі речі відбуваються 

насправді! 

     Можливості людського тіла дійсно мало вивчені та безмежні – іноді вони виходять за 

межі розуміння та уявлення. Добірка цих фотографій вас переконають у тому, що ми не 

маємо жодного уявлення про те, чим насправді маємо. Ми використовуємо те, що дала 

природа, на 10%. Інші 90% розвивають, і то не в повному обсязі, одиниці. І тоді ми охаєм і 

ахаєм побаченому, вважаючи це за своєю лінощами, трюкацтвом і акробатикою. 
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                    Про мрії, життя на МКС та красу Землі 
 

    У грудні 2017 року астронавт Рендольф Брезнік, який командував екіпажем 

Міжнародної космічної станції (МКС) під час місії МКС-53, повернувся на Землю в 

пілотованому космічному кораблі "Союз-МС-05".  

    За його плечима — два космічні польоти, три виходи у відкритий космос та 

дивовижний досвід, яким він охоче поділився з київськими слухачами. 

     "У юності я ходив у музеї, дивився на старі літаки, ракети і кораблі, в яких люди літали 

в космос. Я ніколи не думав, що це можливо, але все ж таки став льотчиком-

випробувачем, і літав на всьому, до чого могли дотягнутися". мої руки. Літати було 

цікаво, але, на жаль, жоден із моїх літаків не міг досягти космічних швидкостей. Тому 

мені довелося стати астронавтом". 
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      "У мене з'явився шанс вперше полетіти в космос у 2009 році (STS-129 за програмою 

"Спейс Шаттл". - R0). Ми повинні були закінчити конструкцію МКС, і в цій місії мені 

пощастило зробити два виходи у відкритий космос. Але космос - унікальне і дуже жорстке 

для людського організму середовище, тому ми проходили підготовку в екстремальних 

умовах, наприклад, у підземних печерах. 

      У печерах завжди темно. Ти ніколи не знаєш, яка зараз година. Прямо як на МКС, коли 

сонце встає та заходить кожні 45 хвилин. У печерах справді небезпечно: є ризик 

поранитися, тому ти вкрай обережно поводишся зі своїм обладнанням. 

      Інше середовище, яке ми використовували для підготовки до польоту, — підводне. Ми 

жили в єдиній у світі підводній лабораторії "Акваріус" на глибині 21 м. Тут, якщо у тебе 

виникла проблема, ти не зможеш піднятися на поверхню. Тобі треба повернутися до 

лабораторії або покластися на свого партнера, який надасть рятувальне обладнання — як у 

космосі. 

      Тому, коли хтось уперше летить у космос, його тіло і розум зазнають важкого 

випробування не вперше. Екстремальні тренування роблять розрив між життям на Землі 

та у космосі трохи меншим. 

      "У підготовці до місії на МКС у нас було тренування: три дні та дві ночі ми жили в 

зимовому лісі всередині "Союзу". Його побутовий відсік зовсім невеликий (діаметр — 

2,25 м). Просто уявіть собі трьох дорослих чоловіків у такому середовищі "Я дізнався про 

своїх товаришів по команді (Сергія Рязанського і Паоло Несполі. - R0) такі речі, які 

розраховую колись забути". 

      Експедиція МКС-53 розпочалася в момент відстикування від станції корабля "Союз 

МС-04". До складу експедиції увійшов екіпаж корабля "Союз МС-05" з трьох людей - 

Ренді Брезніка, Сергія Рязанського та Паоло Несполі, які раніше прибули на станцію і 

працювали у попередній експедиції МКС-52. Пізніше експедиція поповнилася екіпажем 

космічного корабля "Союз МС-06". З цього моменту у ній працювало вже шість людей. 

"Рухатись у космосі забавно. Ти "ходиш" за допомогою рук: твої руки, по суті, стають 

твоїми ногами. При цьому ти носиш речі своїми ногами". 

"МКС - орбітальна лабораторія. Ми не винаходимо там нові речовини в колбах і 

пробірках, але доводимо до кінця дослідницькі проекти інших учених, які вигадують 

експеримент, здійснюють його та посилають нагору". 

    Ми зробили багато досліджень, у тому числі у сфері робототехніки та мікробіології. А 

ще провели цікавий експеримент зі спіннером — як він крутиться за умов невагомості». 

   "Тіло зношується при нульовій гравітації, оскільки наші м'язи не затребувані. Коли м'язи 

атрофуються і зменшуються, вони надають менше тиску на наші кістки, які, у свою чергу, 

втрачають щільність, стають більш крихкими, як у людей похилого віку з остеопорозом. 

Тому кожен день на МКС нам необхідно робити багато вправ”. 

    "Коли ти виходиш на космічну прогулянку, твоє тіло автоматично стискається, 

попереджаючи тебе, що це небезпечно. Тобі доводиться умовляти тіло заспокоїтися і 

розслабитися, позбавитися цих природних реакцій, які виникають, коли під тобою нічого 

немає". 

  "Астронавти та космонавти - звичайні люди, яким потрібен відпочинок. На День подяки 

ми їли свіжий салат, вирощений на МКС, у нас був лобстер та ікра в консервних банках. А 

також роздрукована на принтері картинка з свічками, що горять. 

    По суботах, покинувши всі справи, ми збиралися разом і дивилися кіно. Щоб не літати 

під час сеансу, ми прив'язували себе ременями. Так ми подивилися "Вартових галактики 

2" і нового "Блейд Раннера" («Той, що біжить по лезу 2049». - R0). 

    "На МКС ми зробили багато фотографій. Земля надзвичайно красива і різна — щоразу, 

коли ти облітаєш її. Ми бачили сонячне затемнення, лісові пожежі, багато ураганів і те, 

що вони роблять із Землею, коли йдуть. 
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   Звичайно, нам більше подобається фотографувати красу нашої планети, її широке 

розмаїття кольорів та текстур. І хоч ми бачили з космосу продукти людської діяльності, 

найбільше цінували красу природи 

"Наш світ — дуже гарне місце. Насправді складно описати його людям. Але ми 

намагаємося. На жаль, насолодитися цією красою наживо поки що мали змогу всього 550 

людей. Я сподіваюся, що та робота, яку ми робимо зараз, дозволить майбутнім 

поколінням показати цю красу 550 людям на день". 

    PS: Рендольф Брезнік став другою людиною після Леоніда Каденюка, який розгорнув 

прапор України на МКС. Чому йому так подобається наша країна? У 2008 році разом із 

дружиною Ребекою він усиновив хлопчика з Дніпра. "Ми вирішили взяти прапор у космос 

на знак подяки", - каже астронавт.   

 

              5 планет Сонячної системи, про які ви точно не знали 

  

        
      Планета повинна обертатися навколо Сонця, бути достатньо масивною (щоб прийняти 

близьку до сферичної форми) і бути гравітаційним домінантом у себе на орбіті (тобто не 

мати інших об'єктів, крім власних супутників). Саме через останній пункт у 2006 році 

Плутон був знижений до статусу карликової планети. Але річ у тому, що колишня дев'ята 

планета – не єдина карликова планета у нашій Сонячній системі. Є ще п'ять. Причому 

існують ті, які знаходяться набагато ближче до Землі, ніж деякі із звичайних планет. Якраз 

про ці об'єкти і йтиметься у цьому матеріалі. 

Церера 

Найближче до Землі знаходиться карликова планета Церера, що отримала свою назву на 

честь давньоримської богині родючості Церери. Вона була відкрита в 1801 астрономом 

Джузеппе Піацці, ім'я якого зараз носить один з кратерів на Місяці. 

                                        

http://keddr.com/wp-content/uploads/2016/07/1-1.jpg
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    Діаметр Церери становить 950 кілометрів, що дозволяє їй вважатися найбільшим 

об'єктом у поясі астероїдів (між орбітами Марса та Юпітера). У вересні 2007 року 

відомство НАСА запустило зонд Dawn для отримання більшої інформації про кілька 

астрономічних тіл, у тому числі і про Церера. На орбіту карликової планети апарат 

вийшов у березні 2015 року та зміг зробити кілька детальних знімків. 

          
Церера має кам'яне ядро, а її поверхня, швидше за все, складається з водяного льоду, 

глинистих матеріалів, а також усіляких гідратованих речовин. Звичайно, точно це не 

підтверджено, але недавно телескоп Гершель виявив навколо неї «хмару» водяної пари. 

Хаумея 

А ось Хаумея (або Хаумеа) була відкрита вже в наш час – у 2005 році – групою 

американських та іспанських учених. З ім'ям було неможливо визначитися дуже довго, але 

у результаті «перемогла» гавайська богиня родючості Хаумеа. 

            
    Цікава вона насамперед своїм зовнішнім виглядом. Через швидке обертання навколо 

своєї осі, Хаумея отримала витягнуту форму – еліпсоїдну, а чи не сферичну, як в 

більшості інших планет. Її діаметр становить від 1212 до 1492 км. Для порівняння діаметр 

Землі – 12 742 кілометри. 
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Ще Хаумея має два супутники (у всіх інших карликових планет він або один, або його 

немає взагалі). Перший називається Хііякі, його діаметр близько 350 кілометрів, а другий 

приблизно вдвічі менший – Намака. 

Макемак 

У поясі Койпера (за орбітою Нептуна) є ще одна карликова планета – Макемаке. Вона 

була відкрита практично одночасно з Хаумією в 2005 році, причому тією ж групою 

американських учених. Трохи пізніше цей об'єкт був помічений і на ранніх знімках – аж 

до 2003 року. 

       
Ім'я планеті було на честь Маке-Маке, творця людства з міфології рапануйців. На перший 

погляд такий вибір досить дивний, але за правилами Міжнародного астрономічного союзу 

об'єктам у поясі Койпера має надаватися назва, пов'язана із створенням світу. 
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Макемаке – другий за яскравістю об'єкт у поясі Койпера (після Плутона), тому карликову 

планету можна побачити через будь-який аматорський телескоп із апертурою 250-300 

міліметрів. 

Еріда 

Еріда – найвіддаленіша від Сонця карликова планета з нашого списку. Максимальна 

відстань становить понад 14,5 мільярда кілометрів. Через свою масивність вона навіть 

претендувала на роль десятої планети Сонячної системи, але після того, як у 

Міжнародному астрономічному союзі визначилися з чітким поняттям «планета» (про ці 

три параметри ви вже прочитали на початку цього матеріалу), Еріда була віднесена до 

групі карликових. Як і Плутон. 

     
Назва планеті було дано лише через рік після відкриття. Серед можливих імен було 

запропоновано близько десяти варіантів: Лайла, Прозерпіна, Персефона тощо. Але комісія 

зупинилася саме на Еріді. 

  

http://keddr.com/wp-content/uploads/2016/07/6.jpg
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До 2015 року астрономи довго не могли визначити, яка з планет більша: Плутон або Еріда. 

Але за допомогою автоматичної міжпланетної станції «Нові горизонти» перше місце було 

віддано все ж таки колишній дев'ятій планеті. Її діаметр становить 2370 кілометрів, а 

Еріда – 2326 кілометрів. Тобто ці дві карликові планети досить схожі за своїми 

габаритами. 

Сідна 

Формально Седна ще не визнана карликовою планетою, але вона перша у списку 

претендентів на цю посаду. Її орбітальний період становить 11487 років – це найдовший 

період серед найвідоміших великих об'єктів у нашій Сонячній системі. 

           
Орбіта Седні має таку траєкторію, що в певний період цей транснептуновий об'єкт (саме 

таким і є Седна) може бути від Сонця вдвічі далі, ніж сам Плутон. 

http://keddr.com/wp-content/uploads/2016/07/8.jpg
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Майкл Браун, після відкриття цього об'єкта, назвав його «найвіддаленішим і 

найхолоднішим у Сонячній системі», тому запропонував назвати поки що не карликову 

планету на честь богині морів Седни, яка з історії живе на дні Північного Льодовитого 

океану. Довгий час вважалося, що діаметр Седні становить 1800 кілометрів, але у 2012 

році в обсерваторії Гершеля діаметр оцінили у 995 кілометрів. Супутників Седна немає. 

          

                         Гриби вміють спілкуватися 
 

      Гриби вміють спілкуватися за допомогою електричних сигналів. 

Гриби можуть спілкуватися між собою за допомогою електричних сигналів за структурою 

схожих на людську мову, повідомляє The Guardian. 

Видання пише, що вчений Ендрю Адаматки з 

Університету Західної Англії в Брістолі разом із 

однодумцями проаналізував моделі електричних 

імпульсів, які створюють чотири різні види грибів, що 

ростуть як на землі, так і на деревах. Він з'ясував, що 

ці сигнали мають деяку подібність із людським 

спілкуванням. Більше того, він заявив, що в арсеналі 

гриби мають близько 50 слів. 

         Дослідники проаналізували передачу імпульсів у 

чотирьох видів грибів - еноки, щілинника звичайного, примарного гриба (Omphalotus 

nidiformis) та кордицепса китайського.  

        Активність вони реєстрували за допомогою мікроелектродів, вставлених у 

колонізований міцелієм субстрат. 

       Як з'ясувалося, в імпульсах є закономірності, що мають спільні риси з людською 

мовою. Найбільш "товариськими" виявилися щілинники - вони генерували найскладніші 

"пропозиції" з усіх. 

      Ми не знаємо, чи є прямий зв'язок між електричною активністю гіфів (Гі́фа — 

ниткоподібне утворення у грибів, що складається з багатьох клітин або містить безліч 

ядер. Основна функція гіф - поглинання води та поживних речовин. Деякі гіфи 

спеціалізуються і перетворюються на гаусторії - бічні відгалуження гіфів паразитичних 

грибів, що здатні проникати в клітини організму, ловчі петлі та ін.) та людською мовою. 

Можливо, ні. З іншого боку, існує багато подібностей у обробці інформації у живих 

субстратах різних класів, сімейств та видів, — зазначив Адаматкі. 

http://keddr.com/wp-content/uploads/2016/07/10.jpg
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      Він же припустив, що гриби "розповідають" один одному про їжу та пошкодження. 

Але є ще один варіант – ці гриби взагалі нічого не говорять. А збільшення електричних 

імпульсів відбувається під час розмноження. Але це точно не випадкові події, — додав 

Адаматкі. 

       

                                            Найвища морська хвиля 
 

Фото: Live Science | Вчені розповіли, яка найвища морська хвиля будь-коли була 

зареєстрована на Землі 

     Ця хвиля в 5 разів була вищою, ніж скульптура 

"Батьківщина-мати" у Києві. 

     У липні 1958 року біля південно-східного 

узбережжя Аляски стався потужний землетрус 

магнітудою 8,3 балів. Цей землетрус викликав 

величезний зсув, який спричинив появу 

гігантської хвилі цунамі, що обрушилася на берег. 

Вона вважається найбільшою морською хвилею з будь-коли зареєстрованих на планеті, 

повідомляє Live Science. 

     Зсув зійшов у воду в затоці Литуйя на південному сході Аляски. Вчені вважали, що 

висота хвилі, що виникла, в результаті падіння породи у воду, склала 524 метри. Це вище 

майже вп'ятеро, ніж скульптура "Батьківщина-мати" у Києві (висота 102 м) та вище ніж 

знаменита будівля Емпайр-стейт-білдинг у Нью-Йорку (висота 443 м). 

"Це найбільша хвиля, коли-небудь зареєстрована в історії. Я думаю, що раніше були хвилі 

і вище, але вони з'являлися дуже давно і про них можна судити лише за геологічними 

відкладами", - говорить Герман Фріц із Технологічного інституту штату Джорджія. 

За словами вченого, під час зсуву ґрунту в затоці Литуйя у воду потрапило приблизно 30 

млн кубічних метрів породи. І це спричинило появу такої величезної хвилі. Також на 

висоту хвилі вплинула форма самої затоки. 

Затока Литуйя 

Затока Литуйя - це фіорд, довга і вузька прибережна бухта з крутими берегами, утворена 

стародавнім льодовиком. У довжину затока - 

приблизно 14,5 км, а в ширину - приблизно 3,2 км. 

Найбільша глибина тут – 220 м. 

"Під час звичайного цунамі, яке викликане зсувом 

ґрунту, хвилі йдуть віялом. Але вузька форма і круті 

схили затоки Литуйя сприяли тому, що хвиля пішла в  

 

Фото: Live Science 

одному напрямку. Воді було нікуди більше подітися і вона піднімалася вгору, тому у 

хвилі була така величезна висота" — каже Фріц. 

      За словами вченого, такий тип хвилі у ЗМІ почали називати мегацунами. Цунами, які 

викликані зсувами, з'являються набагато рідше, ніж цунамі, спричинені руйнуванням 

морського дна через рух тектонічних плит. Останні становлять приблизно 90% відомих 

цунамі. 

     "У затоці Литуйя у 1958 році з'явилося не перше цунамі і така величезна хвиля. Є 

свідчення як мінімум трьох подібних подій, але менших масштабів у 19 та 20 столітті. Але 

точних даних про розміри хвиль немає", - каже Фріц.  
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Інші великі морські хвилі 

 

    За даними Всесвітньої метеорологічної організації, офіційно найбільшою з будь-коли 

зареєстрованих хвиль у відкритому океані була хвиля розміром 19 метрів. Її зареєстрував 

морський буй на півночі Атлантичного океану у 2013 році. 

    У 2020 році морський буй біля канадського острова Ванкувер зареєстрував хвилю-

вбивцю (це хвилі, які як мінімум у 2 рази вищі за навколишні хвилі) висотою в 17,6 метра. 

Вчені тоді висловили думку, що така хвиля може 

з'явитися лише раз на тисячоліття. 

А найбільшим бором (аномально високою приливною 

хвилею, що виникає в гирлах деяких річок) була хвиля 

заввишки 20 метрів, яка з'явилася на річці Фучуньцзян 

у Китаї. 

   

Серфери осідлали приливну хвилю на річці Северн, 

Великобританія 

Фото: wikipedia 

     Найбільші штучні хвилі створює генератор хвиль Delta Flume у Нідерландах. Це 

резервуар завдовжки 300 м, який вміщує 9 млн. літрів води. Тут утворюються хвилі 

заввишки до 5 метрів. 

     Португальський серфер Антоніо Лауреано зміг підкорити хвилю заввишки 31 метр, 

коли вона з'явилася біля узбережжя міста Назаре, Португалія. 

     Хвилі, які утворилися того дня, були настільки великими, що їх міг сфотографувати 

навіть супутник NASA. Але рекорд португальського серфінгіста не зареєстрували, 

оскільки не було на місці представників Світової ліги серфінгу. 

 

                         Про улюблену українцями картоплю 

 
    Вчені назвали український овоч суперпродуктом, який допоможе вижити людству.  

Вчені розповіли про овоч, який при теоретичній відсутності іншої їжі зміг би стати 

універсальною їжею для людства. Йдеться про улюблену 

українцями картоплю. Чим же звичний нам коренеплід такий 

універсальний? 

    Про це повідомила доктор Люсія Гарсіа, пише Quora. 

За словами фахівця, харчуватися в основному м'ясом - 

недобре. Воно багате жиром і білком, але не містить 

вуглеводів, багатьох вітамінів і харчових волокон. Це може 

стати причиною розвитку хронічних хвороб. 

Недолік вуглеводів може призвести до таких симптомів, як низький рівень цукру в крові, 

слабкість кінцівок, втома і так далі. 

Нестача харчових волокон може викликати шлунково-кишкові захворювання, такі як 

шлунково-кишкові розлади, розлад шлунка і так далі. 

Також не можна їсти тільки хліб, крупи, овочі або фрукти, хоча ці продукти багаті 

вуглеводами і вітамінами, в них недостатньо жирів і білків. 

Недолік білків і жирів в організмі може викликати 

недоїдання, зниження імунітету і резистентності. 

Якщо їсти тільки картоплю 

Вчені вважають, що якби люди їли тільки один продукт, 

картопля була б єдиним способом вижити. 

Картопля багата вуглеводами, харчовими волокнами, в той 

же час картопля також містить багато білка, невелику 

кількість жиру, різноманітні вітаміни і мінерали. 

https://www.quora.com/If-you-could-only-eat-one-food-for-the-rest-of-your-life-what-would-you-choose/answer/Lucia-Garcia-81


 

 

281 

Вживаючи тільки картоплю, можна задовольнити різні харчові потреби людського 

організму. 

  

                           Цибуля дасть максимальну користь 

 
    Саме в сирому вигляді цибуля дасть максимальну користь для здоров'я. Лікарі радять 

вживати її якомога частіше. 

    Про це повідомила доктор Люсія Гарсіа, 

пише Quora. 

     У процесі приготування цибуля втрачає користь 

лікар каже, що при готуванні знищуються два 

корисних компонента цибулі: аліцин і вітамін С. 

Чим довше час приготування, тим більше вітаміну 

С втрачається. При нагріванні протягом 15-20 

хвилин втрачається від 40 до 50% вітаміну С. І 

більше 95% аллицина буде зруйновано в процесі 

нагрівання. Лук - єдиний овоч, що містить простагландин А. 

     Простагландин А - це ненасичена жирна кислота з різними фізіологічними ефектами. 

Ця кислота може розширювати кровоносні судини, підвищувати еластичність 

кровоносних судин, знижувати в'язкість крові, регулювати рівень ліпідів в крові і 

знижувати кров'яний тиск. 

     Регулярне вживання цибулі дуже корисно для здоров'я серцево-судинної системи і 

судин головного мозку. Має протиракові властивості. Цибуля багата кверцетином, 

природним флавоноїдом з сильними протираковими, антиоксидантними, 

протизапальними, противірусними та антибактеріальними властивостями, відомим як 

"покровитель" здоров'я. 

За словами лікаря, європейці та американці називають цибулю "королевою овочів".      

     Регулярне вживання сирої цибулі має несподіваний вплив на ваше здоров'я. 

     

   

                         Винахід, надрукований на 3D-принтері 

 
      Школяр із США створив механічну руку, керовану силою думки. 

      Винахід, надрукований на 3D-принтері, працює на основі штучного інтелекту. 

    17-річний школяр з Вірджинії, США, на ім'я Бенджамін Чой, розробив штучну руку, 

якою можна керувати за допомогою штучного 

інтелекту. 

    За словами хлопчика, близько 10 років тому 

він подивився документальний фільм "60 

хвилин", у якому вчені імплантували в голову 

жінки електронні датчики, які дозволили їй 

керувати роботизованим протезом силою 

думки. 

     Бенджамін Чой надихнувся фантастичним досягненням і вирішив створити аналог, 

який дозволить обійтися без складної та ризикованої операції на відкритому мозку. 

     Під час пандемії у юного американця з'явилося багато вільного часу, який він витратив 

здійснення своєї мрії. Він обладнав у підвалі батьківського будинку лабораторію та за 

допомогою 3D-принтера сестри створив першу версію роборуки. 

     Обладнання дозволяло друкувати деталі трохи більше 4,7 дюймів (близько 12 см), а 

скріплювати їх довелося з допомогою болтів і резинок. Лише одну руку друк компонентів 

пішло близько 30 годин роботи. 

https://www.quora.com/Can-you-eat-onions-raw/answer/Lucia-Garcia-81
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     Рука управляється за допомогою спеціального пристрою, який одягається на голову і 

перетворює мозкові хвилі та жести у рух механічної кінцівки. Два електроди (один - на 

лобі, а інший - на мочки вуха) вловлюють електричну активність мозку, а потім датчики 

передають дані через Bluetooth на мікрочіп у протезі. 

     Хлопчик також розробив ІІ, який розшифровує сигнали та змушує руку виконувати те, 

що наказує мозок. Команди також можна віддавати кивками голови чи морганням очей. 

     Бенджамін Чой вивчав програмування і навіть брав участь у світовому чемпіонаті з 

робототехніки. Починаючи з дев'ятого класу, він вивчав мови програмування Python та 

C++. Через шість місяців після початку роботи, школяр розмістив на YouTube відео зі 

своїми напрацюваннями. 

     Протез привернув увагу Джозефа Данна, жителя штату Пенсільванія з ампутованою 

рукою, який почав консультувати винахідника щодо дизайну. 

     У 2021 році Бенджамін Чой отримав фінансування від Массачусетського 

технологічного інституту та продовжив розробку у співпраці з професійними інженерами. 

      Близько шести місяців пішли на експерименти з хмарними обчисленнями, щоб 

зробити руку інтернет-сумісною, він планував зберігати ІІ у хмарі та налаштувати зв'язок 

із протезом по Wi-Fi, проте час відгуку на команди був надто великим. У результаті 

хлопець вирішив стиснути модель на чіпі та вбудувати його в саму роборуку. 

      Під час створення ІІ Бенджамін залучив до роботи шість дорослих добровольців і 

приблизно дві години на день збирав дані про їхню мозкову активність. Для цього він 

підключав до голови кожної людини електрод і просив стискати та розтискати кулак. 

Після цього ІІ вчився розрізняти сигнали та змушувати механічну кінцівку працювати 

відповідним чином. Штучний алгоритм складається з більш ніж 23 тисяч рядків коду, 978 

сторінок математичних операцій та сім підмоделей, точність його становить близько 95%.     

       За словами Бенджаміна Чоя, до цього "золотим стандартом" був показник 73,8%. 

      Собівартість руки Бена Чоя становить близько $300 — у рази дешевша, ніж 

оцінюються інші роботічеські протези на сучасному ринку. Відносний простий пристрій з 

живленням від тіла носія коштує близько $7 тис. Станом на 2015 рік дуже просунутий 

модульний протез кінцівки з повною рукою, що має 26 суглобів, сотні датчиків і може 

згинатися до 45 фунтів, коштував близько 500 000 доларів. 

     Американському інженеру ще є над чим попрацювати, зокрема над приєднання руки до 

тіла, поки кінцівка фіксується на спеціальній стійці. Бенджамін Чой запевняє, що пізніше 

спроектує кріплення, але воно вимагатиме індивідуального налаштування під кожну 

людину 

     Цзі Лю, професор кафедри електротехніки та обчислювальної техніки в Університеті 

Стоуні-Брук, відзначив розум та працелюбність Бенджаміна Чоя.  

     Влітку 2021 року вчений віддалено працював разом із хлопчиком над створенням ІІ та 

дав йому кілька порад, у тому числі про те, як створити великі набори даних для навчання 

алгоритму. За словами Цзю Лю, дешева робо-рука Чоя за якістю мало чим поступається 

дорожчим сучасним протезам. 

 

      Скільки б сьогодні коштувало побудувати піраміду Хеопса 

 
     На тлі сучасних хмарочосів висотою по 

півкілометра і більше піраміди виглядають вже 

не так вражаюче, як у давнину. 

    Наприклад, піраміда Хеопса – спочатку була 

трохи більше 140 метрів, а сьогодні – 137. 

Якщо до 1300 н.е. вона була наймасштабнішою 

спорудою на планеті, то сьогодні її 

випереджають уже кілька десятків будівель. 
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    Звісно, унікальність пірамід не в одному розмірі. А в тому, що ці споруди люди змогли 

звести фактично вручну у 3 тисячолітті до нашої ери. І з усіх чудес Стародавнього світу 

збереглися саме вони. 

     А якщо підійти до пірамід із погляду сучасної економіки? 

     Наскільки затратними вони були б у перерахунку на актуальні ціни? 

     Скільки коштувало б сьогодні побудувати піраміду Хеопса? 

     Піраміда є практично повністю кам’яною спорудою 

площею основи 53 тис. кв. м. Пустотілі приміщення під 

нею нечисленні, вони становлять лише кілька відсотків 

від загальної маси. 

    Тому основні витрати припадали саме на камінь. 

Блоки від 35 тонн і легше були укладені в 203 шари. 

    Основна частина піраміди зводилася з недорогих 

блоків звичайного вапняку, який, ймовірно, видобувся 

неподалік.     

    Але зовнішнє оздоблення було дорогим — граніт і 

рідкісний білий вапняк. Їх доводилося вести річкою 

здалеку. 

     Спростило завдання те, що піраміда стоїть на природному кам’яному пагорбі, тобто 

глибокого фундаменту не потрібно. 

     Невідомо, скільки років будували споруду. Імовірно – не менше 20, а скоріше 25-27 

років. 

     Стародавній історик Геродот згадував, що на будівництві працювало 100 тисяч людей.       

   Але він жив набагато пізніше і мав потяг до 

перебільшень. 

    Скільки ж людей потрібно на зведення однієї 

піраміди? 

     Археологічні розкопки, під час яких було 

знайдено залишки містечка робітників, і навіть 

розшифровки джерел дозволили більше 

дізнатися про будівельників пірамід. 

    Єгипетські робітники не були рабами. В 

основному це були відносно вільні селяни, які 

відпрацьовували громадську службу. Вони приходили на будівництво на 3 місяці на рік, 

потім поверталися до своїх господарств. Їхнє місце на зведенні піраміди займали інші 

люди.       

    Така давньоєгипетська вахта була рівномірною — одні місяці для важких робіт людей 

збирали більше, інші — менше. 

    Найменшу частину становили кваліфіковані архітектори та керівники. 

    Доведено, що будівельників годували, причому непогано – у меню були і м’ясо, і хліб 

та інші продукти. 

     За оцінками археологів завжди на будівництві могло бути від 10 до 20 тисяч людей. 

     За часів фараона навряд чи можна було 

підрахувати витрати саме в грошах. Каменоломні 

були власністю правителя, продукти могли 

надходити в якості податків чи бартере. 

     А скільки б обійшлася найбільша піраміда 

сьогодні? 

     Архітектор Жан-П’єр Урден, який багато років 

досліджував альтернативні теорії пояснення 

техніки будівництва пірамід для інтересу вирішив 

підрахувати — які ресурси знадобилися б сьогодні для їх зведення. 
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      Для порівняння він взяв греблю Гувера, оскільки за обсягом вона практично дорівнює 

піраміді Хеопса – 3,3 млн. кубометрів. 

    Архітектор довів, що сьогодні на аналогічну споруду знадобилося б лише 5 років і 

приблизно 1,5-2 тисячі людей. 

    А якщо замінити кам’яні блоки бетонними, то терміни ще б скоротилися втричі. 

…і недорого! 

    За сучасними цінами на кам’яні блоки основи разом із доставкою було б витрачено 0,5 

млрд. доларів. 

    Камінь для зовнішньої декоративної обробки обійшовся б не більше, ніж 1,5 мільйона 

доларів. 

    Якщо взяти рівень зарплат будівельників в не найбільш багатих країнах, то середньому 

протягом року сьогодні вони отримують близько 10 тис. $. 

     Таким чином, витрати на робітників становили б близько 75 млн. доларів. 

     Тобто сьогодні зведення піраміди навіть із аналогічних матеріалів зажадало б за 

економії — менше мільярда доларів, за великих витрат на перевезення та високої зарплати 

— не більше 5. Для сучасних споруд — це зовсім невеликий бюджет. 

 

                   Механізм самознищення самки восьминога 
           

      Вчені з’ясували, через що восьминоги мучать і поїдають себе після спарювання. 

     Після вилуплювання малюків самка восьминога може 

битися об камінь, рвати свою шкіру та поїдати свої 

щупальця.  

      Вчені з Чиказького університету з’ясували, які саме 

зміни відбуваються в організмі самки восьминога після 

того, як вона відкладає яйця. 

    Після розмноження багато видів тварин помирають. Однак у самок восьминогів цей 

процес особливо тривожний: коли яйця близькі до вилуплення, вона перестає їсти, а потім 

убиває себе. Для цього вона може битися об камінь, рвати шкіру і поїдати свої щупальця.        

     Страшна природа.  

    Цій поведінці свою постлікарську роботу присвятила З. Ян Ван, майбутня помічниця 

професора Чиказького університету. Повністю її статтю можна переглянути 

в журналі Current Biology. 

     Дослідження, проведене у 1977 році психологом Брандейського Університету 

Джеромом Водінскі, показало, що механізм самознищення прихований у наборі залоз біля 

очей восьминога, які відіграють приблизно ту саму роль, що й гіпофіз у людей (виробляє 

гормони, що впливають на ріст, обмін речовин і репродуктивну функцію). 

     Вчений з’ясував, що якщо перерізати нерви, що ведуть до цих залоз, самка восьминога 

відмовиться від своїх яєць, знову почне їсти і зможе жити далі. Проте пояснити роль цих 

залоз він не зміг. 

     У 2018 році генетичний аналіз показав, що після 

відкладання яєць у зорових залозах підвищується вироблення 

стероїдних гормонів. Ван із колегами проаналізували хімічні 

речовини, що виробляються в зорових залозах 

каліфорнійських двоплямистих восьминогів (Octopus 

bimaculoides). 

    З’ясувалося, що під час яйцекладки відбувається одразу три 

окремі хімічні зрушення: 

• Підвищення рівня прегненолону та прогестерону — 

двох гормонів, пов’язаних з репродукцією; 

• підвищення рівня 7-дегідрохолестеролу — токсичного будівельного блоку 

холестерину; 

https://nv.ua/ukr/tags/osminoh.html
https://nv.ua/ukr/tags/osminoh.html
https://www.cell.com/current-biology/fulltext/S0960-9822(22)00661-3#%20
https://www.livescience.com/why-octopus-moms-self-destruct
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• зорові залози починають виробляти більше компонентів жовчних кислот, які 

у людини виробляються печінкою. 

     Усі ці зміни і провокують таку поведінку самки восьминога. Проте пояснити, навіщо 

вони це роблять, вчені поки що не можуть. 

     Одна з головних теорій полягає в тому, що у такий спосіб доросла особина відволікає 

увагу хижаків та інших восьминогів, які є канібалами, від дитинчат. В іншому випадку, 

припускають дослідники, восьминоги з'їли б усі яйця один одного, через що весь вид був 

би під загрозою вимирання. 

 

                      Коли у волоссі з'являється золото? 

 
    Як відомо, волосся людей в основному складається з вуглецю (50%), кисню (21%), 

азоту (17%), водню (6%) та сірки (5%), але, як виявилося, до цього списку варто додати ще 

і золото 

У ці лихоліття всі ми шукаємо різні способи заробити зайву дрібницю. Хтось підробляє 

офіціантом, хтось таксистом, адже всі знають, що гроші не 

зростають на деревах. 

     Але чи можуть вони вирости на чомусь іншому? Може, на 

чому те, що ми носимо з собою щодня? Це звучить занадто 

добре, щоб бути правдою, чи не так? Однак, якщо ви 

заборгували по квартплаті або ваш телефонний рахунок 

прострочений, вам варто трохи відрізати волосся (у 

буквальному розумінні). 

    Після походу до місцевого перукаря, можливо, не варто викидати підстрижені пасма, а 

краще принести їх з собою додому, тому що, згідно з недавнім дослідженням учених, є 

дуже велика ймовірність, що ваші локони містять сліди золота. 

   Як відомо, волосся в основному складається з вуглецю (50%), кисню (21%), азоту (17%), 

водню (6%) та сірки (5%), але, як виявилося, до цього списку варто додати ще й золото. 

Причому, у дитячому волоссі концентрація золота може бути вищою, ніж у волоссі літніх 

людей. Воно потрапляє до немовлят через грудне молоко матері. Однак це не означає, що 

ваша голова - це Ель-Дорадо, що вивергає багатство та достаток, тому не поспішайте 

радіти. 

    Насправді, коли у волоссі з'являється золото, воно проявляється у вигляді 

наночастинок, які напрочуд малі. Так що, якщо ви вирішили відвідати ломбард з мішком 

власного волосся, не сподівайтеся вийти звідти з кишенею, повною свіжих купюр. 

    Хоча ви не зможете оплатити навчання своєї дитини в коледжі за допомогою жмені 

власного волосся, є й інші варіанти, над якими останнім часом розмірковують вчені. 

Частинки золота, які природним чином зустрічаються в людському волоссі, можуть мати 

інші різні застосування. Так вчені вивчають різні галузі використання волосся, починаючи 

від електроніки та датчиків і закінчуючи медичними діагностичними тестами та методами 

лікування раку. 

      

 

                             Якби ми були також розумні, як дики гуси… 

 
      Якщо ви коли-небудь спостерігали, як летять дики гуси, на південь, на зимівлю, вам 

можливо, цікаво буде дізнатися, чому зграя летить клином?. В ході дослідження вченими 

з’ясувалося, що кожен птах, змахуючи крилами, забезпечує підйом для птиці, що 

знаходиться безпосередньо за нею. Завдяки такій побудові вся зграя збільшує швидкість 

польоту щонайменше на 71% в порівнянні зі швидкістю, яку може розвинути кожен птах 

окремо. 
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   Урок: Якщо люди, будуть узгоджено рухатися в одному напрямку з іншими, а також 

відчуватимуть лікоть людини що йде поруч, можуть потрапити туди, куди їм потрібно 

швидше і легше, тому що вони можуть покластися один на 

одного. Варто одному гусаку випасти із загальної зграї і 

спробувати летіти поодинці, як він відразу ж відчуває 

важкість і опір. І він повертається в зграю, щоб скористатися 

підйомною силою, створеною попереду летучим птахом. 

Якби б ми були такими ж розумними як птахи, ми б 

залишалися в строю з тими, хто веде нас вперед, і ми б хотіли 

прийняти їх допомогу також, як і поділитися своєю. Коли 

ватажок втомлюється, він повертається в кінець косяка, і 

інший гусак встає на чолі зграї. Виконувати важку роботу по черзі набагато легше. Люди, 

також як і птиці, взаємно можуть замінювати один одного. Гуси в кінці зграї кричать, 

заохочуючи тих, хто попереду не зменшувати швидкість, підштовхуючи перших вперед. 

Що кричимо ми, перебуваючи позаду своїх лідерів?  

   І, нарешті, якщо гусак, захворівши чи отримавши поранення, випадає зі зграї, два інших 

гусака теж залишають зграю і слідують за ним, щоб надати йому допомогу і підтримку.   

   Вони залишаються з цим гусаком до тих пір, поки він не видужає або не вмре, а потім 

відправляються в дорогу самі або з іншою зграєю наздоганяти своїх.  

   Якби ми були також розумні, як гуси, ми б теж підтримували один одного не тільки в 

скрутні часи, а й тоді, коли ми сильні … 

 

Нові аспекти функціонування нашого мозку 
  

Вчені постійно вивчають нові аспекти функціонування нашого мозку, але що ми 

знаємо про те, як цей неймовірний орган працює під час сну?  

По-перше, вченим відомо, що сон дуже важливий для будь-якої живої істоти. За 

словами дослідників, кожна тварина на цій планеті, за яким людям вдавалося 

спостерігати, спить — навіть плодові мушки, круглі 

черв’яки і медузи.       

 Отже, сон повинен виконувати дуже важливу 

функцію, яка призвела до його збереження протягом 

всієї еволюції. Коли ви не спите, ацетилхолін допомагає 

мозку зберігати зібрану інформацію, і це, ймовірно, 

допомагає вам запам’ятовувати все, що ви накопичили 

за день, під час сну. Ось чому засвоєння інформації 

перед сном, і хороший нічний відпочинок після цього 

допомагають вам краще засвоїти знання. Коли ми засинаємо, в нашому мозку формується 

патерн мозкових хвиль, відомий як «спинномозкові веретена», які, за даними фонду сну, 

до кінця не вивчені, але вони, імовірно, грають роль в навчанні та інтеграції нових 

спогадів. Ці спинномозкові шпинделі також можуть відігравати певну роль у збереженні 

нашого сну, навіть коли наш мозок стикається з зовнішніми подразниками. Під час сну 

мозок навіть омивається соковитою сумішшю спинномозкової рідини і крові, показало 

дослідження 2019 року. 

 Розуміння природи цього циклу може допомогти розкрити нову інформацію про 

вікові порушення в роботі мозку, а також різних неврологічних і психологічних розладах, 

які часто пов’язані з порушенням режиму сну, включаючи аутизм і хвороба Альцгеймера. 

 

 

 

                         

          



 

 

287 

                         Загальна біомаса популяції мурах на Землі 

 
           У всьому світі налічується близько 20 квадрильйонів (квадрилліон, quadrillion, 1015) 

мурах, які сумарно важать більше, ніж усі дикі птахи та ссавці разом узяті. 

           Команда вчених з Університету Гонконгу зібрала дані 489 досліджень, у яких 

вимірювалася щільність розселення мурах із використанням стандартизованих методів. 

Екстраполяція даних дозволила їм припустити, що в усьому світі живе приблизно 20 

квадрильйонів мурах. 

           Вчені зазначають, що їхня оцінка загальної кількості мурах — найточніша з усіх, 

що існують станом на сьогодні.        

           Попередні подібні дослідження ґрунтувалися на вивченні густини розселення цих 

комах в одному або двох місцях, після чого дані 

екстраполювали на весь світ. 

            Загальна біомаса глобальної популяції мурах становить 

близько 12 млн тон. Це більше, ніж загальна біомаса диких 

птахів (2 млн тон) та ссавців (7 млн тон). Для порівняння, 

загальна біомаса людей складає 60 млн тон. 

            Це дослідження є найточнішою оцінкою кількості 

мурах у всьому світі, воно все ще має прогалини, говорить 

Патрік Шультайс, один з керівників наукової групи. За його 

словами, більшість підрахунків не враховували комах, які мешкають на деревах або під 

землею; крім того, дані з Африки та Північної Азії також досить обмежені. Нині на Землі 

мешкає майже 16 тис. видів мурах.  

           Ці комахи відіграють важливу роль у більшості екосистем: вони розносять насіння, 

збільшують кількість поживних речовин у ґрунті, а також є ланкою харчового ланцюга. 

 

       NASA вперше в історії створило комісію для вивчення   

                                 повідомлень про НЛО 

 
     NASA створило групу для вивчення повідомлень про НЛО.  

Перша у своєму роді група, організована NASA, 

розпочала дослідження того, що уряд називає 

"невідомими повітряними явищами", які зазвичай 

називають НЛО. У ній взяли участь експерти з різних 

наукових галузей, від фізики до астробіології. 

    Комісія з 16 осіб, скликана без особливої помпи, 

повністю зосередить своє розслідування на 

незасекречених спостереженнях та інших даних, 

зібраних цивільним урядом та комерційним сектором. 

    Термін "НЛО", що тривалий час пов'язаний з уявленнями про літаючі тарілки та 

космічні кораблі прибульців, був замінений в офіційному урядовому жаргоні на UAP. 

    Розслідування групи відокремлено від нещодавно формалізованого розслідування 

Пентагоном непізнаних повітряних явищ, або UAP, про які повідомили військові льотчики 

та проаналізували представники міністерства оборони та розвідки США. 

      Паралельні зусилля NASA та Пентагону підкреслюють поворотний момент для уряду 

США після того, як вони десятиліттями відхиляли, спростовували та дискредитували 

спостереження невідомих літаючих об'єктів чи НЛО, починаючи з 1940-х років. 

Оголошуючи про формування своєї групи у червні, NASA заявило: "Немає жодних 

доказів того, що UAP мають позаземне походження". 

     У звіті Пентагону, опублікованому роком раніше, також було виявлено недостатньо 

даних для визначення характеру більше 140 спостережень, що заслуговують на довіру, 
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задокументованих військовими спостерігачами з 2004 року, в основному 

військовослужбовцями ВМС. 

     Високопоставлені представники міністерства оборони та розвідки свідчили перед 

Конгресом п'ять місяців тому, що список занесених до каталогу спостережень UAP з тих 

пір зріс до 400, але багато з них залишаються не поясненими. 

     Серед них опубліковані Пентагоном відеоролики про загадкові літаючі об'єкти, що 

демонструють швидкість і маневреність, перевищують відомі авіаційні технології, і 

позбавлені видимих силових установок або поверхонь управління польотом. 

    NASA заявило, що його група витратить дев'ять місяців на розробку власної стратегії 

організації та вивчення спостережень, перш ніж рекомендувати "дорожню карту 

потенційного аналізу даних UAP агентством у майбутньому". Перший звіт має бути 

оприлюднений у середині 2023 року. 

     "Розуміння наявних у нас даних про непізнані повітряні явища має вирішальне 

значення для того, щоб допомогти нам зробити наукові висновки про те, що відбувається 

в нашому небі. 

    « Дані - це мова вчених, яка робить незрозуміле зрозумілим", - сказав Томас Зурбухен, 

заступник адміністратора NASA. 

    Комісію очолює Девід Спергель, який раніше очолював астрофізичний факультет 

Університету Принца. 

    До інших членів входять Анамарія Береа, дослідницька філія Інституту SETI (Search for 

Intelligence Life) в Маунтінвью, Каліфорнія; відставний астронавт NASA та льотчик-

випробувач Скотт Келлі; біолог-океанограф із Університету Род-Айленда Паула Бонтемпі; 

та астрофізик з Каліфорнійського університету до Сан-Дієго Шеллі Райт. 

    Нагадаємо,Міністерство оборони США у листопаді 2021 року заявило, що створить 

нову групу для розслідування повідомлень про присутність НЛО в обмеженому 

повітряному просторі. Формування групи відбулося після того, як уряд США опублікував 

перший звіт. 

     

        Найдовше живуть у світі представники першої групи крові  
         

Групам крові в деяких країнах приділяють особливу увагу — наприклад, у Японії про 

неї можуть запитати навіть на співбесіді, щоб одразу зрозуміти, який характер має 

претендент. Вчені не впевнені, що кров може якось впливати на темперамент, але на 

здоров'я — так, і цьому знайдено науково 

обґрунтовані підтвердження. 

Прямий зв'язок медикам ще належить 

встановити, але статистика невблаганна — 

найдовше живуть у світі представники першої 

групи крові . Вони меншою мірою схильні до 

ризику захворювань, пов'язаних із серцем і 

мозком, а також добре протистоять різним 

інфекціям, на відміну від підвищеного тиску. 

Також через погану згортання люди з першою групою найчастіше гинуть у лікарні через 

отримані травми та крововтрати. 

Натомість інфекціям схильні носії крові  другої групи  - їх часто супроводжують 

застуди. А цукровий діабет і алкоголізм нерідко виникають через порушену роботу 

надниркових залоз — ті створюють нестачу глюкози в крові, що може викликати 

підсвідоме бажання вживати спиртні напої. Представникам другої групи варто ретельніше 

https://www.rbc.ua/rus/news/pentagon-sozdast-novuyu-gruppu-rassledovaniya-1637758357.html
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стежити за самопочуттям – у них підвищений ризик виникнення тромбозу вен та 

серцевого нападу. 

Людям з  третьою групою крові теж варто обережніше ставитися до серцевих 

захворювань та побоюватися тромбозу. У них є схильність до ангін, отиту та онкології. 

Однак є й плюси — представники цієї групи набагато рідше виявляли камені в нирках. 

Людям з четвертою групою  варто звернути увагу на серце та інфекції: вада серця часто 

виникає в медичній карті пацієнта, а імунітет не рятує при запальних процесах. 

 

                                  Підбадьорити похмурі небеса 

 
    Учені знайшли спосіб розсіювати хмари та викликати дощ. 

    Електричний заряд, випущений у туман, може спричинити дощ. 

  Дослідження показує, що електричний заряд може 

змінювати розмір крапель води та викликати 

"вибухові дощі". 

   З настанням осені в нашому житті стає все більше 

хмарних туманних днів. Здавалося б, що ми можемо 

вдіяти з чудасією природи? Але вчені не згодні не 

діяти і вже вигадали спосіб "підбадьорити похмурі небеса". 

    Група вчених з Університетів Редінга і Бата задалася питанням, чи підвладно людині 

змінити розмір крапель у тумані або, наприклад, допомогти хмарі "позбутися зайвої води" 

і викликати дощ. 

    У процесі дослідження Джайлс Гаррісон і його колеги ганялися за туманами на світанку 

в Сомерсет-Левелс. Вони спрямовували безпілотний апарат углиб туману та випускали 

електричний заряд. Унаслідок учені з'ясували, що випущений у туман позитивний чи 

негативний заряд утворював більше крапель води. 

    За словами Гаррісона, відомо, що електричний заряд здатний уповільнити 

випаровування. Проте разючим здається той факт, що він також здатний змусити краплі 

"вибухати". Учені зазначають, що це пов'язано з тим, що електрична сила, яка діє на 

краплі, перевищує поверхневий натяг, який утримує краплі разом. 

    Дослідники припускають, що їх відкриття може бути широко використане й у боротьбі 

із посухою. Наприклад, такий спосіб міг би бути використаний у над-посушливих 

регіонах, таких як Близький Схід чи Північна Африка. Електричний заряд можна 

використовувати як "заохочення" хмар виливати дощ. 

    Гаррісон зазначає, що звичайні краплі більші, ніж краплі туману, а тому ймовірність 

їхнього зіткнення збільшується. Дослідники вважають, що позитивний або негативний 

електричний заряд, спрямований у хмару, здатний допомогти краплям склеїтися та стати 

важчими. 
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                                          ПРО    АВТОРА 
      Циганенко В.О. народився 19 лютого 1942 року в с. Городещина, Поліського району, 

Київській області. Після отримання середньої освіти закінчив гірничо - промислове 

училище на Донеччині, отримав кваліфікацію машиніста - механіка гірничих комбайнів та 

гірничих машин. Працювати розпочав в 1961 р. робітником очисного вибою на шахті 3-5 

"Сокологорівка" тресту "Першотравеньвугілля", Луганської 

області. Після служби в Радянській армії у 1971 р. закінчив 

Київський політехнічний інститут, отримав кваліфікацію 

інженера-електрика з електропостачання промислових 

підприємств, міст та сільського господарства і був 

направлений на роботу в Київські міські електромережі  

інженером групи погоджень служби кабельних ліній, з 1972 

р. - старшим інженером. З 1973 р. призначений головним 

інженером Північного району Київської міської 

електромережі. У 1976 р. був переведений в Київміськбуд № 

7 Головміськбуду на посаду головного енергетика треста. 

Повернувся у Київенерго  і з 1980 р. став працювати в 

центральній диспетчерській службі на посаді диспетчера 

енергосистеми.26 квітня 1986 року з 8 00 до 20 00 Циганенко 

В. О. був у складі зміни чергових диспетчерів енергосистеми, які приймали участь в 

оперативній ліквідації аварії на ЧАЕС, виконуючи рішучі заходи по забезпеченню сталої 

роботи енергосистеми у зв'язку із втратою нею надзвичайно великої генераторної 

потужності - 3000 МВт. У зв'язку з реорганізацією ВЕО "Київенерго" у 1995 році 

переведений диспетчером в Центральний регіональний диспетчерський центр, 

реорганізований в подальшому у Центральну електроенергетичну систему НЕК 

"Укренерго". З 2001 року знову працює в Київенерго керівником групи аналізу і обробки 

науково-технічної інформації Кабельних мереж. З 2003 р. працює керівником групи 

відділу історії розвитку Компанії департаменту громадських зв'язків. З грудня 2005 року 

Директор музею Київенерго і Начальник відділу інформаційного забезпечення Учбового 

центру. З 2009 р. - Керівник інформаційної групи Учбового центру Київенерго. Він є 

автором, який вперше в Україні створив відомчий Сайт "Музейний фонд Київенерго", 

який дав можливість всю історію розвитку енергетики Київенерго, України, світову 

енергетику в цифрах, всього того, що є в музейному фонді, за рахунок зручного 

інтерфейсу, донести до кожного робочого місця працівника товариства, обладнаним 

комп'ютером. У 2005 році під керівництвом Циганенка В. О. створена і діяла до 2014 року 

музейна експозиція "Історія розвитку Київенерго" у чотирьох залах на вул.. Жилянській, 

83/53.  Надзвичайно активно працював над доланням перешкод по створенню нового 

сучасного музею енергетики м. Києва на Київській ТЕЦ-5. Він є одним із активних авторів 

книги "Енергія, що об'єднує серця", автор книги „ Енергія життя”,  книги „ Із історії 

світової та української енергетики”, книги „ Першоджерела та майбутнє енергетики”, 

книги „ Крізь роки… і спадщина енергетики”, книги „ Алгоритм кроків до культури”, 

книги „ Пошук джерел енергії та взаємодії у Всесвіті”, книги „ Енергія квантової 

свідомості”, книг: 1, 2, 3, 4, 5 «Контент-аналіз енергії руху по темам: теорії, дослідження, 

відкриття сучасних вчених», - книг: 1, 2, 3, 4, «Наближення вчених до зародження 

Всесвіту та життя», - книги: «Київська ТЕЦ‑5. За матеріалами фонду музею 

енергетики.1971–2021 роки», книги: «Моє життя у двох системах, які не повинні мати 

майбутнього», книги: «Про визначних людей, які рухали: розвиток культури, суспільства, 

науки».   

          При його активному сприянні: вийшли у світ, у 2013 році, шкільний посібник  

„ Україна в житті 500 наших предків”, у 2016 році, у співавторстві, вийшли дві книги 

 „ Чесноти Людини з великої літери”.  

       Його книги виставлені у бібліотеках:        
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        Книги доступні і розміщені в онлайн-доступі у Науковій електронній бібліотеці 

України імені В.І. Вернадського, - в цифровій бібліотеці НБУВ, підрозділ: «Наукова 

електронна бібліотека».  

       Пошук: ключове слово «Циганенко В.О.», - українською абеткою. 

       Або за цим посиланням:  посиланням.  

       І в онлайн-доступі на сайті за адресою: https://www.ntseu.net.ua/ , опція «Цікаве», далі 

підрозділ «Пошук джерел енергії та взаємодії у Всесвіті», далі внизу опція «Інші роботи 

автора». 

         Та в онлайн-доступі на головних порталах: КП «КИЇВТЕПЛОЕНЕРГО»,- сайт за 

адресою:  http://10.160.125.101/museum/ та  Д.ТЕК, - сайт за адресою:    http://v-kego-

app01/museum/       Центру пам’яткознавства НАН України і УТОПІК;    

   Асоціації  працівників музеїв технічного профілю України;  

    Громадської організації  «Всеукраїнська Рада ветеранів праці   

енергетики».  

   У технічній бібліотеці :НТУУ (КПІ) та на ТЕФ (КПІ).  

    Автор монографії „ Із історії світової та Української енергетики”, автор наукових праць: 

"Перші кроки енергетики України (до 40-х років ХХ ст..)" та "Становлення і розвиток 

енергетики м. Києва (кінець XIX - початок XX століття)", автор понад 2594 статей різної 

тематики: на історичні теми розвитку енергетики та роль визначних постатей в її 

розвитку, використання новітніх енерго-технологій в сучасній енергетиці, пошуку 

взаємодії у Всесвіті, використання новітніх інформаційних технологій в музейній справі, 

які опубліковані в різних громадських виданнях, галузевих газетах і журналах 

Міністерства палива та енергетики України та на їх відомчих сайтах, в Інтернеті на сайті 

за адресою: http://etar.com.ua . Співпрацює з Кафедрою Електричних Мереж та Систем 

Національного технічного університету України «КПІ ім. Ігоря Сікорського» та надає 

статті історичної тематики розвитку енергетики на сайт кафедри  на адресу: 

http://es.fea.kpi.ua/ , опція «З історії електроенергетики». Має нагороди: медаль "Ветеран 

праці". 1 вересня 2010 року за плідну діяльність в галузі енергетики та електротехніки 

нагороджений ювілейною медаллю з нагоди 130-річчя Науково - технічної спілки 

енергетиків та електротехніків України. 7 червня 2010 року за вагомий особистий внесок у 

соціально-економічний розвиток міста Києва, сумлінну працю, високий професіоналізм, з 

нагоди Дня Конституції України отримав подяку від Київського міського голови.  26 

квітня 2011 року нагороджений почесною відзнакою Міністра енергетики та вугільної 

промисловості України „25 років пам’яті Чорнобильської трагедії”.  У 2011 році 

нагороджений грамотою об’єднання викладачів електротехніки вищих навчальних 

закладів І-ІІ рівнів акредитації міста Києва. 25 січня 2012 року за вагомий внесок в 

розвиток музейної справи та багаторічну активну участь в діяльності Асоціації 

працівників музеїв технічного профілю отримав Грамоту та медаль від Асоціації. 13 

листопада 2012 року за плідну співпрацю з професійно-технічними навчальними 

закладами м. Києва отримав Подяку від Навчально-методичного кабінету професійно-

технічної освіти у м. Києві. Має інші нагороди та відзнаки.                  
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                                                      Про визначних людей, які рухали:  

                                             розвиток культури, суспільства, науки 

                                         
                                          Володимир Олександрович Циганенко –  професійний 
                                                  енергетик, один із організаторів і керівник Музею енерге- 

                                                  тики у м. Києві, автор понад 2674 статей присвячених  
                                                  минулому, сучасному і майбутньому енергетики та набл- 

                                                  иженню вчених до зародження Всесвіту і життя на Землі,  

                                                  автор  20-ти науково-популярних книг, та співавтор 4-х,  
                                                   популяризатор науково-технічних знань та людських чес- 

                                                  нот серед молоді.  Його книги виставлені у НБУ, імені 

                                                  В.І. Вернадського, КПІ, НТСЕУ, в Центрі пам`яткознав- 

                                                  ства НАНУ. Він - людина із когорти ентузіастів на плечах 

                                                  яких здіймається українська музейна справа. 

                                                  Окрім того, він допомагає словом і ділом справі вихован- 
                                                   ня молоді: проводить чисельні цікаві і змістовні лекції у  

                                                  музеї на теми історії розвитку світової науки та енергети- 

                                                  ки; організував та підтримує інформаційні ресурси в Інтер- 
                                                  неті: на сайтах за адресою: 

                                                 http://etar.com.ua, https://www.ntseu.net.ua/  

                                                , - присвячені  питанням ТЕК,  http://es.fea.kpi.ua/  , 

                                                 - навчальний по морально-етичному вихованню молоді. 
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